
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
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τές από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Μελισσίων, την Ελληνογαλ-
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Συζήτηση κατόπιν αιτήµατος του Πρωθυπουργού κ. Κυριά-

κου Μητσοτάκη, σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού
της Βουλής, µε αντικείµενο την ενηµέρωση του Σώµατος για
την υλοποίηση των πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης σχετικά
µε την ανασυγκρότηση των περιοχών της Θεσσαλίας και του
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1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής 
:Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει
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ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 5806, 5807, 5808, 5809, 

5822, 5829
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Αθήνα, σήµερα στις 22 Νοεµβρίου 2023, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 11.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Πριν εισέλθουµε στον πυρήνα της συνεδριάσεως, να κάνω δύο
ανακοινώσεις. 

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-
θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµε-
τείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας»
που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και
µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Μελισσίων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Γίνεται, επίσης, γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα µία µαθή-
τριες και µαθητές και έντεκα συνοδοί εκπαιδευτικοί από την Ελ-
ληνογαλλική Σχολή Αγίας Παρασκευής Delacroix. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχοντας περάσει δέκα λεπτά από την προγραµµατισµένη ώρα
έναρξης της συνεδριάσεως και έχοντας διαπιστώσει ότι το να
είσαι στην ώρα σου είναι πολλές φορές ολίγον µοναχικό, εισερ-
χόµαστε -µε την άδεια σας- στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση, κατόπιν αιτήµατος του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου
Μητσοτάκη, σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού της
Βουλής, µε αντικείµενο την ενηµέρωση του Σώµατος για την υλο-
ποίηση των πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης σχετικά µε την ανα-
συγκρότηση των περιοχών της Θεσσαλίας και του Έβρου και την
αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης.

Συνεδριάζουµε σήµερα, µετά από σχετικό αίτηµα του Πρωθυ-
πουργού που απεστάλη την Πέµπτη 16 Νοεµβρίου και γνωστο-
ποιήθηκε την ίδια µέρα στους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων της Αντιπολίτευσης, όπως ορίζει το άρθρο 142Α του Κα-
νονισµού µας. Σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο, η ανακοί-
νωση γίνεται αυτοπροσώπως από τον Πρωθυπουργό. 

Η συζήτηση, κατά τον Κανονισµό, είναι αρκετά ολιγόλεπτη,
ωστόσο για την καλύτερη οργάνωσή της και µε βάση µια παρά-

δοση που τηρείται, η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε και
προτείνω οι χρόνοι οµιλίας του Πρωθυπουργού και των Προ-
έδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων να διευρυνθούν εις τρό-
πον ώστε ο Πρωθυπουργός να µιλήσει στην πρωτολογία του για
πενήντα λεπτά, στη δευτερολογία του για είκοσι πέντε λεπτά και
στην τριτολογία του, επίσης, για είκοσι πέντε λεπτά και οι Πρό-
εδροι των λοιπών Κοινοβουλευτικών Οµάδων να λάβουν τον λόγο
στην πρωτολογία τους για είκοσι πέντε λεπτά και στη δευτερο-
λογία τους για δέκα πέντε λεπτά. Και µην έχουµε πάλι όλη αυτή
την αντέγκληση για την τήρηση του χρόνο, µε µία ελάχιστη, στοι-
χειώδη ανοχή, ξέρουµε όλοι τι σηµαίνει αυτός ο χρόνος που δια-
τίθεται. 

Συνεπώς είµαστε εντάξει για την τήρηση αυτού του χρονοδια-
γράµµατος;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η πρόταση έγινε

δεκτή. 
Κατόπιν αυτού καλείται στο Βήµα ο Πρωθυπουργός κ. Κυριά-

κος Μητσοτάκης. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας καθώς και οι

Υπουργοί χειροκροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσουµε την ηµερήσια

διάταξη της σηµερινής συνεδρίασης, επιτρέψτε µου να εκφράσω
την ικανοποίησή µου για µία σοβαρή εξέλιξη και αναφέροµαι στη
συµφωνία, η οποία επιτεύχθηκε στη Μέση Ανατολή για την απε-
λευθέρωση µιας πρώτης οµάδος Ισραηλινών οµήρων, το οποίο
συνδυάζεται βέβαια και µε µία προσωρινή ανακωχή, µια προσω-
ρινή παύση του πυρός, απολύτως απαραίτητη για την παροχή αν-
θρωπιστικής βοήθειας στη Λωρίδα της Γάζας. 

Πιστεύω ότι είναι δύο σηµαντικά, κρίσιµα βήµατα. Ήταν κάτι
το οποίο εξ αρχής επεδίωκε η ελληνική διπλωµατία µε όλες τις
πρωτοβουλίες της. Προφανώς, µένουν πάρα πολλά να γίνουν
ακόµα µέχρι την οριστική αποκλιµάκωση αυτής της κρίσης. Στο
µεταξύ όµως, η Κυβέρνηση θα συνεχίζει να πρωτοστατεί µε δι-
πλωµατικές πρωτοβουλίες ως αξιόπιστος συνοµιλητής µε όλα τα
µέρη και ως πυλώνας ειρήνης και σταθερότητας στην ευρύτερη
περιοχή µας.

Έρχοµαι τώρα στην ηµερήσια διάταξη της σηµερινής συζήτη-
σης. Είχα την ευκαιρία, ανταποκρινόµενος σε ερωτήσεις από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση αλλά και από το ΠΑΣΟΚ, το οποίο κα-
τέθεσε µια επίκαιρη επερώτηση προς το µισό Υπουργικό Συµβού-
λιο, να συγχωνεύσουµε αυτές τις διαδικασίες κοινοβουλευτικού
ελέγχου σε µία προ ηµερησίας συζήτηση και να αφιερώσουµε
αρκετές ώρες σε ένα ζήτηµα το οποίο απασχολεί ολόκληρη την
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ελληνική κοινωνία.
Βρίσκοµαι λοιπόν εδώ πέρα, κατ’ αρχάς στην πρωτολογία µου,

για να ενηµερώσω τη Βουλή για το µείζον ζήτηµα των φυσικών
καταστροφών, µια απειλή που ήδη πολιορκεί ολόκληρο τον πλα-
νήτη, αλλά και τη χώρα µας ως εκδήλωση της κλιµατικής κρίσης.
Ας συµφωνήσουµε εξαρχής ότι είναι µια πραγµατικότητα που δεν
προσφέρεται για σκληρές κοµµατικές αντιπαραθέσεις. 

Αντίθετα, θα έλεγα ότι κατ’ εξοχήν το θέµα αυτό προϋποθέτει
και συναινέσεις και κοινές δράσεις, στηριγµένες κυρίως στον ρε-
αλισµό αλλά θα έλεγα και στην επιστηµονική γνώση, πολύ περισ-
σότερο καθώς η πρόσφατη εµπειρία απέδειξε ότι οι επιθέσεις
της φύσης θα εναλλάσσονται πότε µε τη µορφή των µέγα πυρ-
καγιών και δυστυχώς πότε µε τη µορφή ακραίων πληµµυρικών
φαινοµένων. Και το κυριότερο, δεν θα αποτελούν, όπως τα είχαµε
συνηθίσει, έκτακτα φαινόµενα µε ένταση παροδική, αλλά ένα συ-
χνότερο πλέον κίνδυνο ικανό να ξεσπάσει κάθε στιγµή και µάλι-
στα µε µία ορµή, µε µία ένταση, η οποία δεν µπορεί πάντα να
προβλεφθεί εγκαίρως ή µε απόλυτη ακρίβεια. 

Το πρόβληµα, προφανώς, δεν αφορά µόνο την πατρίδα µας.
Αναφέρω ότι µόνο φέτος στον Καναδά κάηκαν εκτάσεις µεγαλύ-
τερες της έκτασης της Κροατίας. Η Χαβάη έχασε µέσα σε λίγες
ώρες µια ολόκληρη πόλη θρηνώντας εκατοντάδες ζωές. Στην Ευ-
ρώπη είχαµε διαδοχικά κύµατα βροχών, που προξένησαν µεγά-
λες ζηµιές σε πολλές χώρες. Και βέβαια δεν πρέπει να
λησµονούµε ότι ο «Ντάνιελ», που προκάλεσε τόσες µεγάλες κα-
ταστροφές στη χώρα µας, χτύπησε στη συνέχεια την ήδη τραυ-
µατισµένη Λιβύη, όπου δεν θα µάθουµε ποτέ τον ακριβή αριθµό
των θυµάτων, ενδεχοµένως να προσεγγίζει και τα δέκα χιλιάδες. 

Βέβαια, πληρώσαµε και εµείς ένα βαρύ τίµηµα σε αυτή την
αναµέτρηση µε τις νέες συνθήκες. Στον Έβρο η φωτιά θέριεψε
αµέσως λόγω του καταστροφικού τριγώνου υψηλών θερµοκρα-
σιών, παρατεταµένης ξηρασίας και πολύ ισχυρών ανέµων και
αυτό –θέλω να θυµίσω- όταν η Πυροσβεστική πάλευε ταυτό-
χρονα µε φλόγες στην Πάρνηθα και σε ογδόντα ακόµα πύρινα
µέτωπα στη χώρα, κάτι το οποίο εκ των πραγµάτων µας οδήγησε
σε έναν κατακερµατισµό των δυνάµεών µας και λίγες µέρες µετά
ο µεσογειακός κυκλώνας «Ντάνιελ» και µην ξεχνάµε και δυο βδο-
µάδες µετά ακόµα µια θεοµηνία, ο «Ελίας», άλλαξαν την εικόνα
της καταστροφής. Δισεκατοµµύρια τόνοι νερού έπεσαν στις πε-
ριοχές που διατρέχει ο Πηνειός και οι παραπόταµοί του, ενώ στον
Βόλο –που δυστυχώς υπέφερε διπλά- καταγράφηκαν ποσοστά
βροχής µέσα σε λίγες ώρες που τα βλέπει η Αττική µέσα σε µια
µέρα. 

Θέλω απλά να θυµίσω λίγο τον στατιστικό πίνακα αυτόν ο
οποίος συγκρίνει τα ποσοστά βροχόπτωσης του «Ντάνιελ» µε
αυτά που είχαµε δει στον «Ιανό». Όταν µας είχε χτυπήσει ο «Ια-
νός», µιλούσαµε για µια πρωτοφανή θεοµηνία, αλλά άµα δείτε τα
ποσοστά βροχόπτωσης του «Ντάνιελ» ειδικά σε περιοχές του Πη-
λίου, είναι εικοσαπλάσια της βροχής η οποία έπεσε στον «Ιανό»
πριν από τέσσερα χρόνια και καταθέτω τον σχετικό πίνακα στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πί-
νακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όλα αυτά, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι, δεν είναι τυχαία. Ξέ-
ρουµε ότι παγκόσµια ως αποτέλεσµα της υπερθέρµανσης του
πλανήτη µεταξύ του 2010 και του 2020, σε µια δεκαετία µόλις, τα
ακραία καιρικά φαινόµενα αυξήθηκαν κατά 50% σε σχέση µε την
προηγούµενη δεκαετία. Φέτος αντιµετωπίσαµε το θερµότερο κα-
λοκαίρι στην ιστορία του πλανήτη, το θερµότερο φθινόπωρο στην
ιστορία του πλανήτη.

Δυστυχώς, η Μεσόγειος, η οποία βρίσκεται στο επίκεντρο της
κλιµατικής κρίσης, δοκιµάζεται ιδιαίτερα και πολλοί επιστήµονες
µάς προειδοποιούν ότι πρέπει να θεωρούµε δεδοµένη την αύ-
ξηση της θερµοκρασίας των νερών κατά δύο βαθµούς κατά µέσο
όρο τα επόµενα δεκαπέντε χρόνια. Τι σηµαίνει αυτό; Για κάθε
βαθµό που αυξάνεται η θερµοκρασία αυξάνει ο κίνδυνος για τη
δηµιουργία τροπικών καταιγίδων, καθώς αυτές τροφοδοτούνται
κατ’ εξοχήν από τα θερµά νερά της Μεσογείου, κατά συνέπεια
και ο κίνδυνος θεοµηνιών, όπως αυτή που µας έπληξε τον Σε-

πτέµβριο, γίνεται ολοένα και πιο πιθανός.
Και βέβαια, όλα αυτά τα καιρικά φαινόµενα επηρεάζουν αλυ-

σιδωτά το σύνολο των δραστηριοτήτων σε µία χώρα, την αγρο-
τική µας παραγωγή, τη διαθεσιµότητα του νερού, µέχρι τη δόµη0
ση σε παραθαλάσσιους ή σε παραπόταµους οικισµούς και από
τον τουρισµό µέχρι την ασφάλεια των πολιτών.

Ας ξεκινήσουµε, συνεπώς, από µερικές αναπόδραστες αλή-
θειες, αρχικά, ότι η άµυνα στην κλιµατική κρίση είναι µια υπόθεση
παγκόσµια και όχι µόνο ελληνική, ύστερα, ότι οι νέες συνθήκες
ξεπερνούν πλέον τις αντοχές των υποδοµών που έως σήµερα
είχαν όλες οι χώρες και τελικά, ότι χρέος της πολιτικής σήµερα
είναι όχι απλά να παρατηρεί µοιρολατρικά το φαινόµενο, αλλά να
επεξεργαστεί καινούργια µέτρα αντίδρασης, ώστε να διασφαλι-
στεί η κρίσιµη έννοια της ανθεκτικότητας η οποία τόσο σηµαντική
πια θα είναι για κάθε κράτος στο αύριο.

Απέναντι στα παραπάνω θα είµαι ο τελευταίος, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, που θα δηλώσω ικανοποιηµένος από τη διαχεί-
ριση των πρόσφατων θεοµηνιών από το κράτος µας, πολύ περισ-
σότερο όταν αυτό -το ξέρουµε- υποφέρει ακόµα από παθογέ-
νειες δεκαετιών.

Θα υπερασπιστώ ωστόσο την προτεραιότητα στην ανθρώπινη
ζωή µε βάση την οποία λειτουργεί η πολιτεία και θα υπερασπιστώ
και το έργο χιλιάδων κρατικών λειτουργών, αλλά και εθελοντών
που έδρασαν στην πρώτη γραµµή. Θα σας πω δύο κουβέντες για
το «112» το οποίο δικαίωσε και πάλι τον ρόλο του. Χάρη στις
δικές του προειδοποιήσεις, ναι, σώθηκαν πολλές ζωές από φαι-
νόµενα τα οποία θα µπορούσαν να φέρουν τεράστιες απώλειες.
Για εµάς πια το «112» είναι αυτονόητο, έχει µπει µέσα στη ζωή
µας, αλλά θέλω να θυµίσω ότι στη Χαβάη δεν υπήρχε «112» και
µόλις πριν από λίγες εβδοµάδες δοκιµαστικά για πρώτη φορά το
εφάρµοσε η Πολιτεία της Καλιφόρνια, µια εξαιρετικά ανεπτυ-
γµένη και πλούσια πολιτεία µε σηµαντικά ζητήµατα στη διαχεί-
ριση φυσικών καταστροφών. Και ξέρω ότι είναι αδόκιµες οι
στατιστικές, όταν µιλάµε για ανθρώπινες ζωές, αλλά δεν µπορώ
να µην αναφέρω ότι πριν από τρία χρόνια σε µια πληµµύρα στη
Γερµανία -στην πλούσια Γερµανία- πολύ µικρότερη από τον «Ντά-
νιελ» χάθηκαν σχεδόν διακόσιοι άνθρωποι, διότι κανείς δεν µπό-
ρεσε να τους ειδοποιήσει, να πάρουν τις στοιχειώδεις προβλέ-
ψεις.

Και επειδή διάβασα προσεκτικά, κύριε Ανδρουλάκη, την ερώ-
τηση που κατέθεσε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ και
επειδή µας ασκήσατε κάποια κριτική σχετικά µε τις οδηγίες που
δίνει το «112», θέλω να σας διευκρινίσω ότι στην περίπτωση της
πληµµύρας η στάνταρτ οδηγία η οποία δίνεται είναι αυτή η οποία
δόθηκε, «πήγαινε», δηλαδή, «στο υψηλότερο δυνατό σηµείο, µην
φύγεις από το σπίτι σου, µην επιχειρήσεις να εκκενώσεις, όπως
θα έκανες σε µια πυρκαγιά, διότι υπάρχει σοβαρότατος κίνδυνος
να βρεθείς παγιδευµένος και να πνιγείς στον δρόµο µέσα στο αυ-
τοκίνητο». Αυτό είναι µία πρώτη απάντηση σε ένα από τα ερωτή-
µατα -εύλογο πιστεύω- το οποίο θέσατε στην ερώτησή σας.

Όµως, θα ήθελα να επαναλάβω ότι στη Θεσσαλία αυτή η αλ-
ληλεγγύη των κατοίκων, η συµπυκνωµένη γνώση τοπικών κοινω-
νιών που έχουν µάθει εδώ και δεκαετίες να ζουν µε πληµµυρικά
φαινόµενα µαζί µε την τεχνολογία απέτρεψαν ένα πολύ µεγαλύ-
τερο δράµα.

Ας δούµε τώρα λίγο την άµεση αντίδραση του κρατικού µηχα-
νισµού. Είµαι πάντα έτοιµος να ακούσω και να απαντήσω σε οποι-
αδήποτε κριτική µπορεί να µας ασκηθεί. Η αλήθεια είναι ότι
εκατοντάδες πολίτες απεγκλωβίστηκαν, µε µέσα εναέρια και
πλωτά µεταφέρθηκαν σε χώρους υποδοχής που δηµιουργήθηκαν
πολύ γρήγορα, είχαν αµέσως ιατρική φροντίδα και µε συνεργα-
σία κράτους και αυτοδιοίκησης έγιναν και οι πρώτες ενέργειες
για την όσο το δυνατόν πιο γρήγορη και ασφαλή στέγαση όσων
τα σπίτια τους ήταν ακατάλληλα.

Επίσης, καθόλου αµελητέα δεν ήταν τα µέτρα που πάρθηκαν
για την αποτροπή µιας µεγάλης υγειονοµικής κρίσης. Θυµάµαι
τα κανάλια –δικαιολογηµένα, θα έλεγα, σε έναν βαθµό- να προ-
ειδοποιούν ότι αυτό το οποίο συνέβαινε στη Θεσσαλία είχε χα-
ρακτηριστικά ατοµικής υγειονοµικής βόµβας. Και πράγµατι, δεν
υπήρχε στον κρατικό µηχανισµό συµπυκνωµένη εµπειρία, θε-
σµική µνήµη για το πώς αντιµετωπίζει κανείς µια τόσο πολυσύν-
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θετη κατάσταση. Όµως, η πραγµατικότητα είναι ότι και επιδηµιο-
λογικές παρατηρήσεις έγιναν από το Υπουργείο και τον ΕΟΔΥ
και συνεχείς έλεγχοι έγιναν στα ύδατα και στο έδαφος και παρά
τις πολύ µεγάλες δυσκολίες έγινε καύση εβδοµήντα χιλιάδων νε-
κρών ζώων και εκατόν δέκα χιλιάδων πτηνών, καθόλου εύκολη
επιχείρηση, στην οποία συνεργάστηκαν όχι µόνο τα συναρµόδια
Υπουργεία, αλλά µέχρι και οι Ένοπλες Δυνάµεις, τις οποίες θέλω
να ευχαριστήσω γιατί προφανώς δεν προβλεπόταν στην απο-
στολή τους να συνδράµουν στη δύσκολη, επώδυνη και επίπονη
άσκηση της αποµάκρυνσης των νεκρών ζώων. Το έκαναν, όµως
και το έκαναν µε πολύ αποτελεσµατικό τρόπο. Δόθηκαν αµέσως
οδηγίες για καθαρισµό των σπιτιών, για σωστή κατανάλωση
νερών και τροφίµων. Οργανώθηκε διανοµή µέσων ατοµικής προ-
στασίας σε όλες τις περιοχές που χτυπήθηκαν. Έγιναν εκατοντά-
δες πρόσθετοι εµβολιασµοί για τέτανο και ηπατίτιδα Α και όλα
αυτά –επαναλαµβάνω- έγιναν σε συνθήκες ακραίες, πρωτόγνω-
ρες για τη χώρα.

Και νοµίζω ότι έγινε και κάτι ακόµα που έχει τη δική του σηµα-
σία: Δίπλα σε όλες τις άλλες προσπάθειες οκτώ Μονάδες Ψυχι-
κής Υγείας από επαγγελµατίες εδρεύουν πια στη Θεσσαλία, είναι
στη διάθεση των πληγέντων που χρειάζονται υποστήριξη, η συµ-
βουλευτική γραµµή «10306» είναι ανοιχτή για ερωτήµατα. Η κα-
ταστροφή δεν πλήγωσε µόνο περιουσίες, πλήγωσε και τις ψυχές
των ανθρώπων.

Έρχοµαι τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο ζήτηµα του
τρόπου λειτουργίας της κρατικής αρωγής και της άµεσης ανα-
κούφισης που το κράτος παρείχε σε όσους είδαν τα σπίτια τους,
τις περιουσίες τους να καταστρέφονται από τη µανία της φύσης.
Θέλω να επαναλάβω ότι ο µηχανισµός της κρατικής αρωγής, έτσι
όπως έχει θεσµοθετηθεί από αυτή την Κυβέρνηση, είναι µία κα-
τάκτηση και σίγουρα µία σηµαντική πρόοδος σε σχέση µε το τι
συνέβαινε στο παρελθόν. Βρίσκεται δίπλα στους πληγέντες από
την πρώτη µέρα µε αυτοµατοποιηµένες διαδικασίες, όπου -το το-
νίζω- αυτό είναι εφικτό και µε εκταµιεύσεις οι οποίες έχουν προ-
χωρήσει εξαιρετικά γρήγορα.

Έχουµε ήδη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκταµιεύσει 120
εκατοµµύρια ευρώ που βρίσκονται στους λογαριασµούς τριάντα
τριών χιλιάδων νοικοκυριών. Αυτό έγινε σε χρόνο ρεκόρ για τα
δεδοµένα της ελληνικής πολιτείας και της ελληνικής δηµόσιας
διοίκησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι µεταβολές συνεχίζονται υπό την εποπτεία του Υφυπουργού

Πολιτικής Προστασίας κ. Τριαντόπουλου δύο φορές την εβδο-
µάδα. Όµως, θέλω να τονίσω ότι πρέπει να διεξάγουµε συνέχεια
νέες διασταυρώσεις και νέες αυτοψίες. Έχουν κατατεθεί γύρω
στις διακόσιες εξήντα πέντε δηλώσεις. Δυστυχώς σε πολλές
εντοπίστηκαν -τις περισσότερες φορές καλοπροαίρετα- λανθα-
σµένα στοιχεία τα οποία πρέπει να διορθωθούν. 

Μέχρι σήµερα έχουν γίνει πάνω από τριάντα έξι χιλιάδες αυ-
τογραφικές αυτοψίες, έχουν γίνει έλεγχοι σε τριακόσιες τριάντα
εννέα κοινότητες και περιοχές που επλήγησαν από την κακοκαι-
ρία. Και βέβαια, µέσα στις επόµενες µέρες ξεκινάει και το επί-
δοµα ενοικίου και συγκατοίκησης µε διάρκεια έως και δύο έτη,
ανάλογα µε τις ζηµιές κάθε κατοικίας. Αυτό είναι σηµαντικό για
τους συµπολίτες µας οι οποίοι θα επιλέξουν να συγκατοικήσουν
µε συγγενείς τους, µε κάποιους φίλους τους, ώστε να έχουν µία
πρόσθετη οικονοµική υποστήριξη οι άνθρωποι αυτοί που τους φι-
λοξενούν. Διότι καταλαβαίνω απόλυτα ότι πολλές φορές ψυχο-
λογικά είναι προτιµητέο να καταφύγει κάποιος σε ένα περιβάλλον
που να του είναι οικείο µέχρι να ξαναφτιάξει το σπίτι του. Έχουν
διατεθεί οι πενήντα πρώτοι οικίσκοι, ενώ συνολικά έχουν παραγ-
γελθεί επτακόσιοι.

Όπως είπα, γνωρίζω ότι πολλοί πληµµυροπαθείς φιλοξενού-
νται ακόµα σε συγγενείς, σε προσωρινές δοµές και θέλουµε να
τους στηρίξουµε, ώστε να ξαναφτιάξουν το σπίτι τους όσο το δυ-
νατόν πιο σύντοµα. Έχουν εγκριθεί ήδη 120 εκατοµµύρια, προ-
κειµένου να καλυφθεί το 80% της αποκατάστασης κάθε πληµ-
µυρισµένου κτηρίου. Θυµίζω ότι το υπόλοιπο 20% µπορεί να κα-
λυφθεί µε άτοκο δάνειο. Είναι ποσό έως 22.000 ευρώ, σηµαντικό
ποσό για να επισκευαστεί, ας πούµε, µία κατοικία εκατό τετρα-
γωνικών σε ένα χωριό και δίνονται µε µια πολύ πιο απλή διαδικα-

σία. Για πρώτη φορά καινοτοµούµε και δίνουµε τη δυνατότητα
σε περιπτώσεις όπου πρέπει να κατασκευαστεί κατοικία από την
αρχή το κράτος να αναλάβει την κατασκευή κατοικιών που κατα-
στράφηκαν µε βάση πέντε προεγκεκριµένα αρχιτεκτονικά σχέ-
δια.

Θέλω, επίσης, να κάνω µία ξεχωριστή αναφορά στη στήριξη
που έχουµε δώσει στην Τοπική Αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού,
προκειµένου να καλυφθούν άµεσες ανάγκες και να γίνουν άµε-
σες παρεµβάσεις σε δίκτυα ή σε υποδοµές. Το Υπουργείο Εσω-
τερικών έχει ήδη διαθέσει 119 εκατοµµύρια ως έκτακτη χρηµα-
τοδότηση στην Περιφέρεια Θεσσαλίας, αλλά και στους δήµους
οι οποίοι έχουν πληγεί. Η αυτοδιοίκηση γνωρίζει καλύτερα τα δε-
δοµένα και έχει αναλάβει συγκεκριµένες παρεµβάσεις, οι οποίες
πρέπει να γίνουν για να µπορέσουµε, παραδείγµατος χάριν, να
αποκαταστήσουµε άµεσα την οδική σύνδεση σε περιοχές που
έχουν πληγεί ή να γίνουν άµεσες παρεµβάσεις σε αναχώµατα,
έτσι ώστε το κράτος -και θα επανέλθω σε αυτό- να ρίξει το βάρος
του στις υποδοµές εθνικού χαρακτήρα.

Επιτρέψτε µου να κάνω µία ξεχωριστή αναφορά στις δράσεις
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και στις αποζηµιώσεις που
έχουµε δώσει στους αγρότες, στους κτηνοτρόφους και στους
αλιείς µας, αποζηµιώσεις οι οποίες είναι πολύ σηµαντικές. Εγκρί-
θηκαν ήδη από τον ΕΛΓΑ 260 εκατοµµύρια, ενώ τα 107 εκατοµ-
µύρια έχουν ήδη κατατεθεί στους δικαιούχους. Εκτιµούµε ότι στο
µεγαλύτερο κοµµάτι της Θεσσαλίας µπορεί να οργανωθεί χειµε-
ρινή σπορά. Έχουµε κάποια ειδικά θέµατα που θα χαρώ να τα
συζητήσω στη συνέχεια για την περίπτωση των οικισµών πέριξ
της νέας Λίµνης Κάρλα, όπου θα πρέπει να αναµένουµε και τις
εισηγήσεις των ειδικών για το τι θα γίνει µε αυτή την περιοχή,
γιατί το νερό εκεί θα αργήσει πολύ να υποχωρήσει.

Και βέβαια, θέλω να τονίσω -το γνωρίζετε, φαντάζοµαι, όσοι
είστε από τη Θεσσαλία- ότι οι τιµές οι οποίες δόθηκαν αποτέλε-
σαν µάλλον ευχάριστη και όχι δυσάρεστη έκπληξη για τους πα-
ραγωγούς µας. Οι κτηνοτρόφοι µας θα µπορούν όχι απλά να
αντικαταστήσουν τα ζώα που έχασαν, αλλά θα µπορούν να ανα-
κατασκευάσουν και τους στάβλους τους µε κόστος το οποίο κα-
λύπτεται από το κράτος και βέβαια µε νέες προδιαγραφές. Είναι
µία ευκαιρία να αποκτήσουµε πιο σύγχρονες σταβλικές εγκατα-
στάσεις εκεί που είχαµε µεγάλα ζητήµατα -νοµίζω ότι τα γνωρί-
ζετε καλύτερα από εµένα-, ενώ για τις δε επιχειρήσεις προχω-
ράµε πριν από τις γιορτές στην προκαταβολή του 35% της ζηµιάς
τους από το 70% που θα καλυφθεί διευκολύνοντας την αποκα-
τάστασή τους και την επαναλειτουργία τους. Ανάλογα µέτρα
ισχύουν και για τους αλιείς, αλλά και για όσους έχουν πληγεί
στην περιοχή του Έβρου. Οι παραγωγοί της περιοχής θα αποζη-
µιωθούν µε τους ίδιους πόρους από τον ΕΛΓΑ και από το γεωρ-
γικό αποθεµατικό. Βέβαια, και στον Έβρο θέλουµε να δώσουµε
τη δυνατότητα στους παραγωγούς να ξανασυστήσουν τα κοπά-
δια τους και στους µελισσοκόµους να µπορέσουν να επιστρέ-
ψουν το συντοµότερο δυνατόν στην παραγωγική τους δραστη-
ριότητα.

Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα που αφορούν τις υποδοµές. Και
θα ξεκινήσω πρώτα από τα σχολεία των περιοχών που χτύπησε
η θεοµηνία. Εκεί τελείωσαν γρήγορα οι πρώτες επισκευές. Θέλω
να τονίσω πως µε εξαίρεση την αρχική καθυστέρηση στην έναρξη
της σχολικής χρονιάς, δεν χάθηκαν ώρες µαθηµάτων. Και βέβαια,
θέλω να τονίσω ότι ήδη σε συνεννόηση µε την Ένωση Εφοπλι-
στών θα ανακατασκευαστούν είκοσι πέντε σχολεία µε προδια-
γραφές τις οποίες θα θέσει η ΚτΥΠ, έτσι ώστε τα σχολεία που
έπαθαν ζηµιές να γίνουν καλύτερα από ό,τι ήταν πριν. Και µε την
ευκαιρία αυτή, θέλω να ευχαριστήσω και την Ένωση Ελλήνων
Εφοπλιστών, την Ένωση Τραπεζών και τον ΣΕΒ και όλους όσοι
έσπευσαν να συνδράµουν σε αυτή τη µεγάλη προσπάθεια µέσα
από σηµαντικές ιδιωτικές χορηγίες, ώστε να µπορέσουµε να ξα-
ναφτιάξουµε καλύτερα αυτά τα οποία καταστράφηκαν.

Έχουν ήδη ξεκινήσει αντιπληµµυρικά και αντιδιαβρωτικά έργα.
Και εδώ θα ήθελα να κάνω κάποιες ιδιαίτερες αναφορές στην πε-
ριοχή της Δαδιάς. Αυτή είναι µία φωτογραφία τραβηγµένη, πριν
από κάποιες εβδοµάδες µάλιστα, από την Παλαγία, στην οποία
καταστράφηκε ουσιαστικά ολοσχερώς το πευκοδάσος. Οι υλο-
τόµοι µας και οι δασικοί συνεταιρισµοί βρίσκονται ήδη µέσα και
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έχουν ήδη ολοκληρώσει τη δουλειά της βασικής αποκατάστασης
και προστασίας των εδαφών. 

Αυτή, επίσης, είναι µια χθεσινή φωτογραφία από την Πάρνηθα,
όπου ήδη και χρησιµοποιώντας τον θεσµό του αναδόχου αναδα-
σώσεων έχουν ήδη µπει συνεργεία, έτσι ώστε να µπορέσουµε να
κάνουµε τις απαραίτητες αντιπληµµυρικές και αντιδιαρθρωτικές
παρεµβάσεις το συντοµότερο δυνατό.

Το ίδιο πρέπει να κάνουµε και στο σιδηροδροµικό δίκτυο, το
οποίο δυστυχώς υπέστη µια πολύ µεγάλη καταστροφή. Πιστεύ-
ουµε ότι µέχρι τα µέσα του Δεκεµβρίου µπορούµε να αποκατα-
στήσουµε µε µονή γραµµή την εµπορική σύνδεση της Λάρισας
µε το Λιανοκλάδι, να λειτουργεί δηλαδή ολόκληρη η γραµµή και
πριν τα Χριστούγεννα να λειτουργεί και η επιβατική γραµµή.

Βέβαια, αντίστοιχη παρέµβαση σχεδιάζεται και για το τµήµα
από τη Λάρισα στον Βόλο, ώστε να επανέλθουν στην κανονικό-
τητα λειτουργίας του λιµανιού και των βιοµηχανικών περιοχών
της Μαγνησίας. Μεγάλος στόχος µας παραµένει ο ίδιος, η σιδη-
ροδροµική γραµµή Αθήνα-Θεσσαλονίκη να γίνει σήµερα καλύ-
τερη από πριν, µε ένα τρένο σύγχρονο και ασφαλές µε την
τηλεδιοίκηση, η οποία τώρα θα πρέπει να ξανακατασκευαστεί
στο τµήµα το οποίο κατεστράφη. Είναι πραγµατικά πολύ κρίµα,
διότι οι παρεµβάσεις που έγιναν στην τηλεδιοίκηση θα µας επέ-
τρεπαν πριν το τέλος του χρόνου, όπως είχαµε δεσµευθεί, να
έχουµε ολόκληρη τηλεδιοίκηση ασφαλή, σύγχρονη στο σύνολο
της γραµµής. Δυστυχώς, εκεί θα πρέπει να ξεκινήσουµε πάλι από
την αρχή για να κάνουµε τις σχετικές παρεµβάσεις.

Και τώρα θα µιλήσω λίγο για τους πόρους και τις πηγές χρη-
µατοδότησης αυτών των πολύ σηµαντικών παρεµβάσεων, ξεκι-
νώντας από τους ευρωπαϊκούς πόρους. Μάλιστα, θυµάστε ότι
τότε µου είχε ασκηθεί και αρκετή κριτική από την Αντιπολίτευση,
όταν λίγες µέρες µετά την καταστροφή, ταξίδεψα στο Στρα-
σβούργο για να συνοµιλήσω µε την Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής και τους αρµόδιους επιτρόπους για να διερευνήσω τη
δυνατότητα σηµαντικής ευρωπαϊκής στήριξης στην προσπάθεια
που κάνουµε για να διορθώσουµε όλα αυτά τα οποία καταστρά-
φηκαν από τον «Ντάνιελ». 

Καταφέραµε, πιστεύω, να εξασφαλίσουµε κάποια σηµαντικά
κονδύλια. Πρώτον, τα 200 εκατοµµύρια, τα οποία ουσιαστικά
ήταν υπόλοιπα από το προηγούµενο ΕΣΠΑ, να πάνε κατευθείαν
σε αποζηµιώσεις νοικοκυριών και επιχειρήσεων, να τα χρησιµο-
ποιήσουµε δηλαδή για την κρατική αρωγή υποκαθιστώντας προ-
φανώς πόρους του κρατικού προϋπολογισµού. Εξασφαλίσαµε,
επίσης, 60 εκατοµµύρια του γεωργικού αποθεµατικού για τους
ανασφάλιστους παραγωγούς και βέβαια 1,2 δισεκατοµµύρια από
το επόµενο ΕΣΠΑ για έργα υποδοµών και διαχείρισης των υδά-
των της Θεσσαλίας. 

Ταυτόχρονα, η Κυβέρνηση προβαίνει στην κατάθεση ενός τε-
κµηριωµένου αιτήµατος για χρηµατοδότηση από το Ταµείο Αλ-
ληλεγγύης, το οποίο καλύπτει µόνο ζηµιές σε υποδοµές. 

Εκτιµούµε αυτές τις ζηµιές στα 2,3 µε 2,4 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Θέλω να θυµίσω ότι το Ταµείο Αλληλεγγύης δεν έχει πό-
ρους και µία από τις µεγάλες προσπάθειες που κάνουµε είναι στα
πλαίσια της αναθεώρησης του πολυετούς δηµοσιονοµικού πλαι-
σίου να το προικίσουµε µε περισσότερους πόρους, ώστε να µπο-
ρέσουµε και εµείς στη συνέχεια να διεκδικήσουµε από το Ταµείο
Αλληλεγγύης πρόσθετη οικονοµική βοήθεια. Όπως είπα, εξασφα-
λίσαµε ήδη µια πρόσθετη βοήθεια από το Ταµείο Αλληλεγγύης
που αφορά τις αγροτικές καταστροφές που ξεπερνάει τα 40 εκα-
τοµµύρια ευρώ είναι το ταµείο το οποίο έχει έτος αναφοράς το
2024. 

Θεωρώ εξαιρετικά σηµαντικό ότι στα πλαίσια της αναθεώρη-
σης του ελληνικού σχεδίου για το Ταµείο Ανάκαµψης που εγκρί-
θηκε πριν από λίγες µέρες από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή χωρίς
αστερίσκους και υποσηµειώσεις, καταφέραµε και εξασφαλίσαµε
686 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης, τα οποία θα
τα ανακατευθύνουµε σε έργα υποδοµών, όπως η αποκατάσταση
του οδικού και του σιδηροδροµικού δικτύου στη Μαγνησία και
στη Θεσσαλία. 

Σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις του Υπουργείου θα µας στοιχίσει
γύρω στα 200 εκατοµµύρια η παρέµβαση που πρέπει να κάνουµε
στις υποδοµές των σιδηροδρόµων και προφανώς, θα µας στοιχί-

σουν αρκετά περισσότερα οι παρεµβάσεις που πρέπει να γίνουν
στο τραυµατισµένο οδικό δίκτυο, ειδικά στην ορεινή Μαγνησία,
στο Πήλιο, αλλά και στην ορεινή Καρδίτσα, στην Αργιθέα, αλλά
και στους ορεινούς όγκους των Τρικάλων. 

Θέλω εδώ να επαναλάβω κάτι το οποίο πιστεύω ότι είναι ση-
µαντικό, το είχα πει και στην προηγούµενη συζήτηση την οποία
είχαµε κάνει στην Εθνική Αντιπροσωπεία γύρω από το θέµα αυτό.
Τα σηµαντικά έργα υποδοµής τα οποία κατασκευάστηκαν από
την κεντρική Κυβέρνηση µετά τον «Ιανό», άντεξαν όλα. 

Έχω φωτογραφίες από γέφυρες, εδώ είναι η γέφυρα στο Μου-
ζάκι πώς ήταν µετά τον Ιανό. Άντεξαν αυτές οι γέφυρες και αυτό
σηµαίνει ότι οι προδιαγραφές που βάζουµε στα νέα έργα τα
οποία κατασκευάζουµε, θα µπορούν να αντέξουν σε µεγάλες θε-
οµηνίες και αυτή είναι και η κατεύθυνση την οποία πρέπει να δώ-
σουµε στους µελετητές µας, έτσι ώστε να προδιαγράψουµε ότι
τα έργα τα οποία θα κατασκευάσουµε θα είναι έργα µε σύγχρο-
νες προδιαγραφές, εντός όµως, ενός κόστους το οποίο µπο-
ρούµε να αντέξουµε και να χρηµατοδοτήσουµε.

Πάντως, το βέβαιο είναι ότι τα έργα του «Ιανού» -έργα υποδο-
µών, γέφυρες και δρόµοι που κατασκευάστηκαν µε προδιαγρα-
φές προ «Ντάνιελ» άντεξαν στον «Ντάνιελ» και αυτό τουλάχιστον
είναι µέσα σε ένα γενικότερο έτσι σκοτεινό τοπίο, µια αχτίδα αι-
σιοδοξίας. 

Όλη αυτή η αποκατάσταση των ζηµιών θα ξεπεράσει σε κό-
στος τα 3,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το µεγαλύτερο µέρος τους
θα είναι ευρωπαϊκοί πόροι, αλλά προφανώς θα χρειαστεί να συν-
δράµει και ο Κρατικός Προϋπολογισµός. Θα συµπληρωθεί, λοι-
πόν, η ευρωπαϊκή ενίσχυση από το πλεόνασµα της ανάπτυξης και
των υψηλότερων εσόδων που φέρνει στην ελληνική οικονοµία η
πολιτική την οποία ακολουθούµε. 

Γνωρίζω ότι ο δρόµος που έχουµε µπροστά µας είναι µακρύς
και δύσκολος. Οι άνθρωποι που ήδη έχασαν µια φορά το βιός
τους στον «Ιανό», καλούνται τώρα να επανακάµψουν, αγωνίζονται
για να τα καταφέρουν µια δεύτερη φορά και ξέρω ότι υπάρχει
οργή, αλλά κυρίως θλίψη, στεναχώρια και απογοήτευση για το
αν θα µπορέσουµε να τα καταφέρουµε και νιώθω και εκείνους
που έζησαν και πάλι τη µανία της φύσης και στον Έβρο µε φωτιές
που στέρησαν κοπάδια και µελίσσια και αναζητούν τώρα φως
µέσα στο µαύρο της στάχτης. Θα είµαστε δίπλα τους! 

Ξέρω ότι πάντα αυτές οι δηλώσεις αντιµετωπίζονται µε µία λο-
γική καχυποψίας, το κάναµε όµως µε τον «Ιανό». Θα το ξανακά-
νουµε και τώρα µε τον «Ντάνιελ» σε πολύ µεγαλύτερη κλίµακα.
Όπως είπα, όµως, έχοντας στο νου τις δυσκολίες των νέων συν-
θηκών που ανατρέπουν όλα όσα ξέραµε, αλλά και τη δύναµη να
κάνουµε µία καταστροφή αφετηρία ανάταξης, περιορίζοντας
αδυναµίες και αυξάνοντας ταχύτητες. Επιτρέψτε µου να πω, ό-
µως, χρησιµοποιώντας και αυτή την τραγωδία ως µια αφορµή για
µεγάλες και τολµηρές µεταρρυθµίσεις, τις οποίες µπορεί να τις
συζητούσαµε πολλά χρόνια, δεκαετίες, αλλά µέχρι στιγµής δεν
είχαµε τολµήσει ακόµα να τις υλοποιήσουµε. 

Απέναντι, λοιπόν, σε όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση
αντιπαρατάσσει τρεις κεντρικές προτεραιότητες: Την πιο άµεση
κινητοποίηση για τη διάσωση ζωών στις µεγάλες θεοµηνίες που
θα κληθούµε να αντιµετωπίσουµε µετά βεβαιότητας από δω και
στο εξής, όπως είπα τη µεγαλύτερη εξασφάλιση πόρων για την
αποκατάσταση απωλειών που έχει υπάρξει στη χώρα –ξαναλέω,
όχι χωρίς προβλήµατα, όχι χωρίς δυσκολίες- και τρίτον, ένα συ-
νολικό σχέδιο πια -και γι’ αυτό επιτρέψτε µου να µιλήσω λίγο πε-
ρισσότερο- άµυνας στην κλιµατική επίθεση. 

Θέλω να τονίσω κάτι το οποίο το έχω ακούσει και από την Αντι-
πολίτευση και νοµίζω ότι είναι απολύτως σωστό, δικαιολογηµένο
και τεκµηριωµένο. Πρέπει να συνεργαστούµε µε τους ειδικούς
επιστήµονες. Δεν φοβόµαστε την επιστήµη, αναζητούµε την ει-
δική επιστηµονική γνώση και θέλουµε να συνεργαστούµε µε τους
επιστήµονες. Για παράδειγµα, στον Έβρο, ήδη συνεργαζόµαστε
µε το Δηµοκρίτειο Πανεπιστήµιο και µε βάση τις προτάσεις της
Επιτροπής της Βουλής για την ανάπτυξη της Θράκης, µιλάµε µε
ειδικούς για τον καλύτερο δυνατό τρόπο της αποκατάστασης του
ιδιαίτερα ευαίσθητου οικοσυστήµατος της Δαδιάς, συνεργαζό-
µαστε µε µη κυβερνητικές οργανώσεις.

Ως προς τη διαχείριση τώρα, για το µεγάλο πρόβληµα της δια-
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χείρισης των υδάτων της Θεσσαλίας έχουµε ήδη ζητήσει τη συν-
δροµή εξειδικευµένης ολλανδικής εταιρείας η οποία έχει ειδική
διεθνή τεχνογνωσία. Στην πρώτη της αποτίµηση έχω εδώ πέρα
το σχετικό σχέδιο των συµπερασµάτων. Επισηµαίνονται πρά-
γµατα πολύ σηµαντικά, όπως ανάγκη µιας ριζικής αναµόρφωσης
των υποδοµών και της λειτουργίας τους µε µία καθετοποιηµένη
διοίκηση µε γνώση της τοπικής γεωµορφολογίας, µε σύγχρονα
συστήµατα έγκαιρης προειδοποίησης, µε νέα πρωτόκολλα δια-
χείρισης κρίσεων. 

Οι Ολλανδοί µας το λένε πολύ ξεκάθαρα, χωρίς να µασήσουν
τα λόγια τους, ότι το κλειδί για να αποτρέψουµε στο µέλλον τέ-
τοια φαινόµενα είναι η διαχείριση και η συνεργασία πέραν των
στενών διοικητικών ορίων ενός δήµου ή –τολµώ να πω- και µιας
περιφέρειας µε υποδοµές οι οποίες να είναι σχεδιασµένες µε συ-
νεκτικό τρόπο στο πλαίσιο των πραγµατικών και όχι των φαντα-
σιακών υδρολογικών δεδοµένων της Θεσσαλίας και κυρίως,
χωρίς αποσπασµατικά έργα τα οποία δεν χαρακτηρίζονται από
διαλειτουργικότητα. 

Έχω πει ότι και η Κυβέρνηση θα συστήσει φορέα διαχείρισης
υδάτων Θεσσαλίας. Θα παρουσιαστεί στο επόµενο Υπουργικό
Συµβούλιο του Νοεµβρίου. Θα νοµοθετηθεί άµεσα, θα αναµέ-
νουµε τις προτάσεις σας. Χρειαζόµαστε έναν τέτοιο φορέα όχι
µόνο στη Θεσσαλία αλλά και στις άλλες ενδεχοµένως υδρολογι-
κές λεκάνες. Προφανώς όµως, η κρισιµότητα της Θεσσαλίας και
µετά τον «Ντάνιελ» αλλά και η σηµασία της για την ασφάλεια τρο-
φίµων της χώρας, µας επιβάλλει να ξεκινήσουµε την προσπάθεια
αυτή από την ταλαιπωρηµένη αυτή περιφέρεια. 

Τον Φεβρουάριο θα έχουµε την ολοκληρωµένη πρόταση της
ολλανδικής εταιρείας. Τι είναι αυτό, δηλαδή; Ένα συγκεκριµένο
master plan µε βραχυπρόθεσµες και µακροπρόθεσµες παρεµβά-
σεις τόσο για την αποκατάσταση των ζηµιών, όσο και για την αντι-
πληµµυρική θωράκιση. Ένα σχέδιο το οποίο θα εισηγείται προ-
τάσεις και λύσεις για µια βιώσιµη άρδευση για την αγροτική,
αλλά και τη ζωική µας παραγωγή. Μιλάµε για ένα πρόγραµµα τε-
τραετίας, για να µπορέσει να υλοποιηθεί. 

Είναι εθνικά αναγκαίο να γίνει, έστω και τώρα. Διότι η Εθνική
Αντιπροσωπεία έχει αφιερώσει πάρα πολλές ώρες, συζητώντας
τα ζητήµατα της διαχείρισης των υδάτων της Θεσσαλίας. Κάποτε
πιστεύαµε ότι η εύκολη λύση ήταν απλά να µεταφέρουµε τα νερά
από τη δυτική Ελλάδα, τώρα διαπιστώνουµε ότι το πρόβληµα
είναι πολύ πιο σύνθετο και το ζήτηµα δεν είναι µόνο η προστασία
της Θεσσαλίας από πληµµύρες, το σηµαντικότερο ζήτηµα είναι
να διασφαλίσουµε ότι οι αγρότες της Θεσσαλίας θα έχουν για
τις επόµενες δεκαετίες αρκετό νερό, για να µπορούν να ποτίσουν
τις καλλιέργειές τους. Και βέβαια, το τι θα πρέπει να παράγουµε
στη Θεσσαλία σε συνθήκες, ενδεχοµένως, µειωµένης δυνατότη-
τας προώθησης νερών. Και αυτό είναι ένα θέµα το οποίο πρέπει
να µας απασχολήσει.

Ταυτόχρονα, στα πλαίσια του Κρατικού Προϋπολογισµού ο
οποίος κατατέθηκε, όπως ξέρετε, στη Βουλή χθες, διπλασιά-
ζουµε τα κονδύλια της κρατικής αρωγής από τα 300 εκατοµµύρια
στα 600 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι το ειδικό αποθεµατικό το οποίο
έχουµε στη διάθεσή µας για την άµεση αντιµετώπιση φυσικών
καταστροφών. Αχρείαστο να είναι, αλλά πρέπει να γνωρίζουµε
ότι πρέπει να προικίσουµε ένα τέτοιο ταµείο, καθώς είναι πιο πι-
θανό να πρέπει να αντιµετωπίσουµε άλλες τέτοιες καταστροφές
στο µέλλον. 

Πώς θα χρηµατοδοτήσουµε το Ταµείο αυτό; Με ένα πράσινο
τέλος στα ακριβότερα τουριστικά καταλύµατα, από τον Μάρτιο
ως τον Οκτώβριο, γιατί και η προστασία του ελληνικού οικοσυ-
στήµατος είναι ένα συστατικό στοιχείο του τουρισµού µας.
Έχουµε εξασφαλίσει, δηλαδή, πρόσθετους πόρους για να µπο-
ρέσουµε να καλύψουµε αυτή την απαραίτητη αύξηση στα κονδύ-
λια για την αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών. 

Ξέρετε, επίσης, ότι µέχρι τώρα αποζηµιώναµε στο µέγιστο πο-
σοστό όλες τις ζηµιές από σεισµούς, πυρκαγιές και πληµµύρες,
αναγνωρίζοντας τη δυσκολία των πληγέντων να ανταπεξέλθουν
σε ένα τέτοιο κόστος. Θέλω, όµως, να είµαι απολύτως σαφής. Οι
πόροι του κράτους δεν είναι ανεξάντλητοι ούτε πολλαπλασιάζο-
νται αυτόµατα. Στο εξής όλοι πρέπει να συµµετέχουµε στην κοινή
άµυνα απέναντι στις επιθέσεις της φύσης. Γι’ αυτό και από το

2024 οι επιχειρήσεις µε κύκλο εργασιών άνω των 2 εκατοµµυρίων
ευρώ, υποχρεωτικά θα πρέπει να ασφαλίζουν, για σεισµό, πυρ-
καγιά και πληµµύρα, τις εγκαταστάσεις τους, τον εξοπλισµό
τους, τα αποθεµατικά τους. 

Δεν γίνεται µία µεγάλη επιχείρηση να θεωρεί ότι µπορεί να πο-
ρεύεται ανασφάλιστη επειδή πάντα θα υπάρχει το «κράτος - πα-
τερούλης» να την αποζηµιώσει σε µια περίπτωση φυσικής κατα-
στροφής. Παροτρύνουµε τους πολίτες να κάνουν το ίδιο, δίνο-
ντας ένα πρόσθετο κίνητρο, µια έκπτωση στον ΕΝΦΙΑ της τάξης
του 10% για τα σπίτια τα οποία θα είναι ασφαλισµένα από φυσι-
κές καταστροφές και ίσως κάποιοι σπεύσουν να αντιδράσουν,
αλλά οφείλω να µιλήσω εδώ µε απόλυτη ευθύτητα. Δεν µπο-
ρούµε να κλείνουµε τα µάτια στο γεγονός ότι ζούµε σε µια χώρα,
η οποία αφ’ ενός είναι σεισµογενής και αφ’ ετέρου είναι ευάλωτη
σε φωτιές και σε πληµµύρες, πολύ περισσότερο που ξέρουµε ότι
αν είχαµε κάποιο τρόπο να ασφαλίσουµε όλα τα σπίτια των Ελ-
λήνων, το ασφάλιστρο θα ήταν σηµαντικά µειωµένο και κάθε σπίτι
το οποίο θα ασφαλιζόταν. 

Το ίδιο ισχύει και για τους αγρότες µας. Δεν µασάω τα λόγια
µου. Έχουν λάβει σηµαντικότατα ποσά σε αποζηµιώσεις, τα
οποία ξεπερνούν κατά πολύ τα έσοδα του ΕΛΓΑ από τις ασφαλι-
στικές εισφορές. Μόνο την προηγούµενη τετραετία, πριν τις ζη-
µιές του «Ντάνιελ», καταβάλαµε παραπάνω από 1 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ, όταν οι συνολικές εισφορές µε το ζόρι ξεπέρασαν
τα 500 εκατοµµύρια. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι ο κρατικός προϋπο-
λογισµός, από τα έσοδά του, από τη γενική φορολογία, υποστή-
ριξε τους αγρότες µας µε 500 εκατοµµύρια πρόσθετα, πέραν των
ασφαλίστρων που είχαν καταβάλει για αποζηµιώσεις από φυσι-
κές καταστροφές. 

Θα χρειαστούµε, λοιπόν, ένα νέο κανονισµό ασφάλισης του
ΕΛΓΑ, που θα ανταποκρίνεται στις σηµερινές συνθήκες. Και από
αυτές τις θεσµικές µεταρρυθµίσεις είναι, βέβαια, ανάγκη να µι-
λήσουµε και ανοιχτά για τις πιο δύσκολες, που έχουν να κάνουν
κυρίως µε την αναδιάρθρωση των καλλιεργειών µας, τον τρόπο
αντίληψης που έχουµε για το τί παράγουµε, πώς το παράγουµε,
από τη στιγµή που τα προϊόντα της γης µας εξαρτώνται από τον
καιρό τότε και τα είδη των προϊόντων µας πρέπει να έχουν πε-
ρισσότερη ευελιξία, να τον ακολουθούν στις διακυµάνσεις του. 

Και γι’ αυτό και πρέπει να δούµε επιτέλους τις αλλαγές που
απαιτούνται για να κερδίσουµε στο µέλλον, αν κάποιες καλλιέρ-
γειες πρέπει να µετακοµίσουν βορειότερα, να πάρουν τη θέση
άλλων, κάποιες πιο ανθεκτικές καλλιέργειες να υποκαταστήσουν
πιο ευάλωτες ή αν θα φύγουµε από βαριές υδροβόρες καλλιέρ-
γειες που ενδεχοµένως να υπάρχουν µόνο -ας πούµε και κάποιες
αλήθειες εδώ πέρα- επειδή υπάρχει η ευρωπαϊκή επιδότηση και
µε τι ταχύτατα θα στραφούµε στη γεωργία ακρίβειας, αξιοποι-
ώντας την τεχνολογία. Και βέβαια, ναι, υπάρχουν και κάποιες
αποφάσεις που πρέπει να πάρουµε όταν έχουµε όλα τα δεδοµένα
και για πιθανές µετεγκαταστάσεις οικισµών. 

Είδα, παραδείγµατος χάριν, ότι στη Μεταµόρφωση οι κάτοικοι
είναι επί της αρχής θετικοί. Κανένας κρατικός φορέας, καµµία
κυβέρνηση δεν µπορεί να πείσει τους κατοίκους να φύγουν από
τον µόνιµο τόπο διαµονής τους. Από τη στιγµή, όµως, που υπάρ-
χει σύµφωνη γνώµη της µεγάλης πλειοψηφίας των κατοίκων,
προσωπικά, είµαι απολύτως ανοιχτός να κατασκευάσουµε µια
νέα Μεταµόρφωση, ένα νέο χωριό, µε τις πιο σύγχρονες προδια-
γραφές, το οποίο, επιτέλους, θα είναι ασφαλές από πληµµύρες
ώστε οι άνθρωποι αυτοί να µην πνίγονται κάθε τριάντα χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η Μεταµόρφωση δεν είναι η πρώτη φορά που πνίγεται. Είχε

υποστεί και µια βιβλική καταστροφή, αν θυµάµαι καλά, το 1994. 
Όλοι οι ειδικοί, λοιπόν, συµφωνούν σήµερα ότι απέναντι σε

αυτά τα πρωτοφανή φαινόµενα του καλοκαιριού καµµία υποδοµή
δεν θα µπορούσε να είχε αποτρέψει πλήρως την καταστροφή. 

Πρώτος εγώ εντόπισα και αδυναµίες και λάθη. Όµως αυτά αρ-
κούν µόνο για όποιον θέλει απλά να διαµαρτύρεται, όχι για εκεί-
νον που θέλει να τα υπερβεί και να οικοδοµήσει την επόµενη
µέρα. 

Ενσωµατώσαµε, λοιπόν, αυτήν την εµπειρία σε σηµαντικές
πρωτοβουλίες, τις οποίες έχει εισηγηθεί το Υπουργείο Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας για τη βελτίωση των επιχειρη-
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σιακών του δυνατοτήτων -η υλοποίηση του προγράµµατος
«ΑΙΓΙΣ». Πράγµατι, υπήρχε µια βαριά διαδικασία ωρίµανσης των
προγραµµάτων του, όµως, εκτιµούµε ότι θα έχουµε δηµοπρατή-
σει πριν το τέλος του χρόνου έργα που θα ξεπερνούν τα 800 εκα-
τοµµύρια ευρώ και θα αξιοποιήσουµε και από του χρόνου,
πιλοτικά σε πρώτη φάση, τις πιο σύγχρονες τεχνολογίες, τα πιο
καινοτόµα µέσα, από drones τα οποία ήδη δοκιµάζονται, αισθη-
τήρες θερµοκρασίας, κάµερες σε αρχαιολογικούς χώρους, σε
δάση. Και βέβαια επενδύουµε στον διαρκή εξοπλισµό, περαιτέρω
εξοπλισµό, του Πυροσβεστικού Σώµατος, προσπαθώντας να ξε-
περάσουµε δυσκολίες οι οποίες είναι εγγενείς και αφορούν όλες
τις ευρωπαϊκές χώρες, όπως, παραδείγµατος χάριν τις συνεννοή-
σεις που κάνουµε µε την καναδική εταιρεία για να ξαναπάρει
µπροστά η γραµµή παραγωγής των Καναντέρ. 

Και βέβαια περισσότερες δυνατότητες, περισσότερα µέσα για
την εκπαίδευση. Σε αυτό το νέο περιβάλλον θέλω να κάνω µια ξε-
χωριστή αναφορά στο ρόλο της αυτοδιοίκησης. Είναι αυτοί που
γνωρίζουν –δεν θα πω καλύτερα- δήµοι, περιφέρειες, πρέπει να
συνεννοούνται µε την πολιτική προστασία µε άλλα πρωτόκολλα.
Όπως και τα πρωτόκολλα, πια, της εµπλοκής των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, θα γίνουν εκ των πραγµάτων πιο αυτοµατοποιηµένα, εν-
σωµατώνοντας την εξαιρετικά χρήσιµη εµπειρία της διαχείρισης
της επόµενης µέρας µετά τον «Ντάνιελ». 

Θα κάνω ακόµα µία αναφορά και στις υποχρεώσεις συµµετο-
χής των πολιτών. Μπορούµε να παρακολουθούµε σε πραγµατικό
χρόνο τους καθαρισµούς έρηµων οικοπέδων και να δώσουµε τη
δυνατότητα στην πολιτική προστασία, εάν πρέπει κάπου να πα-
ρέµβει µε πολύ µεγάλες ταχύτητες, να µπορεί να ξεπερνά αγκυ-
λώσεις και διαδικασίες που δεν µας επιτρέπουν να κάνουµε το
έργο µας. Να αναφερθώ ενδεικτικά σε ζητήµατα που µπορεί να
έχουν να κάνουν µε τον καθαρισµό του Κηφισού, όπου διαπιστώ-
σαµε ότι χρόνιες αγκυλώσεις απλά συσσωρεύουν προβλήµατα,
αλλά κάποια στιγµή πρέπει να µπει στο ποτάµι και να το καθαρί-
σει. Αν χρειαστεί να το κάνουµε µε τρόπο ελαφρώς καταδροµικό,
δίνοντας προφανώς, πάντα, τη νοµική εξουσιοδότηση στο
Υπουργείο να ηγηθεί µιας τέτοιας προσπάθειας, να µην έχετε
καµµία αµφιβολία, θα το κάνουµε. 

Θα επαναλάβω πόσο σηµαντική είναι η εµπλοκή των ειδικών,
δενδρολόγων, δασολόγων, υδρολόγων, σεισµολόγων. Για ακόµη
µία φορά να πούµε ότι στα ζητήµατα των σεισµών πρέπει να εί-
µαστε πιο έτοιµοι και να µην φοβόµαστε τις ασκήσεις µεγάλης
κλίµακας, που πρέπει να µας ετοιµάσουν και γι’ αυτό το απευ-
κταίο ενδεχόµενο. 

Έχω ήδη ζητήσει από τον Υπουργό και έχει εξαγγελθεί η µε-
γαλύτερη αντισεισµική άσκηση που έχει γίνει ποτέ στη χώρα µας.
Θα γίνει στην Κρήτη τον Φεβρουάριο του 2024, µε προσοµοίωση
ενός πολύ µεγάλου σεισµού. Οι γιαπωνέζοι κάνουν τις ασκήσεις
κάθε χρόνο. Δεν µπορεί εµείς να τις κάνουµε µόνο όποτε τις θυ-
µόµαστε. 

Να επαναλάβω ότι αναζητούµε την επιστηµονική γνώση, αλλά
τη θέλουµε ενσωµατωµένη στο Υπουργείο, το οποίο τελικά έχει
τον πρώτο και τον τελευταίο λόγο στην αντιµετώπιση των κρί-
σεων. Η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία, το Εθνικό Αστεροσκο-
πείο, θα υπάγονται στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας. Δεν τους στερεί αυτό την ανεξαρτησία τους
να µπορούν να δροµολογούν το ερευνητικό τους έργο. Εγώ,
όµως, θέλω όλους τους ειδικούς στο ίδιο δωµάτιο, να ακούω τις
προβλέψεις τους -ο Υπουργός, προφανώς, ακόµα περισσότερο
διότι είναι πρωτίστως δική του δουλειά- έτσι ώστε και όλοι να
είναι υπόλογοι -ξέρετε- και να µη λένε εκ των υστέρων «Τα είπαµε
εµείς, αλλά δεν µας άκουσε κανείς». Όλοι παρόντες, λοιπόν. Δεν
υπάρχει τέλεια µέθοδος πρόγνωσης ούτε πρόκειται ποτέ εµείς
να κουνήσουµε το δάχτυλο σε οποιονδήποτε επιστήµονα δεν
πρόβλεψε µε απόλυτη ακρίβεια αυτό το οποίο µπορεί να έγινε.
Μακριά από εµάς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Τους λέτε «υπόλογους», όµως.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Μα-

κριά από εµάς τέτοιες λογικές.
Όµως όλοι οι επιστήµονες, µε την υπογραφή τους, ως επίση-

µοι πια σύµβουλοι του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης, θα κατα-
θέτουν τις απόψεις τους για να αξιολογούνται τελικά από την

επιχειρησιακή και την πολιτική ηγεσία. 
Θα αναφέρω ξανά τη µεγάλη προτεραιότητα που αποδίδουµε

στην ενίσχυση της Δασικής Υπηρεσίας µε την πρόσληψη πεντα-
κοσίων δασολόγων αλλά και τη µεγάλη σηµασία που αποδίδω
στο έργο των δασικών συνεταιρισµών, οι οποίοι είναι απολύτως
απαραίτητοι, προκειµένου να κάνουµε πράξη το νέο µας όραµα
για µια δυναµική και αναπτυξιακή οικονοµία των δασικών οικοσυ-
στηµάτων. 

Σε αυτή την κατεύθυνση κινείται το σχετικό νοµοσχέδιο, το
οποίο έχει ήδη εγκριθεί από το Υπουργικό Συµβούλιο, ένα νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος για το πώς τα δάση µας
θα γίνουν πιο παραγωγικά, πώς θα υπάρχει οικονοµικό αντικεί-
µενο από τη βιοµάζα η οποία θα παράγεται από τα δάση και πώς
θα µπορέσουµε τελικά να αντιµετωπίσουµε µια πραγµατικότητα
που ίσως πολλοί από εσάς δεν γνωρίζετε, µια χώρα µε εβδοµήντα
εκατοµµύρια στρέµµατα δασοκάλυψης να είναι βαριά ελλειµµα-
τική και να εξακολουθεί να εισάγει πολύ ξύλο για τις εγχώριες
ανάγκες της. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι η χώρα µας βρίσκε-
ται πρωταγωνίστρια στην αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης σε
δύο επίπεδα, στα ζητήµατα της µείωσης των εκποµπών διοξει-
δίου του άνθρακα και των αερίων του θερµοκηπίου. Θα έχω την
ευκαιρία να µιλήσω και στη διάσκεψη του Ντουµπάι, σε λίγες
µέρες από τώρα, για τη µεγάλη πρόοδο που έχουµε επιτύχει, κυ-
ρίως µε την επιθετική είσοδο ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στο
ενεργειακό µας µείγµα. 

Αλλά πρέπει να δώσουµε πολύ µεγαλύτερη σηµασία, όπως
είπα ήδη στην προσαρµογή στην κλιµατική κρίση, η οποία ήδη
χτυπάει την πόρτα µας. Είναι πολύ σηµαντικό και για την Ευρώπη
να είναι η πρώτη κλιµατικά ουδέτερη ήπειρος το 2050. Αλλά αυτό
το οποίο ενδιαφέρει τους Ευρωπαίους πολίτες είναι τι γίνεται σή-
µερα, αύριο, του χρόνου, σε δύο χρόνια από τώρα. Κι επειδή γνω-
ρίζουµε ότι οι επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης ήδη χτυπούν την
πόρτα µας, η προσαρµογή σε αυτές τις επιπτώσεις και στα νέα
ακραία καιρικά φαινόµενα αποτελούν απόλυτη πολιτική προτε-
ραιότητα και θα έπρεπε να είναι απόλυτη προτεραιότητα για
όλους µας. 

Θα περιµένω λοιπόν -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, εδώ, όπως
βλέπετε εντός χρόνου και δεν πιστεύω ότι θα χρειαστώ και όλα
τα πενήντα λεπτά που µου διαθέτετε για τη δευτερολογία και την
τριτολογία µου- απευθυνόµενος στην Αντιπολίτευση -όπως βλέ-
πετε δεν άσκησα καµµία κριτική, αλλά θα ακούσω µε πολύ µε-
γάλη προσοχή αυτά τα οποία θα µας πουν. Είναι εύκολο να
ρωτάς αλλά µερικές φορές πρέπει και να απαντάς. 

Θέλω να ακούσω, λοιπόν, ποια είναι η δικιά σας αντιπρόταση.
Εγώ µίλησα πολύ συγκεκριµένα και πολύ τεκµηριωµένα. Δε-
σµεύοµαι ότι αν αυτή ξεπερνά τα συνθήµατα και είναι ρεαλιστική,
τότε, ναι, είµαι έτοιµος να ενσωµατώσω οποιαδήποτε καλή ιδέα
στο δικό µας σχέδιο. 

Κάποτε θα πρέπει να το καταλάβατε, αυτό το πρόβληµα δεν
έχει ούτε κόµµα ούτε χρώµα. Θα περιµένω, λοιπόν, και σας ευ-
χαριστώ. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε, και για κάτι που δεν είναι τόσο πεζό όσο ηχεί, για την
τήρηση του χρόνου. Μιλήσατε λιγότερο από τον χρόνο που δι-
καιούστε. Είµαι βέβαιος ότι και οι επόµενοι οµιλητές -το βλέπω
στα βλέµµατά τους- θα τηρήσουν τον χρόνο και θα διευκολύνουν
την οµαλή ροή της συζήτησης.

Στο σηµείο αυτό γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι µόλις προηγου-
µένως από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολούθησαν τη συνε-
δρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι
δύο µαθήτριες και µαθητές και έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
δεύτερο τµήµα της Ελληνογαλλικής Σχολής Αγίας Παρασκευής
«Ευγένιος Ντελακρουά».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλώ τώρα στο Βήµα τον κ. Σωκράτη Φάµελλο, Πρόεδρο της
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Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς - Προοδευτική Συµµαχία για τη δική του οµιλία. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι
Υπουργοί, θα ήθελα κι εγώ να ανταπαντήσω στον σχολιασµό που
έκανε ο Πρωθυπουργός για τη συµφωνία στη Γάζα και να πω ότι
είναι πράγµατι θετική αυτή η συµφωνία. 

Αλλά οφείλω να πω ότι είναι και υποκριτικό να αναφέρεται αυτό
από τον κ. Μητσοτάκη, ο οποίος κρύφτηκε στα µετόπισθεν και
όταν έγινε το ψήφισµα του ΟΗΕ για την ειρηνευτική εκεχειρία δεν
ακολούθησε την πρωτοβουλία της Γαλλίας, Ισπανίας και Πορτο-
γαλίας και η χώρα µας απουσίαζε από µια τέτοια σηµαντική πρω-
τοβουλία. Να τα λέµε όλα. Με την ειρήνη είµαστε, µε την εκε-
χειρία, µε την προστασία των αµάχων, αλλά η χώρα µας πρέπει
να είναι πιο µπροστά, κύριε Μητσοτάκη, και όχι να κρύβεται στα
µετόπισθεν. 

Ο κ. Μητσοτάκης σήµερα επέλεξε να µας καλέσει για να µας
ενηµερώσει -και διαβάζω ακριβώς αυτόν τον τίτλο- «για την υλο-
ποίηση των πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης σχετικά µε την ανα-
συγκρότηση των περιοχών της Θεσσαλίας και του Έβρου και την
αντιµετώπιση κλιµατικής κρίσης». Ακούσαµε κάτι τέτοιο; 

Συγχωρέστε µε, κύριε Πρωθυπουργέ, αλλά για την ανασυ-
γκρότηση της Θεσσαλίας και του Έβρου, για το πώς θα ξαναπά-
ρει µπρος η οικονοµία, η κοινωνία, δεν ακούσαµε. Ακούσαµε για
την αντιπληµµυρική προστασία κάποια και θα τα σχολιάσω. Ακού-
σαµε για το θέµα των αποζηµιώσεων κάποια και θα τα σχολιάσω. 

Αλλά πώς θα ξαναπάρει µπρος η οικονοµία, συγγνώµη αλλά
δεν έχετε καταθέσει πρόταση. Το αναπτυξιακό µοντέλο και η ανα-
πτυξιακή πορεία δεν συζητήθηκαν. Και αυτό πρέπει να το θέσω
εισαγωγικά. Άλλο πράγµα ζητήσατε να έρθουµε να συζητήσουµε
και άλλο καταθέσατε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Σε άλλη αίθουσα ήταν αυτό.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Και να πω και
κάτι. Είδα τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να χειροκρο-
τούν στην εξαγγελία του κ. Μητσοτάκη για τη µετεγκατάσταση ή
την επανεξέταση λειτουργίας του οικισµού της Μεταµόρφωσης.
Όµως αυτό που εµείς γνωρίζουµε, µετά από δύο µήνες κατα-
στροφής και αστεγίας -και το είπατε στην οµιλία σας- είναι ότι
δεν έχουν δοθεί ακόµα τα επιδόµατα ενοικίου. 

Μιλάτε, δηλαδή, στους πολίτες, που δεν έχουν ακόµα επιδο-
τηθεί γιατί την αστεγία, που δεν έχουν πάρει επίδοµα ενοικίου
και πιθανά µένουν σε κοντέινερς ή στο Κουτσόχερο -και έχουµε
πολλά τέτοια περιστατικά, εκατόν εβδοµήντα οικογένειες νοµίζω
από τη Φαρκαδόνα είναι στο Κουτσόχερο- και τους λέτε ότι θα
κάνουµε κάτι µε τους οικισµούς. Ναι, αλλά τώρα δεν επιλύετε το
θέµα και υπάρχει µια µεγάλη καθυστέρηση δύο µηνών. Και θα
πω συγκεκριµένα για τέσσερα χωριά-φαντάσµατα ακόµα. Μετα-
µόρφωση, Βλοχός, Σωτήριο, θα τα πούµε αναλυτικά, τα έχουµε
γραµµένα.

Όµως να πω και κάτι εισαγωγικά. Ζητήσαµε µια συζήτηση για
την κλιµατική κρίση και την ανθεκτικότητα τον Αύγουστο. Ήρθε
ο κ. Μητσοτάκης, έκανε µια κουβέντα µόνο για τις πυρκαγιές στις
31 Αυγούστου. Ζητήσαµε -αναφέρθηκε σε αυτό εισαγωγικά- στις
13 Σεπτεµβρίου µια συζήτηση για την ανασυγκρότηση και επα-
νεκκίνηση της ζωής στη Θεσσαλία. Έρχεστε σήµερα και κάνετε
µια συζήτηση που τα βάζετε όλα και τίποτα. Λίγο δηλαδή από την
ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας για τα αντιπληµµυρικά, λίγο µε
τις αποζηµιώσεις, γενικότητες για την κλιµατική κρίση. Αλλά ξέ-
ρετε ότι έτσι χάνονται και τα τρία. 

Εµείς λοιπόν το λέµε: Πρέπει να γίνει ουσιαστική συζήτηση για
την επανεκκίνηση της οικονοµίας και της λειτουργίας της ζωής
στη Θεσσαλία, για τον ακριτικό Έβρο και για την κλιµατική κρίση
και την ανθεκτικότητα της χώρας. Μην τα µπλέκετε, τα υποτιµάτε
και ταυτόχρονα µειώνετε τη σηµασία που έχουν. 

Διότι δεν µπορώ να ακούω τον Πρωθυπουργό της χώρας µου
να λέει ότι είναι η Μεσόγειος κλιµατικό «hotspot», όταν αυτά είχαν
µπει στη συζήτηση της στρατηγικής για την κλιµατική κρίση που
ψηφίστηκε ως νόµος το 2016, όταν το ξέραµε από τους επιστή-

µονες, γιατί τότε υπήρχαν ανεξάρτητοι επιστήµονες που µας
είχαν φέρει τα στοιχεία αυτά, η Τράπεζα της Ελλάδας, και είχαν
τότε στηρίξει αυτή την έρευνα. 

Ανακαλύπτετε τον τροχό το 2023, µετά από σοβαρότατες κα-
ταστροφές, για τις οποίες ευθύνεστε και προσωπικά. Διότι αφή-
σατε τη χώρα αθωράκιστη, ενώ ήταν εν γνώσει τής πολιτείας και
δική σας, κύριε Πρωθυπουργέ, τα εργαλεία που παραδόθηκαν
το 2019. Και αυτή την ερώτηση θα τη θέσω και στο τέλος. Για
ποιον λόγο αφήσατε αθωράκιστη τη χώρα στις φυσικές κατα-
στροφές, ενώ γνωρίζατε -και παραδώσαµε ως Κυβέρνηση, και
είχα και την αρµοδιότητα τότε ως Υπουργός- τα εργαλεία αυτά
στην ωριµότητα που ήθελε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή; Διότι τότε η
χώρα είχε προλάβει την ευρωπαϊκή σύγκλιση και τώρα καθυστε-
ρεί εξαιτίας σας. 

Δεν µπορούµε, λοιπόν, να ανακαλύπτουµε τώρα τον τροχό,
απλά για να κάνουµε µια εντυπωσιακή οµιλία. Όχι, δεν γίνεται.
Υποτιµήσατε την επιστήµη. Όµως µε την επιλογή σας σήµερα
υποτιµάτε ταυτόχρονα το µεγάλο στρατηγικό θέµα των επιπτώ-
σεων της κλιµατικής κρίσης, υποτιµάτε την παραγωγική ανασυ-
γκρότηση Θεσσαλίας και Έβρου και πάνω απ’ όλα υποτιµάτε την
αγωνία και την απόγνωση πολιτών που σήµερα µας παρακολου-
θούν.

Και δεν δώσατε απαντήσεις. Πολλά ρίξατε στην επόµενη µέρα.
Κι εµείς θέλω να το πούµε, λοιπόν, ξεκάθαρα ότι αυτό πρέπει να
γίνει διαφορετικά. Να σας πω και ποια είναι η µεγαλύτερη ίσως
υποκρισία, γιατί κάποιοι και κάποιες το γνωρίζετε; 

Σε λίγη ώρα, σε πενήντα λεπτά -δεν ξέρω αν το γνωρίζετε, κύ-
ριε Πρωθυπουργέ- ξεκινάει στην Υποεπιτροπή Υδατικών Πόρων
εδώ στη Βουλή µια συζήτηση για τη διαχείριση των υδατικών
πόρων υπό την απειλή της κλιµατικής κρίσης. Μας κοροϊδεύουν.
Ήρθε ο Πρωθυπουργός για να συζητήσει για τα µείζονα θέµατα
και την ίδια ώρα ζητάει η Βουλή να φύγουν οι Βουλευτές να πάνε
σε άλλη αίθουσα να συζητήσουν το ίδιο θέµα µε άλλα λόγια. Μι-
λάµε για την προχειρότητα στο ανώτατο επίπεδο. Είναι στο πρό-
γραµµα της Βουλής τώρα, σε πενήντα λεπτά και καλούνται οι
Βουλευτές να φύγουν από αυτή τη συζήτηση -για να καταλάβετε
τι σηµασία της δίνουν- για να πάνε σε µια άλλη, που έχει τέτοιο
θέµα, αλλά δεν ξέρουµε την εισήγηση. 

Όµως, εµείς θα σεβαστούµε τη διαδικασία όσο κι αν δεν τη σέ-
βεται ο κύριος Πρωθυπουργός. Θα καταθέσουµε προτάσεις,
όπως κάνουµε το τελευταίο διάστηµα συνεχώς. Εξάλλου, σας
είπα ότι αυτά ήταν στα επίσηµα ντοκουµέντα της πολιτείας από
το 2019. Το λέω αυτό για να µη λέτε ότι δεν έχουµε κάνει προτά-
σεις. Δεν υποτιµώ την τεχνογνωσία και των ξένων επιστηµόνων -
το λέω αυτό για την ολλανδική εταιρεία- και των Ελλήνων, αλλά
συγγνώµη αυτά ήταν στον προγραµµατισµό του 2018. Το ερώ-
τηµα είναι, γιατί δεν τα κάνατε όταν έπρεπε, όχι γιατί τα κάνετε
τώρα; Υλοποιείτε ένα τµήµα του προγραµµατισµού. 

Αν είχατε ακούσει ό,τι έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ εδώ και τέσσερα χρόνια
-και πιθανόν και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αλλά ξέρω
πολύ καλά τι είπαµε εµείς- για τις πληµµύρες, για τα σχέδια δια-
χείρισης κινδύνων πληµµύρας, για τα σχέδια πρόληψης δασικών
πυρκαγιών, ξέρετε ποιο θα ήταν το αποτύπωµα, κύριε Πρωθυ-
πουργέ; Και είναι αυτό για το οποίο σας κατηγορούµε, ότι οι φυ-
σικές καταστροφές λόγω των κλιµατικών κινδύνων θα συνέ-
βαιναν, τα µεγέθη τους όµως και οι επιπτώσεις στην κοινωνία και
στην οικονοµία θα ήταν µικρότερες. Κατηγορήστε γιατί αφήσατε
τη χώρα αθωράκιστη, µπροστά στο γνωστό κίνδυνο της κλιµατι-
κής κρίσης, ενώ γνωρίζετε τα εργαλεία κι έτσι οι επιπτώσεις στην
κοινωνία, στην οικονοµία και σε ανθρώπινες ζωές είναι µεγαλύ-
τερες από ότι θα µπορούσαµε να έχουµε, προνοώντας εξασφα-
λίσει ως χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Γι’ αυτό δεν είπατε τίποτα. Και πρέπει στη δευτερολογία σας
να απαντήσετε, για ποιον λόγο αυτά που παραδόθηκαν το 2018
και το 2019 δεν έγιναν πράξη από την ελληνική πολιτεία. Θα εί-
χαµε τουλάχιστον κάνει κάτι, γιατί ως χώρα δυστυχώς, σήµερα,
έχουµε υποκύψει στο σενάριο πάµε και όπου βγει. Τραγικό να
ακούγεται. Αυτό όµως βλέπουµε να συµβαίνει. Και αυτό πολλα-
πλασιάζει την ανασφάλεια των πολιτών. Και ξέρετε η ανασφάλεια

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΖ’ - 22 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 (ΜΕΣΗΜΕΡΙ) 5795



δεν είναι µόνο στα θέµατα πολιτικής προστασίας, η ανασφάλεια
είναι από τις τιµές στο ταµείο του σουπερµάρκετ που δεν ξέρει
ο πολίτης τι λογαριασµό θα διαβάσει και θα πληρώσει κάθε µέρα,
µέχρι τις ώρες που θα δουλεύει κάποιος και το αν θα έχει παρα-
γωγή και αν θα µπορέσει να πάει σε ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο
να επιδοτηθεί για τη δουλειά του. 

Εµάς µας ενδιαφέρει και το σήµερα και το αύριο. Και δεν µας
ενδιαφέρει η επικοινωνιακή διαχείριση που κάνετε, ξέρουµε ότι
θα την κάνετε αναπόφευκτα, τέτοιοι είστε. 

Όµως, θα πρέπει να µιλήσουµε και για κάτι πολύ συγκεκριµένο.
Σήµερα δεν κάνουµε µια συζήτηση, κύριε Πρωθυπουργέ, σαν να
είστε Πρωθυπουργός δύο ή τρεις µήνες. Είστε Πρωθυπουργός
τέσσερα χρόνια plus. Πρέπει να µας πείτε, γιατί όλα αυτά δεν έγι-
ναν. Γι’ αυτό και θα ακούσετε αυστηρή κριτική. 

Και να σας πω ποια είναι η πρώτη κριτική; Γιατί δεν έχω ακού-
σει απάντηση και το γνωρίζουµε καλά, γιατί το αναδείξαµε ως
Κοινοβουλευτική Οµάδα. Η κριτική που σας έχει γίνει είναι πρώτα
απ’ όλα από την Ευρωπαϊκή Ένωση και γι’ αυτό θα πρέπει να
πείτε και µια συγγνώµη. Διότι εφόσον συζητάµε για τον κίνδυνο
πληµµύρας, µαθαίνουµε ότι η χώρα µας είναι η µόνη ευρωπαϊκή
χώρα που παραπέµφθηκε στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα γιατί δεν έχει ολοκληρώσει την επικαιροποί-
ηση των χαρτών πληµµύρας κι επικινδυνότητας που εµείς σας
παραδώσαµε ως πρώτο σχεδιασµό το 2018.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή παρέπεµψε τη χώρα στο Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο. Εσείς είχατε δύο προειδοποιήσεις το 2022, έγγρα-
φες από την Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν ικανοποιήσατε αυτή την
υποχρέωση. Δεν µπορείτε να τα ρίξετε σε άλλους. Είστε τεσσε-
ράµισι χρόνια Κυβέρνηση και είµαστε στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο
για κάτι που κόστισε και ανθρώπινες ζωές και περιουσίες κι όχι
µόνο στη Θεσσαλία. Πρέπει να απαντήσετε γι’ αυτά, κύριε Πρω-
θυπουργέ. 

Διότι µε τον ίδιο τρόπο δεν έχουν αναθεωρηθεί τα σχέδια δια-
χείρισης λεκανών απορροής, τα σχέδια διαχείρισης του νερού
που έπρεπε να αναθεωρηθούν µε υποχρεωτική νοµοθεσία της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής 31-12-2021 και τα σχέδια διαχείρισης κιν-
δύνων πληµµύρας. Και δείξατε φωτογραφίες για έργα που απο-
καταστάθηκαν από τον «Ιανό». Αυτό µας έλειπε να µην είχαν
αποκατασταθεί. Και άντεξαν, είπατε, στις πληµµύρες. Θα έλεγα,
αυτό µας έλειπε, να µην έχουν την απαραίτητη στατική επάρκεια.
Όµως, δεν µας είπατε τίποτα για τη γέφυρα στην Αµπελιά στα
Φάρσαλα που πήγαµε και έχει πέσει και δεν υπάρχει συγκοινωνία
και σύνδεση αυτή τη στιγµή µε τη Μαγνησία που είναι σηµαντικός
δρόµος επικοινωνίας και οικονοµικής συνεργασίας και λειτουρ-
γίας της τοπικής κοινωνίας που ήταν επισκευασµένη από τον
«Ιανό». Γιατί δεν τα δείχνετε όλα, κύριε Πρωθυπουργέ; 

Εµείς πήγαµε, τα έχουµε δει επανειληµµένα. Δεν είναι, λοιπόν,
µόνο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το πρόβληµα ότι η χώρα δεν
είναι συνεπής µε τις ευρωπαϊκές υποχρεώσεις. Είναι ότι έχει ταυ-
τόχρονα απαξιώσει τη γνώση και απαξιώσει τη λειτουργία της πο-
λιτείας. Και να σας πω γιατί. Διότι δυστυχώς η πολιτεία γνώριζε
από το 2018 ποιες είναι οι περιοχές κινδύνου πληµµύρας, ποιες
είναι οι αντιπληµµυρικές ζώνες, κύριε Πρωθυπουργέ. 

Αυτός ο χάρτης περιλαµβάνεται στα σχέδια διαχείρισης κινδύ-
νου πληµµύρας του 2018 και περιλαµβάνει για κάθε πληµµυρικό
φαινόµενο, ανάλογα µε την περιοδικότητα του, δηλαδή αν έχει
χρόνο επαναφοράς που λέµε περίοδο πενήντα, εκατό ή χιλίων
χρόνων, ποιες περιοχές θα πληµµυρίσουν. 

Άρα, όταν οι επιστήµονες είχαν προειδοποιήσει για τα καιρικά
φαινόµενα -και αυτό είχε γίνει τρεις µέρες πριν και το ξέρουµε,
έχει βγει στη δηµοσιότητα- και η πολιτεία είχε αυτούς τους χάρ-
τες, απαξίωσε και την επιστήµη και την επάρκεια της ίδιας της
πολιτείας η Κυβέρνηση Μητσοτάκη και δεν αξιοποίησε αυτούς
τους χάρτες. 

Μπορείτε να τους βρείτε. Είναι στο Σχέδιο Διαχείρισης Κινδύ-
νων Πληµµύρας, το οποίο είναι στη γνώση της χώρας µας και
ταυτόχρονα το γνωρίζουµε γιατί; Διότι όπως προκύπτει -και θα
το καταθέσω, κύριε Πρωθυπουργέ- το 2022, µε έγγραφο της πο-
λιτικής προστασίας που ήξερε γι’ αυτόν τον σχεδιασµό «ΔΑΡΔΑ-
ΝΟΣ 2», ενηµέρωσε τις υπηρεσίες για τον χάρτη αυτόν. Άρα όχι
απλά τον ξέρατε, τον επικοινωνήσετε και δεν τον εφαρµόσατε.

Το καταθέτω στα Πρακτικά, παρακαλώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή είναι, λοιπόν, η κατάσταση, κύριε Μητσοτάκη. Τα ξέρατε,
τα είχατε στα χέρια σας και δεν τα υλοποιήσατε. Το ξέρουµε από
κάπου εµπειρικά; Όχι. 

Καταθέτω, κύριε Πρωθυπουργέ, την πρώτη ετήσια έκθεση για
την Εφαρµογή των Σχεδίων Διαχείρισης Κινδύνων Πληµµύρας µε
ηµεροµηνία: Αθήνα 2022. Νοµίζω Πρωθυπουργός ήσασταν τότε. 

Λέει, λοιπόν, ο σχεδιασµός ότι δεν προχώρησαν τα master
plan, δεν προχώρησε ούτε καν αυτός ο µακροσχεδιασµός, η γε-
νική επισκόπηση που τώρα ζητάµε από µία εταιρεία που έχει και
ξένη τεχνογνωσία, να το κάνει. 

Να πω κάλλιο αργά παρά ποτέ; Δεν µπορώ να το πω, κύριε
Πρωθυπουργέ, γιατί είχαµε προβλήµατα, επιπτώσεις, θύµατα ζη-
µιές και ένα µεγάλο δηµοσιονοµικό αποτύπωµα, αλλά πάνω από
όλα είχαµε θύµατα και ζηµιές σε µια περιοχή η οποία αντιπροσω-
πεύει το 5% του ΑΕΠ και δεν µπορεί να πάρει µπρος. Και το ξέ-
ρατε, κύριε Πρωθυπουργέ, και το καταθέτω κι αυτό στα Πρακτι-
κά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό το master plan, λοιπόν, των αντιπληµµυρικών έργων που
τώρα ξεκινάει, έπρεπε να ξεκινήσει κάπου το 2019, 2020 να γί-
νουν οι αναθέσεις, οι προγραµµατισµοί και να ξεκινήσει τότε. 

Είδαµε, λοιπόν, µε τραγικό τρόπο τις ελλείψεις, αλλά και την
υποκρισία. Θυµίζω, για αντίστοιχο περιστατικό ότι ο κ. Αγορα-
στός µε τη στήριξη Υπουργών της Κυβέρνησης είχε πει µετά τον
«Ιανό» -αν δεν κάνω λάθος- ότι προχωρούν τα έργα της αντιπληµ-
µυρικής θωράκισης της Θεσσαλίας. Και το είδαµε µε τραγικό
τρόπο. Δεν µας αρέσει να επιβεβαιωνόµαστε έτσι.

Όπως δεν µας αρέσει το ότι τα σχέδια διαχείρισης υδατικών
πόρων, που περιλάµβαναν πληθώρα έργων, που κρατούσαν τις
απορροές στα κατάντη, ουσιαστικά στους πρόποδες, να σας το
πω έτσι, όλων των εξάρσεων των περιοχών, δηλαδή µε µεγαλύ-
τερα υψόµετρα, δεν προχώρησαν γιατί υπήρχε και µια αντίσταση
της τοπικής περιφερειακής αρχής και των Βουλευτών της Νέας
Δηµοκρατίας, λόγω ιδεοληψιών σχετικά µε το σχέδιο της -τάχα-
τες- εκτροπής του Αχελώου. 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα στη Θεσσαλία. Με το άλλοθι της
εκτροπής δεν προχωρούσαν έργα που υπερβαίνουν το 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ, που θα είχαν δυνατότητα αποτυπώµατος και
στην ασφάλεια της περιοχής και στην οικονοµία, στο εισόδηµα
της περιοχής. Αυτό έκανε η Νέα Δηµοκρατία. Δεν µπορούµε να
τα κρύψουµε. Γι’ αυτό και πήγαν πίσω όλα αυτά και είναι κολοσ-
σιαίες οι ευθύνες για την αθωράκιστη χώρα. 

Ας πάµε, όµως, και στον Έβρο. Μήπως προχώρησαν οι επίση-
µες πολιτικές -δηµοσιευµένες σε ΦΕΚ- για την πρόληψη δασικών
πυρκαγιών; Όχι. Το 2019, 2020, 2021, τίποτα. Μετά τις πυρκαγιές
ξεκίνησαν, τρέχοντας, µε διάφορα επικοινωνιακά τερτίπια. Μή-
πως έχουµε στελέχωση της Πυροσβεστικής; 

Προσέξτε, είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι δεν µπόρεσε να
ανταποκριθεί στα πολλαπλά φαινόµενα, γιατί είχε πολλά µέτωπα.
Το θυµάστε. Το είπε, τώρα, πριν από λίγα λεπτά. Αυτούς τους πυ-
ροσβέστες, οι οποίοι ήταν στα πολλαπλά µέτωπα, σήµερα µπο-
ρείτε να τους βρείτε έξω στα πεζοδρόµια, γιατί είναι άνεργοι.
Γιατί τώρα, δυόµισι χιλιάδες «ήρωες» πυροσβέστες, µε συµβά-
σεις, είναι άνεργοι. Διότι τελείωσαν οι συµβάσεις και δεν τους
έχει προσλάβει ο κ. Μητσοτάκης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Ενώ, στο Υπουργείο έχει τρεις χιλιάδες εξακόσια κενά, µε βά-
ση το οργανόγραµµα του Πυροσβεστικού Σώµατος, που βγήκε
επί πρωθυπουργίας του κ. Μητσοτάκη. 

Πώς να παραµείνουµε ήρεµοι σε µία συζήτηση; Πώς να µιλή-
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σουµε εποικοδοµητικά, όταν τα πράγµατα τα βλέπουµε, έξω,
µπροστά µας. Γιατί αυτό είναι η πραγµατικότητα. Θυµήθηκε να
µιλήσει και ο αρµόδιος Υπουργός -µετά τα προβλήµατα- για πε-
ντακόσιες προσλήψεις. Το είπε ο κ. Κικίλιας. Μετά έγιναν χίλιες
εξαγγελίες. Ξέρετε, οι πεντακόσιες προσλήψεις ήταν στον προ-
γραµµατισµό του 2019 και δεν τις έκαναν. 

Αυτή είναι η κατάσταση, την οποία έχουµε µπροστά µας. Εί-
χαµε και επιστήµονες, τότε, στον προγραµµατισµό της Δασικής
Υπηρεσίας. Έχουµε, λοιπόν, σοβαρά κενά. 

Να πούµε και κάποια ακόµα για τις πυρκαγιές. Το οργανό-
γραµµα που δεν υπάρχει στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, το οργανόγραµµα -το επικαιροποιηµένο-
µετά την πρόχειρη µεταφορά των Δασικών Υπηρεσιών στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος, το ότι δεν προχώρησαν οι προγραµ-
µατικές συµβάσεις µε τα ερευνητικά ιδρύµατα.

Ξέρετε ότι το Αστεροσκοπείο, που τώρα µπαίνει πλέον στο µάτι
του κυκλώνα µε επιλογή του κ. Μητσοτάκη, είχε προτείνει προ-
γραµµατική σύµβαση µε το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης για να
του δίνει δεδοµένα, αλλά δεν έχει προχωρήσει; Τώρα, επειδή οι
επιστήµονες ανακοίνωσαν το φαινόµενο και δεν έλαβε την κατάλ-
ληλη πρόνοια το Υπουργείο, ενώ είχε τους χάρτες πληµµύρισης,
µε κίνδυνο να φιµωθεί µία ερευνητική υπηρεσία, που το 85% του
έργου της είναι εκτός του περιεχοµένου του Υπουργείου Κλιµα-
τικής Κρίσης, το αποκόπτει από τα υπόλοιπα ερευνητικά ιδρύ-
µατα και από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας, για να το πάει στο
Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης. Εκδικητική, αντιεπιστηµονική αυτή
η επιλογή του κ.  Μητσοτάκη απέναντι στους επιστήµονες, που η
κ. Βούλτεψη τους είχε κατηγορήσει. Μην το ξεχνάµε, για το πώς
σέβονται την επιστήµη. 

Θα µπορούσα, λοιπόν, να αναφερθώ σε πολλά ελλείµµατα,
όπως στο ότι βγάζετε τώρα σε διαβούλευση έναν νόµο πολιτικής
προστασίας, ο οποίος πριν από τρία χρόνια ψηφίστηκε από εσάς
και µπήκε στο συρτάρι, δεν υλοποιήθηκε. Θα µπορούσα να πω
και κάτι πιο συγκεκριµένο, το οποίο µας έχει δηµιουργήσει µια
ανησυχία. Το ξέρετε ότι στις περιοχές µε τις καµένες εκτάσεις -
και µιλάω τώρα για τον Έβρο και τη Ροδόπη, στη Δαδιά-, όπου οι
περιβαλλοντικές οργανώσεις που είπατε ότι θα τις ακούτε -και το
καταθέτω για τα Πρακτικά-, ζητήσαν να υπάρχει αναστολή αδει-
οδοτήσεων έργων -για κάποια αιολικά πάρκα µιλάµε- στις καµέ-
νες δασικές εκτάσεις, υπήρξε έγκριση, που µετά από τη µεγάλη
κατακραυγή πάρθηκε πίσω µετά την πυρκαγιά; Το καταθέτω, λοι-
πόν, αυτό. Είναι το WWF, είναι η Greenpeace, η “Καλλιστώ”, η
Εταιρεία Προστασίας της Φύσης, η Ορνιθολογική. Επειδή είπατε
ότι ακούτε τις περιβαλλοντικές οργανώσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Λοιπόν, εµείς λέµε κάτι συγκεκριµένο και το καταθέτουµε ως
πρόταση τώρα. Αν έχετε την επάρκεια και την πολιτική και την
επιστηµονική, να απαντήσετε. Ζητάµε για τις καµένες προστα-
τευόµενες περιοχές να υπάρχει αναστολή των χωροθετήσεων
έργων κατηγορίας αδειοδότησης Α1 και Α2, ενώ για όλες τις πε-
ριοχές «NATURA» της Ελλάδας να υπάρχει αναστολή των έργων
επιπέδου Α1, δηλαδή, αυτά µε µεγάλο περιβαλλοντικό αποτύ-
πωµα, µέχρι να ολοκληρώσετε αυτό τον σχεδιασµό για τις περιο-
χές «NATURA 2000», που αφήσαµε εµείς ανατεθειµένες τις
µελέτες -προσωπικά είχα υπογράψει τις συµβάσεις- και δεν έχετε
εδώ και πέντε χρόνια προχωρήσει την αδειοδότηση. Είµαστε ήδη
και γι’ αυτό στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Κύριε Πρωθυπουργέ, µιας και µιλάµε για τα δάση και τις πε-
ριοχές περιβάλλοντος, θέλω να σας πω κάτι. Άκουσα µε ιδιαίτερο
ενδιαφέρον την ανακοίνωση σας για τον φορέα υδάτων στη Θεσ-
σαλία. Ειλικρινά πέφτω από τα σύννεφα, διότι είστε ο Πρωθυ-
πουργός που από µια µεριά κατήργησε την Ειδική Γραµµατεία
Υδάτων που είχε την ευθύνη υλοποίησης των σχεδίων διαχείρι-
σης κινδύνων πληµµύρας και των σχεδίων διαχείρισης λεκανών
απορροής και δεν στελέχωσε τις διευθύνσεις υδάτων στις απο-

κεντρωµένες διοικήσεις, άρα, είστε ο Πρωθυπουργός που είστε
υπεύθυνος για την κατάρρευση του διοικητικού µηχανισµού, που
τώρα θέλετε να συστήσετε, ενώ ταυτόχρονα είστε και ο Πρωθυ-
πουργός που κατήργησε τους φορείς των προστατευόµενων πε-
ριοχών όπως στη Δαδιά, µε αποτέλεσµα να αποδυναµώσετε τη
χώρα για τη µάχη της κλιµατικής κρίσης και την προστασία της
βιοποικιλότητας. Και τώρα µας λέτε θα ξαναδηµιουργήσετε φο-
ρείς. Μα, εσείς τους καταργήσατε. Για αυτό δεν θα πείτε µια συγ-
γνώµη; Δεν θα δώσετε µία απάντηση; Αυτά, δυστυχώς, είναι
σοβαρά προβλήµατα, τα οποία έχουµε µπροστά µας.

Ας πάµε να δούµε λίγο, όµως, τι ζουν σήµερα οι πολίτες.
Πρώτα απ’ όλα, πρέπει να πούµε ότι και στη Θεσσαλία και στον
Έβρο -ανατολική Μακεδονία, Θράκη- έχουµε µια πρώτη αποτί-
µηση της θητείας του κ. Μητσοτάκη. Οι εκλεκτοί του περιφερει-
άρχες έχασαν και στη Θεσσαλία και στην ανατολική Μακεδονία,
Θράκη, παρά τους εκβιασµούς του κ. Αυγενάκη. Ο ακριτικός Έβ-
ρος, στον οποίο τεθήκατε και επικεφαλής του ψηφοδελτίου για
να τον στηρίξετε, κινδυνεύει πλέον µε ένα σοβαρότατο δηµογρα-
φικό πρόβληµα. Γιατί εκεί υπάρχει, πράγµατι, µεγάλος κίνδυνος
της δηµογραφικής ερήµωσης.

Η πυρκαγιά στη Δαδιά είναι η µεγαλύτερη καταγεγραµµένη
πυρκαγιά στην Ευρώπη, τουλάχιστον από τα στοιχεία που υπάρ-
χουν µετά το 2000. Για να αποδείξω την ασυνέπεια σας, πρέπει
να σας πω ότι αυτή η πυρκαγιά συνέβη τον επόµενο χρόνο από
µία προηγούµενη πάλι µεγάλη πυρκαγιά, ενώ το παρατηρητήριο
πτηνών που καταστράφηκε πριν από το 2001, δηλαδή, από τη
προηγούµενη πυρκαγιά, τώρα ξεκινάει να φτιάχνεται. Δεν είχατε
κάνει τίποτα. Φυσικά, τα δασαρχεία έχουν ελλιπέστατο προσω-
πικό και φυσικά, υπάρχει σοβαρότατο πρόβληµα αντιπυρικών µε-
λετών στην περιοχή εκεί. Για να µην πω το αντίστοιχο πρόβληµα
που βρήκαµε στη Ρόδο. Πήγαµε και είδαµε ότι εκεί η Διεύθυνση
Δασών δεν έχει αντιπυρική µελέτη -µας το είπαν-, γιατί είναι κολ-
ληµένοι σε γραφειοκρατικά µονοπάτια. 

Βέβαια, πρέπει να σας πω ότι στην περίπτωση του Έβρου βλέ-
πουµε να υπάρχουν προβλήµατα και στη σχολική στέγη, να υπάρ-
χουν προβλήµατα παραδείγµατος χάρη στους ελαιοπαραγω-
γούς, να µην έχουν δοθεί αποζηµιώσεις για όλα τα καµένα σπίτια
και οι πολίτες να ζουν µε τον κίνδυνο των πληµµυρών. Ξέρετε
γιατί; Γιατί και στον Έβρο δεν έχει προχωρήσει το σχέδιο διαχεί-
ρισης κινδύνων πληµµύρας. Δεν είναι µόνο η Θεσσαλία. Αυτή
είναι η κατάσταση και το µόνο που είχατε να µας πείτε και να µας
δείξετε φωτογραφίες, είναι ότι έγιναν αντιδιαβρωτικά σε όσα
κοµµάτια δασών υπήρξαν ανάδοχοι ιδιώτες, και αν δεν υπάρχουν
ανάδοχοι ιδιώτες, µπορεί και να µείνουν ορφανά τα δάση µας.
Αυτή είναι η επάρκεια της πολιτείας µε τον κ. Μητσοτάκη.

Στη Θεσσαλία δεν µπορείτε να µας πείτε ότι  έχει επανέλθει η
κανονικότητα. Γιατί στη Θεσσαλία έχουµε µεγάλο αριθµό πληγέ-
ντων που δεν έχουν πάρει ακόµα την αποζηµίωση, την πρώτη οι-
κονοµική ενίσχυση. Εκκρεµεί, όπως σας είπα, το επίδοµα ενοικίου
πληµµυροπαθών στη Μεταµόρφωση, στη Φαρκαδόνα που είναι
εκατόν εβδοµήντα τα άτοµα. Υπάρχει σοβαρή εκκρεµότητα µε
την αποκατάσταση των αναχωµάτων, κινδυνεύει και ο Παλαµάς
και η Φαρκαδόνα. Κινδυνεύουν από την περιοχή του Σοφαδίτη
στον Παλαµά, του Ενιπέα και του Πηνειού στη Φαρκαδόνα. Ο Δή-
µαρχος Φαρκαδόνας µού είπε ότι υπάρχει ένα µέτωπο εκατό µέ-
τρων µε βάθος δέκα µέτρα που είναι κενό το ανάχωµα και η υγρή
περίοδος, οι πληµµύρες είναι κοντά. Για αυτά δεν ακούσαµε κάτι
και πρέπει να µας πείτε, γιατί είναι σοβαρά τα ζητήµατα.

Υπάρχουν τρεις γέφυρες στη Φαρκαδόνα που δεν έχουν απο-
κατασταθεί, όλα τα χωράφια στην περιοχή και του Δήµου Πα-
λαµά και του Δήµου Φαρκαδόνας και του Δήµου Κιλελέρ είναι
καλυµµένα µε λάσπη. Δεν τα βρίσκουν καν τα χωράφια και υπάρ-
χουν χωράφια που έχουν πάνω λάσπη που δεν µπορούν να καλ-
λιεργηθούν. Εκκρεµούν αποζηµιώσεις στα δενδρώδη, δεν έχουν
λυθεί όλα τα θέµατα αποζηµιώσεων στη φυτική παραγωγή, ενώ
και στη ζωική παραγωγή που δόθηκαν αποζηµιώσεις, κανείς δεν
λέει τι θα γίνει για τις σταβλικές εγκαταστάσεις και για το διά-
στηµα µέχρι τα ζώα να γίνουν παραγωγικά. 

Άρα υπάρχει απώλεια εισοδήµατος και στη φυτική παραγωγή
και στη ζωική. Σκεφτείτε για πόσους µιλάµε. Μιλάµε για πολλές
δεκάδες χιλιάδες -έχω κάπου τον αριθµό των αιτήσεων- τριάντα
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δυόµισι χιλιάδες αιτήσεις έγιναν. Φανταστείτε τριάντα δυόµισι χι-
λιάδες οικογένειες, είναι εκατό χιλιάδες περίπου ο πληθυσµός
που ζει και βιώνει µε αυτό το εισόδηµα και βάλτε και την οικονο-
µική αλυσίδα που είναι γύρω από τις εκατό χιλιάδες, για να κα-
ταλάβετε ποιος κίνδυνος ανθρωπιστικής κρίσης υπάρχει στη
Θεσσαλία.

Βέβαια, πρέπει να σας πω ότι υπάρχει ένα ζήτηµα και µε τις
αναστολές των δόσεων και των πλειστηριασµών. Υπάρχουν κά-
ποιες αναστολές, όχι διαγραφή κεφαλαίου, αναστολή, θα κρι-
θούν µετά από λίγα χρόνια να πληρώσουν δυο, τρεις δόσεις µαζί,
αλλά µόνο σε περιοχές που είχαν πρόβληµα. Και κάνω ένα ερώ-
τηµα: Ένα ξενοδοχείο στο Περτούλι, αν δεν υπάρχει δρόµος για
να πας, θα πρέπει να πληρώνει τις δόσεις των ρυθµίσεών του;
Πώς; Αφού δεν µπορεί να πάει ο πολίτης, δεν µπορεί να πάει ο
πελάτης. Αυτά δεν τα έχει σκεφτεί καθόλου η πολιτεία.

Έχουµε το σοβαρότατο πρόβληµα στην παρακάλιο περιοχή.
Εκεί πρέπει να έχουν περίπου χίλιες εκατό οικογένειες που ζη-
τούν απαντήσεις. Ακούσαµε κάτι εξαγγελίες του κ. Αυγενάκη,
αλλά κανείς δεν ξέρει ποιο είναι το σχέδιο αποπληµµύρισης, ας
το πω έτσι, αλλά και ποιο είναι το σχέδιο για την αποζηµίωση του
εισοδήµατος.

Και να το πούµε οριζόντια: Κύριε Πρωθυπουργέ, πρέπει να µι-
λήσουµε -και εµείς το προτείνουµε- για αυτό που λέγεται είτε κοι-
νωνικός µισθός ή αναπλήρωση εισοδήµατος. Πρακτικά, όλοι οι
πολίτες που εξαιτίας της καταστροφής έχουν χάσει εισόδηµα, πρέ-
πει η πολιτεία να καλύψει το τµήµα του εισοδήµατος, για το οποίο
δεν ευθύνονται οι ίδιοι. Προφανώς όχι τα επιχειρηµατικά κέρδη.
Δεν αναφέροµαι σε αυτό, αλλά στο εισόδηµα που έχουν απωλέσει
εξαιτίας της φυσικής καταστροφής, για την οποία και η Κυβέρνησή
σας είναι υπεύθυνη. Για αυτό πρέπει να απαντήσετε συγκεκριµένα.

Κάποια πράγµατα πιο µεγάλα να τα πω και αυτά. Πρώτο ζή-
τηµα: Δρόµος Λάρισα - Τρίκαλα. Το έχει αναλάβει το Υπουργείο
Υποδοµών. Αναζητείται. Πήλιο οδικό δίκτυο, αναζητείται. Ορεινά
Τρίκαλα. Αναζητείται. Δηλαδή, µιλάµε για µεγάλα οδικά δίκτυα,
που τα υιοθετήσει το Υπουργείο Υποδοµών αλλά αναζητούνται.
Γιατί, τάχατες, προσπαθείτε να µας δώσει µια εικόνα ότι τα πρά-
γµατα είναι καλά. Αυτά είναι πραγµατικά που σας λέω και το σι-
δηροδροµικό δίκτυο και του Πηλίου. Και κάποιες ασαφείς δεσ-
µεύσεις ότι τον Δεκέµβριο κάτι θα γίνει σε κάποια κοµµάτια µονής
γραµµής, εµπορικής, µέχρι το Λιανοκλάδι. Αλλά ο κ. Σταϊκούρα
στη Θεσσαλονίκη προχθές -τον άκουσα. Σαν το Flyover θα γίνουν
και αυτά όλα. Θα βραχυκυκλώσουν τα πάντα στην Ελλάδα.

Εδώ, λοιπόν, υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα. Δεν µπορείτε να
βγαίνετε και να λέτε ότι θα είναι η κλιµατική κρίση ευκαιρία για
τον τουρισµό. Δηλαδή, τώρα θα πάµε στο Πήλιο, όπου δεν έχει
δρόµους, δεν έχει παραλίες και θα πούµε στους επαγγελµατίες
του Πηλίου ότι είναι η κλιµατική κρίση ευκαιρία για να κάνουν
τουρισµό εκεί οι πολίτες. Μα εκεί έχουν χαθεί παραλίες. Δεν µπο-
ρούν οι αγρότες να µεταφέρουν τα εµπορεύµατα και τα προϊόντα
τους. Είναι συγκεκριµένα αυτά από το Πήλιο. Τα έχουµε καταθέ-
σει και στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Για να µη σας πω άλλα φαι-
νόµενα. Αν δεν κάνω λάθος, είναι τρία χωριά στον Παλαµά, δύο
σχολεία στη Φαρκαδόνα που τα παιδιά τους δεν πηγαίνουν στο
τοπικό σχολείο. Πηγαίνουν κάποια χιλιόµετρα παραπέρα, γιατί
δεν λειτουργούν τα σχολεία τους. Δεν µιλάµε για κανονικότητα
όταν το παιδί δεν έχει πρόσβαση στη γνώση.

Υπάρχουν σοβαρότατα ζητήµατα και µε τις αποζηµιώσεις. Να
σας το διευκρινίσω, γιατί ίσως δεν το ξέρετε, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, ανακοινώσατε, το είπατε -και δείτε λίγο την οµιλία σας-
για 110 εκατοµµύρια στους δήµους. Εγώ µίλησα µε τους δηµάρ-
χους, γιατί έχουµε πάει και δυο-τρεις φορές εκεί και µε τον Στέ-
φανο Κασσελάκη και µε άλλους Βουλευτές της περιοχής. Οι
δήµαρχοι µας είπαν ότι τα λεφτά δεν έχουν πάει ακόµα.

Δηλαδή, προσέξτε. Στη Φαρκαδόνα, ας πούµε, όπου ο δήµος
ανέλαβε και αποκαταστάσεις, ανέλαβε και τη σίτιση, δεν έχουν
πάει τα λεφτά. Οι εγκρίσεις υπάρχουν. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι οι
επαγγελµατίες σταµατούν να συνεργάζονται, διότι δεν έχουν
πάει τα λεφτά.

Αυτά είναι σοβαρά προβλήµατα, κύριε Πρωθυπουργέ.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Προέδρου)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ, συµφιλιωθείτε λίγο µε τον χρόνο! Πρέπει να τελει-
ώνετε σε πέντε λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ναι, πράγµατι!

Δεν µπορείτε, λοιπόν, να λέτε ότι έχετε λύσει προβλήµατα,
επειδή εγκρίθηκαν κάποιες χρηµατοδοτήσεις, αλλά δεν πήγαν
ποτέ. Και πρέπει να σας το πω ξεκάθαρα -και θα επανέλθω και
στη δευτερολογία µου- ότι πρέπει να υπάρχει ένα συντονιστικό
κέντρο -που δεν υπάρχει και ψάχνονται και οι δήµαρχοι και οι το-
πικοί φορείς- και ένα ολοκληρωµένο σχέδιο -που δεν υπάρχει-
που ελπίζω να µην είναι σαν της δυτικής Μακεδονίας που κάνατε,
για τη λιγνιτική µετάβαση, που κάποιες γερµανικές εταιρείες
είχαν δουλειές να κάνουν, αλλά οι πολίτες έπρεπε να βρουν άλλη
δουλειά να κάνουν. Διότι σε αυτό είστε καλά εκπαιδευµένος.

Όµως, για τις ανάγκες της κοινωνίας πρέπει να πάµε εκεί,
κύριε Πρωθυπουργέ.

Εµείς, λοιπόν, το λέµε: Ελάτε να πάµε µαζί. Μαζί να πάµε στην
Κάρλα, να πάµε στη Φαρκαδόνα, να πάµε στον Παλαµά, να πάµε
στο Κιλελέρ, να δούµε τα προβλήµατα και τους πολίτες εκεί, όχι
σε ένα αφυδατωµένο και στεγανό περιβάλλον. Να πάµε µαζί όλοι
οι Βουλευτές, να υπάρχουν διακοµµατικές αντιπροσωπείες. Διότι
δεν ακούσαµε σχέδιο επανεκκίνησης.

Εµείς θα επανέλθουµε στη δευτερολογία, βάζοντας σχέδιο
επανεκκίνησης της οικονοµίας και της κοινωνίας και για τη Θεσ-
σαλία και για τον Έβρο. Και δεσµευόµαστε ότι, ως ΣΥΡΙΖΑ, θα
πάµε εκεί να κάνουµε την κουβέντα. Θα παρουσιάσουµε το σχέ-
διο στις τοπικές κοινωνίες.

Ειδικά, όµως, για τη Θεσσαλία -γιατί πρέπει να κλείνω στα επό-
µενα δυο-τρία λεπτά- πρέπει να σας πω ότι δεν έχουµε κανέναν
προβληµατισµό για τη µελέτη που θα καταθέσουν και οι Ολλαν-
δοί εµπειρογνώµονες. Θα την περιµένουµε κάπου τον Φεβρουά-
ριο. Αναρωτιέµαι, όµως, το εξής: Έπρεπε να γίνει αυτή η κατα-
στροφή για να υλοποιήσει η πολιτεία ένα µικρό κοµµάτι του σχε-
διασµού του 2018 που παραδώσαµε εµείς; Και γιατί δεν έχετε πει
µια κουβέντα εκτός από τα αντιπληµµυρικά -που θα δούµε ποια
θα είναι, επιφυλασσόµεθα- για το τι θα γίνει µε την οικονοµία και
την επανεκκίνησή της. Κουβέντα!

Θα πούµε και για τον φορέα στη δευτερολογία και θα πούµε,
επίσης και για τα οικονοµικά, γιατί δεν έχετε φέρει οικονοµικούς
πόρους, κύριε Μητσοτάκη. Το µόνο που πάτε να καλύψετε είναι
το ότι απεντάχθηκαν τέσσερα αντιπληµµυρικά έργα από το Τα-
µείο Ανάκαµψης, 180 εκατοµµυρίων ευρώ και πάτε τώρα να κα-
λύψετε µε κινήσεις εκ των υστέρων την πολιτική χασούρα, γιατί
έχετε εκτεθεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Αυτό είναι το θέµα, ότι απεντάχθηκαν αντιπληµµυρικά έργα και
νέους πόρους δεν φέρνετε στη Θεσσαλία. Ως προς τους πόρους
της Ελλάδας για το Ταµείο Ανάκαµψης κάνετε εσωτερική αλ-
λαγή. Προσέξτε. Εδώ ζητάµε ειδικό κονδύλι για την Ελλάδα από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Διότι εµείς ρωτήσαµε και ο κ. Βορίδης
µάς απάντησε γραπτά ότι αιτηθήκατε και τώρα είπατε προηγου-
µένως ότι δεν έχει δηµιουργηθεί ακόµα το κονδύλι. Στρίβειν…,
όπως καταλάβατε!

Εµείς, όµως, κύριε Πρόεδρε, θα θέσουµε ζητήµατα στη δευ-
τερολογία και όσον αφορά στην προσαρµογή στην κλιµατική
κρίση. Χρειάζεται ξεχωριστή συζήτηση. Μπορεί να την κάνουµε
και σε κάποιο νοµοσχέδιο του Υπουργείου.

Όµως, να πούµε κάτι για το Υπουργείο. Δύο όρους θα βάλουµε
κεντρικούς. Πρώτον, ο ΣΥΡΙΖΑ µέσα σε µνηµονιακά και δύσκολα
χρόνια κατέθεσε, µε την πίεση και των θεσµών, την πρώτη Εθνική
Στρατηγική για την Κλιµατική Κρίση το 2016. Την έχετε γράψει
στα παλιά σας τα παπούτσια. Αυτή η στρατηγική πρέπει να επι-
καιροποιηθεί, γιατί τα κλιµατικά µοντέλα άλλαξαν. Αν εµπιστεύε-
στε την επιστήµη, αφήστε το Αστεροσκοπείο µε τους άλλους
ερευνητικούς φορείς, πάρτε τα κλιµατικά µοντέλα και ελάτε να
συζητήσουµε για νέα Εθνική Στρατηγική.

Δεύτερον, κόψτε τον διχασµό που έχετε δηµιουργήσει στην
κλιµατική πολιτική. Είναι αδιανόητο να λέτε ότι το ένα Υπουργείο,
το Υπουργείο Περιβάλλοντος, θα έχει τον µετριασµό της κλιµα-
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τικής κρίσης, θα έχει τα οικοσυστήµατα, θα έχει τη διαχείριση
νερού, τη διαχείριση πληµµύρας, τη διαχείριση δασών και άλλο
Υπουργείο θα έχει την προσαρµογή στην κλιµατική κρίση. Είναι
αδιανόητος αυτός ο διχασµός. Αυτοί οι δύο όροι είναι εισαγωγι-
κοί. Τους θέτουµε εισαγωγικά για οτιδήποτε πούµε µετά.

Και, προφανώς, είναι υποχρέωση της πολιτείας -και πρέπει να
απαντήσω τώρα και όχι στη δευτερολογία µου- να είναι υπεύθυνη
για την ασφάλεια των πολιτών. Δεν µπορεί να κάνει την κρίση ευ-
καιρία ο κ. Μητσοτάκης και να λέει ότι για την ασφάλεια των πο-
λιτών θα είναι υπεύθυνες οι ασφαλιστικές εταιρείες και οι πολίτες
θα πληρώνουν για να είναι ασφαλείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Η πολιτεία θα έρθει να εξασφαλίσει την ασφάλεια των πολιτών,
να απαγορεύσει τη δόµηση στα ρέµατα, να απαγορεύσει τη δό-
µηση στις παραλίες και όχι να κάνει χατίρια στα αυθαίρετα, όπως
έκανε στην πρώτη θητεία ο κ. Μητσοτάκης. Στη συνέχεια, θα
δούµε και τα όρια λειτουργίας του ασφαλιστικού τοµέα. Όµως,
δεν θα αντικαταστήσει την πολιτεία ο ασφαλιστικός τοµέας ούτε
µόνο όποιος έχει να πληρώσει θα είναι ασφαλής. Διότι και αυτό
υποκρύπτεται πίσω από τη δική σας πρόταση.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι ένας όρος που βάζω
τώρα, γιατί πρέπει να απαντηθεί, είναι ο εξής: Καλά κάνει και έρ-
χεται η ευρωπαϊκή τεχνογνωσία στην Ελλάδα. Για να γίνει, όµως,
ουσιαστική συζήτηση για τη Θεσσαλία, εµείς θέτουµε από τώρα
έναν όρο -δεν θα το πω στη δευτερολογία, θα το πω τώρα- ότι
θα πρέπει τώρα, άµεσα να ανακαλέσετε το σχέδιο διαχείρισης
υδατικών πόρων που έχετε ήδη καταθέσει για τη Θεσσαλία και
την Αιτωλοακαρνανία. Γιατί; Σε αντίθεση µε τον σχεδιασµό που
κάνουν εκεί οι Ολλανδοί εµπειρογνώµονες, σε αντίθεση µε τις
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, σε αντίθεση µε τις
αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, ο κ. Μητσοτάκης,
ο οποίος τάχα τώρα κόπτεται για τις περιβαλλοντικές λύσεις, έχει
περιλάβει την εκτροπή του Αχελώου σε νέο σχεδιασµό που έχει
βάλει σε διαβούλευση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Αυτό, κύριε Μητσοτάκη, θα το πάρετε πίσω και θα διευκρινί-
σετε εδώ, στην Εθνική Αντιπροσωπεία, ποια είναι η θέση σας για
την εκτροπή του Αχελώου. Δεν µπορεί να το παίζετε καλός για
τις περιβαλλοντικές οργανώσεις και να λέτε ότι ακούτε τις γνώ-
µες τους και να πηγαίνετε κόντρα σε µια κεντρική δέσµευση όλου
του περιβαλλοντικού, όλου του επιστηµονικού, αλλά και του νο-
µικού κόσµου της Ελλάδας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εµείς εδώ θα εί-
µαστε για να συζητήσουµε τι πρέπει να γίνει για τη Θεσσαλία,
γιατί, όπως λέει και ο νέος περιφερειάρχης -και το καταθέτω- συ-
νεχίζουµε να ζούµε ένα καθηµερινό δράµα.

Είναι σήµερα δηµοσιευµένο, κύριε Μητσοτάκη. Νοµίζω ότι
είναι αφιερωµένο σε αυτά που δεν είπατε στην οµιλία σας. Διότι
αυτά χρειάζεται να τα συζητήσουµε.

Και θέτω, πριν κατέβω, δύο ερωτήµατα: Γιατί αφήσατε τη χώρα
αθωράκιστη, ενώ είχατε παραλάβει το 2019 όλα τα εργαλεία, τα
οποία αποτελούν και σήµερα προτάσεις. Και είπα και πάρα πολλά
και µην ξεφεύγετε.

Και δεύτερον, γιατί δεν έχετε την πολιτική επάρκεια και τη βού-
ληση να καταθέσετε, έστω σήµερα, ένα σχέδιο επανεκκίνησης
της ζωής σε περιοχές που έχουν πληγεί; Και γιατί δεν είχατε ούτε
την πολιτική επάρκεια ούτε την πολιτική βούληση να εφαρµόσετε
το ευρωπαϊκό κεκτηµένο στη χώρα µας;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ.
Πριν καλέσω στο Βήµα τον κ. Ανδρουλάκη, επιτρέψτε µου να

ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν
από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθήτριες και
µαθητές και δώδεκα εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Τµήµα
της Ελληνογαλλικής Σχολής Αγίας Παρασκευής «Ευγένιος Ντε-
λακρουά».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλώ τώρα στο Βήµα για τη δική του οµιλία τον κ. Νικόλαο Αν-
δρουλάκη, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ
- Κινήµατος Αλλαγής.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα
συζητάµε ένα µείζον θέµα που αφορά στην αντιµετώπιση της κλι-
µατικής κρίσης και τις καταστροφικές επιπτώσεις που είχε το
προηγούµενο καλοκαίρι στην Ελλάδα. Στη Θεσσαλία, στον Έβρο,
στη Ρόδο, σε πολλά σηµεία της χώρας η κατάσταση είναι τρα-
γική.

Τι ήρθε, λοιπόν, να µας πει σήµερα ο Πρωθυπουργός ως δι-
καιολογία; Τα προβλήµατα δεν έχουν ούτε χρώµα ούτε κόµµα.

Οι ευθύνες για τη µη λύση των προβληµάτων, όµως, έχουν και
κόµµα και χρώµα και ονοµατεπώνυµο, κύριε Μητσοτάκη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Διότι δεν είστε νέος Πρωθυπουργός. Είστε Πρωθυπουργός,
όσα χρόνια ήταν και ο κ. Τσίπρας. Άρα πρέπει πια να αντιµετωπί-
σετε τα προβλήµατα που δεν λύσατε ή τα προβλήµατα που έχετε
δηµιουργήσει και όχι µε ευχολόγια, µε αναλύσεις, να λέµε τα ίδια
και τα ίδια.

Εµείς παρουσιάσαµε από τον Αύγουστο τις προτάσεις µας για
µια σύγχρονη πολιτική προστασία στα ευρωπαϊκά πρότυπα. Στις
αρχές Σεπτεµβρίου στη ΔΕΘ δηµοσιοποιήσαµε το πρώτο σχέδιο
-τότε δεν είχαµε όλα τα στοιχεία- για την ανασυγκρότηση της
Θεσσαλίας. Στις 2 Νοεµβρίου -γιατί είπατε ότι ήρθατε εδώ πέρα
µε πρωτοβουλία σας- η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ κα-
τέθεσε επίκαιρη επερώτηση στους αρµόδιους Υπουργούς της
Νέας Δηµοκρατίας για την τραγική κατάσταση στη Θεσσαλία.

Περιµένω και εσάς να έρθετε να µου απαντήσετε στην ερώ-
τηση για το κόστος της κατοικίας στην Ελλάδα, γιατί στην προ-
ηγούµενη συνεδρίαση µάς είπατε ότι δεν σας έχουµε καταθέσει
πολλές ερωτήσεις, αλλά και τη µία που σας κατέθεσα ούτε σ’
αυτή ήρθατε να απαντήσετε.

Ελάτε, λοιπόν, την άλλη εβδοµάδα να συζητήσουµε για αυτό
το µείζον ζήτηµα που αφορά στην ελληνική κοινωνία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Όµως, η Κυβέρνηση στο θέµα της κλιµατικής κρίσης και των
καταστροφών επέλεξε την απαξίωση και λυπάµαι, γιατί τέτοιου
µεγέθους ζητήµατα, προκλήσεις επιβάλλουν συνεννόηση και συ-
ναίνεση και βέβαια, εθνικές λύσεις. Διότι η θωράκιση της χώρας
µπροστά σε αυτά τα φαινόµενα δεν εξαντλείται στα όρια ενός
εκλογικού κύκλου, δεν αφορούν µόνο µια κυβέρνηση, αφορούν
πολλές και διαδοχικές κυβερνήσεις.

Δεν είναι από το 2016, κύριε Φάµελλε, το φαινόµενο. Ο νόµος
είναι του 2016. Το φαινόµενο ξεκινά πολλά χρόνια πριν, όταν
εµείς κρούαµε το καµπανάκι του κινδύνου για να ανοίξει δηµό-
σιος διάλογος για την κλιµατική κρίση. Από το 2006 και µετά Βου-
λευτές και στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας µας λέγατε για «πρά-
σινα άλογα», αυτά τα «ψεκασµένα» σενάρια του Τραµπ. Όπως
και η ανάταξη της παραγωγικής βάσης της χώρας, η αναζωογό-
νηση του κοσµήµατος της Δαδιάς επιτάσσουν συνεννόηση, συν-
διαµόρφωση και συναίνεση.

Για εµάς το Κοινοβούλιο δεν είναι µόνο χώρος πολιτικής αντι-
παράθεσης, αλλά πρωτίστως είναι ένας χώρος δηµιουργίας, δη-
µιουργικής συζήτησης και σύνθεσης, µε µία, όµως, προϋπόθεση,
να υπάρχει και διάθεση. Εµείς ό,τι και να πούµε, η απάντηση του
κ. Μητσοτάκη και των Υπουργών µε απόλυτη αλαζονεία είναι:
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«δεν έχετε προτάσεις, δεν έχετε θέσεις». Ό,τι και να πούµε, αυτό
είναι το µότο. Ξέρουµε ότι έχετε τους µιντιακούς µηχανισµούς να
αποκρύπτετε προτάσεις, αλλά εδώ πέρα είµαστε ισότιµοι και σή-
µερα θα συζητήσουµε πολλά ζητήµατα, για να δούµε αν έχετε
διάθεση να κινηθείτε προς τη συναίνεση.

Εµείς ποτέ δεν αρνηθήκαµε την κλιµατική κρίση. Άλλωστε,
όπως είπα, προ εικοσαετίας θέσαµε το ζήτηµα. Όµως, αυτή η κλι-
µατική κρίση δεν µπορεί να είναι ένα συνεχιζόµενο άλλοθι. Ξέρω
πολύ καλά από πρώτο χέρι, ότι ισχυρά οικονοµικά λόµπι των ορυ-
κτών καυσίµων, συντηρητικές πολιτικές δυνάµεις και στην Ευ-
ρώπη και σε όλο τον δυτικό κόσµο δεν θέλουν αυτή η συζήτηση
να γίνει µε πραγµατικούς όρους. Όµως, εµείς τώρα είµαστε στη
Λεκάνη της Μεσογείου και αν δεν κάνουµε κάτι άµεσα -που ήδη
έχουµε καθυστερήσει πάρα πολύ- οι επιπτώσεις θα πολλαπλα-
σιάζονται. Άρα κάθε χρόνο τα ίδια θα κουβεντιάζουµε.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι η µαγική λέξη είναι η λέξη «ανθεκτικό-
τητα». Ανθεκτικότητα στις υποδοµές, ανθεκτικότητα στη στρατη-
γική, ενηµέρωση στην κοινωνία για το πώς πρέπει να οικοδοµή-
σουµε την ανθεκτικότητα.

Το ότι, λοιπόν, έχετε κάνει τα ελάχιστα δεν χρειάζεται να το πε-
ριγράψω µε γλαφυρό τρόπο, τα βίωσε στο πετσί του ο ελληνικός
λαός. Μόνο δικαιολογίες που υπονοµεύουν τη συζήτηση και
πάνω απ’ όλα συνωµοσιολογίες. Τα ακούσαµε πέρυσι. Πράκτο-
ρες, πρόσφυγες, µετανάστες. Τι καταφέρατε µε αυτό, πέρα από
µία βραχυπρόθεσµη επικοινωνιακή διαχείριση; Καταφέρνετε κάτι
πολύ βαθύτερο, την υπονόµευση του ρεαλισµού, του ορθολογι-
σµού, για να κατανοήσει η κοινωνία το µέγεθος του ζητήµατος
και έτσι να µπορούµε να κάνουµε τις αναγκαίες παρεµβάσεις ως
κράτος.

Χρησιµοποιείτε αλά καρτ επιστηµονικά ινστιτούτα. Μάλιστα,
στην προσπάθειά σας να µας πείσετε ότι δεν κάηκαν εκατοµµύ-
ρια στρέµµατα φέτος το καλοκαίρι, «βαφτίσατε» αναξιόπιστο το
Αστεροσκοπείο Αθηνών και τα δεδοµένα του δορυφορικού συ-
στήµατος «Κοπέρνικος». Όταν, όµως, τα ίδια αυτά τα επιστηµο-
νικά ινστιτούτα δηµοσιοποιούσαν δεδοµένα που έδειχναν τη
ραγδαιότητα των φυσικών φαινοµένων, όπως στην περίπτωση
του «Ντάνιελ», τότε µια χαρά για εσάς ήταν αναξιόπιστα. Και εκεί
αλά καρτ προσέγγιση απέναντι στην επιστηµονική κοινότητα. Για
εσάς πολιτική προστασία σηµαίνει µόνο τα εναέρια µέσα πυρό-
σβεσης. Απαρχαιωµένη αντίληψη. Σηµαντικά µεν είναι, αλλά δεν
φτάνουν.

Αυτή η υπεροπλία της χώρας σε εξοπλισµό και µέσα καταστο-
λής των πυρκαγιών είναι, όµως, αναντίστοιχη µε τα αποτελέ-
σµατα που ζήσαµε όλοι πέρυσι το καλοκαίρι. Με τις πυρκαγιές
του 2021 η Κυβέρνηση, κατά τα δικά σας λεγόµενα, είπε ότι
«έλαβε το µήνυµα» και προχώρησε στην ίδρυση ξεχωριστού
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης. Δύο χρόνια µετά, καθ’ οµολογία
του Υπουργού που κάθεται παραδίπλα σας, είναι –λέει- ένα κέ-
λυφος αδειανό που δεν έχει καταφέρει να αξιοποιήσει τη µεγάλη
προίκα, το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» των δύο δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Έχετε προαναγγείλει την αλλαγή του θεσµικού πλαισίου για
την πολιτική προστασία, όταν ο νόµος που η Κυβέρνησή σας ψή-
φισε πριν από τρία χρόνια παραµένει ανεφάρµοστος. Αλλαγή,
δηλαδή, στην αλλαγή; Αυτό δεν υπογραµµίζει την προχειρότητα
µε την οποία σχεδίασε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Για
εµάς είναι µία ακόµη απόδειξη της ψευδεπίγραφης ατζέντας µε-
ταρρυθµίσεων που έχετε.

Δεν κάνετε µεταρρυθµίσεις. Αρκείστε σε απλές διαρρυθµίσεις
και αλλαγές βιτρίνας. Σκοπός σας δεν είναι να παρέµβετε µεταρ-
ρυθµιστικά στις παθογένειες του κράτους, τις χρόνιες παθογέ-
νειες που όλοι παραδεχόµαστε, αλλά στόχος σας είναι να µην
αλλάξει τίποτα και όλα να µένουν συνεχώς τα ίδια για να διατη-
ρούνται µικροεξουσίες, θυµίζοντας τον «Γατόπαρδο».

Αγαπητοί συνάδελφοι, σε µια εποχή συνεχών κρίσεων η ανθε-
κτικότητα της κοινωνίας είναι ένα βασικό εθνικό ζητούµενο. Για
εσάς, όµως, αυτή η λέξη «ανθεκτικότητα», που για εµάς έχει πολύ
µεγάλη σηµασία, είναι µια λέξη που κακοποιείται καθηµερινά.
Όταν µετά τις φωτιές του καλοκαιριού σάς καλούσαµε να ενισχύ-
σετε την πρόληψη, τι µας απαντούσατε; Ότι θέλουµε να τραβή-
ξουµε –λέει- πόρους από τη δασοπυρόσβεση και έτσι να την
αποδυναµώσουµε. Βέβαια, όλοι οι ειδικοί επιστήµονες παγκο-

σµίως συνηγορούν ότι οι φωτιές σβήνουν τον χειµώνα µέσω της
ενδυνάµωσης-πρόληψης.

Επαναφέρω το ερώτηµα: Γιατί µένουν άνεργοι τον χειµώνα οι
εποχικοί πυροσβέστες και δεν αξιοποιείτε την εµπειρία τους στο
θέµα της πρόληψης µαζί µε τα δασαρχεία;

Ως προς τις πληµµύρες, η αβελτηρία και η καθυστέρηση της
Κυβέρνησής σας να προετοιµάσει, όπως είπε ο κ. Φάµελλος,
τους χάρτες επικινδυνότητας για την αντιµετώπιση των πληµµυ-
ρικών φαινοµένων, οδήγησε τη χώρα να είναι ένα βήµα πριν την
παραποµπή της στα ευρωπαϊκά δικαστήρια.

Όταν, όµως, δεν έχετε καν εντοπίσει τους κινδύνους, πώς θα
εκπονήσετε ένα συνεκτικό σχέδιο αναβάθµισης και θωράκισης
των υποδοµών που κινδυνεύουν; Σας το λέει αυτό µόνο η Αντι-
πολίτευση; Σας το λέει και η ολλανδική εταιρεία που εσείς ο ίδιος
προσλάβατε ότι το µέγεθος της κακοκαιρίας από µόνο του δεν
µπορούσε να δηµιουργήσει τόσο µεγάλη καταστροφή.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Πού το λέει αυτό;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Θα το καταθέσουµε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Να
το πείτε. Καταθέστε το, διευκολύνετέ µε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ-Κινήµα-
τος Αλλαγής): Κύριε Μητσοτάκη, δεν σας διέκοψε κανείς. Ακού-
σαµε προσεκτικά ό,τι είχατε να πείτε. Έχετε δευτερολογία όπως
κι εγώ, οπότε θα κάνουµε ένα γόνιµο διάλογο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας): Δεν το λέει αυτό πουθενά.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-

καλώ! Όχι διακοπές.
Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Θα το καταθέσουµε.
Χαίροµαι πάρα πολύ, γιατί όλα αυτά, τα οποία λέµε σας ενο-

χλούν, γιατί είναι πραγµατικότητα. Αν δεν ήταν πραγµατικότητα,
δεν θα σας ενοχλούσε τίποτα.

Ας σηµειώσουµε, λοιπόν, ότι είµαστε η µοναδική χώρα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που δεν έχει ακόµα επικαιροποιήσει τους χάρ-
τες, όπως θα έπρεπε. Αλλά αν χρειαστεί να καλύψετε τις ευθύνες
σας, θα µας πείτε ότι και γι’ αυτό φταίει η Ευρωπαϊκή Ένωση,
όπως και για τα Τέµπη για την εξεταστική που ψηφίσατε µαζί µε
το ΚΚΕ. Δεν είναι βέβαια επαρκής η δικαιολογία ότι θα το κάνετε
τώρα. Πέντε χρόνια Κυβέρνηση. Οι υποψήφιοι περιφερειάρχες
σας. Εσείς θέλατε συνεργασία µε όλους αυτούς, δεκατρείς - δε-
κατέσσερις περιφέρειες, για να έχετε αγαστή συνεργασία µε
τους περιφερειάρχες που έχετε το ίδιο πολιτικό δόγµα. Τα είδαµε
τα αποτελέσµατα και στον Έβρο και στη Θεσσαλία. Οι Έλληνες
πολίτες γιατί να σας εµπιστευτούν ότι τώρα θα τα κάνετε καλύ-
τερα, όταν πέντε χρόνια άλλοθι βρίσκετε µόνο στις παλιότερες
αστοχίες της προηγούµενης κυβέρνησης;

Η συνθήκη «ανεχθείτε την καταστροφή γιατί υπάρχουν και χει-
ρότερα» τελείωσε. Δεν υπάρχει πια ο φόβος ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξάρτη-
των Ελλήνων. Υπάρχει ισχυρή προοδευτική εναλλακτική απέναντι
στη συντηρητική παράταξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Μη φοράτε, λοιπόν, τις παρωπίδες της αλαζονείας σας και
σταµατήστε να κραδαίνετε το 41%, διότι έτσι προσβάλλετε και
την εµπιστοσύνη των πολιτών που σας εµπιστεύτηκαν στις τελευ-
ταίες εθνικές εκλογές.

Αγαπητοί συνάδελφοι, στη Θεσσαλία χάθηκαν κάτω από το
νερό πάνω από ένα εκατοµµύριο στρέµµατα. Είκοσι πέντε χιλιά-
δες ζώα πνίγηκαν, ενώ οι ζηµιές σε υποδοµές, όπως δρόµοι και
γέφυρες είναι τεράστιες. Η ανασυγκρότησή της, λοιπόν, δεν εξα-
ντλείται απλά σε µια εταιρεία διαχείρισης υδάτων. Πρέπει να
υπάρχει ενιαία διαχείριση υδάτων και εταιρεία που θα το κάνει,
αλλά γι’ αυτόν τον λόγο, όχι να αναλάβει την παραγωγική ανα-
συγκρότηση όλης της Θεσσαλίας. Εδώ απαιτείται ένα ολιστικό
σχέδιο που θα περιλαµβάνει την αναγέννηση του παραγωγικού
µοντέλου και τις ανθεκτικές υποδοµές, την αναζωογόνηση της
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οικονοµικής δραστηριότητας και της απασχόλησης.
Από τη ΔΕΘ πρότεινα τη δηµιουργία ενός ανεξάρτητου φορέα

που θα δουλέψει στα πρότυπα των Ολυµπιακών Αγώνων, ένα σύ-
στηµα οµάδων διοίκησης έργου. Μια task force στα ευρωπαϊκά
πρότυπα που θα διασφαλίσει τη διαφάνεια και την ταχύτητα. Θα
αποτελείται από τον Πρωθυπουργό, τους αρµόδιους Υπουργούς,
τον Περιφερειάρχη και θα συνεπικουρείται από τεχνοκράτες, από
επιστήµονες, από ειδικούς και βεβαίως θα συνεδριάζει συχνά,
ανάλογα µε τις ανάγκες, για να επιλύει καίρια προβλήµατα.

Όντως µε µια τέτοια task force θα µπορούµε να µιλάµε πρα-
γµατικά για επιτελικό κράτος που θα διασφαλίζει την υλοποίηση
των έργων και την τήρηση των χρονοδιαγραµµάτων και όχι για
ένα επιτελικό κράτος, το οποίο µιλά για έργα µε προτεραιότητα
τον πελατειασµό και την επικοινωνιακή διαχείριση. Δεν µπορεί να
γίνει ανεκτό στη Θεσσαλία, στον Έβρο, στη Ρόδο, στην Εύβοια,
όπου έχουν πληγεί χιλιάδες άνθρωποι του µόχθου, αυτό που
έκανε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στην Ηλεία. Ακόµη
και σήµερα εκεί υλοποιούνται ή δηµοπρατούνται έργα του πρώην
«ταµείου Μολυβιάτη».

Συνάδελφοι, οι αµιγώς εξαρτώµενοι από τη γεωργία και την
κτηνοτροφία κάτοικοι δεν έχουν ορθοποδήσει ακόµη. Το πολύ-
τιµο αυτό ανθρώπινο κεφάλαιο σε επίπεδο γνώσης της υπαίθρου
στην πιο παραγωγική του ηλικία πλήττεται, µε αποτέλεσµα οι οι-
κογένειες, η τοπική οικονοµία και η κοινωνική συνοχή να αντιµε-
τωπίζουν πολύ µεγάλα ζητήµατα. Ακόµη και µετά τις φωτιές του
2021 στην Ηλεία, πέρα από την εκπόνηση µελέτης από τη «ΔΙΑ-
ΝΕΟΣΙΣ» δεν έχει προχωρήσει τίποτα από τα παραπάνω.

Βεβαίως, στηρίζουµε ένα µέρος της επιδοµατικής πολιτικής,
αλλά αυτό δεν µπορεί να είναι µια µακροπρόθεσµη λύση σε
αυτές τις περιπτώσεις. Πρέπει να εγγυηθούµε στους κατοίκους
αυτών των περιοχών ότι θα µείνουν στον τόπο τους µε αξιοπρέ-
πεια, θα εργάζονται και θα ορθοποδήσουν. Ότι πάλι θα αποκτή-
σουν οι περιοχές αυτές, που είναι η παραγωγική καρδιά της
χώρας, το συγκριτικό τους πλεονέκτηµα.

Όµως, αντί ενός ολοκληρωµένου σχεδίου, οι αγρότες και οι
κτηνοτρόφοι της Θεσσαλίας έρχονται να αντιµετωπίσουν ένα
ακόµη ζήτηµα που προέκυψε από την άδικη κατανοµή των επι-
δοτήσεων της ΚΑΠ. Φέτος τα ποσά που διατέθηκαν ήταν πολύ
µικρότερα από τα αναµενόµενα, µε αποτέλεσµα οι παραγωγοί
που είχαν προγραµµατίσει να αξιοποιήσουν αυτά τα χρήµατα στη
νέα καλλιεργητική περίοδο να βρίσκονται σε δυσχερή θέση.

Συγκεκριµένα, το εγκεκριµένο κονδύλι της βασικής ενίσχυσης
για το 2023 ανέρχεται στα 829 εκατοµµύρια ευρώ, µειωµένο κατά
239 εκατοµµύρια ευρώ έναντι του 1.680.000.000 εκατοµµυρίων
ευρώ το 2022. Και ενώ η χώρα δύναται να πληρώσει ως προκα-
ταβολή το 70% της βασικής ενίσχυσης, δηλαδή 580 εκατοµµύρια
ευρώ, στους δικαιούχους έχουν πιστωθεί 488 εκατοµµύρια, χρή-
µατα αναγκαία για τους αγρότες προκειµένου να καλύψουν το
αυξηµένο κόστος παραγωγής στις καλλιέργειές τους, στα εφό-
διά τους για την επόµενη καλλιεργητική περίοδο και λόγω της
ενεργειακής και οικονοµικής κρίσης. Είναι χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα ότι σε πάρα πολλές περιπτώσεις τα χρήµατα που δόθηκαν
δεν επαρκούν να καλύψουν ούτε τις ασφαλιστικές τους εισφο-
ρές. Την ίδια στιγµή παρακολουθούν άναυδοι τις αντιπαραθέσεις
του αρµόδιου Υπουργού µε τη διοίκηση του ΟΠΕΚΕΠΕ που οι
ίδιοι διόρισαν.

Εµείς βρεθήκαµε από την πρώτη στιγµή στο πλευρό των αγρο-
τών, των κτηνοτρόφων και συνεχίζουµε τον αγώνα µέσα από τη
Βουλή και στην κοινωνία για να υπάρξει ανασυγκρότηση του
πρωτογενούς τοµέα και της εξωστρέφειας. Γι’ αυτό, όπως σηµει-
ώσαµε στην επίκαιρη επερώτηση που καταθέσαµε, τόσες µέρες
η παρουσία νεκρών ζώων στη Θεσσαλία, η διαρροή ζωοτροφών,
λιπασµάτων έχουν µολύνει τον υδροφόρο ορίζοντα και είναι πολύ
σηµαντικό για το µέλλον των καλλιεργειών.

Παράλληλα, λόγω των έντονων πληµµυρικών φαινοµένων και
των δύο θεοµηνιών, η κατάκλιση των εδαφών σε πληγείσες πε-
ριοχές επηρέασε την υγεία των εδαφικών οικοσυστηµάτων µε την
προσθήκη ιζήµατος αλλάζοντας τις φυσικές τους ιδιότητες και
υποβαθµίζοντας τη δοµή τους. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι, όπως λέει
και η «GREENPEACE», δεν µπορείτε να κάνετε µόνο δειγµατολη-
πτικούς ελέγχους. Πρέπει να κάνουµε ελέγχους σε κάθε έκταση,

σε κάθε ειδική περίπτωση για να µην επηρεαστεί η δηµόσια
υγεία. Η αναγέννηση του παραγωγικού µοντέλου στις περιοχές
αυτές πρέπει να γίνει µε όρους ανθεκτικότητας των αγροτικών
συστηµάτων και την προστασία της βιοποικιλότητας.

Τέλος, χρειάζεται ένας γενικότερος σχεδιασµός διαχείρισης
υδάτων στη Θεσσαλία και χρειάζεται µια πολυεπίπεδη συζήτηση
για το θέµα αυτό, µια προσέγγιση ολιστική. Οι χρόνιες στρεβλώ-
σεις δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν διά µαγείας και στην άρ-
δευση και στην αποστράγγιση ταυτόχρονα. Χρειάζεται έλεγχος,
διαχείριση. Είναι πάρα πολλές οι υπηρεσίες που αδυνατούν να
επικοινωνήσουν µαζί τους, κάνοντας το πρόβληµα να διογκώνε-
ται. Ο υπόγειος υδροφόρος ορίζοντας της Θεσσαλίας έχει έλ-
λειµµα διακόσια πενήντα εκατοµµύρια κυβικά νερού κάθε χρόνο.
Η λίµνη Κάρλα καλύπτει αυτή τη στιγµή διακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα γης. Τι σχεδιασµός υπάρχει; Υπάρχει σχεδιασµός; Τι
θα γίνει µε όλους αυτούς τους ανθρώπους; Πρέπει επιτέλους να
δώσουµε και να δώσετε σαφείς απαντήσεις σε αυτές τις προκλή-
σεις.

Είναι επίσης κρίσιµο να εξασφαλίσουµε την επιστροφή στην
παραγωγή και στις αγορές των µεταποιητικών επιχειρήσεων της
Θεσσαλίας µε χαµηλότοκο µεσοπρόθεσµο και µακροπρόθεσµο
δανεισµό, µε κίνητρα για µετεγκατάσταση σε βιοµηχανικές πε-
ριοχές. Για παράδειγµα, στη ΒΙΠΕ της Λάρισας οι ζηµιές από τις
πληµµύρες ήταν πολύ περιορισµένες. Δεν πρέπει να ξεχάσουµε
τους εργαζοµένους που βρίσκονται σε καθεστώς αναστολής ερ-
γασίας. Οφείλει το κράτος να µην καθυστερεί την αποζηµίωσή
τους.

Επίσης, δεκάδες τυροκοµεία στον κάµπο έκλεισαν ή υπολει-
τουργούν. Χρειάζεται ένας συνολικός σχεδιασµός και προβλέ-
ψεις για όσους έχασαν τα κοπάδια τους, για να εξασφαλιστεί η
αναγκαία ποσότητα γάλακτος για να συνεχίσουν να λειτουργούν
τα τυροκοµεία. Και βέβαια είναι ο µόνος τρόπος για να έχουµε
ανθεκτική ανασυγκρότηση όλου αυτού του µεταποιητικού τοµέα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, στον Έβρο τις επόµενες εβδοµάδες
εµείς σχεδιάζουµε ένα συνέδριο συζήτησης για την ανασυγκρό-
τηση, αλλά και την αναγέννηση του κοσµήµατος της Δαδιάς, αυ-
τού του σπάνιου οικοσυστήµατος. Και βέβαια στον Έβρο υπήρξε
καταστροφή πολύ µεγάλη καθώς και στη Ροδόπη. Έχουµε χρέος,
λοιπόν, να µιλήσουµε και εδώ για την ανθεκτικότητα.

Ο Πρωθυπουργός στην προηγούµενη συζήτησή µας εδώ στην
Αντιπροσωπεία είχε βαφτίσει ως ρηξικέλευθη πρωτοβουλία του
αυτό που αποτελεί συνταγµατική υποχρέωση, την ανακήρυξη
αναδασωτέων των καµένων εκτάσεων και µιλώ για τη συζήτηση
που έγινε το καλοκαίρι. Φαίνεται, λοιπόν, ότι για τους δήθεν εκ-
συγχρονιστές της Νέας Δηµοκρατίας η τήρηση των νόµων και
του Συντάγµατος είναι είδηση. Δεν είναι είδηση.

Επίσης, έχουµε ακούσει πολλά για το «Δαδιά Pass» αλλά τί-
ποτα, για το έργο του κ. Αµυρά που ορίστηκε υπεύθυνος του
πρότζεκτ αποκατάστασης των καµένων εκτάσεων. Θα πρέπει να
γίνει επιτέλους αποτύπωση των καµένων εκτάσεων µε σύγχρονα
τεχνολογικά µέσα και να εντοπιστούν µέσα στην περίµετρό τους
τα πιο ευάλωτα σηµεία, θέσεις που έχουν καεί στο κοντινό πα-
ρελθόν, θέσεις µε έντονη κλίση όπου υπάρχει η σφοδρότητα της
καύσης και βέβαια να δούµε την επιφανειακή απορροή και τη διά-
βρωση του εδάφους. Επιπλέον, πρέπει να υπάρχει χαρτογρά-
φηση για την ορνιθοπανίδα. Σε αυτές τις περιπτώσεις χρειάζεται
ειδικός σχεδιασµός τόσο για την φυσική αναγέννηση και για την
επαναφορά των ειδών, όσο και για την ανάσχεση της επιφανει-
ακής απορροής του νερού και την πρόκληση νέων πληµµυρών.

Αγαπητοί συνάδελφοι, την περασµένη χρονιά είχαµε το εξής
παράδοξο. Είχαµε τα περισσότερα εναέρια µέσα από κάθε άλλη
φορά. Είχαµε τις λιγότερες εστίες από τον ετήσιο µέσο όρο µας,
αλλά τις περισσότερες καµένες εκτάσεις τόσο σε απόλυτο
αριθµό, όσο και ως ποσοστό της έκτασης της χώρας.

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι κάτι δεν κάνετε καλά, κάτι δεν πάει
καλά σε αυτή τη χώρα, που δίνει δισεκατοµµύρια για να έχει τις
καλύτερες δυνατότητες πυρόσβεσης, να έχει τις λιγότερες
εστίες και τη µεγαλύτερη καταστροφή.

Πώς το αιτιολογείτε αυτό, κύριε Μητσοτάκη; Δεν άκουσα µια
λέξη που να αιτιολογεί αυτό το φαινόµενο. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, χρειάζεται και επιµένουµε σε ένα διαφορετικό
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σχέδιο πολιτικής προστασίας. Και τι εννοούµε; Συγκεκριµένες
προτάσεις: Συνδυασµό ψηφιακών εργαλείων µε τους στόχους
της πολιτικής πράσινης µετάβασης. Αυτή είναι η µόνη απάντηση
για όλους τους κινδύνους του µέλλοντός µας, ώστε να µην εξε-
λίσσονται συνεχώς οι φυσικές καταστροφές σε φαραωνικές τρα-
γωδίες.

Επίσης, στρατηγικούς τρόπους παρακολούθησης και αντιµε-
τώπισης, αλλά και αποκατάστασης. Οφείλουν να επαναπροσδιο-
ριστούν άµεσα και ριζικά και να υιοθετηθούν νέες αποδοτικές
λύσεις κινητοποιώντας όλους τους απαραίτητους πόρους αν-
θρώπινους και µη.

Τι λείπει, άραγε, από αυτή την εξίσωση µεταξύ διαθέσιµων δε-
δοµένων επιστηµονικής γνώσης και λήψης αποφάσεων; Υπάρχει
κάτι που µε βάση τη διεθνή εµπειρία, αλλά και την υφιστάµενη
εγχώρια τεχνογνωσία, θα µπορούσε να οδηγήσει σε πιο αποδο-
τική διαχείριση φυσικών καταστροφών. Ο λόγος, για τη δηµιουρ-
γία ενός εθνικά ενοποιηµένου υποστηρικτικού συστήµατος
λήψης αποφάσεων, το οποίο θα αξιοποιεί ταχύτατα τη διαθέσιµη
πληροφορία σχετικά µε τους κινδύνους, τα διαθέσιµα τεχνολο-
γικά εργαλεία, τα επιστηµονικά µοντέλα και θα µπορεί να µετα-
σχηµατίζει αυτή τη γνώση σε κάτι επιχειρησιακά γρήγορο, χρή-
σιµο και κρίσιµο.

Το πώς µπορεί ένα τέτοιο εργαλείο να διαµορφωθεί έχει πολ-
λές προσεγγίσεις και µεθοδολογίες. Όσοι ασχολούνται -και είχα
την τύχη να ασχοληθώ µε ζητήµατα πολιτικής προστασίας και
προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή- έχουµε και έχουν µια ξε-
κάθαρη εικόνα τόσο για τα δεδοµένα, που δυστυχώς εκλείπουν
στη χώρα µας -είναι πολύ κρίσιµο να υπάρχει ισχυρή δεξαµενή
δεδοµένων µετά τις φυσικές καταστροφές- όσο και την αξιοποί-
ησή τους, ώστε η λήψη απόφασης να είναι αποδοτική, να µετα-
σχηµατίζει τα σηµερινά ζητήµατα και να είναι επιχειρησιακό
εργαλείο.

Μπορούµε να πούµε πολλά για αυτό. Υπάρχουν συστήµατα,
όπως αισθητήρες, συστήµατα έγκαιρης προειδοποίησης, µο-
ντέλα εκτίµησης κινδύνου, χωρικά δεδοµένα, αποθετήρια έργων
και πολλά άλλα, που κάτω από ένα ενοποιηµένο σύστηµα διαχεί-
ρισης θα µπορεί σε άµεσο χρόνο να βοηθά εκεί που υπάρχει η
τραγωδία, εκεί που υπάρχει το ραγδαίο φυσικό φαινόµενο και η
καταστροφή αυτούς που επιχειρούν στο πεδίο.

Ειδικά προφίλ κινδύνου. Εποµένως τι σηµαίνει αυτό; Διαφορε-
τική χάραξη στρατηγικής ανά περιοχή µε προσδιορισµό διακρι-
τών ξεκάθαρων ρόλων για όλους τους εµπλεκόµενους.

Φανταστείτε, λοιπόν, πόσο πιο εύκολα, έγκυρα και έγκαιρα όλο
αυτό θα µπορούσε να λειτουργήσει σε µια οθόνη, να εικονοποι-
είται και να είναι διαθέσιµο σε όλους αυτούς τους παράγοντες
ταυτόχρονα. Αυτό δεν είναι επιστηµονική φαντασία. Δεν το εί-
δαµε σε κάποιο έργο. Υπάρχουν εργαλεία, τεχνογνωσία για να
υλοποιηθούν αυτά, όπως συµβαίνει και στο Κέντρο Ευρωπαϊκής
Πολιτικής Προστασίας στις Βρυξέλλες, όπως συµβαίνει και σε
πολλές άλλες χώρες.

Έχουµε χρέος µέσα από µια σύγχρονη οπτική να εκπαιδεύ-
σουµε την κοινωνία µας. Είναι πολύ κρίσιµο στοιχείο σε αυτά που
συζητάµε να εκπαιδευθεί σωστά η κοινωνία, ο πολίτης, οι νέοι άν-
θρωποι, οι µαθητές στα σχολεία για τα ζητήµατα της κλιµατικής
κρίσης. Να συγκροτηθούν άµεσα επιτροπές αξιολόγησης κινδύ-
νου στα πρότυπα του ΟΑΣΠ και να ληφθούν όλα τα συµπληρω-
µατικά µέτρα. Αυτά είναι εφικτό να γίνουν. Πρέπει, όµως, για
άλλη µια φορά να µην τα αναβάλουµε και να σχεδιάσουµε.

Είµαι σίγουρος ότι αν φέτος τον χειµώνα δεν κάνουµε περισ-
σότερα από αυτά που κάναµε πέρυσι το χειµώνα, το καλοκαίρι
θα συζητάµε ακριβώς τα ίδια και θα έρχεστε εσείς στη Βουλή,
κύριε Μητσοτάκη, να λέτε πάλι ότι τα προβλήµατα δεν έχουν
χρώµα, κόµµα, άρωµα και να σας απαντάµε εµείς ότι έχουν και
όνοµα -και είναι το όνοµά σας- και χρώµα και κόµµα -και είναι το
κόµµα σας- και πάλι µια από τα ίδια στην πλάτη του ελληνικού
λαού.

Είµαστε εδώ για να συζητήσουµε, να συναινέσουµε να αντιµε-
τωπιστεί το τεράστιο ζήτηµα των κορυφαίων επιπτώσεων από την
κλιµατική κρίση, αλλά να συζητήσουµε µε διάθεση συναίνεσης
και όχι µε διάθεση αλαζονείας και περιφρόνησης για ό,τι πει κάθε
φορά η Αντιπολίτευση.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Ανδρουλάκη προφανώς και για τον σεβασµό στον
χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα εννιά µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Επαγγελµατικό Λύκειο Λει-
βαδιάς. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλώ τώρα στο Βήµα τον κ. Δηµήτρη Κουτσούµπα, Πρόεδρο
της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος, και του ευχόµαστε και περαστικά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-
ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αυτή την ώρα χιλιάδες επαγγελµατίες και αυτοαπασχολούµε-
νοι διαδηλώνουν εδώ στην Αθήνα, έξω από τη Βουλή, αλλά και
σε δεκάδες πόλεις της χώρας. Χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι,
δικηγόροι, µικροί έµποροι, επαγγελµατίες στα ταξί, στις κατα-
σκευές απαιτούν την άµεση απόσυρση του φορολογικού νοµο-
σχεδίου.

Εµείς και από αυτό εδώ το Βήµα ξεκινώντας τη σηµερινή πα-
ρέµβαση εκφράζουµε τη στήριξή µας σε αυτές τις κινητοποι-
ήσεις, γιατί είναι δίκαιες, αφού το νοµοσχέδιο που ετοιµάζεστε
να φέρετε στη Βουλή βάζει στο στόχαστρο ακόµα µια φορά αυ-
τούς που µε σκληρό αγώνα και πάρα πολλές ώρες δουλειάς πα-
λεύουν να βγάλουν ένα εισόδηµα για να καλύψουν ανάγκες των
οικογενειών τους. Αυτούς που ονοµάζετε φοροφυγάδες, φορο-
κλέφτες είναι οι ίδιοι οι οποίοι έχουν υποστεί όλες τις συνέπειες
της πολιτικής σας, όπως και προηγούµενων κυβερνήσεων, µε τη
φορολόγηση από το πρώτο ευρώ, µε το χαράτσι του τέλους επι-
τηδεύµατος, µε τους άδικους έµµεσους φόρους.

Χωρίς να υποτιµάµε προφανώς καθόλου το ζήτηµα της σηµε-
ρινής συνεδρίασης, όπως θα το διαπιστώσετε άλλωστε και µετά,
δεν µας βγάζετε, όµως, από το µυαλό ότι δεν ήταν τυχαία η επι-
λογή αυτής της µέρας των κινητοποιήσεων των µικρών επαγγελ-
µατιών, των επιστηµόνων, αυτή που επέλεξε ο κύριος Πρωθυ-
πουργός για να ενηµερώσει τη Βουλή για τη Θεσσαλία και τον
Έβρο.

Ό,τι και να κάνετε, όµως, το αντιλαϊκό πρόσηµο της πολιτικής
σας δεν µπορείτε να το κρύψετε. Εµφανιστήκατε σήµερα στη
Βουλή σαν και καλά να έχετε πάρει το µάθηµά σας από τις φυσι-
κές καταστροφές στη Θεσσαλία, στον Έβρο και αλλού και τώρα
δήθεν ξέρετε τι να κάνετε, πώς να προχωρήσετε. Βέβαια, είχαν
προηγηθεί αλλεπάλληλες καταστροφές, όπως αυτές του «Ιανού»
στην ίδια περιοχή, στη βόρεια Εύβοια και αλλού στην υπόλοιπη
χώρα. Τόσα µαθήµατα πήρατε κι όµως βρισκόµαστε πάλι στο ίδιο
σηµείο να συζητάµε πάλι για σχέδια αποκατάστασης. 

Τι έχει πάει λάθος; Το πρόβληµα, βέβαια, δεν είναι ότι είστε
κακοί µαθητές ούτε ότι είστε ανεπίδεκτοι µαθήσεως. Το πρό-
βληµα είναι ότι το µάθηµα για σας γίνεται πάθηµα για όλους τους
άλλους, γιατί εσείς συνεχίζετε στην ίδια πορεία λες και δεν συ-
νέβη τίποτε, γιατί για µία ακόµα φορά αντιµετωπίζετε τις κατα-
στροφές για τις οποίες συζητάµε σαν ευκαιρία για µεγαλύτερες
µπίζνες στις κατεστραµµένες περιοχές πάνω στον πόνο των αν-
θρώπων. Και, δυστυχώς, αυτή ακριβώς είναι και η ίδια καύσιµη
ύλη για τις επόµενες καταστροφές που έρχονται.

Είναι χαρακτηριστικό ότι το στρατηγικό σχέδιο ανασυγκρότη-
σης της Θεσσαλίας, για να ξεκινήσω από τον κάµπο, το οποίο πε-
ριγράφεται στην έκθεση της ολλανδικής εταιρείας, χαρακτη-
ρίζεται από το γνωστό εγκληµατικό κριτήριο του κόστους-οφέ-
λους.

Για το σύνολο των έργων και των δράσεων που προτείνονται,
αναφέρεται ρητά ότι το κριτήριο θα είναι αν το οικονοµικό κόστος
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θα είναι µικρότερο από το οικονοµικό όφελος που προσδοκάται.
Σε αντίθετη περίπτωση, λέτε, τίποτα δεν πρόκειται να γίνει. Και
φυσικά υπέρτατο κριτήριο είναι οι περιβόητες πάλι αντοχές της
οικονοµίας, να µη λείψει δηλαδή εδώ που τα λέµε ούτε ένα ευρώ
από τα πακέτα και τις φοροαπαλλαγές που απολαµβάνουν οι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι.

Συγκεκριµένα, λοιπόν, αυτά που φέρνει εδώ να δούµε στην
πραγµατικότητα το σχέδιό σας. Είναι η αναδιάρθρωση της αγρο-
τικής παραγωγής µε κατάργηση των λεγόµενων υδροβόρων καλ-
λιεργειών, γιατί δεν έχουν αγοραστές, η προώθηση της ιδιωτικής
ασφάλισης ιδιαίτερα σε αγρότες και κτηνοτρόφους αλλά και για
τις κατοικίες, ο δήθεν πράσινος ενεργειακός σχεδιασµός σας, η
νέα ΚΑΠ που θα οδηγήσει στο οριστικό ξεκλήρισµα και άλλων
βιοπαλαιστών αγροτών.

Στην πραγµατικότητα, για να το πούµε απλά, αυτό το σχέδιο
δεν προσφέρει τίποτα ουσιαστικό για την προστασία του λαού.
Η κατεύθυνση που δίνει είναι να προωθηθούν κάποια νέα έργα,
χωρίς, όµως, ένα ολοκληρωµένο σχεδιασµό που θα λαµβάνει υπ’
όψιν το σύνολο των κινδύνων και το σύνολο των αναγκών των κα-
τοίκων της περιοχής των αγροτών.

Η έκθεση της ολλανδικής εταιρείας θεωρεί ότι αν και η Θεσ-
σαλία αποτελεί µια από τις περιοχές µε το µεγαλύτερο κίνδυνο
πληµµύρας, πρέπει να γίνει αποδεκτό ότι δεν µπορεί να αντιµε-
τωπιστεί αυτός ο κίνδυνος, ότι δεν µπορούν να προστατευτούν
όλες οι περιοχές στη Θεσσαλία στα επιθυµητά επίπεδα. Άρα λέτε
ορισµένες θα πρέπει να συνεχίσουν να υποφέρουν από πληµµύ-
ρες και η µόνη εφικτή επιλογή γι’ αυτές είναι να υπάρχει προετοι-
µασία για εκκένωση και να δίνονται στη συνέχεια κάποιες απο-
ζηµιώσεις, που σε αυτές τις περιπτώσεις βέβαια κοστίζουν και λι-
γότερο. Δηλαδή τι λέτε στον λαό της Θεσσαλίας; Ότι για όλα
φταίει η κακιά του η µοίρα που έτυχε να γεννηθεί και να θέλει να
στήσει τη ζωή του σε αυτόν τον τόπο. Συµβιβασµός, µοιρολατρία,
λες και βρισκόµαστε στο Μεσαίωνα και όχι στον 21ο αιώνα της
τεχνητής νοηµοσύνης!

Αλήθεια, έπρεπε να φέρετε τους Ολλανδούς να µας τα πουν
αυτά; Μια χαρά δεν τα εφαρµόζετε και από µόνοι σας τόσα χρό-
νια και εσείς και προηγούµενες κυβερνήσεις µε τα γνωστά τρα-
γικά αποτελέσµατα; Αλλά, δυστυχώς, ακόµα και η οργάνωση του
σχεδίου έκτακτης ανάγκης και διαχείρισης κρίσεων, αυτά τα αυ-
τονόητα πράγµατα δηλαδή που τα παρουσιάζετε τάχα και ως και-
νοτοµίες, πάλι θα µένουν κενό γράµµα, άρα συνεχίζετε στην ίδια
κατεύθυνση.

Μήπως όλα τα προηγούµενα χρόνια δεν υπήρχαν ανάλογα θε-
ωρητικά σχέδια στα χαρτιά; Φυσικά και υπήρχαν, αλλά αυτό δεν
έλυσε το πρόβληµα της προστασίας του πληθυσµού. Οι τερά-
στιες ελλείψεις συνολικά στην πολιτική προστασία, οι τεράστιες
ελλείψεις µέσων, εξοπλισµού, η απουσία ουσιαστικής εκπαίδευ-
σης µε ασκήσεις ετοιµότητας, δεν είναι αποτέλεσµα έλλειψης τε-
χνογνωσίας. Είναι αποτέλεσµα της ελλιπούς χρηµατοδότησης
και τελικά των δικών σας προτεραιοτήτων. Και, βέβαια, όταν τε-
λικά έρχονται οι καταστροφές, όπως έγινε στη Θεσσαλία τον Σε-
πτέµβριο, τα θύµατα βιώνουν ξανά την εγκατάλειψη, πλήρη
εγκατάλειψη από το εχθρικό, αντιλαϊκό κράτος, πάλι εξαιτίας των
ίδιων κριτηρίων και προτεραιοτήτων.

Και ερχόµαστε στο σήµερα. Ποια είναι η κατάσταση δυόµιση
µήνες µετά; Δυόµιση µήνες µετά, χιλιάδες λαϊκές οικογένειες πα-
λεύουν να σταθούν στα πόδια τους. Οι πληµµυροπαθείς συνεχί-
ζουν να βιώνουν την απουσία του κρατικού µηχανισµού, την
εγκατάλειψη, την ανοργανωσιά, την αδιαφορία, τις υποσχέσεις
χωρίς αντίκρισµα, αλλά και το άθλιο παιχνίδι µετατόπισης των ευ-
θυνών από την Κυβέρνηση στην περιφέρεια, από εκεί στους δή-
µους και πάλι πίσω και φτου και από την αρχή. Ακόµα και τα
ελάχιστα που θα µπορούσαν να ανακουφίσουν τους πληµµυρο-
παθείς, να τους βοηθήσουν να σταθούν στα πόδια τους, είτε δεν
γίνονται ποτέ είτε καθυστερούν βασανιστικά, µε αποτέλεσµα τα
προβλήµατα συνεχώς να συσσωρεύονται.

Όλα όσα έπρεπε να γίνουν, τα αυτονόητα και επείγοντα, όπως
ο καθαρισµός των σπιτιών από τις λάσπες, η απάντληση υδάτων,
η αποµάκρυνση και η ταφή χιλιάδων νεκρών ζώων, η αποκατά-
σταση αναχωµάτων, στις περισσότερες περιπτώσεις έγιναν από
τους ίδιους τους πληγέντες µε τη βοήθεια και την αλληλεγγύη

είτε άλλων ανθρώπων είτε σωµατείων. Είναι πραγµατικά συγκι-
νητική και ταυτόχρονα ελπιδοφόρα η αλληλεγγύη που εκδηλώ-
θηκε από εργατικά σωµατεία, µαζικούς φορείς, από όλη τη χώρα,
που οργάνωσαν ακόµα και την αποστολή συνεργείων καθαρι-
σµού για να βοηθήσουν τους πληµµυροπαθείς.

Προφανώς, όµως, δεν µπορεί να τα λύσει όλα η λαϊκή αλλη-
λεγγύη, γιατί και οι οργανωµένες απολυµάνσεις, οι ψεκασµοί, οι
εµβολιασµοί, οι έλεγχοι αντισωµάτων είναι ευθύνη του κράτους.
Αλήθεια, τι σας εµπόδισε να τα κάνετε όλα αυτά; Η κλιµατική
κρίση σάς εµπόδισε ή η αδιαφορία σας;

Κι όχι µόνο αυτά αλλά και πολλά άλλα ακόµα. Για παράδειγµα,
ακόµα και αυτή την ώρα που µιλάµε, υπάρχουν χωριά, υπάρχουν
γειτονιές, όπου δεν έχει ολοκληρωθεί η καταγραφή των ζηµιών
σε σπίτια, σε καταστήµατα, σε καλλιέργειες. Οι αυτοψίες είναι
στο 55% περίπου των αιτήσεων, ενώ αποζηµιώσεις έχει δει µόνο
το 50% αυτών που έκαναν αίτηση χάρη στους κόφτες που έχετε
βάλει, αλλά και για όσους τις πήραν, αυτές παραµένουν ανεπαρ-
κείς.

Οι επιτροπές των πληµµυροπαθών κάνουν λόγο για ζηµιές έως
και πενταπλάσιες σε αξία σε σχέση µε την αποζηµίωση που τους
δίνεται. Εκατοντάδες πληµµυροπαθείς µένουν σε κοντέινερ, άλ-
λοι µένουν σε ξενοδοχεία, σε σπίτια συγγενών και φίλων. Εκατο-
ντάδες άνθρωποι δεν δικαιούνται καν επιδότηση ενοικίου, ενώ
ακόµα και αυτοί που τη δικαιούνται, δεν µπορούν να βρουν σπίτι
κοντά στο χωριό ή στην πόλη τους, χώρια που το ποσό που τους
δίνεται δεν επαρκεί στο ελάχιστο.

Οι υγειονοµικές συνθήκες παραµένουν, σε πολλές περιπτώ-
σεις, απαράδεκτες µε τα λιµνάζοντα νερά, τα νεκρά ζώα, τη µό-
λυνση του δικτύου ύδρευσης να µεγαλώνουν όλα αυτά µαζί τον
κίνδυνο εξάπλωσης µολυσµατικών ασθενειών. Στην περιοχή
έχουν καταγραφεί χιλιάδες περιστατικά λοίµωξης αναπνευστι-
κού, κρούσµατα γαστρεντερίτιδας, ενώ υπάρχει ήδη θάνατος
από λεπτοσπείρωση. Την ίδια ώρα, πολλά κέντρα υγείας στα
χωριά, όπως αυτό του Παλαµά, έχουν πάθει σοβαρές ζηµιές, δεν
λειτουργούν.

Έντονο είναι, επίσης, το ψυχολογικό αποτύπωµα, αφού άνθρω-
ποι είδαν τους κόπους µιας ζωής να χάνονται, βλέπουν τη ζωή
τους να αλλάζει δραµατικά και δυστυχώς οριστικά. Τι κάνετε για
όλα αυτά;

Η αποκατάσταση των σχολείων από τις καταστροφές προχωρά
πολύ αργά, µε αποτέλεσµα εκατοντάδες µαθητές να αναγκάζο-
νται να κάνουν µάθηµα µακριά από τον τόπο κατοικίας τους.

Σε πολλά µέρη της Θεσσαλίας δεν έχουν αποκατασταθεί οι ζη-
µιές που αφορούν το οδικό δίκτυο, ενώ και στο εκεί σιδηροδρο-
µικό δίκτυο παραµένουν πάρα πολλές και µεγάλες ζηµιές.

Όταν βέβαια µιλάµε για τη Θεσσαλία, µιλάµε για το Θεσσαλικό
Κάµπο, τους χιλιάδες αγρότες, οι οποίοι αγωνιούν για το αν θα
µπορούν να µείνουν στον τόπο τους. Τεράστιες εκτάσεις, περί-
που εκατόν πενήντα χιλιάδες στρέµµατα, παραµένουν κάτω από
τα νερά µέχρι σήµερα. Δεν υπάρχει καµµία ενηµέρωση, κανένα
χρονοδιάγραµµα για απαραίτητα έργα, για να υπάρξει απορροή
των λιµναζόντων υδάτων στην περιοχή της λίµνης Κάρλας που
ξαναδηµιουργήθηκε από την πληµµύρα και να αποστραγγιστούν
τα χωράφια που είναι πληµµυρισµένα.

Εκτιµήσεις κάνουν λόγο για µείωση της γονιµότητας του εδά-
φους που θα επηρεάσει την παραγωγή τα επόµενα χρόνια. Ξέ-
ρετε, βέβαια, πως οι αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ, από τη στιγµή που
χορηγούνται µε κριτήριο την ασφαλιζόµενη αξία, απέχουν σηµα-
ντικά από το 100% της συνολικής κάλυψης της απώλειας, ενώ το
βοήθηµα της κρατικής αρωγής έχουν λάβει µέχρι στιγµής µόλις
εννέα χιλιάδες παραγωγοί σε σύνολο τριάντα δύο και πλέον χι-
λιάδων αιτήσεων.

Στην ίδια αβεβαιότητα ζουν και χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι,
επαγγελµατίες, έµποροι, οι οποίοι έζησαν αυτούς τους δύο µήνες
µε ελάχιστο εισόδηµα, αφού ήταν κλειστά για βδοµάδες τα µα-
γαζιά τους, ενώ και η κίνηση ήταν πεσµένη λόγω ακριβώς των κα-
ταστροφών. Τους εµπαίζετε και αυτούς, αρνείστε να τους απο-
ζηµιώσετε για το 100% των ζηµιών τους, ανακοινώνοντας ότι οι
αποζηµιώσεις δεν θα ξεπεράσουν το 70% και αν δοθούν και αυτά,
βέβαια.

Βλέπετε, οι αγρότες έχουν και την πικρή πείρα του «Ιανού».
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Την αγωνία των πληγέντων µεγαλώνει εν όψει και του χειµώνα η
απουσία ουσιαστικής συζήτησης για την ολοκληρωµένη αντι-
πληµµυρική προστασία της περιοχής, αφού καθυστερούν τα αντι-
πληµµυρικά έργα και µαζί µε αυτά καθυστερεί η αποκατάσταση
ζηµιών, όπως ο καθαρισµός ρεµάτων, η αποµάκρυνση φερτών
υλικών από δρόµους, από γέφυρες και λοιπά.

Την αγωνία αυτή την έζησαν, βέβαια, ήδη ως πραγµατικότητα
οι κάτοικοι του Βόλου, όταν ολόκληρες συνοικίες πληµµύρισαν
για δεύτερη φορά µέσα σε είκοσι µέρες, αφού µετά τις κατα-
στροφικές πληµµύρες της 5ης του Σεπτέµβρη δεν προχώρησαν
στοιχειώδεις ενέργειες. Όµως τι να περιµένει κανείς από κυβερ-
νήσεις και δηµάρχους που πορεύονται µε τη λογική ότι τέτοια κα-
κοκαιρία θα ξανάρθει σε χίλια χρόνια, όπως µας έλεγαν; Να,
όµως που ήρθε νωρίτερα σε λίγες εβδοµάδες!

Εµείς, κύριοι της Κυβέρνησης, σε αντίθεση µε τα άλλα κόµ-
µατα, δεν σας κρίνουµε µόνο για την ταχύτητα µε την οποία υλο-
ποιείτε κάποιες δεσµεύσεις σας. Σας κρίνουµε κυρίως από το
πώς αντιµετωπίζετε τις πραγµατικές ανάγκες των πληµµυροπα-
θών, οι οποίες αποτυπώνονται και στις διεκδικήσεις τους και φυ-
σικά, δεν καλύπτονται από τις όποιες δεσµεύσεις σας. Γνωρίζετε
πολύ καλά πως αυτά που διεκδικούν είναι τα ελάχιστα που πρέπει
να γίνουν, για να µπορούν οι άνθρωποι αυτοί στοιχειωδώς να ζή-
σουν στον τόπο τους.

Εµείς έχουµε καταθέσει ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο προτά-
σεων για το τι πρέπει να γίνει και βέβαια, για όλα αυτά θα συνε-
χίσουµε να µπαίνουµε µπροστά στην πρώτη γραµµή, όπως
κάναµε από την πρώτη στιγµή. Και αυτό το ξέρουν πολύ καλά οι
κάτοικοι της Θεσσαλίας.

Και από τη Θεσσαλία ας πάµε τώρα στον Έβρο, από την κατα-
στροφική πληµµύρα στην καταστροφική πυρκαγιά. Το µόνο που
αλλάζει είναι ότι στη µια περίπτωση µια ολόκληρη περιοχή πνί-
γηκε, ενώ στην άλλη κάηκε. Κατά τα άλλα και στις δύο περιπτώ-
σεις ίδιος είναι ο ένοχος, ίδια και η αιτία: Η διαχρονική πολιτική
που αντιµετωπίζει την προστασία της ανθρώπινης ζωής ως κό-
στος και έχει τη σφραγίδα όλων σας και της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, των κοµµάτων που κυβέρνησαν
δηλαδή.

Χωρίς αµφιβολία το 2023, όπως και το 2022, ήταν δύο τραγικές
χρονιές για τον Έβρο και ειδικά για το Δάσος της Δαδιάς, µε δε-
δοµένο ότι κάηκαν συνολικά γύρω στα εννιακόσιες χιλιάδες
στρέµµατα δασών και γεωργικών εκτάσεων, ενώ στο προστα-
τευόµενο Δάσος της Δαδιάς κάηκαν πάνω από σαράντα πέντε χι-
λιάδες στρέµµατα και πάνω από τα µισά από αυτά έχουν καεί
εντελώς.

Και όµως, αντί αυτή η τραγωδία να σας οδηγήσει ως κυβέρ-
νηση να αλλάξετε την κατεύθυνση της δασικής και περιβαλλοντι-
κής πολιτικής σας, αντί να υλοποιήσετε την ολοκληρωµένη δια-
χείριση και προστασία των δασών και στο πλαίσιο αυτό να οργα-
νωθεί σε διαφορετική βάση η δασοπροστασία, ο ενιαίος αντιπυ-
ρικός σχεδιασµός, µε κύριο βάρος την πρόληψη και την οργά-
νωση των επίγειων δυνάµεων, τι κάνετε; Εξαγγέλλετε την εκχώ-
ρηση της διαχείρισης των δασών σε ξυλοβιοµηχανίες και σε διά-
φορους εµπορικούς οµίλους. Ισχυρίζεστε ότι το παραγωγικό -και
άρα, ασφαλές- δάσος µπορεί να εξασφαλιστεί µόνο µε τη σύ-
µπραξη επιχειρηµατικών οµίλων µε κατ’ επίφαση δασικούς συνε-
ταιρισµούς για την αποκοµιδή και εκµετάλλευση της βιοµάζας.

Δεν χάνετε την ευκαιρία, µάλιστα, να φτιάξετε και ένα ακόµα
χρηµατιστήριο -λες και αυτό ήταν που µας έλειπε!- και σε αυτό
οι ιδιώτες διαχειριστές των δασών θα πουλάνε το όποιο υποτιθέ-
µενο όφελος προκύπτει από τις δραστηριότητές τους, όσον
αφορά δηλαδή τη µείωση των εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα
και αυτό στη συνέχεια θα το αγοράζουν ενεργοβόρες βιοµηχα-
νίες ως δικαίωµα περισσότερων εκποµπών από τη µεριά τους.
Τόση υποκρισία δηλαδή, αλλά αυτή είναι η δήθεν ευαισθησία σας
για το περιβάλλον.

Τι κάνετε στην ουσία; Υποτάσσετε τη διαχείριση και προστασία
των δασών στις ανάγκες και τις επιδιώξεις µονοπωλιακών οµίλων,
φιλοδοξώντας να µην υπάρχει κανένα κοµµάτι του δάσους χωρίς
κερδοφόρα διαχείριση, σε βάρος µάλιστα και της ίδιας της ζωής
του λαού.

Η αλήθεια είναι ότι ειδικά για τον Έβρο και το Δάσος της Δα-

διάς ξεπεράσατε τον εαυτό σας. Με ένα επικοινωνιακό µπαράζ
προσπαθήσατε να µας πείσετε ότι είχατε οργανώσει τον αντιπυ-
ρικό σχεδιασµό, ότι είχατε ολοκληρώσει τις εδαφοτεχνικές µελέ-
τες για τα έργα, αλλά -όπως συµβαίνει παντού, έτσι και εδώ- η
κλιµατική κρίση, η συσσωρευµένη καύσιµη ύλη και τα ακραία φαι-
νόµενα δεν µπορούσαν να αντιµετωπιστούν. Προφανώς και δεν
µπορούσαν να αντιµετωπιστούν, γιατί όλα τα µέτρα που πήρατε
ήταν εντελώς αποσπασµατικά, ανεπαρκή, όπως αποδείχτηκε και
στην πράξη.

Και βέβαια, κάνετε ό,τι µπορείτε για να δικαιολογήσετε φτηνά
την αντιδασική και αντιπεριβαλλοντική πολιτική σας στο πλαίσιο
της δήθεν πράσινης µετάβασης, της «Πράσινης Ευρωπαϊκής Συµ-
φωνίας» και της στρατηγικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία
έναν στόχο έχει: την ολοένα και µεγαλύτερη προσαρµογή των
δασών στις ανάγκες της καπιταλιστικής αγοράς και των πράσι-
νων οµίλων, οι οποίοι αρπάζουν τα δάση και το περιβάλλον για
τα αδηφάγα εκµεταλλευτικά τους σχέδια. Έλεος! Σας βαρεθή-
καµε πια! Κάθε φορά το ίδιο γνωστό τροπάρι, κάθε φορά µπρο-
στά σε µια καταστροφή οι ίδιες δικαιολογίες!

Τα στοιχεία, όµως, είναι αµείλικτα. Πώς µπορεί να δικαιολογη-
θεί η έλλειψη δυο χιλιάδων δασολόγων, το ότι δεν υπάρχει κανέ-
νας δασεργάτης στα δασαρχεία της Ελλάδας, όπου χρειάζονται
τουλάχιστον δέκα χιλιάδες; Πώς µπορεί να δικαιολογηθεί η απα-
ξίωση διαχρονικά των κρατικών δασικών υπηρεσιών, µε κορυφαίο
αρνητικό σταθµό τον διαχωρισµό της πρόληψης από την κατά-
σβεση και τη µεταφορά της αρµοδιότητας κατάσβεσης από τη
δασική υπηρεσία στην Πυροσβεστική το 1998 από την κυβέρνηση
τότε του ΠΑΣΟΚ, που όλες οι επόµενες, βεβαίως, διατήρησαν;
Ποια δικαιολογία υπάρχει για τις τεσσερισήµισι χιλιάδες κενές
θέσεις πυροσβεστών, για την έλλειψη µέσων κατάσβεσης, για το
ότι δίνεται µόλις το 0,04% του προϋπολογισµού για τα δάση, τα
οποία αποτελούν το 65% του ελληνικού εδάφους;

Την ίδια ώρα που απουσιάζει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο δια-
χείρισης των δασών πανελλαδικά, που κανένα δάσος δεν έχει
σύγχρονη µελέτη αντιπυρικής προστασίας, στο πλαίσιο µιας τέ-
τοιας διαχείρισης εσείς ετοιµάζεστε να δώσετε τις µελέτες αυτές
σε εταιρείες που θα στοιχίσουν πανάκριβα, ενώ θα µπορούσαν
να γίνονται από τους επιστήµονες δασολόγους των δασαρχείων.

Είναι αλήθεια πως πολλοί µνηστήρες εµφανίστηκαν, γιατί, βέ-
βαια, ως αρπακτικά βρήκαν πεδίο δόξης λαµπρό για τις επενδύ-
σεις και τα επιχειρηµατικά σας σχέδια, τα οποία θα µπορούσαν
να έχουν τίτλο «µπίζνες τα καµένα» ή «µπίζνες πάνω στα καµένα»,
η επιλογή δική σας τι θα βάλετε. Έχουν ακουστεί διάφορα, είναι
η αλήθεια, για το κλειστό δάσος που πρέπει να ανοίξει τον του-
ρισµό, για την ανάγκη υλοτοµιών τεράστιων εκτάσεων, για την
ανάγκη διάνοιξης δεκάδων ακόµα χιλιοµέτρων δασικών δρόµων.

Μάλιστα, πριν καν στεγνώσει το µελάνι από τις εξαγγελίες σας
για την εκχώρηση της διαχείρισης του δασικού πλούτου της
χώρας σε διάφορους οµίλους, µαθαίνουµε ότι µπαίνουν σε εφαρ-
µογή σχέδια για τη µετατροπή κατάλληλων καµένων εκτάσεων
σε κτηνοτροφικές εκτάσεις. Εντελώς απροκάλυπτα και µε τα κα-
µένα δασικά οικοσυστήµατα του Έβρου ακόµα να καπνίζουν,
πολλοί ορέγονται να εκµεταλλευτούν τις καµένες και κηρυγµένες
αναδασωτέες εκτάσεις, µετατρέποντάς τες σε κτηνοτροφικές και
γεωργικές εκτάσεις.

Το λέµε αυτό έτσι, γιατί οι εξαγγελίες για κτηνοτροφικά πάρκα
είναι επικίνδυνες, διότι αν υλοποιηθούν, οδηγούν µαθηµατικά στο
ξεκλήρισµα όλων των µικρών κτηνοτρόφων που δραστηριοποι-
ούνται µέχρι σήµερα στα δάση που κάηκαν. Ποιος κτηνοτρόφος
θα µπορεί να µετακινείται καθηµερινά δεκάδες χιλιόµετρα για να
πάει στο κοπάδι του; 

Βέβαια, γνωρίζετε, όπως κι εµείς, πως αν υλοποιηθούν, θα γί-
νουν προς όφελος επιχειρήσεων που µια χαρά θα τους έρθει η
έτοιµη εγκατάσταση µε ζεστό χρήµα από τα διάφορα ΕΣΠΑ, χι-
λιοπληρωµένο και αυτό για άλλη µια φορά από τους ίδιους τους
εργαζόµενους, από τον ελληνικό λαό.

Και να ήταν µόνο αυτό; Εδώ στο προστατευόµενο δάσος της
Δαδιάς έχει µεγαλώσει και το ενδιαφέρον για την εγκατάσταση
πάρκων ΑΠΕ για τη µετατροπή του σε πάρκο ανεµογεννητριών
πάλι στο όνοµα της δήθεν πράσινης ανάπτυξης. Καταλαβαίνει κα-
νείς τι συνέπειες θα έχει αυτή η εξέλιξη όχι µόνο όσον αφορά την
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υποβάθµιση του περιβάλλοντος, αλλά και την ένταση των πληµ-
µυρικών φαινοµένων και τόσα άλλα. Όµως, εδώ δεν µιλάµε για
οποιοδήποτε δάσος. Μιλάµε για το δάσος της Δαδιάς µε πλήθος
πολύ σπάνιων αρπακτικών πουλιών, στα οποία έχει ιδιαίτερη επί-
δραση η τοποθέτηση ανεµογεννητριών. Ήδη έχουν βρεθεί δεκά-
δες νεκρά πουλιά χτυπηµένα από τις ανεµογεννήτριες.

Εσείς, λοιπόν, µε το λεγόµενο «σχέδιο αποκατάστασης» ανοί-
γετε διάπλατα τον δρόµο για καθετοποιηµένη εκµετάλλευση σε
πρώτη φάση του ξύλου και της βιοµάζας και µελλοντικά στον δα-
σικό ορεινό τουρισµό µε τη δηµιουργία δασικών χωριών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Γενικού Γραµµατέα)

Παράλληλα, συνεχίζετε την ίδια δασοκτόνα πολιτική που εφαρ-
µόζεται δεκαετίες τώρα από όλες τις κυβερνήσεις, και τις δικές
σας, αλλά και πριν του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ νωρίτερα, µια πο-
λιτική, δηλαδή, η οποία αντιµετωπίζει τα δάση ως εµπόρευµα και
πεδίο κερδοφορίας για µονοπωλιακούς οµίλους.

Σόι πάει το βασίλειο και σε ό,τι αφορά τα δάση. Στον Έβρο αν
και έχουν περάσει σχεδόν τρεις µήνες από τις καταστροφικές
πυρκαγιές, τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο λαός αυτής της
περιοχής και ιδιαίτερα οι κτηνοτρόφοι, οι αγρότες, οι µελισσοκό-
µοι είναι πάρα πολύ σοβαρά. Για παράδειγµα, είναι χαρακτηρι-
στικό ότι από τις αποζηµιώσεις, των οποίων η καταβολή εκκρεµεί
ακόµα, υπάρχουν λαϊκές οικογένειες οι οποίες για διάφορους λό-
γους έχουν αποκλειστεί. Όµως, ακόµη και για τους αγροτοκτη-
νοτρόφους, οι οποίοι έχουν υποστεί µεγάλες ζηµιές, δεν
υλοποιήσατε τη δέσµευση των Υπουργών σας ότι θα αποζηµιω-
θούν στο 100% των ζηµιών και όχι στο 80%, όπως προβλέπει ο
Κανονισµός του ΕΛΓΑ. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Δεν ισχύει αυτό που λέτε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-
ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ισχύει απολύτως! Βρείτε αυτά που είπατε. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): …(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-
καλώ, όχι διακοπές. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-
ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ας απαντήσει ο κύριος Πρωθυπουργός. Έχει και δευτερολογία. 

Οι πληγέντες είδαν στους λογαριασµούς τους ποσά που αντι-
στοιχούν στο 80% και όχι στο 100%, το οποίο είναι, επίσης, πολύ
λίγο σε σχέση µε την πραγµατική αξία των απωλειών τους σε
ζώα. Πήρατε κι εδώ τώρα την απάντησή σας!

Αντίστοιχη είναι η κατάσταση και µε τις αποζηµιώσεις για τις
κατεστραµµένες από την πυρκαγιά κατοικίες. Ακόµα περιµένουν
οι κάτοικοι να ολοκληρωθεί και ο τρίτος έλεγχος, για να δουν τε-
λικά πώς θα χαρακτηριστούν τα σπίτια τους, µε αποτέλεσµα να
µην έχουν κατεδαφιστεί ακόµα όσα έχουν χαρακτηριστεί κόκκινα
µε ό,τι αυτό µπορεί να σηµαίνει για την ασφάλεια των ίδιων των
κατοίκων.

Το κρίσιµο, βέβαια, ερώτηµα είναι ποια κρατική στήριξη έχουν
οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι της περιοχής, προκειµένου να ορ-
θοποδήσουν. Για παράδειγµα, είναι µεγάλες οι ανάγκες των κτη-
νοτρόφων σε ζωοτροφές, αφού απαγορεύεται -και σωστά- η
βόσκηση στις καµένες περιοχές και εποµένως τα ζώα που επέ-
ζησαν της πυρκαγιάς δεν έχουν άλλο τρόπο για να επιβιώσουν.
Κι όµως, σε αυτό το διάστηµα των τριών µηνών έχουν δοθεί ελά-
χιστες ζωοτροφές, οι οποίες φυσικά δεν επαρκούν. 

Όταν, βέβαια, µιλάµε για την αποκατάσταση µιας τεράστιας
κατεστραµµένης από τις πυρκαγιές περιοχής, όπως είναι ο
Έβρος, πρέπει να µιλάµε και για την ολοκληρωµένη ταυτόχρονα
αντιπληµµυρική προστασία της περιοχής. Και η εµπειρία από
άλλες περιοχές, όπως είναι η βόρεια Εύβοια, ξέρετε πως είναι
πολύ αρνητική. 

Αλήθεια, µπορείτε να µας πείτε σήµερα µε βεβαιότητα ότι
έχουν προχωρήσει ή έστω ότι προχωρούν µε ικανοποιητικούς
ρυθµούς όχι οι µελέτες, αλλά η υλοποίηση αυτών των κρίσιµων
για την προστασία της ζωής των κατοίκων έργων; Απ’ όσο γνω-
ρίζουµε, υπάρχουν σοβαρές καθυστερήσεις ακόµα και για έργα

που αφορούν όχι µόνο τη φετινή, αλλά και την περσινή πυρκαγιά
στο Δάσος της Δαδιάς. Υπάρχουν, για παράδειγµα, έτοιµες µε-
λέτες από το δασαρχείο που περιµένουν χρηµατοδότηση από
αναδόχους -χορηγούς, δηλαδή-γεγονός που καθυστερεί την
πραγµατοποίησή τους µε εξαιρετικούς κινδύνους για πληµµυρικά
φαινόµενα. Είναι δε χαρακτηριστικό πως η περιφέρεια αναφέρει
ότι προχωράει σε αντιπληµµυρικά έργα αξίας 78 εκατοµµυρίων
ευρώ. Όµως, τα περισσότερα από αυτά δεν αφορούν τις νέες
ανάγκες. Είναι έργα που θα έπρεπε να έχουν ήδη γίνει εδώ και
δεκαετίες και αφορούν όλο τον Νοµό Έβρου, τον Ερυθροπό-
ταµο, τα αναχώµατα του ποταµού Έβρου, ορισµένα φράγµατα
κ.λπ., κ.λπ.. 

Χρειάζεται όµως, κυρίες και κύριοι, να µιλήσουµε πιο συγκε-
κριµένα ειδικά για την υγεία των κατοίκων.

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµα και θα τελει-
ώσω. Δεν θα αργήσω πολύ…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αλίµονο! Το καταλα-
βαίνω, διότι δεν θα δευτερολογήσετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-
ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
... διότι δεν θα κάνω χρήση της δευτερολογίας µου.

Άλλωστε, δεν χρειάζεται να ζήσει κανείς µια εικοσαήµερη
φωτιά για να καταλάβει πως η υψηλή συγκέντρωση σωµατιδίων
στην ατµόσφαιρα, η οποία συνεχίστηκε για πολλές µέρες µετά
την κατάσβεσή της, έχει επηρεάσει την υγεία των κατοίκων, κυ-
ρίως µε αναπνευστικές νόσους, όπως και στην περίπτωση της
Θεσσαλίας χρειάζεται παρακολούθηση, πρόληψη, επιτήρηση για
το σύνολο του πληθυσµού, εποµένως και µέτρα στήριξης και δω-
ρεάν πρόσβασης σε όλες τις δηµόσιες δοµές υγείας. Χρειάζεται
ενίσχυση ειδικά της πνευµονολογικής κλινικής του νοσοκοµείου,
προσλήψεις απαραίτητου ιατρικού, νοσηλευτικού προσωπικού,
προµήθεια κατάλληλων διαγνωστικών µέσων, σχέδιο καθολικής
εξέτασης και παρακολούθησης του πληθυσµού της περιοχής.
Έχει η Κυβέρνησή σας, τα αρµόδια Υπουργεία σας, τέτοιο σχέ-
διο; Το ερώτηµα δεν είναι ρητορικό, είναι πραγµατικό και απαιτεί
απάντηση. 

Εξίσου σηµαντικό ζήτηµα για την υγεία των κατοίκων αποτελεί
και η ποιότητα του νερού ύδρευσης που φαίνεται να επηρεάζεται
από τις πυρκαγιές. Γι’ αυτό και υπάρχει η ανάγκη για εφαρµογή
άµεσων πρόσθετων µέτρων προστασίας και µέτρων για τον εν-
δελεχή έλεγχο του νερού. Δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες. Οι τοπι-
κές αρχές γνωρίζουν τι µέτρα πρέπει να παρθούν, για να απο-
φευχθούν προβλήµατα στην ποιότητα του νερού. 

Άφησα για το τέλος, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι είναι τελευταίο
σε σηµασία, το σχολείο στην Παλαγία που κάηκε. Είναι αυτό το
σχολείο το οποίο εγκαινιάστηκε µε τυµπανοκρουσίες από τον ίδιο
τον Πρωθυπουργό, τον κ. Μητσοτάκη, τον Σεπτέµβριο παρουσία
του Υπουργού Παιδείας, µετά την ανακατασκευή του, πάλι βέ-
βαια από ανάδοχο χορηγό.

Ξέρετε -ας ρωτήσω καλύτερα, γιατί δεν ξέρω αν το ξέρετε-
πως ο εργολάβος που έχει αναλάβει την επισκευή του δήλωσε
ότι τα χρήµατα του χορηγού τελείωσαν, µε αποτέλεσµα να µην
έχει φτιαχτεί ακόµα η σκεπή του σχολείου; Αυτό σηµαίνει ότι µε
ένα ψιλόβροχο, όπως αυτές τις µέρες, το σχολείο πληµµυρίζει,
µπάζει νερά από την οροφή. 

Τι ακριβώς εγκαινιάσατε, κύριε Πρωθυπουργέ; Αφήστε, µας
απαντάτε την επόµενη φορά σε µια άλλη συνεδρίαση της Βου-
λής. Και αυτό ακριβώς είναι το πρόβληµα, ότι δυστυχώς θα υπάρ-
ξει και επόµενη φορά. Δυστυχώς, δηλαδή, θα υπάρξει µια νέα
καταστροφή, η οποία θα αφήσει πίσω της λάσπες, αποκαΐδια,
όπως πριν στη Θεσσαλία και τον Έβρο, περιοχές για τις οποίες
συζητάµε σήµερα. Γιατί; Διότι το σηµερινό εχθρικό για τον λαό,
κατά την άποψή µας, κράτος σας µε µεγάλη αποτελεσµατικότητα
και ικανότητα µπορεί να χρηµατοδοτεί κάποιους οµίλους µε δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, ζεστό χρήµα, βγαλµένο από το αίµα και τον
ιδρώτα του λαού µας, ενώ φορολογεί ταυτόχρονα τον λαό και
τώρα ετοιµάζεται να ξεζουµίσει πάλι τους µικροεπαγγελµατίες. 

Όµως, την ίδια ώρα είναι παντελώς ανίκανο να αντιµετωπίσει
όχι τις επιπτώσεις από τα ακραία φαινόµενα, αλλά ούτε από τα
συνηθισµένα και προβλέψιµα, όπως οι έντονες φθινοπωρινές
βροχοπτώσεις ή όπως οι καλοκαιρινές πυρκαγιές ή οι σεισµοί
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στην πιο σεισµογενή χώρα της Ευρώπης, όπως είναι η πατρίδα
µας. Και δεν µπορεί να το κάνει, γιατί ο ρόλος και η αποστολή
του βρίσκεται σε αντίθετη κατεύθυνση από αυτήν της ικανοποί-
ησης των σηµερινών σύγχρονων λαϊκών αναγκών.

Ένα πράγµα, λοιπόν, αποδεικνύεται, η ανάγκη µιας ριζικής αλ-
λαγής πορείας ως απαραίτητης προϋπόθεσης, προκειµένου να
τεθούν οι όροι για µια ουσιαστική προστασία του λαού από κα-
ταστροφές. Και γι’ αυτήν την αλλαγή πορείας µε τον λαό πρωτα-
γωνιστή για τις δικές του ανάγκες, το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας βρίσκεται στην πρώτη γραµµή.

Όπως καταλαβαίνετε, στην κριτική που σας κάνουµε εµπεριέ-
χονται οι προτάσεις µας για το τι πρέπει να γίνει τόσο για την ου-
σιαστική αποκατάσταση των πληγέντων όσο και για να µην
ξαναζήσει τέτοιες καταστροφές ο λαός µας.

Σας το έχουµε καταθέσει και στις πάνω από είκοσι ερωτήσεις
και παρεµβάσεις που έχει κάνει το κόµµα µας συγκεκριµένα και
για τη Θεσσαλία και για τον Έβρο όλο το τελευταίο διάστηµα. Τα
ακούτε και από τις επιτροπές και από τους φορείς του λαού σε
αυτές τις περιοχές που πραγµατοποιούν συνεχείς κινητοποι-
ήσεις, βγάζουν ανακοινώσεις και κάνουν και προτάσεις.

Είµαστε βέβαιοι ότι τα γράφετε στα παλαιότερα των υποδηµά-
των σας, µε βάση τα όσα είπατε σήµερα. Γι’ αυτό και εµείς θα
συνεχίσουµε ακόµα πιο δυναµικά να σας πιέζουµε, ασκώντας
ισχυρή, δυναµική αντιπολίτευση και µέσα και έξω από τη Βουλή.
Μέσα στους αγώνες του λαού µας για να αναγκαστείτε να υλο-
ποιήσετε, έστω κάποια από αυτά, µέχρι να ανοίξει ο δρόµος τε-
λικά µε τη θέληση και απόφαση του ελληνικού λαού να
αλλάξουµε συνολικά ρότα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κουτσούµπα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσσερεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Επαγγελµατικό Λύκειο Λι-
βαδειάς (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ να έλθει τώρα στο Βήµα –όπως έχει ήδη κάνει- ο κ.
Βελόπουλος Κυριάκος, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος
της Ελληνικής Λύσης για να κάνει τη δική του οµιλία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα, µε αφορµή που είναι και ο κ. Τριαντόπουλος εδώ
και επειδή µιλάµε για τη Θεσσαλία, κύριε Υπουργέ, να κάνω µία
ερώτηση στον Υπουργό. Η απάντηση του κ. Αγοραστού ότι εσείς
δώσατε εντολή να µπαζωθεί ο χώρος των Τεµπών είναι πραγµα-
τική ή ψευδής;

Κύριε Τριαντόπουλε, όταν σας οµιλούν, πρέπει να ακούτε.
Μπορεί να µην απαντάτε σε αυτό που ρωτάω, αλλά τουλάχιστον
όταν απευθύνοµαι σε εσάς, πρέπει να ακούτε.

Σας λέω, λοιπόν, το εξής: Ο κ. Αγοραστός είπε ότι εσείς δώ-
σατε εντολή να µπαζωθεί ο χώρος των Τεµπών. Εκεί, όπου πενή-
ντα επτά άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους. Θέλω, λοιπόν, να µας
απαντήσετε -να σηκωθείτε µετά την οµιλία µου ή και τώρα, αν θέ-
λετε, θα σας αφήσω- γιατί σε απάντηση εξωδίκου που του εστά-
λη από τους συγγενείς των θυµάτων –η κ. Καρυστιανού το είπε-
ο κ. Αγοραστός είπε ότι εσείς δώσατε εντολή να µπαζωθεί ο
χώρος.

Χαµογελάτε! Σας συµπαθώ, σας εκτιµώ, αλλά πρέπει να µά-
θουµε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, δεν
γίνεται έτσι η συζήτηση, να απευθύνεστε, προς το Σώµα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν έχει σηµασία…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχει σηµασία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Άµα θέλει, απαντάει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η οµιλία γίνεται προς
το Σώµα, δεν γίνεται τώρα επίκαιρη ερώτηση προς τον Υπουργό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Σε έβγαλε από τη δύσκολη θέση ο Πρόεδρος. Έτσι λει-
τουργεί ο Πρόεδρος πολλές φορές.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εσάς έβγαλα από δύ-
σκολη θέση και τον εαυτό µου έβγαλα από τη δύσκολη θέση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κύριε Πρόεδρε, δεν θα κάνουµε λογοπαίγνια κάθε φορά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Να τηρήσουµε τον
Κανονισµό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ποιον Κανονισµό; Που τον ξεχείλωσαν όλοι;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Σας παρακαλώ! Βοηθάς, καλά κάνεις, δικαίωµά σου! Τί να
κάνουµε τώρα, να αλλάξω την άποψή µου για σένα;

Αφού ρώτησα τον κ. Τριαντόπουλο, φαντάζοµαι ότι θα µας
απαντήσει.

Προχωρώ, λοιπόν -γιατί και τα Τέµπη είναι από τη Θεσσαλία-
αλλά πριν πάω στη Θεσσαλία, θα διαβάσω µια συνέντευξη της
υπευθύνου της εταιρείας «ANUBIS». Είναι µια εταιρεία ειδικευ-
µένη σε ανεύρεση λειψάνων. Είναι αυτά τα σκυλιά που ψάχνουν
τώρα στα Τέµπη για τους νεκρούς. Έχει τέσσερα σκυλιά στο ση-
µείο, τα οποία χρειάστηκαν µήνες για να πάνε και µετά από αί-
τηση των συγγενών. Δεν τα πήγε η Κυβέρνηση, δεν ζήτησε η
Κυβέρνηση να πάνε τα ειδικά σκυλιά να ψάξουν µέσα στα χαλά-
σµατα, πήγαν µετά από µήνες. Και πώς; Με εντολή-παράκληση
των συγγενών. 

«Τα λέµε νεκρόσκυλα, εντοπίζουν νεκρούς και λείψανα», λέει
αυτή η κυρία, η κ. Αγγελική Διακοµανώλη. Εντοπίστηκε βιολογικό
υλικό, οστά, τρίχες, ιστοί και κάποια προσωπικά αντικείµενα.
Αυτό µετά από µήνες από το τροχαίο. Οι λαµαρίνες είναι σε τέ-
τοια θέση που δυσκολεύουν τα σκυλιά να εισχωρήσουν. Εµείς
µπορεί να πέσουµε έξω, ο σκύλος ποτέ. Έχουν περάσει εννέα
µήνες, έχουν περάσει βροχές, καλοκαίρι, πληµµύρες που έχουν
επιδράσει αρνητικά στα ευρήµατα, αλλά από τις πρώτες δύο ηµέ-
ρες εντοπίσαµε ανθρώπινα οστά. Εφόσον έχουν περάσει εννέα
µήνες και αυτή τη στιγµή βρίσκουµε βιολογικό υλικό, φανταστείτε
–λέει αυτή η κυρία- την τρίτη ηµέρα τι θα βρίσκαµε. Τα σκυλιά
αυτά µπορούν να εντοπίσουν ευρήµατα µέχρι και δεκατρία χρό-
νια µετά. Από την επόµενη µέρα του δυστυχήµατος των Τεµπών
είχαµε στείλει mail οπουδήποτε µπορείτε να φανταστείτε, στο
112, στη Γραµµή Πολιτικής Προστασίας, µιλήσαµε µε το Κέντρο
Επιχειρήσεων Πυροσβεστικής, αλλά ο ένας µας πήγαινε στον
άλλον. Τους λέγαµε: «Να πάµε δωρεάν στον χώρο τα σκυλιά που
είναι εκπαιδευµένα και να βρούµε τι συνέβη». Μάλιστα, λέει, ότι
της είπε ο υπεύθυνος του Γραφείου Τύπου της Πυροσβεστικής:
«Δεν έχετε µέτρο στη Γενική Γραµµατεία και ενδεχοµένως αν πη-
γαίνατε θα φέρνατε δυσκολία -το µέτρο αφορούσε τις σχέσεις,
τη συνεργασία- διότι δεν υπάρχει λόγος να πάτε και ευχαρι-
στούµε πολύ».

Τα σκυλιά που έχει η Πυροσβεστική είναι ανευρέσεως ζωντα-
νών. Είναι άλλη κατηγορία, αν είστε ζωόφιλοι, τα ξέρετε αυτά. Τα
συγκεκριµένα σκυλιά είναι ειδικά για νεκρούς, ειδικά για λείψανα,
µέχρι και δεκατρία-δεκατέσσερα χρόνια.

Εδώ λοιπόν, ήλθε µετά αυτή η κυρία να επιβεβαιώσει αυτό που
λέµε. Ξέρετε ποιο είναι το πρόβληµα αυτής της Κυβέρνησης και
όλων των κυβερνήσεων τα τελευταία χρόνια, για να µη νοµίζουν
κάποιοι ότι κάνω κριτική µόνο σε αυτήν την Κυβέρνηση; Ότι λει-
τουργείτε πάντοτε µε χρονοκαθυστέρηση. Και όταν συµβαίνει
αυτό το δυσάρεστο, όποιο και αν είναι αυτό, σας πιάνει πανικός.
Και τί κάνετε; Με οποιονδήποτε τρόπο επιχειρείτε να κρύψετε τα
εγκληµατικά σας λάθη. Ναι, αλλά όταν αφορά νεκρούς; Όταν
αφορά καταστροφές; Όταν αφορά ανθρώπινη ζωή; Είστε συµ-
µέτοχοι και συνένοχοι στο έγκληµα. Αυτή η µαρτυρία που σας
κατέθεσα, αποδεικνύει ένα πράγµα: Ότι κάποιοι δεν ήθελαν από
την πρώτη στιγµή να αποδειχθεί το έγκληµα των Τεµπών και για
ποιο λόγο έγινε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και δεν λέω ότι το έκανε η Κυβέρνηση, αλλά ακόµη περιµένω

να µου πουν τι µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία για την οποία

5806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



η εταιρεία λέει ότι έχασε τα χαρτιά. Δεν φταίει η Κυβέρνηση εδώ,
όχι. Εδώ φταίνε οι εισαγγελείς που από την πρώτη στιγµή έπρεπε
να µπουκάρουν στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και στην εταιρεία αυτή και να
πάρουν τους υπολογιστές.

Γιατί το λέω αυτό; Διότι είναι ένα κράτος-µπάχαλο. Αυτή είναι
η Ελλάδα. Ένα κράτος - Μπανανία, όπως έλεγε ο Πρωθυπουρ-
γός. Ο Πρωθυπουργός είπε ότι δεν θα γίνει η Ελλάδα Μπανανία.
Δεν χρειάζεται, όµως, να γίνει, την έχετε κάνει σαράντα χρόνια
και θα σας το αποδείξω. Γιατί ήλθε ο Πρωθυπουργός εδώ και δεν
είχε καµµία διάθεση αυτοκριτικής. Εγώ δεν άκουσα απολογία για
τη Θεσσαλία ή τον Έβρο. Αυτοκριτική δεν άκουσα. Και όταν δεν
έχεις τη διάθεση να κάνεις αυτοκριτική, να αυτοκριθείς, τότε ξε-
κινάς από τη λάθος αφετηρία. Δηλαδή, την αφετηρία του ότι
όλος ο κόσµος είναι τρελός και παλαβός και εγώ είµαι ο ευφυής.
Δεν είναι έτσι. Για τη Θεσσαλία και για τις πληµµύρες υπάρχουν
συγκεκριµένα εγκλήµατα.

Εδώ, λοιπόν, πάλι µας είπε ότι για όλα έφταιγε ο κακός καιρός.
Μια ζωή αυτός ο κακός καιρός φταίει. Τον άκουσα, ξέρετε, µε
µια προοπτική µετεωρολόγου. Ήταν µια εξαιρετική οµιλία για συ-
νέδριο µετεωρολογίας. Να η κλιµατική αλλαγή, να η κλιµατική
κρίση, να η πολλή βροχή, να το χιόνι το πολύ, συνέδριο µετεω-
ρολογίας! Να υπενθυµίσουµε, λοιπόν, στον Πρωθυπουργό ότι
εδώ είναι ελληνικό Κοινοβούλιο. Είναι η Βουλή και όταν έρχεται
εδώ να έχει το θάρρος να λέει και τι δεν κάνατε και τι στραβό
έγινε και πως φταίει ο τάδε Υπουργός του και Υφυπουργός του
και όχι να προσπαθεί να κάνει µια συγκάλυψη όλων των δεδοµέ-
νων. Και µάλιστα, ο ίδιος παραδέχθηκε ότι δεν είναι ικανοποι-
ηµένος από τα αποτελέσµατα. Ο κύριος Πρωθυπουργός ο ίδιος
σε µια κρίση, αν θέλετε, αυτοκριτικής ο Έλληνας Πρωθυπουρ-
γός…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Μα,
είπατε ότι δεν κάνω αυτοκριτική.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Μισό λεπτό! Άρτι αφιχθείς, παρεµβαίνετε.

Θα σας απαντήσω.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ! Δεν χάνει
τον ειρµό του, αλλά όχι διακοπές.  

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν πειράζει, από τον κύριο Πρωθυπουργό τη δέχοµαι τη
διακοπή και θεσµικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, προχωρήστε σε διακοπές. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ωραία. Είστε σε διακοπές εσείς ή θέλετε να πάτε διακοπές; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε τώρα, συνεχί-
στε. Ωραίο το χιούµορ, συνεχίστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Αν θέλετε, να σας στείλουµε διακοπές να ησυχάσουµε όλοι
εδώ µέσα από τις παρεµβολές σας και να περάσετε καλά και
εσείς.

Λοιπόν, πάµε στην ουσία. Κύριε Πρωθυπουργέ, παραδοχή
αποτυχίας του Πρωθυπουργού –ο ίδιος το είπε- ότι δεν ικανοποι-
ήθηκε πλήρως από το αποτέλεσµα. Κι εγώ, λοιπόν, ρωτώ τον
Πρωθυπουργό: Αφού δεν ικανοποιήθηκε ο ίδιος από το αποτέ-
λεσµα και είχαµε και τους νεκρούς κ.λπ. στη Θεσσαλία, θα µας
πει ποιος φταίει, πέρα από τον καιρό; Το µάθαµε αυτό. Ο καιρός
φταίει. Ο κακός καιρός -και µας ακούν και παιδιά. Κάποιος φταίει.
Πρέπει να προσδώσουµε στα φυσικά πρόσωπα την -αν θέλετε-
αιτιότητα ή το ότι είναι ένοχοι ή υπαίτιοι για κάτι, αλλά θα τιµω-
ρηθεί κανείς; Χάθηκαν και ζωές. Ο Πρωθυπουργός είπε ότι εί-
χαµε επιτυχίες στους απεγκλωβισµούς. Σωστό. Είχαµε νεκρούς,
βέβαια. Δεν έγιναν γρήγορα οι απεγκλωβισµοί και θα το πούµε
παρακάτω, γιατί έχω το πόρισµα ειδικού του κ. Μπουρµπάτση, ο
οποίος λέει άλλα πράγµατα. Εγώ να αποδεχθώ την άποψη του
Πρωθυπουργού ότι όλα πήγαν καλά, είχαµε απεγκλωβισµούς.
Εξαιρετικά. Να απαντήσω, όµως, πολιτική δεν σηµαίνει κατα-
στολή, σηµαίνει πρόληψη. Εάν είχαν γίνει τα φράγµατα, εάν είχαν
γίνει κάποια έργα, δεν θα χρειάζονταν οι απεγκλωβισµοί. Τέσ-
σερα χρόνια κυβερνούσε η Νέα Δηµοκρατία, δεν είναι χθεσινή η
Κυβέρνηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άρα, λοιπόν, καλύτερα το προλαµβάνειν, παρά το θεραπεύειν.

Είναι η γραµµή της Ελληνικής Λύσης αυτή και βέβαια η γραµµή
της φιλοσοφικής σκέψης των αρχαίων Ελλήνων, να προλαβαίνεις
το γεγονός. Δεν µας είπε και απέφυγε ο Πρωθυπουργός -και τον
ρωτώ τώρα γιατί είναι δίπλα µου ο συµπαθής Έλληνας Πρωθυ-
πουργός- να µας πει τι έγινε µε το Στεφανοβίκειο. Τι έγινε; Ακού-
σατε κανέναν να το λέει εδώ µέσα; Εγώ δεν το άκουσα. Να µας
πει ο Πρωθυπουργός µε τα ελικόπτερα τι έγινε, µε τη νέα πισίνα
Στεφανοβικείου τι έγινε γιατί αυτή η πολύ σηµαντική και στρατη-
γικής σηµασίας περιοχή αφέθηκε στο έλεος του Θεού, όχι από
την κυβέρνηση, από όλους τους. Γιατί, επί σαράντα χρόνια, παρά
τις εκκλήσεις των τοπικών κατοίκων, δεν γίνονταν ποτέ τα απα-
ραίτητα έργα υποδοµής. Δεν είναι θέµα -και το λέω στα παιδιά-
ενός προσώπου, µιας κυβέρνησης, µιας τετραετίας. Είναι θέµα
το πώς λειτουργεί αυτό το κράτος, ένα κράτος άναρχα δοµηµένο
ένα κράτος ρουσφετολογικό, ένα κράτος οριζόντια διεφθαρµένο,
ένα κράτος συγκάλυψης, ένα κράτος που δεν αξίζει σε αυτά τα
παιδιά εκεί πάνω. Και πρέπει να το αλλάξουµε. Και θα αλλάξουµε
τη Μπανανία και θα την κάνουµε κράτος. Αυτή είναι η διαφορά
µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριε Πρωθυπουργέ, στο τεσσαρακοστό λεπτό είπατε ότι

«καµµία κατασκευή δεν θα άντεχε στη Θεσσαλία λόγω των φαι-
νοµένων». Στο εικοσιπεντάλεπτο µας είπατε ότι άντεξαν όσες κα-
τασκευές έγιναν µετά τον «Ιανό». 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Μα,
δεν είπα αυτό!

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Για τις γέφυρες είπε…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Θα το διορθώσω, µισό λεπτό. Είπατε για τις κατασκευές
που έγιναν µετά τον «Ιανό». Και καλά κάνατε, είχατε και τις γέφυ-
ρες εδώ, τις είχατε εδώ και ξέρετε, είναι δική µου πρωτοβουλία
αυτή, εγώ το έκανα πρώτη φορά εδώ και πάρα πολύ καιρό, µου
αρέσει γιατί τα στοιχεία επιβεβαιώνουν αυτό που λέει ο κύριος
Πρωθυπουργός. Εγώ να πω το εξής: Τι είπε ο κύριος Λέκκας, ο
καθηγητής διαχείρισης καταστροφών. Χαρακτηριστική είναι η πε-
ρίπτωση µε τα συρµατοκιβώτια που τοποθετήθηκαν λάθος στον
Πάµισο, η γέφυρα του Ξηριά στον Αλµυρό, την έχτισαν ξανά µε
τον «Ιανό»; Δεν την χτίσανε πριν από πέντε χρόνια ή δέκα χρόνια.
Μετά τον «Ιανό» χτίστηκε. Έπεσε η γέφυρα. 

Άρα, λοιπόν, όταν ερχόµαστε εδώ να είµαστε ευκρινείς και να
είµαστε διαυγείς και να είµαστε ειλικρινείς και µεταξύ µας. Και
να πείτε στους λογογράφους σας όλοι, όταν γράφουν κάτι, να
ξέρουν τι γράφουν, γιατί έτσι ο Πρωθυπουργός εκτίθεται και εκτί-
θεται δηµοσίως. Και δεν µπορεί κανείς να εκθέτει τον Έλληνα
Πρωθυπουργό µέσα στη Βουλή. 

Αυτή είναι η άποψή µας. Μπορεί να λειτουργείτε διαφορετικά
εσείς. Επειδή εγώ δεν έχω λογογράφους -δεν µου τα γράφει κα-
νείς τα κείµενα, τα λέω από στήθους, δεν µου λέει κανένας τι πρέ-
πει να πω, τι να µην πω, αναλαµβάνω και την ευθύνη των συνε-
πειών των όσων λέω. Αλλά δεν µπορούµε να βγαίνουµε και να
λέµε ότι από τα έργα που έγιναν µετά τον «Ιανό», δεν έπεσε τί-
ποτα ή δεν δηµιουργήθηκε πρόβληµα.

Ο Πρωθυπουργός είπε για τις αποζηµιώσεις -και επειδή πιέζει
ο χρόνος- κι έχει δίκιο, να αποζηµιωθούν για το φυτικό κεφάλαιο
οι αγρότες -το πώς, θα το δούµε παρακάτω- και για το ζωικό τους
κεφάλαιο. Ξεχνάµε όλοι κάτι εδώ µέσα, όµως, και είναι το εξής:
Αν αποζηµιώσω εγώ ένα δέντρο ελιάς µε 100 ευρώ –έτσι, το λέω
σχηµατικά- αυτή η ελιά καρπίζει ανά ένα χρόνο. Του χρόνου λοι-
πόν -που έχει καταστραφεί η ελιά, γιατί δεν µπορώ να πάρω καρ-
πούς, καταστράφηκαν πάρα πολλές γεωργικές καλλιέργειες- από
πού θα εισπράξω λεφτά εγώ;

Το καταλαβαίνουµε αυτό που λέω; Δεν σηµαίνει εφάπαξ πλη-
ρώνω για τη ζηµιά από την ελιά µια φορά ή το δένδρο. Και του
χρόνου θα καρπίσει και τον επόµενο χρόνο. Υπάρχει µέριµνα από
την Κυβέρνηση για να βοηθηθούν οι αγρότες; Αλλά και το ζωικό
κεφάλαιο. Διότι όταν εµένα µου πληµµύρισε το µαντρί και χάθη-
καν εκατό ζώα, αυτά και του χρόνου θα µου δίνανε εµένα. Τώρα,
αν πάρω καινούργια, δεν θα µου δώσουν αµέσως γάλα ή αµέσως
κρέας. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΖ’ - 22 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 (ΜΕΣΗΜΕΡΙ) 5807



Αυτή η µέριµνα υπάρχει από την πολιτεία για τους αγρότες και
τους κτηνοτρόφους; Αυτά θέλω να ακούσω εδώ µέσα. Δεσµεύ-
σεις, όχι εφάπαξ και έφυγα 70%, 80%, 20%. Δεν µε ενδιαφέρουν
αυτά. Ο Υπουργός έκανε ένα λάθος. Έχει ένα δίκιο, αλλά κάνει
και ένα λάθος. Τσουβάλιασε τους αγρότες όλους και τι είπε; Απο-
ζηµιώθηκαν µε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ από τον ΕΛΓΑ οι αγρότες
-και επικαλέστηκε τον Υπουργό- και έχουν δώσει, λέει, εισφορές
µόνο 500 εκατοµµύρια ευρώ. 

Τι φεύγει από την προσοχή του Πρωθυπουργού και από τον
λογογράφο; Ότι ο Έλληνας αγρότης, σε σχέση µε τον Γερµανό,
τον Ιταλό, τον Ισπανό, πληρώνει το πιο ακριβό πετρέλαιο, την πιο
ακριβή βενζίνη, τα πιο ακριβά λιπάσµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άρα συνεισφέρει έµµεσα τον κρατικό προϋπολογισµό, σε ανα-

ντιστοιχία µε τους υπόλοιπους Ευρωπαίους αγρότες και κτηνο-
τρόφους. 

Τι δεν είπε ο Έλληνας Πρωθυπουργός; Ακούστε: Χάρηκα πάρα
πολύ και πρέπει να επαινέσω για πρώτη φορά τον Πρωθυπουργό
στο ελληνικό Κοινοβούλιο, που µίλησε για γεωργία ακριβείας. Βέ-
βαια έκανε λάθος στον τόνο, είπε ακρίβειας, αλλά είναι ακριβείας.
Είναι αυτό που στο πρόγραµµά µας από το ‘17, ‘18 µιλάµε για γε-
ωργία ακριβείας, µιλάµε για γεωργία πραγµατική τέταρτης και
πέµπτης γενιάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό για το οποίο ουρλιάζω εδώ και πάρα πολύ καιρό. Εύχοµαι

να ακολουθήσει τη δική µας οδό, την οδό της λογικής, γιατί
έχουµε σχέδιο από το ‘18 - ‘19. Μίλησε για αλλαγή του µοντέλου
πρωτογενούς τοµέα. Μπράβο! Ήρθε η ώρα όλοι οι Πρόεδροι των
κοµµάτων να του καταθέσουν τις προτάσεις τους, για να κάνουµε
ανταγωνιστική την ελληνική αγροτική κτηνοτροφική µονάδα σε
κάθε χωριό και σε κάθε πόλη. 

Αλλά, κύριε Πρωθυπουργέ, είστε και από την Κρήτη. Αν πάτε
µέχρι το Λασίθι τα θερµοκήπια µας είναι µε νάιλον. Γι’ αυτό λέω
πρέπει να βιαστούµε. Να βιαστούµε όλοι µαζί γιατί αυτά τα παιδιά
από πάνω, που είναι δεκαεπτά και δεκαέξι ετών –και είναι πάρα
πολλά- δεν µπορούν να περιµένουν άλλο. Θα φτάσουν τα είκοσι
δύο και θα φύγουν στη Γαλλία, στη Γερµανία, στην Ιταλία. Δεν
θα µείνουν άλλο εδώ. Και θα θυµούνται ότι είχαν πάει το 2023 σε
ένα Κοινοβούλιο όπου ήταν ο κ. Μητσοτάκης, ο κ. Βελόπουλος
και όλοι οι υπόλοιποι, µπλα, µπλα, µπλα, µπλα, µπλα, θεωρία και
από ουσία, καµµία. Ήρθε η ώρα των πράξεων και όχι των λόγων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ήρθε η ώρα να κάνουµε την Ελλάδα καλύτερη και όχι να µι-

λάµε µόνο γι’ αυτήν ως δηµοσιογράφοι. 
Είπε και για τα drones ο Πρωθυπουργός, ότι πρέπει να χρησι-

µοποιούµε drones. Έχει απόλυτο δίκιο. Κύριε Πρωθυπουργέ, το
2019 δεν σας έλεγα κάντε drones για τον στρατό πρώτα και µετά
πάµε για την αγροτική οικονοµία. Χρειάζονται και αυτά, αλλά
κάντε drones για τον ελληνικό στρατό, που δεν έχουµε και ο γεί-
τονας από δίπλα κάνει και κατασκευάζει καθηµερινά και ας κοι-
τάξουµε αργότερα τα αγροτικά drones, τα οποία είναι απαραί-
τητα. Μπορούν να κάνουν την υδροπονική, µπορούν να κάνουν
πολλά πράγµατα µαζί. 

Όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, δυστυχώς για σας, γιατί καµµιά
φορά από τα δικά σας λόγια πιάνοµαι και λέω ότι, δεν µπορώ να
εµπιστευτώ το τι λέει η Νέα Δηµοκρατία. Και θα σας αποδείξω
το γιατί: Ήσασταν εδώ όταν παίρνατε τα τεθωρακισµένα από τα
νησιά του Αιγαίου και µας λέγατε και δεσµευόσασταν ότι θα αντι-
κατασταθούν όλα, γιατί ήταν παλιά και τα στείλατε στην Ουκρα-
νία. Άλλη διαφωνία αυτή. 

Τι έγινε η καλή πλευρά της ιστορίας, κύριε Πρωθυπουργέ; Πάει
ο Ζελένσκι, η δύση τον παρατάει.  Η καλή πλευρά της ιστορίας
παρατάει τον Ζελένσκι. Και ερωτώ εγώ εσάς, τότε µας είπατε ότι
θα πάτε τα Marder στα νησιά. Δεν τα πήγατε. Στον Έβρο τα πή-
γατε. Άρα, λοιπόν, πώς µπορώ εγώ να είµαι βέβαιος ότι αυτό που
µου λέτε, ισχύει; 

Και δεν είναι µόνο αυτό. Έρχεται και στις 7 Δεκεµβρίου εδώ ο
κ. Ερντογάν. Εγώ δεν λέω να µην κάνεις διάλογο µε τους συµµά-
χους, µε τους εχθρούς ακόµα µπορείς να κάνεις διάλογο, αλλά
τι να συζητήσεις; Εδώ είναι το ερώτηµά µου. Τι να συζητήσω,
όταν ο ίδιος άνθρωπος χθες, ο Υπουργός Εξωτερικών του, µί-

λησε για µειονότητα στα Δωδεκάνησα. 
Κανένας διάλογος, κατά την άποψή µας, µε την Τουρκία όσο

αυτή δεν συµπλέει µε το Διεθνές Δίκαιο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Να είµαστε ξεκάθαροι. Και για όσο δεν αποχωρούν τα στρα-
τεύµατα κατοχής από την Κύπρο και διεκδικεί κοµµάτια ελληνι-
κού εδάφους. Αυτή είναι η άποψή µας. Μπορεί ο κύριος Πρω-
θυπουργός να έχει δίκιο κι εµείς να έχουµε λάθος. Αλλά εµείς
δεν θα γυρίσουµε ούτε µία µοίρα µακριά από τον πατριωτισµό,
από την αγάπη για την Ελλάδα και την πατρίδα, καταγγέλλοντας
τους άλλους ως κάτι που είναι ή που νοµίζουµε ότι είναι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, και στους επιστήµονες. Ο κύριος Πρωθυπουρ-

γός είπε ότι θα φέρει επιστήµονες. Να του πω του κυρίου Πρω-
θυπουργού ότι δυστυχώς, κύριε Πρωθυπουργέ, τους επιστή-
µονες της Θεσσαλίας τους προσπεράσατε. Υπάρχει ένα ολό-
κληρο πανεπιστήµιο-εργαστήρι στη Θεσσαλία, αλλά δεν κλήθη-
καν αυτοί. Καλέσατε µια εταιρεία ολλανδική, συµπτωµατικά. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, γιατί αυτή η αδυναµία σας µε τους πα-
σόκους; Έχετε µια αδυναµία. Η ολλανδική εταιρεία, που θα σας
πω τώρα τα ονόµατά τους, είναι πρώην πασόκοι, σύµβουλοι του
ΠΑΣΟΚ. Θα σας πω τα ονόµατά τους. Αυτή η εταιρεία η ολλαν-
δική, λοιπόν, που έχει τους Έλληνες µέσα, είναι πρώην σύµβου-
λοι των Υπουργών του ΠΑΣΟΚ, συµπτωµατικά! Με ονόµατα θα
σας τα πω τώρα. Σύµπτωση! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αφού έφυγε όλο το ΠΑΣΟΚ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ε, το ΠΑΣΟΚ πάντα φεύγει, γιατί το ΠΑΣΟΚ πάντα φεύγει
έτσι κι αλλιώς. Γιατί το ΠΑΣΟΚ είναι σε αποδροµή, γιατί είναι το
παλιό και όχι το σωστό, το αληθινό και το ειλικρινές. Από εσάς
περιµένουµε να είστε ειλικρινείς και να µη µου βγάζετε τους πα-
σόκους όλους και πάτε και τους δίνετε θέσεις. Σε λίγο, λοιπόν.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, κύριε Βε-
λόπουλε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν πειράζει, εγώ µπορώ να κάνω διάλογο µε τον Πρωθυ-
πουργό, κύριε Πρόεδρε, προς Θεού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο Κανονισµός είναι
υπεράνω επιθυµιών.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ο Κανονισµός τώρα…εν πάση περιπτώσει. Είναι το κανονι-
στικό πλαίσιο, που λέµε. 

Πάµε στον Έβρο. Είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι κάηκε. Ναι,
κάηκε. Κάποιοι φταίνε, επί δεκαετίες. Δεν αποδίδω ευθύνη µόνο
σε αυτή την Κυβέρνηση. Εγώ θα αποδώσω ευθύνη σε µια κυβέρ-
νηση αν πραγµατικά είµαι 100% σίγουρος ότι αυτή φταίει για όλα. 

Όµως, δεν µας είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ -και στεναχωριέµαι
που το λέω-, γιατί δεν πήρατε αντιπυρικό υγρό όπως κάνατε στην
Πάρνηθα -το διαψεύσατε, αλλά επιβεβαιώθηκα εγώ- και στην
Πάρνηθα µέσα σε µία ηµέρα σβήστηκε η φωτιά µε το αντιπυρικό
υγρό. Αν είχαµε αντιπυρικό υγρό, ούτε η Ρόδος θα καιγόταν, που
κι αυτή πρέπει να τη βοηθήσουµε, ούτε ο Έβρος θα καιγόταν. Το
αντιπυρικό υγρό είναι πρόληψη. Εσείς τρέχετε στην καταστολή.
Εµείς είµαστε η θεραπεία και η πρόληψη, εσείς η καταστολή.
Αυτή είναι η διαφορά µας! Και το έχω πει χίλιες φορές, δεν είναι
τωρινές οι λύσεις µου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για τις αποζηµιώσεις, θα τα πω στη δευτερολογία µου γιατί

έχουµε προτάσεις εκεί. Πάµε στο θέµα µας, λοιπόν, στα γρή-
γορα. Η Ρόδος ρωτώ, κύριε Πρωθυπουργέ, αφού κάηκε το 15%
του νησιού, γιατί βγήκε; Ερωτώ τον Έλληνα Πρωθυπουργό, η
Ρόδος γιατί τέθηκε εκτός της σηµερινής οµιλίας και της βοήθειας
και µιλάµε µόνο για Θεσσαλία και Έβρο; Το 15% της δασικής
έκτασης του νησιού κάηκε ολοσχερώς. 

Πάµε, λοιπόν, στο τι έφταιξε. Έχω το πόρισµα-καταπέλτη του
κ. Γκουρµπάτση για το τι έφταιξε στη Θεσσαλία. Ακούστε. Η τε-
χνική έκθεση είναι εδώ. Και επειδή µιλάµε µε επιχειρήµατα και εί-
µαστε οι µοναδικοί που το κάνουµε αυτό, αυτή είναι η τεχνική
έκθεση του τι έφταιξε στη Θεσσαλία. Την καταθέτω στα Πρακτικά
της Βουλής για τον ιστορικό του µέλλοντος. 

5808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι αναφέρει η έκθεση; Εγκληµατικά λάθη και παραλείψεις των
κατά το νόµο αρµοδίων οργάνων της πολιτικής προστασίας, του
Πυροσβεστικού Σώµατος, της Περιφέρειας Θεσσαλίας και επο-
πτευόµενων υπηρεσιών, καθώς και δήµων, για τα αίτια που ο
«Ντάνιελ» προκάλεσε θανάτους και καταστροφές µεγάλης έκτα-
σης, σηµειώνει η έκθεση, η επίσηµη, η τεχνική. 

Όσοι είχαν την κατά τον νόµο υποχρέωση να προστατεύουν
την ανθρώπινη ζωή γνώριζαν από το 2008, από τους χάρτες επι-
κινδυνότητας πληµµύρας του Υπουργείου Ενέργειας και Περι-
βάλλοντος. Άρα και ο ΣΥΡΙΖΑ µέσα είναι και οι Υπουργοί της
Νέας Δηµοκρατίας είναι συνυπεύθυνοι για την κατάσταση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και µάλιστα, για τους πολίτες αναφέρει: «Τους άφησαν αβοή-

θητους κατά τις κρίσιµες πρώτες ώρες του καιρικού φαινοµένου
έως και την αποµάκρυνσή τους από τις διασωστικές δυνάµεις,
µε αποτέλεσµα τη διακινδύνευση της ζωής και της σωµατικής
ακεραιότητας όλων των εγκλωβισµένων. Δεν µερίµνησαν έγκαιρα
να διασώσουν τα δεκαεπτά θύµατα και εξαιτίας της ολιγωρίας
αυτής απώλεσαν τη ζωή τους.».

Θα µπορούσα να αναφέρω όλο το πόρισµα. Όποιος θέλει το
διαβάζει, σφραγισµένο εδώ. 

Εδώ υπάρχει ένα ερώτηµα ρητορικό, που µου το έθεσε ένας
φίλος. Φταίει ο Πρωθυπουργός γι’ αυτό; Ακούστε, λοιπόν, λίγο.
Σαφώς και ο Πρωθυπουργός δεν φταίει γι’ αυτό, αλλά φταίει ο
Υπουργός, ο Υφυπουργός, ο γραµµατέας, ο περιφερειάρχης και
ο Πρωθυπουργός που έχει την ευθύνη της επιστασίας. Έτσι πάει
η δουλειά στην ευθύνη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλιώς δεν έχουµε καµµία ευθύνη. Δεν φταίει κανένας. Στο πο-

δόσφαιρο λέµε όταν δεν παίζει καλά η οµάδα ότι φταίει ο προ-
πονητής. Λέµε, όσοι ασχολείστε. Εδώ κάποιος πρέπει να φταίει.
Ποιος φταίει; Ο τάδε; Ο δείνα; Ποιος; Κανείς δεν φταίει; Και τι
έπρεπε να γίνει; 

Αναφέρεται ο κ. Γκουζούρης. Να τος, εδώ είναι. Να τος, κύριε
Πρωθυπουργέ. Ο κ. Γκουζούρης, αυτός από την ολλανδική εται-
ρεία. 50 εκατοµµύρια ευρώ πήραν, κύριε Βορίδη, αυτοί για τη
Θεσσαλία; Από τις τράπεζες, όχι από εσάς. Δώσαν λεφτά οι τρά-
πεζες για να κάνουν οι Ολλανδοί… από εµάς πληρώθηκαν, από
την Ελλάδα;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Στο Σώµα να απευ-
θύνεστε, κύριε Βελόπουλε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Από την Ελλάδα πληρώθηκαν. Δεν ξέρω από πού πληρώ-
θηκαν. 

Ήταν, λοιπόν, σύµβουλος του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης του κ. Παπανδρέου. Ο κ. Γκουζούρης, ο διευθύνων σύµβου-
λος της ολλανδικής εταιρείας. Σύµβουλος του Προέδρου Συγκοι-
νωνιών Αθηνών ο κ. Γρηγόρης Δηµητριάδης -δεν έχει καµµία
σχέση µε τον Υπουργό. Ο µέχρι πρόσφατα εκτελεστικός αντιπρό-
εδρος της ολλανδικής εταιρείας έχει διατελέσει πρόεδρος και δι-
ευθύνων σύµβουλος του ΟΑΣΑ. Όλοι αυτοί είναι οι κολλητοί του
ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι προσκλήθηκαν τώρα συµπτωµατικά. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Γιατί το ΠΑΣΟΚ;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Δεν φταίω εγώ που είναι ΠΑΣΟΚ, κύριε Κατρίνη. Δικά σας
παιδιά που σας άφησαν είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Βελόπουλε,
παρακαλώ όχι διάλογο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Με διακόπτει ο κ. Κατρίνης, να µην του απαντήσω, κύριε
Πρόεδρε; Μου λέει «γιατί το ΠΑΣΟΚ;». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν σας διακόπτει.
Το εκλάβατε ως διακοπή για να απαντήσετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Μ’ αρέσει που ερµηνεύετε και τον κ. Κατρίνη τώρα. Νέα
µεθοδολογία για να µε διακόπτει ο Πρόεδρος, ερµηνεύει και τον
κ. Κατρίνη.

Λέω, λοιπόν, πως συµπτωµατικά όλοι αυτοί είναι ΠΑΣΟΚ. Έχει
πασοκοποιηθεί η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας. Μπορεί να
είναι καλύτεροι από το ΠΑΣΟΚ. Δηλαδή, οι χιλιάδες νεοδηµοκρά-
τες δεν θα µπορούσαν να είναι στη θέση αυτή; Λέω τώρα εγώ,
ρωτάω. 

Και κλείνοντας, εδώ λέει για τα φράγµατα. Μας είπαν µερικά
πράγµατα. Ποια είναι αυτά; Εµείς θα δώσουµε ολόκληρη µελέτη
για το τι µπορεί να γίνει στη Θεσσαλία και στον Έβρο, κανονική.
Την έκαναν από το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας, δικοί µας εµπειρο-
γνώµονες. Τι είπαν αυτοί; Ότι έπρεπε να σκάψουµε, λέει, τα πο-
τάµια. Ε, αυτό χρειάζεται να πληρωθεί για να σας το πουν; Είναι
λογικό, η εµβάθυνση της κοίτης των ποταµών βοηθάει ώστε να
µην πληµµυρίσει το ποτάµι. Αυτή ήταν η µελέτη; 

Γιατί τη µελετήσαµε πάρα πολύ καλά. Εκεί θα σας δείξουµε µε
στοιχεία τι µπορούµε να κάνουµε και µάλιστα, η εποπτεία είναι
συγκεκριµένη, έχει ένα σωρό ερωτήµατα γι’ αυτή την περιβόητη
ολλανδική εταιρεία. Δηλαδή, ρωτάει το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας
την Κυβέρνηση: «Ανάθεση από την ελληνική κυβέρνηση στην ολ-
λανδική «HVA International» για εκπόνηση master plan για την
αντιπληµµυρική θωράκιση της Θεσσαλίας: Ποια η σχέση, λένε
από το πανεπιστήµιο οι καθηγητές, υπάρχει διαπλοκή Κυβέρνη-
σης µε συγκεκριµένη εταιρία; Με ποια κριτήρια συστάθηκε επι-
τροπή Ελλήνων εµπειρογνωµόνων από τον νεοεκλεγέντα περιφε-
ρειάρχη κ. Κουρέτα; Ποιο το πλαίσιο συνεργασίας της µε την
εταιρεία;» 

Εδώ βλέπουµε µια σύµπλευση ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας,
να ξέρετε. Εδώ υπάρχει σύµπλευση ΣΥΡΙΖΑ - Νέας Δηµοκρατίας
στην ιστορία αυτή. Είναι άλλοθι; Ρωτάει το πανεπιστήµιο, καθη-
γητές πανεπιστηµίου. Ότι δήθεν συµµετείχαν Έλληνες επιστήµο-
νες µαζί µε τους Ολλανδούς; Μέχρι στιγµής αριθµεί δεκαεπτά
άτοµα. Τα πανεπιστήµια πώς θα εµπλακούν; Δεν υπάρχει που-
θενά αναφορά πανεπιστηµίων, εµπλοκή, δηλαδή, για να τελει-
ώνω, για να µη λέω λεπτοµέρειες της έκθεσης. 

Λέει, λοιπόν, το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας και οι καθηγητές:
Καλά, φέρατε τους Ολλανδούς όταν εµείς έχουµε εµπειρογνώ-
µονες δικούς µας εδώ, ανθρώπους που δουλεύουν, που ξέρουν
το αντικείµενο, να µας πουν αυτοί τι θα κάνουµε στη Θεσσαλία,
που την ξέρουν εξ αποστάσεως και εξ όψεως; Δώστε τη δουλειά
στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας -και δεν θέλουν και λεφτά µου
είπαν- για να κάνουµε τη Θεσσαλία ξανά άξια λόγου, να κινηθεί
η οικονοµία της, να σταµατήσουν οι πληµµύρες και να σταµατή-
σει να ταλαιπωρείται ο κόσµος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τώρα θα το πω. Είµαι σίγουρος ότι ο Πρωθυπουργός θα πα-

ρέµβει αύριο το πρωί. Κύριε Πρωθυπουργέ, µου εστάλη µια επι-
στολή ότι υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι µένουν ακόµη στο
νεκροταφείο στον Βλοχό. Όπως το ακούτε. Είναι πληµµυρισµένη
περιοχή. Δώστε µια εντολή να βοηθηθούν οι άνθρωποι, παρα-
καλώ πάρα πολύ. Μου έστειλαν επιστολή διαµαρτυρίας οι κάτοι-
κοι. Διότι είναι βοσκοί που έχουν τα ζώα και δεν µπορούν να
φύγουν από ’κει και µένουν στο νεκροταφείο, µέσα στην εκκλησία
του νεκροταφείου. Αυτό πρέπει ο ίδιος ο Πρωθυπουργός να το
δει. Πού είναι οι σύµβουλοί του; Πρέπει να το δείτε τώρα. Και
χρειάζεται να κάνουν πέντε και δεκαπέντε χιλιόµετρα για να πάνε
να ψωνίσουν το γάλα, το νερό, για να επιβιώσουν οι άνθρωποι. 

Δεν θα πω για τις αποζηµιώσεις. Θα τα πει ο Πρωθυπουργός.
Αν και έχω τις ενστάσεις µου, τις προσπερνώ, για πολλούς λό-
γους. 

Αυτό που θέλω να πω, κλείνοντας, είναι για τον Έβρο. Απορώ,
κύριε Πρωθυπουργέ, γιατί επιµένετε στο ίδιο λάθος µε τις ανε-
µογεννήτριες. Τελικά, θέλω να µου πείτε, θα µπουν ανεµογεννή-
τριες στον Έβρο, ναι ή όχι; Μόνο αυτό. Πείτε µου αυτό.

Διότι στον Έβρο, στη Δαδιά που κάηκε, και για λόγους στρα-
τηγικής –ξέρει ο ναύαρχος- και για λόγους εθνικής σηµασίας και
για λόγους οικονοµικής σηµασίας, ο Έβρος πρέπει να µείνει όρ-
θιος. Οι κάτοικοι να µείνουν εκεί, να στηριχθούν όλοι, µε ό,τι µπο-
ρούµε περισσότερο, γιατί µας κάνουν και τη χάρη που είναι εκεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τους έχουµε αποµονωµένους και µας κάνουν τη χάρη. Και

ερωτώ, θα µπουν ανεµογεννήτριες, κύριε Πρωθσυπουργέ, ναι ή
όχι; Θα µπουν; Αυτό είναι το ερώτηµα. Διότι ο κ. Σκυλακάκης είπε
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ότι θα µπουν. Θέλω να σας ακούσω, θα βάλετε ανεµογεννήτριες
εκεί;

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, επειδή ξέρω ότι αδηµονείτε, θα
παίξω µε τις λέξεις του Πρωθυπουργού. Ο Πρωθυπουργός πριν
από δύο ηµέρες µας είπε ότι η Ελλάδα δεν πρόκειται να γίνει
µπανανία. Εγώ θα απαντήσω ότι επί σαράντα χρόνια έκαναν τα
πάντα όλες οι κυβερνήσεις για να γίνει µπανανία η Ελλάδα και
έγινε µπανανία. Θέλετε απόδειξη; Η τεράστια ακρίβεια που ρη-
µάζει την αγορά και τα νοικοκυριά και κανείς δεν µιλάει και είµα-
στε πρώτοι πανευρωπαϊκά. Έγινε µπανανία η Ελλάδα, δεν
χρειάζεται να την κάνει η Νέα Δηµοκρατία. Αν δούµε τους µι-
σθούς στην Ελλάδα, οι Έλληνες στο εισόδηµά τους είναι στο top
10 των χαµηλότερων ετήσια αµειβόµενων -ουσιαστικά είµαστε
προτελευταίοι, αν δεν κάνω λάθος- στο εισόδηµα σε σχέση µε
τους Ευρωπαίους. Έγινε µπανανία, κύριε Πρωθυπουργέ, η Ελ-
λάδα.

Ξέρετε γιατί; Να το ξαναπώ ακόµα µία φορά. Διότι η χώρα µας
έχει παραπεµφθεί στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για µη παροχή επι-
καιροποιηµένων χαρτών για πληµµύρες, είναι µια ιστορία του
2018 επί ΣΥΡΙΖΑ και συνεχίστηκε επί δικής σας διακυβέρνησης. 

Έγινε µπανανία η Ελλάδα. Ξέρετε γιατί, κύριε Πρωθυπουργέ;
Και την κάνατε µπανανία. Γιατί ακόµη µαζεύουν γενετικό υλικό
των παιδιών µας στα Τέµπη. Έγινε µπανανία η Ελλάδα, κύριε
Πρωθυπουργέ, παρά τις προσπάθειές σας. Ξέρετε γιατί; Διότι
καλείτε τον Ερντογάν εδώ όταν ο Φιντάν µιλάει για µειονότητα
στα Δωδεκάνησα. Έγινε µπανανία η Ελλάδα, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, παρά τις προσπάθειές σας περί του αντιθέτου. Γιατί;
Διότι πολύ απλά, ενώ δεν έχουµε παιδεία, έχουµε αντιορθόδοξη
παιδεία, έχουµε έως τα όρια ανθελληνισµού παιδεία, έχουµε σχο-
λεία όπου πέφτουν σοβάδες, πέφτουν ταβάνια, πέφτουν θρανία,
πέφτουν οι οροφές, εσάς το µόνο που σας ενδιαφέρει µέχρι τον
Δεκέµβρη, όπως λέει ο Τύπος είναι να φέρετε τον γάµο των ΛΟ-
ΑΤΚΙ. Τόση αδυναµία, τέτοια µπανανία. Αντί –επαναλαµβάνω- να
βάζετε πρώτα την Ελλάδα, πρώτα τους Έλληνες, την ευηµερία
και κυρίως, να λύσουµε το δηµογραφικό, επείγεστε γι’ αλλά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι έγινε µπανανία, κύριε Πρωθυπουργέ, παρά την προσπάθεια

που κάνετε για µεταρρυθµίσεις. Γιατί; Η Ελλάδα πεθαίνει δηµο-
γραφικά και εσείς ενδιαφέρεστε µόνο για τους ΛΟΑΤΚΙ. Και έγινε
µπανανία. Ξέρετε γιατί, Πρωθυπουργέ; Και επιµένω σε αυτό και
θα συνεχίσει να είναι µπανανία. Διότι έρχεται το ελληνικό κράτος
και βραβεύει µε το βραβείο «Μελίνα Μερκούρη» του ιδρύµατος
Ουνέσκο η κ. Μενδώνη τους Αβορίγινες στην Αυστραλία. Και
έχουµε Έλληνες στη Μέση Ανατολή, στη µεγάλη Ελλάδα της Ιτα-
λίας, στα Σκόπια, στην Κωνσταντινούπολη και δεν τους βραβεύε-
ται και δεν µιλάτε γι’ αυτούς. Οι Αβορίγινες στην Αυστραλία
βραβεύονται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό σηµαίνει µπανανία και όχι προστασία της ελληνικής πο-

λιτισµικής - πολιτιστικής παράδοσης. Για µια Ελλάδα ισχυρή πο-
λιτισµικά, πολιτιστικά, οικονοµικά και γεωστρατηγικά µία είναι η
λύση και έχει ονοµατεπώνυµο Ελληνική Λύση µε σχέδιο και πρό-
γραµµα για να προχωρήσει ο τόπος µπροστά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλιώς πηγαίνουµε σε αδιέξοδα κι αυτό θα το πληρώσουν τα

παιδιά που είναι εκεί πάνω, όχι εµείς. Αυτοί απλά θα µας θυµού-
νται εδώ. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Οφείλω, όπως έκανα και σε άλλες περιπτώσεις να ευχαρι-
στήσω τον κ. Βελόπουλο για την τήρηση του χρόνου, που δεν
είναι αυτονόητη. Όµως, ευχαριστώ τους πολιτικούς Αρχηγούς
σήµερα, γιατί µπαίνουµε σε µία σειρά. 

Θα µου επιτρέψετε, µε την άδειά σας, να δώσω τον λόγο για
ένα λεπτό στον κ. Τριαντόπουλο, τον Υφυπουργό προς τον ο-
ποίον απηύθυνε προσωπική ερώτηση ο κ. Βελόπουλος, διότι επι-
θυµεί να δώσει µία συγκεκριµένη απάντηση. Και αµέσως µετά θα
πάρει τον λόγο ο κ. Στίγκας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.  

Απλώς, να ενηµερώσω το Σώµα ότι δεν έχουν καµµία σχέση µε
την πραγµατικότητα όσα ανέφερε ο κ. Βελόπουλος στην αρχή
της τοποθέτησής του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία. 
Πριν καλέσω στο Βήµα τον κ. Στίγκα, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούσαν –αλλά δεν διέκοψα τον οµιλητή- από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και
έξι συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γενικό Λύκειο Μακρακώµης
Φθιώτιδος.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας τώρα παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτι-
κοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Αµαλιάδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλώ στο Βήµα τον κ. Βασίλειο Στίγκα, Πρόεδρο της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών, για τη δική του παρέµ-
βαση. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ήθελα κι
εγώ να καλωσορίσω τα παιδιά από την Αµαλιάδα κατ’ αρχάς.
Καλώς ήρθατε. 

Επίσης, να καλωσορίσω και τα παιδιά που ήταν προηγουµένως
εδώ από το 1ο Λύκειο Λειβαδιάς, που είναι και η γενέτειρά µου. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µας
προσκάλεσε ο Πρωθυπουργός για να εµφανιστεί στη Βουλή µετά
από αρκετό καιρό και να συζητήσουµε για τις µεγάλες καταστρο-
φές στη Θεσσαλία και στον Έβρο. 

Θα αναφερθώ πρωτίστως στο τροµοκρατικό κλίµα που προ-
σπαθεί να περάσει η Κυβέρνηση στην ελληνική κοινωνία. 

Πριν από τρεις µήνες ο κ. Κικίλιας είχε δηλώσει τα εξής: «Δυ-
στυχώς για µια φορά ακόµα η συντριπτική πλειοψηφία των πυρ-
καγιών ήταν από ανθρώπινο χέρι, ήταν εµπρησµοί είτε από
εγκληµατική αµέλεια είτε από πρόθεση. Για µια ακόµα χρονιά
υπάρχουν καταγγελίες για ταυτόχρονη εκδήλωση πυρκαγιών
στην ίδια περιοχή και σε κοντινές αποστάσεις». 

Και συνεχίζει: «Η κλιµατική κρίση που έδωσε έναν ιστορικά
πρωτοφανή σε διάρκεια καύσωνα, είναι εδώ. Δεν είναι θεωρία,
είναι βίωµα. Δεν είναι φέτος µόνο. Θα είναι διαρκής, µε ,ότι αυτό
συνεπάγεται. Για να καταλάβετε την τελευταία δεκαετία ακραίο
καύσωνα σε συνδυασµό µε ισχυρούς ανέµους είχαµε µία ηµέρα
το 2012, δύο ηµέρες το 2019, ένα τριήµερο το 2021. Άρα, η κα-
τάσταση επιδεινώνεται κι όπως δείχνουν τα στοιχεία πρέπει η πο-
λιτική, ο κρατικός µηχανισµός και οι πολίτες µε µεγάλη υπευ-
θυνότητα και σοβαρότητα να αντιµετωπίσουµε αυτή τη νέα συν-
θήκη.». 

Αυτή ήταν µια από τις χαρακτηριστικότερες προσπάθειες της
Κυβέρνησης να πείσει τον ελληνικό λαό ότι οι πυρκαγιές είναι
αποτέλεσµα της κλιµατικής κρίσης. Όποιος, όµως, έµπαινε στον
κόπο να µελετήσει, έστω πρόχειρα, το περιεχόµενο αυτής της
δήλωσης, θα καταλάβαινε γρήγορα ότι πρόκειται για µια ακατά-
σχετη θεατρική παράσταση του Υπουργού Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, φυσικά, για λογαριασµό της Κυβέρνησης.
Παρεµπιπτόντως, µέχρι και το όνοµα του Υπουργείου άλλαξε,
προκειµένου να πείσουµε ότι η κλιµατική αλλαγή είναι εδώ κατά
τη φράση καρµπόν που χρησιµοποιεί ο Πρωθυπουργός, οι
Υπουργοί και βεβαίως, τα δηµοσιογραφικά «δεκανίκια» τους για
να τροµοκρατούν τον λαό µε τους εχθρικούς µπαµπούλες της
κάθε κρίσης που υψώνουν κάθε τρεις και λίγο πάνω από τη νη-
πιακή κούνια του. 

Όπως ακούγαµε ότι ο κορωνοϊός είναι εδώ και ότι ήρθε για να
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µείνει, το ίδιο ακούµε και µε τις υπόλοιπες απειλές. Η κλιµατική
αλλαγή είναι εδώ. Η ακρίβεια είναι εδώ. Γι’ αυτό, άλλωστε, η πα-
γκόσµια ελίτ -που καθοδηγεί τα νήµατα των κυβερνητικών µαριο-
νετών- έπλασε τον όρο «µόνιµο - κρίση» που χαρακτηρίστηκε η
φράση χρόνια για το 2022. 

Όποιος, λοιπόν, θέλει να διαπιστώσει αν πράγµατι υπάρχει κλι-
µατική αλλαγή, θα πρέπει να αναρωτηθεί για ποιον λόγο ο κ. Κι-
κίλιας επικαλέστηκε στατιστικά στοιχεία που ξεκινούν από το
2010 κι όχι νωρίτερα. 

Υπάρχει ένα φύλλο της εφηµερίδας «ΕΣΤΙΑ» της 11ης Ιουλίου
1977 και διαβάζουµε ποια ήταν τα αίτια του καύσωνα εκείνη την
εποχή στην Ελλάδα. 

Πρώτο αίτιο ήταν οι συνεχείς µετακινήσεις θερµού αέρα από
τη Βόρεια Αφρική. Δεύτερο αίτιο ήταν ο ασθενής αντικυκλώνας
που προκάλεσε άπνοια. Τρίτο αίτιο ήταν η πολύ µεγάλη ηλιοφά-
νεια. 

Όποιος προσπαθεί να εντοπίσει κάποιον όρο κάπου για το ότι
υπάρχει κλιµατική αλλαγή θα απογοητευθεί, διότι αυτός ο όρος
δεν αναφέρεται πουθενά. 

Τέλος, υποκαθιστώντας τον ρόλο της Αστυνοµίας και των ει-
σαγγελικών αρχών, ο κ. Κικίλιας εµφάνισε ως δεδοµένο ότι η
πλειονότητα των πυρκαγιών οφειλόταν σε ανθρώπινο χέρι, πέ-
φτοντας σε µια πρωτοφανή αντίφαση. Αφού το µεγαλύτερο
µέρος των πυρκαγιών ήταν εµπρησµοί, εξ αµελείας ή εκ προθέ-
σεως, τότε πώς γίνεται να συνδέονται οι πυρκαγιές µε το αφή-
γηµα της κλιµατικής αλλαγής και ειδικότερα, µε τον εµπρηστή
καύσωνα; Αυτός είναι ένας ακόµα φανταχτερός όρος που
εµπνεύστηκε κάποιος φωστήρας και συµβουλάτορας της Κυβέρ-
νησης. 

Το βίωµα βιώνεται, δεν αποδεικνύεται και δεν διαψεύδεται.
Αυτό σηµαίνει ότι η κλιµατική αλλαγή λανσάρεται από την Κυβέρ-
νηση ως ένα φαινόµενο, που είτε το θέλουµε είτε δεν το θέλουµε,
θα πρέπει να το αναγνωρίσουµε, χωρίς δεύτερη κουβέντα και µά-
λιστα, να δεχθούµε να αλλάξουµε τη ζωή µας, έτσι όπως θα µας
υποδείξουν οι ειδικοί. 

Άρα στο άκουσµα της κλιµατικής αλλαγής πρέπει όλοι να κα-
θόµαστε προσοχή στους ειδικούς της µετεωρολογίας, όπως αντι-
στοίχως επί κορωνοϊού έπρεπε να καθόµαστε προσοχή στους
ειδικούς της λοιµωξιολογίας. 

Εκτός των φονικών πυρκαγιών, όµως, η Κυβέρνηση επιχειρεί
να βασίσει το αφήγηµα της κλιµατικής αλλαγής και στις φονικές
πληµµύρες, οι οποίες σηµειώθηκαν -λέει- στη Θεσσαλία. Ακόµα
κι ένα µικρό παιδί µπορεί να καταλάβει ότι «ο βασιλιάς είναι γυ-
µνός». Δηλαδή, η Κυβέρνηση χρησιµοποιεί τη ρητορική της κλι-
µατικής αλλαγής, για να αποποιηθεί τις δικές της ευθύνες και να
ρίξει το φταίξιµο σε έναν εξωγενή παράγοντα, που λειτουργεί γι’
αυτήν απενοχοποιητικά.

Η κλιµατική αλλαγή δεν είναι τίποτα άλλο από µία αιτία - µπα-
λαντέρ στην οποία ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή του ανα-
µασούν συνεχώς σαν «µπαγιάτικη καραµέλα». Και φυσικά, είναι
το µεγάλο άλλοθι για παραλείψεις, αδιαφορία και ανικανότητα. 

Έτσι, µε σκοπό την πειστικότερη υλοποίηση της µετάθεσης
των ευθυνών, εκείνοι που θα έπρεπε να λογοδοτήσουν για την
τεράστια έκταση των καταστροφών, καταφεύγουν στη στατι-
στική, η οποία ως γνωστόν είναι ο καλύτερος τρόπος για να πει
κάποιος ψέµατα.

Κατά τον κ. Βορίδη, για τη θεοµηνία, έφταιγε η ίδια η φύση που
κατέβασε, όπως είπατε, κύριε Υπουργέ, πεντακόσιους τόνους
νερό ανά στρέµµα. Μιλάµε για πράγµατα ασύλληπτα, τα οποία
είπατε ότι δεν τα έχουµε ξαναδεί. 

Η επωφελής -για την Κυβέρνηση- δικαιολογία της κλιµατικής
αλλαγής υιοθετήθηκε και από όσους δήλωσαν ότι στη Θεσσαλία
σηµειώθηκε η πληµµύρα του αιώνα. Μέγα ψέµα! Το σωστό,
όµως, θα ήταν να την χαρακτηρίζαµε, όχι  πληµµύρα, αλλά απάτη
του αιώνα. Ακούστε, γιατί.

Αν επιχειρήσουµε και πάλι µια ανασκόπηση στον ηµερήσιο
Τύπο των τελευταίων εβδοµήντα ετών, θα διαπιστώσουµε ότι οι
«φοβερές πληµµύρες» είχαν πλήξει και το 1955 -όχι µόνο τον
Βόλο- αλλά την Αθήνα, τον Πειραιά καθώς και άλλες επαρχιακές
πόλεις.

Εδώ υπάρχει το πρωτοσέλιδο από το «ΒΗΜΑ» της εποχής εκεί-

νης, τον Οκτώβρη του 1955. Διαβάζω τους εξής τίτλους: «Δεκαε-
πτά άτοµα πνίγηκαν στον Βόλο», «Οι δύο χείµαρροι βύθισαν τον
Βόλο σε νέο βαρύ πένθος», «Γιγαντιαίες πληµµύρες παρέσυραν
οικίες», «Σκηνές αλλοφροσύνης, πολλοί Βολιώτες διανυκτέρευ-
σαν σε εκκλησίες για να σωθούν». Θα το καταθέσω στη συνέχεια.

Πρωτοφανείς -λέει- ήταν οι πληµµύρες. Είχαν προκληθεί πα-
ρόµοιας εντάσεως και ακραία καιρικά φαινόµενα και το 2020, βε-
βαίως, στην Καρδίτσα, που είχε πληµµυρίσει ξανά. Τότε ο κ.
Μητσοτάκης είχε σπεύσει να δηλώσει: «Δυόµισι εκατοµµύρια
τόνοι νερού έπεσαν µόνο στην πόλη της Καρδίτσας. Η σύ-
γκρουση του «Ιανού» µε ένα άλλο µετεωρολογικό σύστηµα, προ-
κάλεσε την παντελώς ασυνήθιστη βροχόπτωση». 

Εν συνεχεία, έταξε αντιπληµµυρικά έργα και µελέτες, µίλησε
για αυστηρά χρονοδιαγράµµατα και πάλι υποσχέθηκε την ανα-
διοργάνωση του κρατικού µηχανισµού µέσα από το επιτελικό
κράτος, ώστε να αντιµετωπίζονται τα ακραία καιρικά φαινόµενα. 

Με τον «Ιανό» δόθηκαν, τότε, 500 εκατοµµύρια ευρώ στην Πε-
ριφερειακή Ενότητα Καρδίτσας και πολλά από αυτά πήγαν σε αν-
θρώπους, που δεν είχαν κανένα πρόβληµα. Γι’ αυτό, µεταξύ των
Θεσσαλών, ο «Ιανός» αναφέρεται χαϊδευτικά ως «θείος», «νονός»,
«άγιος», γιατί;  Γιατί φέρνει δώρα. Επωφελήθηκαν άνθρωποι που
δεν είχαν ζηµιές και δεν αποζηµιώθηκαν οι άνθρωποι που έπαθαν
πραγµατικά ζηµιές. 

Βεβαίως, όλοι θυµόµαστε τι είχε γίνει το 2007 στην Ηλεία µε
τις µεγάλες πυρκαγιές, που τα περισσότερα χρήµατα τα πήραν
οι πλανόδιοι, αγαπηµένοι σας «επενδυτές»! Αντιλαµβάνεστε ποι-
ους εννοώ!

Είναι άραγε σύµπτωση ότι και το 1955, στο πρωτοσέλιδο του
«Βήµατος» διαβάζουµε, ότι: «Οι νεροποντές, οι καταιγίδες συνε-
χίζονται πότε µε µικρή και πότε µε µεγάλη ένταση, χωρίς να δύ-
ναται κανείς να δώσει εξήγηση του φαινοµένου αυτού, το οποίο
δεν είναι καθόλου σύνηθες στον τόπο µας». «Η βροχή -λέει- έπε-
φτε επί δέκα ώρες ασταµάτητα». 

Όποιος, όµως, έχει κουράγιο να «σκάψει» λίγο σε δηµοσιογρα-
φικό βάθος, θα διαπιστώσει προς µεγάλη έκπληξη, τα εξής: Είχαν
ξαναγίνει πληµµύρες το 1883, το 1885, το 1896 και το 1907. Βε-
βαίως, τότε η Ελλάδα δεν ήταν στο σηµερινό στάδιο. Ήταν κά-
ποια χρόνια λίγο µετά από την Επανάσταση. Εποµένως, δεν
υπήρχαν έστω τα έργα υποδοµής που έχει σήµερα η χώρα. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, πάλι το ίδιο σκηνικό. Και τότε είχαν χαθεί
εκατό άτοµα σε αυτή την πληµµύρα και χίλια διακόσια σπίτια και
µαγαζιά καταστράφηκαν. Τα Τρίκαλα παρουσίαζαν, όταν απο-
σύρθηκαν τα νερά του Ληθαίου ποταµού, µια εικόνα βιβλικής κα-
ταστροφής. 

Στην εφηµερίδα «ΕΣΤΙΑ», στις 11 Ιουλίου του 1977, είχε δηµο-
σιευτεί µια φωτογραφία από την καταστροφική νεροποντή, που
είχε σηµειωθεί στη Γαλλία. Αυτή είναι η φωτογραφία, στη Γαλλία,
σε ένα οργανωµένο κράτος. Και αυτή η φωτογραφία µας θυµίζει
και τη Θεσσαλία. 

Καταθέτω αυτά στα Πρακτικά, απλά για να υπάρχουν.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών κ. Βασίλειος

Στίγκας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο συνοδευτικό κείµενο διαβάζουµε τα ακόλουθα: «Οι καταρ-
ρακτώδεις βροχές που έπληξαν τη νοτιοδυτική Γαλλία κατά το
παρελθόν, προκάλεσαν τις χειρότερες πληµµύρες των ογδόντα
τελευταίων ετών, µε αποτέλεσµα να απωλέσουν τη ζωή τους δε-
καοκτώ τουλάχιστον άτοµα. Αρκετών άλλων η τύχη αγνοείται,
ενώ πεντακόσιες τουλάχιστον οικογένειες παραµένουν άστεγες». 

Από αυτό το ρεπορτάζ που είχε γίνει πριν σαράντα έξι χρόνια,
µας κάνει ιδιαίτερη εντύπωση η φράση «οι χειρότερες πληµµύρες
των τελευταίων χρόνων». Όπως ανέφερα και προηγουµένως, κά-
ποιοι περιέγραψαν την πληµµύρα του 2023 στη Θεσσαλία ως την
πληµµύρα του αιώνα. Πάλι τα ίδια. 

Συνεπώς, δεν χωρά καµµία αµφιβολία ότι όλες αυτές οι πο-
µπώδεις εκφράσεις που επιλέγονται από την εκάστοτε κυβέρ-
νηση και τα ΜΜΕ, κύριο σκοπό έχουν να παρουσιαστεί ως
πρωτοφανές ένα καιρικό φαινόµενο και έτσι να συγκαλυφθούν οι
βαριές ευθύνες των αρµοδίων. Αρµόδιοι που επί ένα αιώνα και
πλέον ενεργούν µε την ίδια παροιµιώδη αδιαφορία για την αντι-
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µετώπιση των καιρικών φαινοµένων, που όπως αποδεικνύεται
από τη µελέτη του ιστορικού αρχείου, συµβαίνουν πάντοτε κατά
τις περιόδους και µάλιστα, περίπου µε την ίδια ένταση. 

Αφού, λοιπόν, προβάλλεται ως πρωτοφανής «η µανία της
φύσης», σε αυτή τη βολική φράση που χρησιµοποιεί πονηρά ο κ.
Μητσοτάκης, αφού έπεσε ασύλληπτη ποσότητα νερού, αφού, τε-
λικώς, ζήσαµε τη µεγαλύτερη πληµµύρα του αιώνα. Μέσω αυτής
της απαλλακτικής ρητορικής η Κυβέρνηση περνάει το µήνυµα
του Πόντιου Πιλάτου.

Δηλαδή, κύριε Μητσοτάκη, έφταιγε η κακοκαιρία και όχι η κα-
κοδιαχείριση; Εσείς, κύριε Μητσοτάκη, σπεύσατε µετά από τις
καταστροφικές πληµµύρες και πήγατε στη Θεσσαλία, για να
αγκαλιάσετε και να υποστηρίξετε τον εκλεκτό σας τον κ. Αγορα-
στό, που είναι κατά µεγάλο ποσοστό κύριος υπεύθυνος για αυτή
την καταστροφή.  Δηλαδή, είναι ανίκανος, ανεπαρκής κατά γενική
οµολογία, όχι µόνο δική µας. Αλλά όταν ο απλός πολίτης αποκα-
µωµένος από τα καθηµερινά του προβλήµατα δεν έχει ούτε τον
χρόνο ούτε τη διάθεση να ανατρέξει σε παλιές εφηµερίδες, εµπι-
στεύεται τυφλά ό,τι του λέει η Κυβέρνηση και οι φωστήρες-ειδι-
κοί, οι οποίοι βρίσκουν την ευκαιρία να τον τροµάζουν
νυχθηµερόν, στήνοντας ένα εφιαλτικό σκηνικό πολλαπλών κρί-
σεων που διαδέχονται η µία την άλλη ή που εξελίσσονται ταυτο-
χρόνως. 

Και ενώ πριν από την πανδηµία του κορωνοϊού δηµοφιλής ήταν
ο κατ’ αρχήν αξιολογικά ουδέτερος όρος «κλιµατική αλλαγή», αί-
φνης τα τρία τελευταία χρόνια εισήχθη ο όρος «κλιµατική κρίση»,
ο οποίος δίνει την εντύπωση ότι ζούµε σε µία πανδηµία κρίσεων.
Δεν είναι τυχαίο ότι οι ηγέτες της οµάδας G20 στη Διάσκεψη Κο-
ρυφής, που πραγµατοποιήθηκε στο Μπαλί της Ινδονησίας πριν
από έναν χρόνο, κατέληξαν σε µία διακήρυξη για την αντιµετώ-
πιση των πρωτοφανών στην ιστορία πολυδιάστατο κρίσεων. Έτσι
καθιερώθηκε ο όρος «πολυκρίση», που χρησιµοποιήθηκε στη συ-
νάντηση των µελών του Παγκόσµιου Οικονοµικού Φόρουµ στο
Νταβός τον Ιανουάριο του 2023 και έκτοτε ακούγεται από τα ελ-
ληνικά πρωθυπουργικά χείλη, τα οποία αποδεικνύουν πόσο συ-
ντονισµένα είναι µε τις παγκόσµιες οδηγίες που παίρνουν από το
«ιερατείο» της υπερεθνικής ελίτ.

Σηµειωτέον, ότι εναλλακτικά προς τον όρο «πολυκρίση» χρη-
σιµοποιήθηκε ο όρος «µονοκρίση», στο οποίο αναφέρθηκα προ-
ηγουµένως. Δεν απαιτείται ιδιαίτερη σοφία για να αντιληφθούµε
ότι και οι δύο αυτοί όροι υπηρετούν την εκφοβιστική και παρα-
λυτική λειτουργία του εγκεφάλου, λογική που χαρακτηρίζει τη
µοντέρνα τροµοδιάλεκτο των παγκόσµιων ηγετών.

Ποια σοβαρή αντίδραση αµφισβήτησης µπορούµε να αναµέ-
νουµε από τον µέσο Έλληνα πολίτη, που παλεύει εξουθενωµένος
µέσα στην κρίση, στη δίνη της πολυκρίσης ή της µονοκρίσης -
όπως θέλετε να το πείτε- και θεωρεί ότι ο πλανήτης κινδυνεύει
σοβαρά από µία κλιµατική αλλαγή που υποτίθεται ότι προκλή-
θηκε από την ανθρώπινη δραστηριότητα; Το ερώτηµα, βεβαίως,
είναι ρητορικό και όποιος τολµήσει να υψώσει το ανάστηµά του,
κρατώντας κριτική στάση απέναντι στο αφήγηµα της ανθρωπο-
γενούς κλιµατικής κρίσης, χλευάζεται ως αιρετικός, ψεκασµένος,
αρνητής και φυσικά, ως φρενοβλάβης. Όποιος δεν δέχεται να
πάει µε τα νερά του κυρίαρχου ρεύµατος, αρχίζει να µοιάζει µε
τις µάγισσες του Μεσαίωνα. Άρα όπως και εκείνες έτσι και οι µά-
γισσες του 21ου αιώνα, δηλαδή οι σκεπτικιστές της κλιµατικής αλ-
λαγής, θα βρεθούν αντιµέτωποι µε τη µοντέρνα έκδοση της Ιεράς
Εξέτασης. Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί το καταστρε-
πτικό λιώσιµο των πάγων στη λεκάνη της Αρκτικής, το οποίο δια-
τυµπάνιζε εδώ και χρόνια από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ως
µία από τις χειρότερες ενδείξεις κλιµατικής αλλαγής. Ταυτοχρό-
νως, αποσιωπάται πλήρως το γεγονός ότι το καταγεγραµµένο
ρεκόρ τήξης των πάγων συνοδεύεται από το ρεκόρ συσσώρευ-
σης πάγων στην Ανταρκτική.

Σε ό,τι αφορά στα περίφηµα ακραία φαινόµενα, επισηµαίνεται
ότι δεν συνέβαιναν µόνο στο µακρινό και βιβλικό παρελθόν αλλά
και στο σκοτάδι της προτηλεοπτικής εποχής. Όπως προκύπτει
από τις τελευταίες δεκαετίες δεν υπάρχει τίποτα που να συγκινεί
περισσότερο τους τηλεθεατές από τις καταιγίδες. Δεν είναι τυ-
χαίο ότι το µέσο δελτίο ειδήσεων περιλαµβάνει πλέον τρεις ή πε-
ρισσότερες ενότητες ειδικά για τον καιρό.

Στο µεταξύ, η διαρκής προβολή που έχει πια ο καιρός αλλά και
οι πληροφορίες που αντλούµε για αυτόν µέσω κινητών τηλεφώ-
νων, φορητών, επιτραπέζιων υπολογιστών αλλά και των τηλεο-
ράσεων και των οθονών των κινηµατογράφων, έχει οδηγήσει στη
στρεβλή εντύπωση ότι ο καιρός κάποτε ήταν ήπιος και ξαφνικά
έχει γίνει απειλητικός.

Το συµπέρασµα που θα έπρεπε να κυριαρχεί, βεβαίως, στο
µυαλό µας για να µη δεχόµαστε άκριτα τους κλιµατικούς κατα-
ναγκασµούς του κυρίαρχου ρεύµατος για τη δήθεν προστασία
του πλανήτη, είναι το εξής: Το κλίµα, βεβαίως, αλλάζει, όπως αλ-
λάζει πάντοτε. Το να ευχόµαστε να συνέβαινε κάτι άλλο είναι
αφύσικο και αντιεπιστηµονικό. Πρέπει, λοιπόν, επιτέλους να βγά-
λουµε από το µυαλό µας τη νηπιακή εντύπωση ότι κάποτε ο και-
ρός ήταν ιδανικός, αλλά τώρα για κάποιον λόγο έχει αλλάξει.
Ούτε παλιά έβρεχε ακριβώς όσο έπρεπε ούτε χιόνιζε ακριβώς
όσο έπρεπε ούτε ο άνεµος φυσούσε ακριβώς όπως έπρεπε ούτε
ο ήλιος έλαµπε ακριβώς όπως έπρεπε.

Επιπλέον, φαίνεται πως έχει διαχρονική αξία µία αποφθεγµα-
τική ρήση, σύµφωνα µε την οποία ο πλέον αποτελεσµατικός τρό-
πος για να πουλάς καθηµερινές ειδήσεις είναι να τις καθιστά
ανησυχητικές. Άρα οι συστηµικοί δηµοσιογράφοι δεν κάνουν τί-
ποτα άλλο από το να πουλάνε φόβο µε τα άρθρα τους για την
κλιµατική αλλαγή επί έναν αιώνα και πλέον.

Θα αναφερθώ, βεβαίως και στη Θεσσαλία που είναι ανυπολό-
γιστες από ό,τι φαίνεται οι ζηµιές από τις πυρκαγιές, βεβαίως,
στο Πήλιο, στον Βόλο, όπου το αντίστοιχο κλιµάκιο του ΕΛΓΑ
προβληµατίστηκε µε όλα αυτά τα οποία είδε και κατέγραψε.

Έχω καταθέσει µια προσωπική εµπειρία, γιατί προηγουµένως
ο κύριος Πρωθυπουργός είπε ότι καταγράφονται οι ζηµιές και θα
αποζηµιωθούν οι κάτοικοι κ.λπ.. Αυτό που ζήσαµε εµείς µε τους
Σπαρτιάτες στον Βόλο, ενώ ήµασταν µέσα στις λάσπες και πη-
γαίναµε από γειτονιά σε γειτονιά, είδαµε ένα κλιµάκιο από δύο
νεαρά άτοµα, ένα αγόρι και ένα κορίτσι, τα µπουφάν τους πίσω
έγραφαν «Πολιτική Προστασία» και έκαναν καταγραφή των ζη-
µιών. Κάποια στιγµή έφτασαν σε ένα σπίτι, µπήκαν µέσα, έκαναν
την καταγραφή και βγαίνοντας ακούσαµε φωνές. Ήταν η ιδιοκτή-
τρια µε τον άνδρα της και φώναζαν προς το συνεργείο: «Γιατί δεν
καταγράψατε όλες τις ζηµιές;». Όταν πλησιάσαµε εµείς να ρω-
τήσουµε, µας είπαν: «Δεν µου κατέγραψαν τη µάντρα. Έπεσε η
µάντρα όπως ήταν από τα νερά και τα νερά µπήκαν στη συνέχεια
µέσα στο σπίτι». Όταν ρωτήσαµε εµείς το συνεργείο: «Γιατί δεν
καταγράψατε και τη µάντρα που αποτελεί στοιχείο του σπιτιού;»,
µας είπαν: «Έτσι», αυτή ήταν η απάντηση. Αυτή η απάντηση,
κύριε Υπουργέ, έχει καταγραφεί και σε βίντεο και σε φωτογρα-
φίες. Τώρα τι συµπέρασµα βγάζετε εσείς, δεν ξέρω τι να σας πω.

Εντόπισε καταστροφές σε πολλές καλλιέργειες, όµως, για να
τα καταµετρήσει όλα µε ακρίβεια το συνεργείο, λόγω της διευ-
ρυµένης έκτασης της περιοχής, θα πρέπει να έχει και τον ανά-
λογο αριθµό ελεγκτών. Αυτό ήταν και συνεχίζει να παραµένει ένα
µεγάλο πρόβληµα, αφού είναι υποστελεχωµένος. Άρα η εικόνα
από τις πληµµύρες στη Θεσσαλία ως προς το ακριβές νούµερο
είναι πλασµατική.

Από κάθε άποψη, όµως, η ανικανότητα και ο αποτυχηµένος
σχεδιασµός των µέτρων, τόσο των κυβερνώντων όσο και των
προηγούµενων κυβερνήσεων, σε κρίσεις εκτάκτων αναγκών µάς
δίνουν την εντύπωση ότι απλά είναι επικίνδυνο να βρίσκονται σε
τέτοιες θέσεις άτοµα τα οποία δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν
σε τέτοιες περιπτώσεις.

Άρα από όλα αυτά τα εξαγόµενα στοιχεία διαπιστώνουµε την
ανεπάρκεια της Πολιτικής Προστασίας που µόνο κατά τύποις και
όχι ουσίας εκτελούν τα καθήκοντά τους. Μόνο προστασία δεν
προσέφερε στους κατοίκους και στις περιοχές της Θεσσαλίας,
από τη στιγµή που οι µετεωρολόγοι είχαν έγκαιρα προειδοποι-
ήσει για τα καιρικά φαινόµενα.

Για την υπαρκτή διαπιστωµένη ανάγκη της διαµόρφωσης και
της υλοποίησης ενός ολοκληρωµένου σχεδίου τόσο της αποκα-
τάστασης των ζηµιών και ανάταξης των επιπτώσεων της κατα-
στροφής στην οικονοµία και την κοινωνία, όσο και την εκπόνηση
ενός οικονοµικού µοντέλου που θα βοηθάει και δεν θα πνίγει
τους Έλληνες και εµείς οι Σπαρτιάτες είµαστε στη διάθεσή σας
να καταθέσουµε τις προτάσεις µας, ώστε µελλοντικά οι κάτοικοι
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της χώρας µας να µην αισθάνονται ανασφαλείς σε κάθε τοµέα
του βίου τους.

Ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο κ. Μητσοτάκης, όπως ο ίδιος
δήλωσε, θέλει να δει την Ελλάδα να γίνεται σιγά-σιγά µια πολυ-
πολιτισµική χώρα. Στέλνει τον κ. Καιρίδη στην Τουρκία να συζη-
τήσει µε τον Ερντογάν για το πώς θα φέρει στην Ελλάδα τριακό-
σιες χιλιάδες λαθροµετανάστες, τους οποίους θα νοµιµοποιήσει
δήθεν για εργάτες γης. Αυτές είναι οι προτεραιότητες της Κυ-
βέρνησης.

Πιστεύει, στα αλήθεια, ότι θέλει να βοηθήσει τη Θεσσαλία και
τον Έβρο να ορθοποδήσουν µετά από αυτές τις καταστροφές
που υπέστησαν; Σύµφωνα µε τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης,
Λευτέρη Αυγενάκη, η προκαταβολή των αποζηµιώσεων για τις
πυρκαγιές στον Έβρο θα καταβάλλονταν τµηµατικά τον Σεπτέµ-
βριο, τον Οκτώβριο και τα Χριστούγεννα. Έχει γίνει µέχρι σήµερα
κάτι από όλα αυτά;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Βεβαίως και έχει γίνει!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ωραία. Θα
µας τα πείτε.

Θέλω να ρωτήσω, όµως -και αυτό θα είναι µετά, στη δευτερο-
λογία µου, στις προτάσεις- το εξής: Η κατάσταση στη Θεσσαλία
και στον Έβρο ήταν ιδανική και χάλασε τώρα, µε από τις πυρκα-
γιές και µε από τις πληµµύρες; Θα το δούµε µετά. Η κοινωνία -
παράδειγµα σας λέω- του Έβρου έχει ξεσηκωθεί για έναν ακόµα
λόγο, για την πρωτοβουλία του γραφείου Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης στον Έβρο να συµπτύξει τα λύκεια του νοµού. Άρα,
αυτό σηµαίνει ότι έχουµε και µείωση του πληθυσµού ή ότι ο κό-
σµος δεν ανανεώνεται εκεί ή ότι απλώς, σηκώνεται και φεύγει,
δεν έχει τι να κάνει στον Έβρο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Όµως, το γεγονός αυτό εναντίωσε και την εκπαιδευτική κοινό-
τητα, τους δηµάρχους και τα συµβούλια. Τα προβλήµατα τώρα
θα είναι ακόµα πιο πολλά. Ήδη οι µαθητές αντιµετώπιζαν δυσκο-
λίες να προετοιµαστούν για τις πανελλήνιες εξετάσεις, καθώς
δεν είχαν τη δυνατότητα να παρακολουθούν φροντιστήρια, όπως
οι µαθητές στα αστικά κέντρα. Οι µεγάλες αποστάσεις που έπ-
ρεπε να διανύσουν, η έλλειψη συγκοινωνίας, αλλά και οι οικονο-
µικές δυσκολίες των οικογενειών τους συνέβαλαν στο να προ-
ϋπάρχει πρόβληµα. Αν δεν ευθύνεται η πολιτεία για την ανυ-
παρξία υποδοµών και για όλο αυτό το µπάχαλο, τότε πείτε µου
ποιος ευθύνεται.

Αποδεικνύεται περίτρανα ότι η κρατική µηχανή αδυνατεί να κα-
τανοήσει τα προβλήµατα των ακριτών. Οι πολιτικοί ιθύνοντες που
έχουν τις ζωές των Ελλήνων στα χέρια τους, αρνούνται να κατα-
νοήσουν τις δύσκολες συνθήκες κάτω από τις οποίες διαβιούν οι
άνθρωποι της µεθορίου. Το µόνο που ξέρετε είναι να κατασκευά-
ζετε δοµές για τους αλλόθρησκους, που εισβάλλουν κατά εκα-
τοµµύρια στη χώρα µας και να τους ετοιµάζετε χώρους που
περιέχουν σχολεία, ιατρεία, αθλητικές εγκαταστάσεις κ.ά., κάτι
το οποίο δεν έχει δηµιουργηθεί για τους Έλληνες φορολογού-
µενους, τουλάχιστον, της περιοχής.

Αυτοί οι ακρίτες µας είναι το τείχος, αυτοί είναι οι εθνοφύλακες
και αυτοί θα είναι σε ετοιµότητα, µπροστάρηδες -σε περίπτωση
που χρειαστεί- να παρεµποδίσουν τους τυχόν εχθρούς να εισέλ-
θουν στην Ελλάδα, αφού βρίσκονται στο σταυροδρόµι των τριών
ηπείρων -Ευρώπης, Ασίας, Αφρικής- και µε αυταπάρνηση και θυ-
σίες θα δώσουν τη µάχη τους.

Όταν, όµως, συλλαµβάνουν λαθροµετανάστες -όπως έγινε πέ-
ρυσι το καλοκαίρι- και εµπρηστές, εσείς τους καταδικάζετε, τους
στέλνετε στα δικαστήρια και τους εξευτελίζετε.

Κύριοι της Κυβέρνησης, αναλάβετε τις ευθύνες σας. Από την
καταστροφή του Εθνικού Πάρκου του Δάσους Δαδιάς-Λευκίµης-
Σουφλίου, αλλά και άλλων περιοχών της Ελλάδας, φάνηκε η ανε-
πάρκειά σας να προστατεύσετε τον εθνικό µας πλούτο.

Πρέπει να δείτε, αγαπητοί συνάδελφοι της Κυβέρνησης, ότι και
η περιοχή από µόνη της, λόγω της γεωγραφικής της θέσης, εν-
δείκνυται να µετατραπεί σε κοιτίδα του πρωτογενούς τοµέα -και
έχουµε µια πολύ ξεκάθαρη πρόταση εµείς, οι Σπαρτιάτες και θα
την πούµε µετά- όπως ξεκάθαρα έχει τη δυνατότητα να γίνει και

η κοιτίδα των γραµµάτων, των επιστηµών και του πολιτισµού.
Γι’ αυτό, λοιπόν, ζητούνται Έλληνες του Κοινοβουλίου που να

εισηγηθούµε και να αποφασίσουµε ότι η στήριξη του έθνους περ-
νάει και από τον Έβρο, όπως άλλωστε και η ασφάλεια της Ελλά-
δας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε, και για την τήρηση του χρόνου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Πάντοτε,
κύριε Πρόεδρε! Πάντοτε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Βεβαίως.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο Αµαλιάδας δεύ-
τερο τµήµα.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δος της Νίκης, ο κ. Νατσιός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος-ΝΙΚΗ): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ήταν στις προθέσεις µας να ρωτήσουµε και εµείς
τον κ. Τριαντόπουλο -αλλά προηγήθηκε ο κ. Βελόπουλος- το γιατί
τσιµεντώθηκε ο χώρος του δυστυχήµατος των Τεµπών. Εξάλλου,
το είχε δηλώσει και ο κ. Αγοραστός. Εσείς ψελλίσατε ως απά-
ντηση ότι αυτά δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα.

Οι φράσεις αυτές δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικό-
τητα. Δεν είναι διάψευση. Ποια είναι, τελικά, η πραγµατικότητα
και γιατί δεν µηνύετε τον κ. Αγοραστό; Η σιωπή είναι ενοχή. Ο
σιωπών δοκεί συναινείν! Και µάλιστα, προσέξαµε ότι χαµογελού-
σατε όσο σας τα έλεγε. Τα γέλια είναι προσβολή στη µνήµη των
νεκρών.

Κανονικά, πρέπει να συµπεριληφθείτε και εσείς στην προανα-
κριτική για τις ευθύνες του δυστυχήµατος-εγκλήµατος και καλό
είναι να σας αποπέµψει ο Πρωθυπουργός.

Θα ήθελα να πω και κάτι άλλο που συνέβη το πρωί, να γνωστο-
ποιήσω µε τον πιο έντονο τρόπο την αήθη και αντιδεοντολογική
συµπεριφορά προς το πρόσωπό µου, αλλά και τις διακόσιες χι-
λιάδες ψηφοφόρους της Νίκης, του Υπουργού Μετανάστευσης
κ. Δηµητρίου Καιρίδη, που έλαβε χώρα σήµερα τις πρωινές ώρες
εντός του Βουλευτηρίου, απαντώντας σε επίκαιρη ερώτησή µας
για το µεταναστευτικό.

Χάνοντας τον έλεγχό του, ενώ καυχάστε για τον πολιτικό πολι-
τισµό που υποτίθεται ότι σας διακρίνει, ο κύριος Υπουργός απευ-
θύνθηκε προσωπικά σε µένα διατυπώνοντας τις ακόλουθες µειω-
τικές φράσεις και χαρακτηρισµούς: «Δεν θα σας ακολουθήσω
στο παραλήρηµα ούτε στον βούρκο που έχετε κυλιστεί», είπε και
πρόσθεσε: «Δεν µπορείτε να το παίζετε πιο πατριώτες από τους
πατριώτες και θα έχετε το τέλος του Μιχαλολιάκου και του Κασι-
διάρη».

Προσωπικά, εγώ και η Νίκη, ως σύνολο, αποκρούσουµε αυτές
τις αήθεις επιθέσεις και τις καταγγέλλουµε µε αποτροπιασµό. Και
µάλιστα, αυτό που τον ενόχλησε, προφανώς, ήταν όταν δηλώ-
σαµε ότι, για µας, δεν πρόκειται ποτέ τα Σκόπια να γίνουν Βόρεια,
Νότια -δεν ξέρω τι- Μακεδονία, αλλά θα συνεχίσουµε και ως Μα-
κεδόνες και ως Έλληνες, να τα αποκαλούµε Σκόπια. Μας ταύτισε
ο Υπουργός κ. Καιρίδης άδικα, αδικαιολόγητα, αψυχολόγητα και
επιπόλαια µε την έγκλειστη ηγεσία της Χρυσής Αυγής.

Την ταύτιση αυτή, λοιπόν, την καταγγέλλουµε µε τον πιο έντο-
νο τρόπο, όπως και όλη αυτή την απρέπεια, την αγένεια, την αθυ-
ροστοµία του κυρίου Υπουργού και απαιτούµε άµεσα και αµέσως
την ανάκληση των παραπάνω µειωτικών λόγων του.

Και εν όψει της συνάντησής σας, κύριε Πρωθυπουργέ, µε τον
κ. Ερντογάν, λίγο πριν την άφιξή του στην Αθήνα ο κ. Ερντογάν
έβαλε µέσα στις ονειροφαντασίες του, στα πολιτικά και πολιτι-
στικά σύνορα της καρδιάς του, της Τουρκίας και τη Θεσσαλονίκη,
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λέγοντας ότι «η γεωγραφία της καρδιάς µας φτάνει από την
Αδριατική ως το Σινικό Τείχος».

Μήπως πρέπει και εµείς, οι Έλληνες, να µιλάµε για ιστορία και
όχι για γεωγραφία της καρδιάς µας, ότι πριν εµφανιστεί το σκο-
τάδι των τουρκικών ορδών το 1071 -όσοι γνωρίζουν την ιστορία-
µε τη µάχη του Μαντζικέρτ, έλαµπαν από πολιτισµό οι ελληνικές
αρχοντικές πόλεις, η Σµύρνη, η Τραπεζούντα, οι Κυδωνίες, ότι εί-
µαστε, όπως δήλωσε η κ. Αρβελέρ, ο µόνος λαός της Βαλκανικής
Χερσονήσου που δεν απελευθερώσαµε τη µεσαιωνική µας πρω-
τεύουσα, την πόλη των ονείρων µας, την Κωνσταντινούπολη;

Κύριε Πρόεδρε, ως προς την εξωτερική πολιτική η Κυβέρνηση
ενεργεί µε πλήρη αδιαφάνεια και έλλειψη εθνικής στρατηγικής
σε µια περίοδο µάλιστα ιδιαιτέρως σηµαντικών γεωπολιτικών
αναταραχών, όπου νέες εστίες πολέµου και πολλαπλής αστά-
θειας ανακύπτουν στην άµεση γειτνίαση της χώρας µας.

Μάλιστα, όπως τόνισε πρόσφατα η Υφυπουργός Εξωτερικών
κ. Παπαδοπούλου σε συνέντευξή της, η Ελλάδα και η Τουρκία
είναι σε µια περιοχή που εκρήγνυται, θέλοντας να εστιάσει στις
ευκαιρίες της ελληνοτουρκικής προσέγγισης. Ο συνεχιζόµενος
πόλεµος στην Ουκρανία, ο πόλεµος στη Λωρίδα της Γάζας µε την
πιθανή επέκτασή του και σε γειτονικές χώρες, η συνεχώς αυξα-
νόµενη πίεση των µεταναστευτικών ροών προς την Ελλάδα, η συ-
νεχιζόµενη τουρκική κατοχή στην Κύπρο, οι αναθεωρητικές
διεκδικήσεις της Τουρκίας έναντι της κυριαρχίας και των κυριαρ-
χικών δικαιωµάτων της Ελλάδος που εκφράζονται δηµόσια από
ανώτατους εν ενεργεία αξιωµατικούς του τουρκικού ναυτικού και
τον κ. Ερντογάν, οι εµπρηστικές δηλώσεις του Υπουργού Εξωτε-
ρικών της Τουρκίας κ. Φιντάν πριν από δύο ηµέρες για τουρκική
µειονότητα στη Θράκη και τα Δωδεκάνησα, που συνοδεύτηκαν,
βέβαια, από σοβαρές παραβάσεις των κανόνων ελέγχου εναέ-
ριας κυκλοφορίας στο FIR Αθηνών, οι προκλήσεις του κράτους
των Σκοπίων εξαιτίας της επαίσχυντης Συµφωνίας των Πρεσπών,
οι παραβιάσεις του κράτους δικαίου από την Αλβανία έναντι της
ελληνικής εθνικής µειονότητας και πλήθος άλλων γεωπολιτικών
γεγονότων στην περιφέρεια της Ελλάδος, δηµιουργούν ένα γε-
ωπολιτικό ηφαίστειο έτοιµο να εκραγεί. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας οφείλει να ενεργοποιήσει
το προβλεπόµενο κατά το Σύνταγµα βάσει του άρθρου 82 Εθνικό
Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής, προκειµένου να δηµιουργήσει
τις προϋποθέσεις για τη χάραξη µιας κοινά αποδεκτής εθνικής
στρατηγικής πριν από την επικείµενη συνάντηση του κυρίου Πρω-
θυπουργού µε τον κ. Ερντογάν στις 7 Δεκεµβρίου. 

Η Νίκη δεν δίνει λευκή επιταγή στην Κυβέρνηση για τη µεθό-
δευση λύσεων που θα υπονοµεύσουν το µέλλον των Ελλήνων και
των Ελληνίδων. Οι πρόσφατες δηλώσεις, όπως προανέφερα, του
κ. Καιρίδη που συζητήθηκαν το πρωί για παροχή βίζας σε Τούρ-
κους για τα νησιά του ανατολικού Αιγαίου και ίσως και στο νοµό
του Έβρου, σε συνδυασµό µε την αυξανόµενη παράνοµη µετα-
νάστευση του 2023 –σύµφωνα µε στοιχεία του ΥΠΕΞ- προκαλούν
προβλήµατα ασφάλειας και αβεβαιότητας στους κατοίκους των
νησιών, µε πιο πρόσφατο παράδειγµα αυτό της Ρόδου, όπου εκα-
τοντάδες παράνοµοι µετανάστες απαίτησαν και εν τέλει κατάφε-
ραν να µεταφερθούν στην ηπειρωτική χώρα. Αντί να ζητηθούν
προληπτικά µέτρα από την Τουρκία για απαγόρευση της µετακί-
νησης των παράνοµων µεταναστών πριν αναχωρήσουν από τα
µικρασιατικά παράλια, η Κυβέρνηση αφήνει να διαρρεύσει ότι θα
φέρει Τούρκους αξιωµατικούς στα ελληνικά νησιά. Έχει χαθεί
προφανώς κάθε µέτρο από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Τι έχετε συµφωνήσει κρυφά, κύριε Πρωθυπουργέ; Η Νίκη δεν
έχει εµπιστοσύνη στη µυστική διπλωµατία που διεξάγετε µε τον
κ. Ερντογάν την οποία έχουµε καταγγείλει ως κόµµα πριν ακόµα
από την είσοδό µας στη Βουλή από τον Μάρτιο του 2022. Δεν
έχουµε καµµία εµπιστοσύνη στην ακολουθούµενη πορεία της ελ-
ληνοτουρκικής προσέγγισης που γίνεται ολοφάνερα κατ’ επιταγή
ξένων προς την Ελλάδα συµφερόντων, χωρίς να γίνει ξεκάθαρο
στην τουρκική πλευρά ότι µία είναι η ουσιαστική διαφορά, αυτή
της ΑΟΖ-υφαλοκρηπίδας και ειδικά όταν ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός λέει σε συνέντευξή του ότι τα θέµατα αποµείωσης κυριαρ-
χίας είναι σχετικά. 

Κυρίως, όµως, δεν µπορεί να υπάρξει διάλογος µε την Τουρκία
όσο επικρέµαται πάνω από την πατρίδα µας το casus belli, η

απειλή πολέµου, αγαπητοί µου, που κατάφωρα παραβιάζει τους
κανόνες του Διεθνούς Δικαίου, όπως αποτυπώθηκε και στην πρό-
σφατα εκδοθείσα από την Ευρωπαϊκή Ένωση αναφορά προόδου
για ένταξη της Τουρκίας το 2023. 

Αντί, λοιπόν, όλες οι διπλωµατικές και πολιτικές προσπάθειες
της Κυβέρνησης να επικεντρωθούν στην άρση της απειλής πο-
λέµου, εσείς προστρέχετε σε διάλογο νοµιµοποιώντας την απει-
λή και αποδυναµώνοντας τη συνοχή και την ισχύ της χώρας µας. 

Εποµένως, ζητούµε την επείγουσα σύγκληση του Εθνικού Συµ-
βουλίου Εξωτερικής Πολιτικής πριν από τις 7 Δεκεµβρίου, ηµε-
ροµηνία κατά την οποία προγραµµατίζετε να συναντηθείτε και µε
τον κ. Ερντογάν, προκειµένου αφ’ ενός να ενηµερωθούµε για την
πορεία του λεγόµενου ελληνοτουρκικού διαλόγου και αφ’ ετέρου
να εκφράσουµε τις απόψεις µας, καθώς είναι εµφανές πλέον ότι
η Κυβέρνηση µεθοδεύει την προώθηση συµφωνιών για το µετα-
ναστευτικό και άλλες ευρύτερες συµφωνίες. Η Κυβέρνηση οφεί-
λει να σεβαστεί το Σύνταγµα και τον ελληνικό λαό και να ενη-
µερώσει έγκαιρα την Εθνική Αντιπροσωπεία για τις προθέσεις
της. 

Τρεις µήνες, αγαπητοί µου, µετά το χτύπηµα της φονικής κα-
κοκαιρίας «Daniel», οι πληµµυροπαθείς στη Θεσσαλία βουλιά-
ζουν αβοήθητοι στον ωκεανό της κρατικής αδιαφορίας. Το ένα
βάσανό τους διαδέχεται το άλλο. Πρώτα ήρθαν αντιµέτωποι µε
τον θάνατο χωρίς κανένα σχέδιο πολιτικής προστασίας. Μετά
έζησαν ώρες και ηµέρες αγωνίας µέχρι να φανεί µια σωστική λέµ-
βος ή ένα ελικόπτερο να τους απεγκλωβίσει. Μετά δέχτηκαν το
σοκ του κατεστραµµένου σπιτιού τους. Στη συνέχεια κατάλαβαν
ότι τους εξαπάτησε η κοµµατοκρατούµενη αυτοδιοίκηση µε αντι-
πληµµυρικά έργα βιτρίνας που τελικά τα παρέσυραν οι λασπο-
χείµαρροι. Και σαν τελευταίο πλήγµα είδαν την πολιτεία να τους
παρατά στο έλεός τους, αφού πρώτα εξήγγειλε µερικές «φασόν»
αποζηµιώσεις που κοστολογούν την ανθρώπινη ζωή και αξιοπρέ-
πεια στα 6.000 ευρώ. 

Τα νερά µπορεί να υποχώρησαν αλλά αποκάλυψαν τα ανθρώ-
πινα δράµατα που παραµένουν ως σήµερα. Ακόµα υπάρχουν
πολλοί πληµµυροπαθείς στη Θεσσαλία που παραµένουν ανέστιοι
ή και τελείως άστεγοι. Άλλοι φιλοξενούνται σε συγγενικά σπίτια
µε οικογένειες ολόκληρες να στριµώχνονται σε λίγα τετραγωνικά
µέτρα. Άλλοι κοιµούνται ακόµη σε ράντζα µέσα σε γυµναστήρια
και άλλες δηµόσιες δοµές. Άλλοι αναγκάζονται να µατώνουν οι-
κονοµικά πληρώνοντας ενοίκιο, ενώ περιµένουν αποζηµιώσεις και
ενώ το ερειπωµένο σπίτι τους ρηµάζει στην ξεραµένη λάσπη και
την υγρασία. Άλλοι ζουν στο µισοδιαλυµένο σπιτικό τους και προ-
σπαθούν να το επισκευάσουν µε λίγες εργασίες κάθε τόσο,
µήνας µπαίνει, µήνας βγαίνει. Κτηνοτρόφοι που πρέπει να παρα-
χειµάζουν κοντά στα µαντριά τους για να τα φυλάνε, αναγκάζο-
νται να κοιµούνται ακόµα και στο νεκροταφείο στον Βλοχό, επει-
δή τα σπίτια τους καταστράφηκαν και η πολιτεία δεν ενδιαφέρ-
θηκε να τους παραχωρήσει ούτε ένα τροχόσπιτο. Πολλοί στερού-
νται ακόµη και τα βασικά είδη και ζουν µε ό,τι τους στέλνει ο
κόσµος. Αυτά που οφείλει να κάνει το κράτος που κατά τα άλλα
φορολογεί αγρίως τους πολίτες, τελικά τα επωµίζονται η ενορία,
οι δωρητές, οι συγγενείς και οι φίλοι. 

Ενδεικτικό της κρατικής αναισθησίας πάνω στο θέµα είναι ότι
καµµία αρµόδια αρχή δεν ασχολήθηκε µε το να καταγράψει τους
άστεγους στη Θεσσαλία. Ποιοι είναι, πόσοι είναι, πού µένουν,
πώς τα βγάζουν πέρα; Δεν βρέθηκε ούτε ένας επίσηµος φορέας
να τους κατευθύνει σε κεντρικό επίπεδο για το τι πρέπει να κά-
νουν και πώς πρέπει να κινηθούν. Δεν υπάρχει ούτε καν ένα επί-
σηµο χρονοδιάγραµµα για να ξέρουν οι άνθρωποι πότε θα
ολοκληρωθούν τα έργα και πότε θα ξαναγίνουν βιώσιµα τα χωριά
τους, αν γίνουν ποτέ. Παρατηµένος από την πολιτεία, ο κάθε πο-
λίτης κινείται αυτόνοµα και ψάχνει πώς και πότε θα ξαναστήσει
τη ζωή του από το µηδέν. «Ο σώζων εαυτόν σωθήτω» λέει στους
πολίτες το ανύπαρκτο κράτος τόσο για την κρίσιµη ώρα που θα
τους χτυπήσει η φυσική καταστροφή όσο και για την επόµενη
µέρα. 

Αφού τους πέταξε τα ξεροκόµµατα των αποζηµιώσεων, η µόνη
φορά που ασχολήθηκε ξανά η Κυβέρνηση µε τους βασανισµέ-
νους κατοίκους της Θεσσαλίας ήταν για να τους εκβιάσει να ψη-
φίσουν Αγοραστό στις αυτοδιοικητικές εκλογές, προκειµένου να
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ολοκληρωθούν τα έργα και να πάρουν σύντοµα τις αποζηµιώσεις
τους. «Μαυρογιαλουρισµός» αισχίστου είδους, δηλαδή, πολιτική
τού δούναι και λαβείν πάνω από τη δυστυχία και τα ερείπια των
αναγκεµένων ανθρώπων. 

Όπως έχω ξαναπεί, έξω από την κοινωνική σας τάξη οι λέξεις
«βίος» και «βιός» είναι συνώνυµες. Όταν καίγεται ή πληµµυρίζει
το βιός µου, καίγεται ή πληµµυρίζει και ένα µεγάλο κοµµάτι του
βίου µου και τότε ο υπόλοιπος βίος γίνεται βίος αβίωτος. 

Οι περήφανοι Θεσσαλοί όµως απάντησαν κατάλληλα στις πο-
λιτικάντικες αθλιότητες µε το να στείλουν στο σπίτι του τον κ.
Αγοραστό, διότι η συνείδηση και η αξιοπρέπεια δεν είναι καθόλου
αγοραστές και εξαγοράσιµες αξίες. Ή τις έχεις ή δεν τις έχεις.
Έχει την εντύπωση η Κυβέρνηση ότι µε µια κολοβή αποζηµίωση
και µερικές οικοσκευές ξαναχτίζεται µια ολόκληρη ζωή; Θα µπο-
ρούσατε εσείς, κύριοι Βουλευτές, να κάνετε προκοπή από το
µηδέν µε έναν βασικό µισθό και µισό καλάθι από το πανάκριβο
σούπερ µάρκετ; Και πού ακριβώς θα την κάνατε αυτή την προ-
κοπή; Σε ένα χωριό που έχει γίνει βοµβαρδισµένο τοπίο και έχει
απολέσει τις υποδοµές του; Σε µια τοπική οικονοµία που έχει κα-
ταρρεύσει; Στις κατεστραµµένες επιχειρήσεις µιας αγοράς που
έχει βουλιάξει στην κυριολεξία; Τι θέσεις εργασίας θα βρουν
αυτοί οι άνθρωποι και ποιος µπορεί να τους πει υπεύθυνα το πότε
θα ξαναφτιαχτεί ο τόπος τους; Πόσοι θα αντέξουν και πόσοι θα
τολµήσουν να ξαναβάλουν θεµέλια στον τόπο τους πάνω στην κι-
νούµενη άµµο των πολιτικών υποσχέσεων; Αφού τους κοροϊδέ-
ψατε για τα έργα που θα γίνονταν µετά τον «Ιανό», πώς να µην
περιµένουν ότι θα γίνουν τα ίδια µε την κακοκαιρία «Daniel»;

Από την ισοπεδωµένη Θεσσαλία λαµβάνουµε από πολλούς το
απελπισµένο µήνυµα ότι θα εγκαταλείψουν για πάντα τα κατε-
στραµµένα χωριά τους. Και τι να απαντήσει κανείς σ’ αυτούς
τους ανθρώπους για να τους καθησυχάσει; Υπάρχει κράτος για
να τους εµπνεύσει εµπιστοσύνη; Μπορεί να τους βεβαιώσει κα-
νείς ότι δεν θα ξαναπάθουν τα ίδια σε µια επόµενη ακραία κακο-
καιρία; Υπάρχει οργάνωση και σχεδιασµός για να αποτρέψει νέες
τραγωδίες; Δυστυχώς δεν υπάρχει τίποτε. 

Κατά παραβίαση της κοινοτικής οδηγίας, η Κυβέρνηση δεν κα-
τέθεσε στην Κοµισιόν τους χάρτες επικινδυνότητας πληµµυρών
αν και υποχρεούταν να το κάνει από το 2019. Για πέντε ολόκληρα
χρόνια οι «άριστοι» -εντός εισαγωγικών- του Μαξίµου σφύριζαν
αδιάφορα για την αντιπληµµυρική θωράκιση της χώρας αφού
πάνω σε αυτούς τους χάρτες καταρτίζονται όλα τα σχέδια δια-
χείρισης των κινδύνων από πληµµύρες. 

Ο Πρωθυπουργός µπορεί να είναι ειδήµων στο να φορτώνει
όλα τα σπασµένα της Κυβέρνησης στο διαταραγµένο κλίµα, αλλά
όταν η Κοµισιόν τού ζήτησε χάρτες πρόληψης για την κλιµατική
κρίση, εκείνος την έγραψε στα παλαιότερα των υποδηµάτων του
για πέντε συναπτά έτη. Φαίνεται ότι ο κύριος Πρωθυπουργός
υπολογίζει την κλιµατική κρίση µόνον όταν του παρέχει κυβερνη-
τικές δικαιολογίες και επενδύσεις για «ηµέτερους». Αυτοί οι χάρ-
τες πρόληψης θα µπορούσαν να σώσουν ζωές στη Θεσσαλία,
αλλά, δυστυχώς, ζούµε στην Ελλάδα του «πάµε κι όπου βγει». 

Και µια αναφορά στον Έβρο. Οι ακρίτες του Έβρου ταλανίζο-
νται εδώ και χρόνια από την αδιαφορία του κράτους, τις υβριδι-
κές απειλές της Τουρκίας, τις ορδές των παράνοµων µεταναστών
και τη µαφία των διακινητών, τις ανάλογες κλοπές και λεηλασίες
του τόπου τους, αλλά και εσχάτως την τεράστια οικολογική και
οικονοµική καταστροφή που προκάλεσε η πυρκαγιά που έκαψε
τον νοµό για δεκαεπτά ολόκληρες ηµέρες. Τα εννιακόσιες χιλιά-
δες στρέµµατα καµένου δάσους και καλλιεργειών αποτελούν τε-
ράστιο πλήγµα για τον πολύπαθο λαό του Έβρου. 

Η Κυβέρνηση πιάστηκε, κατά το κοινώς λεγόµενο, «µε την γίδα
στην πλάτη», όταν η Ελληνική Ορνιθολογική Εταιρεία κατήγγειλε
πως υπήρχε σχέδιο εγκατάστασης αιολικών πάρκων ακόµη και
σε προστατευόµενη περιοχή «NATURA» του Έβρου µε τις ευλο-
γίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Αν δεν είχε
γίνει η καταγγελία που προκάλεσε σάλο στην κοινωνία, οι ανεµο-
γεννήτριες θα ξεφύτρωναν πάνω στις στάχτες του δασικού µας
πλούτου, επειδή κάποιοι έχουν την πρεµούρα να κάνουν µπίζνες
στα αποκαΐδια. Για να ρίξει στάχτη στα µάτια του λαού, η Κυβέρ-
νηση ανέστειλε την υλοποίηση των έργων µέχρι ένα έτος, προ-
φανώς για να ξεχαστεί το θέµα έως ότου πάρουν και πάλι µπρος

οι επενδυτικές «φαγάνες». Ο Έβρος κατακάηκε λόγω της επιτε-
λικής αχρηστίας των αρµόδιων πολιτικών, αλλά η ευλογηµένη
φύση έχει πάντα τους µηχανισµούς της για να ανακάµπτει από
τις στάχτες, αρκεί να µην την εµποδίζει η ανθρώπινη απληστία. 

Ακόµα πιο θαυµαστούς µηχανισµούς βιολογικής συνέχειας
έχει ο άνθρωπος µε κάθε γέννηση να είναι µια συνταρακτική απο-
κάλυψη της ευεργεσίας του Θεού. Αυτή την ευεργεσία, όµως,
την απαρνείται η πολιτική εξουσία και, δυστυχώς, και ο ελληνικός
λαός εν πολλοίς. Και αν ο Έβρος κάηκε µια φορά από τις υλικές
φλόγες, το έθνος µας καίγεται κάθε µέρα τις τελευταίες δεκαε-
τίες από το ολοκαύτωµα του δηµογραφικού. Δίχως πολιτική βού-
ληση και δίχως κοινωνική ευαισθητοποίηση για να αντιµετωπιστεί
η µάστιγα της υπογεννητικότητας, ο Έβρος έγινε το σηµείο
µηδέν του δηµογραφικού µας θανάτου. Η ερήµωση που λαµβάνει
χώρα στον Έβρο είναι τέτοιας κλίµακας που η κατάσταση κρίνε-
ται πλέον µη αναστρέψιµη. Σε είκοσι µε τριάντα χρόνια από σή-
µερα προβλέπεται ότι ο Έβρος θα µετατραπεί σε έρηµη γη χωρίς
ελληνική παρουσία, αφού οι δηµοτικές ενότητες της Θράκης θα
έχουν ερηµώσει πλήρως από µόνιµους κατοίκους και θα έχουν
αποµείνει Έλληνες µόνον στα αστικά κέντρα του νοµού. 

Μια έρευνα από τους καθηγητές Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας
κ.κ. Βύρωνα Κοτζαµάνη και Βασίλη Παππά αποτυπώνει µε τα πιο
µελανά χρώµατα την πληθυσµιακή αποψίλωση των Ελλήνων στον
Έβρο. Τα στοιχεία αφορούν την εξαετία 2014 έως 2019. Σε αυτή
την εξαετία τα φυσικά ισοζύγια γεννήσεων - θανάτων στην καλύ-
τερη περίπτωση ήταν 1 προς 1 στην Αλεξανδρούπολη και 1 προς
1,25 στην Ορεστιάδα, περίπου µία γέννηση για κάθε θάνατο. Το
µεγάλο δράµα όµως συµβαίνει στα χωριά. Στην πιο δεινή δηµο-
γραφική κατάσταση βρίσκεται η Δηµοτική Ενότητα Τριγώνου, κα-
τέχοντας το υψηλότερο αρνητικό ισοζύγιο γεννήσεων - θανάτων
µε 1 προς 18,5, µία γέννηση µε 18,5 θανάτους. Ένα πραγµατικά
εφιαλτικό νούµερο που θα έπρεπε να µας συγκλονίζει όλους. Για
κάθε νεογέννητο που έρχεται στη ζωή αντιστοιχούν δεκαοκτώ
µνήµατα σε κάποιο κοιµητήριο του Έβρου. Στη δεύτερη χειρό-
τερη θέση ακολουθεί η Δηµοτική Ενότητα Μεταξάδων µε 1 προς
12. Αναλυτικά έχουµε: Δηµοτική Ενότητα Μεταξάδων, όπως προ-
είπα, 1 προς 12. Δηµοτική Ενότητα Κυπρίνου 1 προς 9. Δηµοτική
Ενότητα Βύσσας 1 προς 6,4, του Ορφέα µε 1 προς 4, του Τυχε-
ρού µε 1 προς 3,6, του Σουφλίου µε 1 προς 3, των Φερών µε 1
προς 2,7, του Διδυµότειχου µε 1 προς 2, της Σαµοθράκης µε 1
προς 1,8, της Ορεστιάδα µε 1 προς 1,25 και µόνο στην Αλεξαν-
δρούπολη παρατηρείται ισορροπία µε 1 προς 1. 

Σε αυτά τα συνταρακτικά στοιχεία πρέπει να εκτιµήσουµε ότι
αφορούν την εποχή προ COVID που, όπως ξέρουµε, προκάλεσε
πολλούς θανάτους ηλικιωµένων. Εποµένως, από το 2020 έως τις
µέρες µας η κατάσταση είναι βέβαιο ότι έχει γίνει πολύ χειρό-
τερη. Ο Έβρος αποµένει ένα έρηµο και γυµνό πλέον πέρασµα
λαθροµεταναστών που και χάνει την ελληνική ταυτότητά του και
δεν προσφέρει πλέον καµµία δυνατότητα κάλυψης και απόκρυ-
ψης των αµυντικών θέσεων του Στρατού µας. Ο Έβρος καταρ-
ρέει σε δηµογραφικό, κοινωνικό, αναπτυξιακό και εθνικό επίπεδο.

Μετά από πέντε χρόνια στην εξουσία η Κυβέρνηση ακόµη δεν
έχει διαµορφώσει ένα εθνικό σχέδιο για να αποτρέψει την πλη-
θυσµιακή υποχώρηση µε στοχευµένα µέτρα στις περιοχές της
Ελλάδας που έχουν άµεση ανάγκη δηµογραφικής ενίσχυσης,
όπως είναι ο Έβρος. Και, βέβαια, το δηµογραφικό είναι το υπ’
αριθµόν ένα πρόβληµα της πατρίδας µας. Μέσα στα δεκατέσ-
σερα µνηµονιακά χρόνια έντεκα πόλεις θα λέγαµε ότι διαγράφη-
καν από τον χάρτη. Πεντακόσιες εβδοµήντα έξι χιλιάδες άτοµα
η µείωση του πληθυσµού µας. Και για ποιες πόλεις µιλάµε, τι µε-
γέθους; Έντεκα πρωτεύουσες νοµών, όπως είναι η Δράµα, η Αλε-
ξανδρούπολη, η Καβάλα, η Καλαµάτα, η Κοζάνη, τα Γιάννενα, η
Καρδίτσα, η Χαλκίδα, τα Χανιά, οι Σέρρες και η Κόρινθος, είναι
σαν να χάθηκαν από τον χάρτη. 

Να φανταστείτε, κύριοι συνάδελφοι, να πας να επισκεφτείς τις
πόλεις που προανέφερα και να δεις µόνο ερείπια χωρίς τους πο-
λίτες και τους ανθρώπους της. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, όταν ένα έθνος αιµορραγεί δηµογρα-
φικά σε αρκετές ακριτικές περιοχές, η λογική λέει ότι πρώτα θα
περιδέσεις εκείνες τις πληγές που αιµορραγούν περισσότερο και
µια τέτοια πληγή αναµφίβολα είναι ο Έβρος, που πλέον έχει κα-
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κοφορµίσει και έχει γίνει γάγγραινα που οδηγεί σε εθνικό ακρω-
τηριασµό. 

Και, όµως, δεν γίνεται τίποτα το εξειδικευµένο σε σχέση µε την
πληθυσµιακή ανάκαµψη του Έβρου. Τίποτε δεν γίνεται για τη µε-
γάλη φυγή των νέων από τις ακριτικές περιοχές. Τίποτε δεν γίνε-
ται για να δοθούν ισχυρά κίνητρα στα νέα ζευγάρια για να µεί-
νουν στον τόπο τους και να συνεχίσουν εκεί τον ευλογηµένο
κύκλο της ζωής. Τίποτε δεν γίνεται σε επίπεδο υποδοµών και θέ-
σεων εργασίας για να κρατηθεί όρθια η οικονοµία του Έβρου και
να γίνει πιο θρεπτικός ο τρόπος ζωής εκεί.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι η πρώ-
τη φορά στην ιστορία µας που µείναµε λίγοι. «Από λίγη µαγιά του
Ελληνισµού…», να θυµηθούµε και τον στρατηγό Μακρυγιάννη,
«…τρώνε, τρώνε, τρώνε από εµάς, αλλά µένει και µαγιά» σε
εκείνο τον περίφηµο διάλογο µε τον Γάλλο ναύαρχο, τον Δεριγνί,
τον Ντερνύς, όπως τον ονόµαζε ο στρατηγός. Από λίγη µαγιά,
λοιπόν, του Ελληνισµού έχει αναστηθεί επανειληµµένως το έθνος
µας. Ίσως, όµως -και ας προσεχθεί αυτό- είναι η πρώτη φορά
που µείναµε τόσο αποξενωµένοι και παγερά αδιάφοροι για το θε-
όσδοτο δώρο της ζωής. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε, και για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο τώρα έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Μητσοτάκης µήπως φοβήθηκε ότι θα του δώσω
πάλι κάποια φωτογραφία και έφυγε; Αν είναι, διαβεβαιώστε τον
ότι δεν του έχω φέρει φωτογραφία αυτή τη φορά, του έχω φέρει
ανθρώπους οι οποίοι παρακολουθούν τη συνεδρίαση και αναρω-
τιούνται. Θα πω σε λίγο ποιοι είναι αφού πρώτα µιλήσω για τη
συγκυρία στην οποία γίνεται αυτή η συζήτηση. 

Είµαστε πια 22 Νοεµβρίου. Κοντεύουν να συµπληρωθούν τρεις
µήνες από τις καταστροφικές πληµµύρες. Έχουν συµπληρωθεί
τέσσερις µήνες, πέντε µήνες από την έναρξη των φοβερών πυρ-
καγιών που έπληξαν τη χώρα και από την έναρξη του µαρτυρίου
των πληγέντων, των πυρόπληκτων και στη συνέχεια των πληµµυ-
ροπαθών οι οποίοι για άλλη µια φορά αφήνονται στη µοίρα τους
χωρίς προστασία. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µαζί µας σήµερα είναι προ-
σκεκληµένοι της Πλεύσης Ελευθερίας πυρόπληκτοι από το Μάτι
που αναρωτιούνται γιατί κρατάτε ακόµα στις θέσεις τους πρό-
σωπα που ενέχονται στο έγκληµα που διαπράχθηκε εις βάρος
τους. Αναρωτιούνται γιατί ο συντονιστής του ελικοπτέρου των
εναέριων µέσων που εγκατέλειψε το Μάτι την περιοχή την ώρα
που έµπαινε η πυρκαγιά στον Νέο Βουτζά είναι τρίτος τη τάξει
στην Πυροσβεστική επί του κ. Μητσοτάκη. Και αναρωτιούνται
ακόµη γιατί έγινε αρχηγός της Πυροσβεστικής ο επικεφαλής της
ΕΜΑΚ, που έκανε περίπου πέντε ώρες να φτάσει στο Μάτι όταν
εκλήθη. Ο κ. Λάµπρης και ο κ. Κολοκούρης είναι αυτοί. 

Είναι µαζί µας πληµµυροπαθείς από τον Βλοχό Καρδίτσας, που
αναρωτιούνται γιατί κάνατε πάνω από δύο µήνες ακόµη και να
ασχοληθείτε µε τις αποζηµιώσεις τους, ακόµη και να ενεργήσετε
στοιχειωδώς για να περισυλλεγούν τα κουφάρια των ζώων που
χάθηκαν. Είναι µαζί µας πληµµυροπαθείς από τον Βλοχό Καρδί-
τσας που αναρωτιούνται γιατί ο κ. Πρωθυπουργός δεν εµφανί-
στηκε ούτε µία φορά για να απαντήσει στις επίκαιρες ερωτήσεις
που του κατέθεσα για τον Βλοχό Καρδίτσας µε θέµα: «Η εγκατά-
λειψη της Θεσσαλίας και η ανθρωπιστική κρίση στον Βλοχό Καρ-
δίτσας», όπου περιγράφεται ότι τριάντα πέντε µέρες µετά την
πρώτη πληµµύρα, αυτά στις 16 Οκτωβρίου, πριν από περισσό-
τερο από ένα µήνα, κανένα σπίτι δεν ήταν ούτε είναι κατοικήσιµο
ούτε και µπορεί να αποκατασταθεί. Στο χωριό δεν υπήρχε ούτε
πόσιµο νερό ούτε ρεύµα. Το χωριό ήταν βουτηγµένο ακόµη στη
λάσπη και δεν είχαν περισυλλεγεί τα νεκρά ζώα που οι κάτοικοι
είχαν συγκεντρώσει σε συγκεκριµένο σηµείο. Δεν είχαν περισυλ-
λεγεί ούτε τα απορρίµµατα. Υπήρχε ένα κουφάρι προβάτου σε
στέγη, υπήρχε ένας κάδος απορριµµάτων σε άλλη στέγη. Σαρά-
ντα µία οικογένειες δεν είχαν λάβει καµµία αρωγή. Οι κάτοικοι
κοιµούνταν σε ράντζα. Καµµία επίσηµη ενηµέρωση δεν είχαν

ούτε και έχουν για το άµεσο µέλλον.
Την καταθέτω στα Πρακτικά, κατατεθείσα 16 Οκτωβρίου του

2023. Δεν ήρθε ο κ. Πρωθυπουργός για να απαντήσει.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Την ξανακατέθεσα στις 23 Οκτωβρίου του 2023 επικαιροποι-
ηµένη. Την καταθέτω στα Πρακτικά. Δεν ήρθε ο κ. Πρωθυπουρ-
γός για να απαντήσει. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Την ξανακατέθεσα στις 30 Οκτωβρίου του 2023. Την καταθέτω
και στα Πρακτικά. Δεν ήρθε ο κύριος Πρωθυπουργός για να απα-
ντήσει.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Την ξανακατέθεσα στις 6 Νοεµβρίου του 2023. Την καταθέτω
στα Πρακτικά. Δεν ήρθε ο κ. Πρωθυπουργός για να απαντήσει. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι µαζί µας, επίσης, εποχικοί πυροσβέστες που διερωτώνται
γιατί ο κ. Πρωθυπουργός θεωρεί ότι είναι άδικα δοσµένα χρή-
µατα τα χρήµατα που θα χρειαστεί να δώσει το ελληνικό κράτος,
αν τους µονιµοποιήσει, ενώ αυτή τη στιγµή βρίσκονται στο Τα-
µείο Ανεργίας και σε δυόµιση µήνες θα βρίσκονται πραγµατικά
άνεργοι. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός είπε στην προηγούµενη συζήτηση
εδώ στη Βουλή ότι είναι κακή χρήση των πόρων το να µονιµοποι-
ήσει δυόµισι χιλιάδες εποχικούς πυροσβέστες εκπαιδευµένους,
πολλοί από τους οποίους συµπλήρωσαν τώρα και την πενταετία
και είναι η πρώτη γραµµή άµυνας και για τη δασοπυρόσβεση,
αλλά θα µπορούσαν να είναι και η πρώτη γραµµή άµυνας και
κατά τους χειµερινούς µήνες, διότι η κλιµατική κρίση σηµαίνει ότι
δεν υπάρχει ούτε εποχικότητα ούτε, βέβαια, ένα εξάµηνο στο
οποίο η Πυροσβεστική δεν είναι απαραίτητη. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός, όµως, δεν ήρθε να απαντήσει ούτε
στις ερωτήσεις που του έκανα για τον Έβρο και για τη Δαδιά: «Η
πολιτική της Κυβέρνησης για την προστασία του δασικού πλού-
του της χώρας, οι ευθύνες για το ολοκαύτωµα που συντελέστηκε
το τελευταίο δίµηνο και οι αιτίες που οδήγησαν στην καταστροφή
του Εθνικού Δρυµού της Δαδιάς». 

Τον ρώτησα µε βάση ποια στοιχεία δήλωσε στη Βουλή ότι είναι
ανεδαφική, παράλογη και από άλλο πλανήτη η αξίωση προστα-
σίας και των εβδοµήντα εκατοµµυρίων στρεµµάτων δασικής
έκτασης στην πατρίδα µας και µε ποια λογική, την ίδια ώρα που
αρνείται να µονιµοποιήσει τους εποχικούς πυροσβέστες, την ίδια
στιγµή που αποδεδειγµένα οι πυροσβέστες -εποχικοί και µόνιµοι
της πρώτης γραµµής, όχι αυτοί των γραφείων και των συρταριών
αλλά αυτοί που µάχονται- δρουν στα όρια των δυνάµεών τους,
για ποιον λόγο εκείνη την ώρα περιφρονεί την ενίσχυση του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος.

(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα ο Πρόεδρος της
Κυβέρνησης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης) 

Όταν, λοιπόν, τον ρώτησα για όλα –καλώς ήρθατε, κύριε Πρω-
θυπουργέ,- δεν ήρθε να απαντήσει. 

Στις 4-9-2023, κύριε Πρωθυπουργέ, η πρώτη επίκαιρη ερώτησή
µου προς εσάς για τη Δαδιά και τον Έβρο. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 6 Σεπτεµβρίου του 2023, δηλώσατε ότι θα ξεκινήσετε να
απαντάτε σε επίκαιρες ερωτήσεις από 29 Σεπτεµβρίου του 2023.
Ξέρετε πότε ήταν αυτό. Ήταν πριν δύο µήνες αλλά δεν έχετε
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έρθει να απαντήσετε ούτε µία φορά σε ερωτήσεις του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου. 

Δεν ήρθατε να απαντήσετε ούτε και σε αυτές τις ερωτήσεις
που σας έχω κάνει: 

Στις 16-10-2023 και πάλι για τις πυρκαγιές και πάλι για τον
Έβρο και για τη Δαδιά. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 23-10-2023 και πάλι για τις πυρκαγιές και πάλι για τον
Έβρο και για τη Δαδιά. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 30-10-2023 και πάλι για τις πυρκαγιές και πάλι για τον
Έβρο και για τη Δαδιά. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 6-11-2023 και πάλι για τον Έβρο και τη Δαδιά και τις πυρ-
καγιές. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Πρωθυπουργέ, σας έχω καταθέσει εννέα επίκαιρες ερω-
τήσεις για τη Θεσσαλία, για τον Έβρο και για τη Δαδιά. Δεν ήρ-
θατε να απαντήσετε ούτε σε µία, και σήµερα µας είπατε ότι
εµφανιστήκατε γιατί σας έκανε επίκαιρη ερώτηση τον Νοέµβριο
το ΠΑΣΟΚ και κάτι σας έκανε, επίσης, τον Νοέµβριο και ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Είναι ξεκάθαρο ότι επιλέγετε ως αντιπάλους σας το ΠΑΣΟΚ
και τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά να ξέρετε ότι η πραγµατική µας δύναµη και
η πραγµατική σας Αντιπολίτευση, αυτή που µιλάει µε τους αν-
θρώπους, για τους ανθρώπους αυτής της χώρας, είµαστε εµείς
και θα συνεχίσουµε να είµαστε εµείς όσο και αν αυτό σας φέρνει
σε δύσκολη θέση, όσο κι αν σας φέρνει σε δύσκολη θέση η πα-
ρουσία των ανθρώπων που σας ακούνε σήµερα να λέτε αυτά που
λέτε, τα ίδια, δηλαδή, που είπατε το 2021 µετά την εθνική κατα-
στροφή στην Εύβοια, τα ίδια που είπατε το 2020, µετά τον «Ιανό»,
τα ίδια που λέτε τελικά κάθε φορά. 

Και θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι δεν µπορείτε σήµερα, το
2023, να έρχεστε και να µας λέτε ότι η χώρα υφίσταται κλιµατική
επίθεση ή, όπως είπατε τον Ιούλιο, ότι  είµαστε σε άµυνα. Γιατί
τα ίδια είπατε το 2021 µετά την Εύβοια. 

Και ξέρετε, επίσης, τι άλλο είπατε τότε; Είπατε «ζητώ συγγνώ-
µη εγώ πρώτος». Και σήµερα ξέρετε τι είπατε; «Εγώ θα είµαι ο
τελευταίος που θα πω ότι όλα είναι καλώς καµωµένα». 

Μα, αν πρώτος, κύριε Μητσοτάκη, ζητάτε συγγνώµη και είστε
ο τελευταίος που θα πείτε ότι δεν υπάρχουν ευθύνες, µήπως είναι
η ώρα να αναλάβετε αυτές τις ευθύνες και η συγγνώµη να απο-
κτήσει περιεχόµενο; Διότι αυτό το οποίο βιώνει αυτή η χώρα είναι
ότι, δυστυχώς, κανείς ποτέ δεν λογοδοτεί, κανείς ποτέ δεν ανα-
λαµβάνει τις ευθύνες του, κανείς ποτέ δεν δίνει λογαριασµό
όπως δεν το κάνατε ούτε και εσείς σήµερα. 

Ακούστηκαν πολλοί πολιτικοί Αρχηγοί να αναφέρουν εκείνο
που συχνά αναφέρω στις οµιλίες µου. Έχετε, δυστυχώς, κατα-
φέρει όχι απλώς να ζούµε στη χώρα του «πάµε και όπου βγει»
αλλά να συµπεριφέρεστε σαν να µην τρέχει τίποτε. Έχετε κατα-
λήξει, δυστυχώς, από κάθε καταστροφή να σας σώζει η επόµενη. 

Έχετε, δυστυχώς, έρθει σε εκείνο το πολύ δυσχερές σηµείο
να είναι ορατό, κύριε Μητσοτάκη, αυτό που σκέφτεστε σε κάθε
καταστροφή: Αν ήταν κόµικ η εικόνα που θα περιέγραφα, θα έδει-
χνε τα µάτια του κόµικ µε δολάρια. 

Είµαστε στο σηµείο όπου το «πάµε και όπου βγει» το έχετε µε-
τατρέψει στο «πάµε και όσα φάµε». Διότι το 2021, κύριε Μητσο-
τάκη, στην οµιλία σας στη Βουλή είπατε ότι υπάρχει ένα κονδύλι
1,8 δισεκατοµµυρίου ευρώ που ξεκινάει επίσης µε την πρόληψη
σε κεντρικό ρόλο. Το όλο σχέδιο ανασυγκρότησης τίθεται υπό

την εποπτεία του Γραφείου του Πρωθυπουργού. «Και είµαι βέ-
βαιος» –λέτε παρακάτω- «ότι τούτη η δοκιµασία θα γίνει ευκαι-
ρία». Βλέπετε, λοιπόν, ευκαιρίες σε κάθε καταστροφή. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι συγγνώµες σας είναι συνδεδεµένες µε τα κονδύλια και τα
ίδια είπατε και στην οµιλία σας το 2021 µετά την εθνική κατα-
στροφή στην Εύβοια. Είπατε ότι σε µία πύρινη επίθεση που η
χώρα είχε να βιώσει πολλά χρόνια, κατορθώσαµε να µη θρηνή-
σουµε θύµατα… 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
-εσείς τα χρήµατα θρηνείτε, ναι- …αν και χάσαµε τον Βασίλη,

έναν ηρωικό εθελοντή. Αλλά καταστράφηκε ένα πολύ µεγάλο
κοµµάτι δασικού πλούτου λίγο παραπάνω από ένα εκατοµµύριο
στρέµµατα πρασίνου –αυτά είπατε το 2021- και αυτό είναι το
πικρό κόστος –αυτά είπατε το 2021-, αλλά µετά διαβεβαιώσατε
ότι έχετε εξασφαλίσει κονδύλια από το ταµείο ανάκαµψης και
όλα θα γίνουν καλά. 

Κύριε Μητσοτάκη, αναλάβατε Πρωθυπουργός στις 8 Ιουλίου
του 2019. Συστήσατε το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας ως την πανάκεια µε 1,8 δισεκατοµµύριο ευρώ
υπό την δική σας ευθύνη το 2021.

Ξέρετε πόσα εκατοµµύρια στρέµµατα έχουν καεί από το 2021;
Δεν θα σας πω από το 2019. Εσείς ξέρετε; Τρία εκατοµµύρια
τριακόσιες ογδόντα πέντε χιλιάδες. Ξέρετε πόσα εκατοµµύρια
στρέµµατα έχουν καεί σε ολόκληρη τη Μεταπολίτευση; Δεκαεν-
νέα εκατοµµύρια τριακόσιες είκοσι τρεις χιλιάδες. Δηλαδή το
17,5% των απωλειών σε δάση έχουν σηµειωθεί την τελευταία
τριετία, κύριε Μητσοτάκη. Και αυτός ο απολογισµός δεν µπορεί
να µη γίνεται, όταν καλείτε εσείς τη Βουλή, στην οποία δεν έρχε-
στε διαφορετικά, για να την ενηµερώσετε –υποτίθεται. 

Τώρα, επειδή την προηγούµενη φορά µε ρωτήσατε ποια είµαι
εγώ που τα λέω αυτά, και υπερασπιστήκατε ως άλλος Τσίπρας
τους κατηγορούµενους για το Μάτι, λέγοντάς µου να µην προ-
σβάλλω το τεκµήριο αθωότητας, εγώ που τα λέω αυτά, κύριε Μη-
τσοτάκη, είµαι εκείνη που κατέθεσα στον Υπουργό Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας την πρώτη επίκαιρη ερώτηση,
πριν πιάσουν οι πυρκαγιές στις 17 Ιουλίου 2023, λέγοντας «Ποτέ
ξανά; Έχετε κάνει αυτά που πρέπει για να µην ξαναέχουµε Μάτι;
Ή βάζετε πυροσβέστες να οδηγούν τα ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ;
που ήταν µία από τις πρώτες πράξεις σας». Και ήρθε ο Υφυπουρ-
γός σας, ο κ. Τουρνάς, να µου απαντήσει ενώ είχε πιάσει η φωτιά
στη Ρόδο και ήταν απελπισµένος ο κόσµος, ότι είναι όλα καλώς
καµωµένα.

Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Είµαι εκείνη που σας κατέθεσα δεύτερη επίκαιρη ερώτηση στις
24-7-2023, «Η πυρκαγιά στη Ρόδο και η εµπειρία της Εύβοιας»,
γιατί είµαι ταυτόχρονα εκείνη που βρισκόµουν στη βόρεια Εύβοια
όταν την είχατε εγκαταλείψει επί δέκα µέρες σε καθεστώς
άπνοιας, όπως εγκαταλείψατε τη Ρόδο. Στην επίκαιρη αυτή ερώ-
τηση πάλι Υφυπουργό στείλατε να απαντήσει για το τι είχε γίνει,
ποια ήταν τα αίτια της καταστροφής, ποια µέτρα είχαν ληφθεί για
την αντιπυρική περίοδο στη Ρόδο, ποια η οργάνωση, ποια σχέδια
εφαρµόστηκαν.

Την καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα ερώτηση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ήρθε ο κ. Τουρνάς να µας πει ότι είχε κάνει τα σχέδια, ήταν
όλα καλώς καµωµένα αλλά είναι αυτή η άτιµη η κλιµατική κρίση.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
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(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άσχετο εντελώς θα είναι ότι ο υπεύθυνος για τη βόρειο Εύβοια
ήταν ο ίδιος που ήταν υπεύθυνος και για τη Ρόδο.

Είµαι εκείνη που σας κατέθεσα επίκαιρη ερώτηση για την προ-
στασία της υγείας των κατοίκων στη Θεσσαλία, αυτή την επίκαιρη
ερώτηση στην οποία περιέγραφα ότι οι άνθρωποι δεν έχουν νερό
ούτε να πιούν ούτε να πλυθούν, για να πάρω την απάντηση της
κ. Αγαπηδάκη –το καταθέτω στα Πρακτικά και αυτό- ότι το νερό
στον Βόλο δεν ήταν πόσιµο ούτε πριν τις πληµµύρες.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είµαι εκείνη που πήγα στον Παλαµά Καρδίτσας, είδα τους πυ-
ροσβέστες να κοιµούνται στα αυτοκίνητά τους, όπως οι πυρο-
σβέστες που επέστρεφαν από τη Ρόδο κοιµόντουσαν στα τραπέ-
ζια των πλοίων -τόσο πολύ τους εκτιµάτε, όταν τους λέτε ήρωες
και τους χειροκροτάτε- µου αφηγήθηκαν πώς τους πήραν ξενυ-
χτισµένους επί µέρες στις φωτιές του Έβρου να τους φέρουν
στις πληµµύρες της Καρδίτσας.

Χωρίς εξοπλισµό, χωρίς µία σωσίβια λέµβο, κύριε Μητσοτάκη,
η Πυροσβεστική Υπηρεσία Παλαµά, η οποία καταστράφηκε και
πληµµύρισε, αλλά δεν είπατε τίποτα για όλα αυτά στην οµιλία
σας.

Είµαι εκείνη που σας κατέθεσε επίκαιρη ερώτηση για τις πληµ-
µύρες στη Θεσσαλία και το σχέδιο Πολιτικής Προστασίας και ει-
δικότερα για τον Παλαµά Καρδίτσας. Και σας ρωτώ γιατί το «112»
εστάλη µε καθυστέρηση. Γιατί συνάντησα παιδιά να λένε «σώ-
σαµε τον παππού µας, αγωνιούµε, δεν θέλουµε να φύγουµε από
τον τόπο µας γιατί δεν ξέρουµε τι άλλο θα συµβεί»; Γιατί έµειναν
άνθρωποι στις στέγες δύο και τρεις µέρες; Γιατί µια γυναίκα πα-
ρέδωσε το λίγων ηµερών παιδί της σε έναν στρατιωτικό σε από-
λυτο σκοτάδι σε πληµµυρισµένη περιοχή από τη στέγη του
σπιτιού της;

Είµαι εκείνη που σας κατέθεσε άλλη επίκαιρη ερώτηση, «Η
ανυπαρξία αντιπληµµυρικών υποδοµών στη Θεσσαλία», στις 11-
9-2023. Εκεί ήρθε ο κ. Ταχιάος, γιατί µόνο Υφυπουργούς στέλ-
νετε και ξέρετε τι µου είπε; Γιατί σας άκουσα να λέτε ότι λει-
τούργησαν όλα τα αντιπληµµυρικά έργα.

Κύριε Μητσοτάκη, συνεννοηθείτε µε τον Υφυπουργό σας, ξέ-
ρετε τι µου είπε; «Τώρα το Υπουργείο Υποδοµών ενεπλάκη µόνο
στα έργα αποκατάστασης του «Ιανού». Στα έργα αποκατάστασης
του «Ιανού» δεν υπήρχε ούτε ένα αντιπληµµυρικό έργο, εκτός
από κάποιες πολύ µικρές παρεµβάσεις µέσα στα δίκτυα για την
προστασία της γέφυρας στο Μουζάκι από τα νερά του ποταµού
Πάµισου. Αυτό µόνο, δεν υπήρχαν άλλα αντιπληµµυρικά έργα!».
Αυτό λέει ο δικός σας Υφυπουργός που ήρθε αντί του κ. Κικίλια.

Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Τελικώς τα αντιπληµµυρικά έργα λειτούργησαν, αλλά η Θεσ-
σαλία πληµµύρισε, ή δεν υπήρχε ούτε ένα αντιπληµµυρικό; Και
αν δεν υπήρχε ούτε ένα αντιπληµµυρικό, πού πήγαν τα χρήµατα
τα οποία εξαγγείλατε; Στην οµιλία σας στη Βουλή είπατε ότι εί-
χατε δώσει 1 δισεκατοµµύριο ευρώ για τον «Ιανό». Πού πήγαν τα
χρήµατα αυτά;

Άλλη επίκαιρη ερώτηση στις 18-9-2023 προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών, «Η εταιρεία «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» και ο κ. Αγο-
ραστός». Ρωτώ αν θα αποκηρύξει η Κυβέρνηση τον κ. Αγοραστό.
Μας απαντήσατε µε τον καλύτερο τρόπο, τον υποστηρίξατε και
µαυρίστηκε και ήταν η πρώτη ρωγµή στην αλαζονεία σας. Τον
υποστηρίξατε, όµως, µολονότι δήλωνε ότι δεν ξέρει πόσα λεφτά
έχει πάρει και τι τα έχει κάνει από το κρατικό χρήµα, από το δη-
µόσιο χρήµα, από τα χρήµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. «Θα
αναζητηθούν ευθύνες;», τον ρωτώ και µου απαντάει «όχι, βέβαια,

δεν θα αναζητηθούν ευθύνες. Γιατί να αναζητηθούν; Δεν έχουµε
κάποια ένδειξη για να αναζητηθούν ευθύνες».

Τα καταθέτω και αυτά στα Πρακτικά, να ενηµερωθείτε µε την
ησυχία σας.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ελπίζω µόνο να µη φύγετε µετά τη δευτερολογία σας, όπως
κάνατε στην άλλη διαδικασία που προκαλέσατε, για να µπορέ-
σετε να ακούσετε και τις δικές µας απαντήσεις.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Έχει και τριτολογία!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Άλλη επίκαιρη ερώτηση: Ερωτάται ο Υπουργός Κλιµα-
τικής Κρίσης για τις δηλώσεις σας στη ΔΕΘ, κύριε Μητσοτάκη,
όπου πήγατε και είπατε ότι «ευτυχώς, δεν είχαµε πολλές απώ-
λειες ανθρώπινων ζωών» -δεκαεπτά άνθρωποι δεν είναι πολλοί,
είναι λίγοι καθ’ υµάς- «και δεν περιµέναµε να χαθούν τόσα ζώα
ούτε φανταζόµασταν ότι θα πρέπει να τα περισυλλέξουµε». Αυτά
είπατε στη ΔΕΘ. Ρώτησα για τις δηλώσεις σας, πάλι ήρθε ο Υφυ-
πουργός για το αν ήταν λίγες οι ανθρώπινες ζωές, το καταθέτω
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέ-
ντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Δεκαεπτά ανθρώπινες ζωές, κύριε Πρωθυπουργέ, στις πληµ-
µύρες, είκοσι οκτώ ανθρώπινες ζωές στις πυρκαγιές, που, βέ-
βαια, τις είκοσι δεν τις µετράτε το ίδιο.

Ακούσαµε και την ΕΡΤ που είναι υπό την ευθύνη του Πρωθυ-
πουργικού Γραφείου να λέει «ευτυχώς, δεν θρηνήσαµε ανθρώπι-
νες ζωές εκτός από κάτι δύστυχους». Ακούσαµε και εσάς να λέτε
στις 31 Αυγούστου ότι οι µετανάστες που κάηκαν ήταν αυτοί που
βάλανε την πυρκαγιά, αυτοί που βάλανε τη φωτιά. Είναι, δυστυ-
χώς και αυτό καταγεγραµµένο στα Πρακτικά της οµιλίας σας.

Κύριε Μητσοτάκη, κύριε Πρωθυπουργέ, σας είδα να χαµογε-
λάτε όταν σας ξεναγούσε ο κ. Μπέος στον Δήµο Βόλου και να
τους λέτε «εδώ δεν είχατε µπουρίνια». Σας είδα να πηγαίνετε να
ζητάτε βοήθεια στο Στρασβούργο, χαµογελαστός και περιχαρής
για την οικονοµία µας που είναι τόσο κραταιή. Σας είδα και σή-
µερα να µας λέτε ότι τελικώς πρέπει να φταίνε αυτοί που δεν
έχουν ασφαλίσει τις περιουσίες τους, αλλά και οι αγρότες που
έχουν εισπράξει πολλές αποζηµιώσεις, περισσότερες από αυτά
που έχουν οι ίδιοι εισφέρει.

Νοµίζω ότι θα έπρεπε να ασχοληθείτε µε τους ανθρώπους
αυτής της χώρας. Θα πρέπει -και σας το λέω µε ειλικρίνεια- να
ασχοληθείτε µε τους ανθρώπους. Η χώρα είναι πρώτα από όλα
οι άνθρωποί της.

Αν κοιτούσατε στα µάτια την ενενηντάχρονη γιαγιά που φιλο-
ξενείτο στον ξενώνα της Καρδίτσας στη δύση του βίου της να
µου λέει µε πόνο «δεν µε άφησαν να σώσω τα ζώα µου, µπο-
ρούσα να τα σώσω», δεν θα λέγατε αυτά που λέτε σήµερα, ότι
θα βοηθήσετε τους ανθρώπους να αντικαταστήσουν τα ζώα.

Αν κοιτούσατε στα µάτια και µιλούσατε πραγµατικά, όχι επικοι-
νωνιακά, µε τους πραγµατικά πληγέντες, δεν θα ερχόσασταν σή-
µερα µε τέτοια οίηση να λέτε «οι πόροι του κράτους δεν είναι
ανεξάντλητοι και πρέπει να συνεισφέρουν οι αγρότες».

Και αν είχατε δει στα µάτια τους ανθρώπους που έχασαν δι-
κούς τους ανθρώπους, αλλά και αυτούς που σώθηκαν από του
χάρου τα δόντια χωρίς καµµία δική σας πρόνοια, δεν θα λέγατε
«δεν ήταν και πολλές οι ανθρώπινες ζωές». Τελικώς δεν δικαιο-
λογούνται όλα σε αυτή τη ζωή ούτε αντικαθίστανται όλα ούτε
µπορείτε να ξεγλιστρήσετε από όλα. Γι’ αυτό θα µου επιτρέψετε
να κλείσω µε µία υπενθύµιση και µία ερώτηση. Και µιας και θα
πάρετε τον λόγο αµέσως µετά από εµένα, ελπίζω και να την απα-
ντήσετε.

Η υπενθύµιση είναι ότι στην προηγούµενη συνεδρίαση σας έχω
καταθέσει δέκα προτάσεις για να ανατάξετε κάπως την Πολιτική
Προστασία. Στις προτάσεις αυτές είναι να µονιµοποιήσετε τους
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πυροσβέστες, στις προτάσεις αυτές είναι να επανενεργοποι-
ήσετε τη Δασική Υπηρεσία και να δηµιουργήσετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, στο περιθώριο που µας
έχετε δώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ξέρετε, κανείς δεν
έχει ξεπεράσει σήµερα τον χρόνο πάνω από τα τριάντα λεπτά.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, αφού δεν είµαι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ να φρο-
ντίσουµε να κλείσουµε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για ποιον λόγο, όµως, µου το λέτε πριν τελειώσει ο χρό-
νος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας το λέω λίγο πριν
τα τριάντα λεπτά, γιατί όλοι σήµερα αυτοπεριορίστηκαν. Παρα-
καλώ! 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την προκαταβολική
ενηµέρωση.

Η όγδοη πρόταση ήταν να γίνει επιτέλους εξεταστική επιτροπή
στη Βουλή για τα ζητήµατα των διαχρονικών εγκληµάτων, η
ένατη πρόταση ήταν να στηρίξετε κατά προτεραιότητα τον
έλεγχο των εµπλεκοµένων δικαστών στην ατιµωρησία και η δέ-
κατη πρόταση ήταν η ακρόαση φορέων και των απλών ανθρώ-
πων. Τους έχουµε σήµερα εδώ. 

Τις δέκα συνολικά προτάσεις, για τις οποίες δεν θέλησε ο κύ-
ριος Πρόεδρος να ακουστούν, τις καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η ερώτησή µου, κύριε Μητσοτάκη -τα υπόλοιπα θα τα πω στη
δευτερολογία µου και ελπίζω να είστε ακόµα εδώ- έχει να κάνει
µε αυτό µε το οποίο ξεκίνησα, µε τη λογοδοσία, γιατί η ατιµωρη-
σία είναι που διαιωνίζει το έγκληµα και οδηγεί στην επανάληψή
του. Θα έρθετε στην εξεταστική επιτροπή για τα Τέµπη; Και θα
έρθει ο αρµόδιος Υπουργός σας, ο κ. Καραµανλής, που είναι αρ-
µόδιος και υπόλογος και για τις υποθέσεις που σήµερα κρίνονται,
για τα αντιπληµµυρικά στη Θεσσαλία; Θα περιµένω τις απαντή-
σεις σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Τον λόγο τώρα έχει για τη δευτερολογία του ο Πρωθυπουργός

και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Μητσοτάκης. 

Παρακαλώ, κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεν

νοµίζω ότι χρειάστηκε, κ. Κωνσταντοπούλου, να περάσουν πολ-
λοί µήνες στο Κοινοβούλιο για να θυµηθείτε τον παλιό σας εαυτό,
τον οποίο τουλάχιστον εµείς οι παλαιότεροι θυµόµαστε καλά από
την παρουσία σας στο Κοινοβούλιο, ειδικά το πρώτο εξάµηνο της
διακυβέρνησης της χώρας από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.

Όµως, µε ρωτήσατε ευθέως για ζητήµατα που αφορούν τη λο-
γοδοσία και επικαλεστήκατε για ακόµα µία φορά µε πολύ δρα-
µατικό και παραστατικό τρόπο τη µόνη κάτοχο του µονοπωλίου
της κοινωνικής ευαισθησίας ωσάν εµείς που εκπροσωπούµε το
41% του ελληνικού λαού να µη νοιαζόµαστε για τους ανθρώπους
και να αντιµετωπίζουµε τον ανθρώπινο πόνο µε κυνισµό ως ευ-
καιρία πλουτισµού -έτσι δεν είναι;-, ωσάν µόνο εσείς µε κάποιον
µαγικό τρόπο ενδεδυµένη το φωτοστέφανο της κατόχου της
απόλυτης ευαισθησίας να δικαιούστε να µιλάτε για τα ζητήµατα
αυτά, λες και η δικιά σας η καρδιά ραγίζει πιο πολύ, όταν βλέπετε
τον κατατρεγµένο που δοκιµάζεται από µία κρίση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, αντί να κινητοποιήσετε κανέναν εθελοντή, αναλώνετε

τον χρόνο σας σαν να γίνεται µια µηχανή παραγωγής κοινοβου-

λευτικών ερωτήσεων. Βάλτε το κόµµα σας λίγο. Δεν είδαµε πα-
ρόντες τους εθελοντές σας στις δύσκολες µέρες της Θεσσαλίας,
όταν συντάχθηκε η κοινωνία µε τον κρατικό µηχανισµό, να υπο-
στηρίξουν πολίτες οι οποίοι πραγµατικά δοκιµαζόντουσαν. Και
ναι, υπήρξαν πολίτες που πέρασαν πολύ µεγάλη ταλαιπωρία. Κά-
ποιο ελικόπτερο, όµως, στον Βλοχό ήρθε και πήρε αυτούς τους
πολίτες και τους οδήγησε στην ασφάλεια. Κάποιοι µερίµνησαν
µέσα σε αυτή την πρωτοφανή κρίση και πήγαν στα λασπωµένα
νερά στα οποία δεν µπορούσε να πάει καµµία λέµβος -καµµία
λέµβος!-, γιατί θα µπλόκαρε αµέσως η µηχανή και κολύµπησαν
µέσα σε αυτά τα νερά για να εκκενώσουν συµπολίτες µας. Όµως,
εσείς εκεί ως εθνικός εισαγγελέας κουνάτε πάντα το δάχτυλο σε
όλους, χωρίς να καταθέτετε καµµία απολύτως πρόταση. 

Είµαστε σοβαροί τώρα; Είναι προτάσεις αυτές που καταθέ-
σατε; Οι πέντε αφορούν κοινοβουλευτικό έλεγχο και τη δικαστική
αντιµετώπιση πολιτικών ζητηµάτων. Και τι µας είπατε; Να µονι-
µοποιήσουµε, πράγµα το οποίο γνωρίζετε πολύ καλά ως έγκριτη
νοµικός που είστε ότι δεν µπορούµε να κάνουµε, τους εποχικούς
δασοπυροσβέστες. Αυτή είναι η πρότασή σας. 

Λίγη αυτοσυγκράτηση, λοιπόν, κυρία Κωνσταντοπούλου. Δεν
έχετε κανένα µονοπώλιο ευαισθησίας και σίγουρα η διαδροµή
σας µέχρι στιγµής δεν δικαιολογεί να έρχεστε εδώ πέρα -δι-
καίωµά σας είναι- και να αναλώνετε όλη την οµιλία σας στο να
µας πείτε πόσες ωραίες ερωτήσεις καταθέσατε.

Είµαστε, λοιπόν, εδώ πέρα σε δεύτερη συζήτηση, κι εγώ για
ακόµα µια φορά παρών, όπως και οι Υπουργοί µας παρόντες στο
πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, όπως επιτάσσει ο Κανο-
νισµός της Βουλής, για να σας απαντάµε, όσο κι αν αυτό µερικές
φορές µπορεί να είναι επαναλαµβανόµενο, άχαρο, δεν θα πω
κουραστικό. Όµως, εν πάση περιπτώσει, ο καθένας επιλέγει τον
τρόπο µε τον οποίον τελικά πολιτεύεται.

Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα τα οποία έθεσαν οι επικεφαλής
των άλλων Κοινοβουλευτικών Οµάδων. Θα ξεκινήσω πρώτα µε
την τοποθέτηση του κ. Φάµελλου, τον οποίο σήµερα τον είδα ιδι-
αίτερα επιθετικό σε αντίθεση µε το πώς τον είχα συνηθίσει µέχρι
στιγµής, πιο ήπιο,. Η επιθετικότητά σας, κύριε Φάµελλε, ήταν
αντιστρόφως ανάλογη µε την πορεία των ποσοστών του κόµµα-
τός σας στις δηµοσκοπήσεις. Και αναρωτιέµαι εάν αυτή η ένταση
είχε να κάνει µε το γεγονός ότι οι παρόντες Βουλευτές σας σή-
µερα στη συζήτηση, ενός κόµµατος που υποτίθεται ότι κόπτεται
για την κοινοβουλευτική τάξη και τη συµµετοχή στις κοινοβου-
λευτικές διαδικασίες, µε το ζόρι ήταν οι µισοί. Εσείς κινδυνεύετε
να γίνετε κόµµα Black Friday, µείον 50%, αν συνεχίσετε έτσι! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, αφήνω στην άκρη τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε

το ύφος της αντιπαράθεσης και θέλω να έρθω λίγο στην ουσία
όσων είπατε. Κοιτάξτε, µας είπατε για ακόµα µία φορά -δεν θέλω
να ανατρέχω στο παρελθόν, αλλά εσείς χρησιµοποιήσατε αυτή
την επιχειρηµατολογία- ότι το 2019 µας είχατε παραδώσει όλα
τα εργαλεία. Έτσι δεν είπατε, κύριε Φάµελλε; Τα εργαλεία! Εί-
χαµε όλα τα µέσα, λοιπόν, στη διάθεσή µας για να µπορέσουµε
να αντιµετωπίσουµε την κλιµατική κρίση και να είµαστε πιο απο-
τελεσµατικοί από ό,τι µας χρεώνετε ότι ήµασταν. 

Αναρωτιόµουν, λοιπόν, τι είναι αυτά τα εργαλεία που µας πα-
ραδώσατε. Όταν κάποιος ακούει αυτή τη συζήτηση και τη συν-
δέει µε την Πολιτική Προστασία, σου λέει ότι εργαλεία θα µας
παρέδωσαν, όπως παραπάνω αεροπλάνα, παραπάνω πυροσβε-
στικά, συντονιστικά κέντρα, υποδοµές, πόρους, ταµεία από τα
οποία θα µπορούσαµε να εκταµιεύσουµε πόρους για να στηρί-
ξουµε την Πολιτική Προστασία. Τι απ’ όλα αυτά ισχύει, κύριε Φά-
µελλε; Να σας θυµίσω για µία ακόµα φορά ότι επί των ηµερών
σας η Πολιτική Προστασία ήταν µία γραµµατεία, ένα γραφείο σε
ένα ετοιµόρροπο κτήριο; Αυτά ήταν τα εργαλεία που µας παρα-
δώσατε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ή µήπως τελικά τα εργαλεία ήταν κάποιοι χάρτες πληµµυρών

-για τους οποίους θα µιλήσω στη συνέχεια, γιατί θα απαντήσω
σε κάποια εύλογα ερωτήµατα που έθεσε ο κ. Ανδρουλάκης- οι
οποίοι τελικά απεδείχθησαν προβληµατικοί, διότι δεν προέβλε-
ψαν µε καµµία ακρίβεια τελικά το πού είχαµε τα πληµµυρικά φαι-
νόµενα; Άρα για να καταλάβω, το εργαλείο το οποίο µας παρα-
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δώσατε για να αντιµετωπίσουµε τη µεγαλύτερη φυσική κατα-
στροφή που είδε ποτέ η χώρα ήταν ένας χάρτης. Επειδή, δηλαδή,
θα είχαµε τον χάρτη, θα µπορούσαµε να αντιµετωπίσουµε τον
«Ντάνιελ» και όλα θα γινόντουσαν µε έναν αυτοµατοποιηµένο
τρόπο, γιατί εσείς µετά από πέντε χρόνια µας παραδώσατε, αν
κατάλαβα καλά, έναν χάρτη. Έτσι δεν είναι; 

Αυτό είναι το εργαλείο, µια στρατηγική ή µια µελέτη από αυτές
που µε µεγάλη ευκολία αναθέτουµε και επιτρέψτε µου να ανοίξω
και µια παρένθεση, έτσι ασκώντας µια µικρή κριτική στη γραφει-
οκρατία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία πολλές φορές ανα-
γκάζει τις διοικήσεις -όχι µόνο στην Ελλάδα- να κάνουν δράσεις,
οι οποίες τελικά σπανίως έχουν κάποιο αποτέλεσµα. Άρα, αυτή
ήταν η προίκα σας και επειδή ακριβώς µας δώσατε αυτά τα ερ-
γαλεία, εµείς έπρεπε να τα αξιοποιήσουµε και µας κατακρίνετε
έτσι µε πολύ αυστηρό τρόπο για το τι κάναµε αυτά τα τεσσερά-
µισι χρόνια. 

Δεν θα σταθώ και πάλι στην επίκληση της αρχικής µου πρότα-
σης και παράκλησης. Αν εδώ υπάρχει κάποια πρόταση, ότι δη-
λαδή έπρεπε να κάνουµε κάτι διαφορετικό, να µας πείτε πώς. Και
αν έπρεπε να κάνουµε κάτι διαφορετικό, µε τι πόρους; Και ποιες
είναι οι επιλογές τελικά που θα έπρεπε να κάνουµε; Διότι, κυρία
Κωνσταντοπούλου, εσείς δηλαδή κοιτάτε τους πολίτες στα µάτια
και τους λέτε «µην ανησυχείτε λεφτόδεντρο υπάρχει, όσα λεφτά
θέλεις, εγώ θα στα δώσω».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και κατηγορείτε εµένα που λέω την αλήθεια, ότι δυστυχώς δεν

µπορεί να υπάρχουν πόροι, για να καλύψουµε όλες τις ανάγκες
και η δυσκολία πολλές φορές της άσκησης της πολιτικής, είναι η
κατανοµή περιορισµένων πόρων σε ατελείωτες ανάγκες. Ναι, γι’
αυτό η δουλειά µας είναι δύσκολη, αλλά ίσως γι’ αυτό εσείς είστε
στο 3% και εµείς έχουµε τη βαριά ευθύνη να κυβερνάµε τη χώρα
και να παίρνουµε αυτές τις δύσκολες αποφάσεις των δύσκολων
επιλογών που πρέπει να κάνει όποιος ασκεί εξουσία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα µιλήσω τώρα λίγο πιο αναλυτικά, απαντώντας στον κ. Αν-

δρουλάκη, γιατί θεωρώ ότι είπε µια σειρά από πράγµατα, τα
οποία έχουν περισσότερη ουσία και νοµίζω ότι αξίζει να αναδει-
χθούν.

Κατ’ αρχάς, κύριε Ανδρουλάκη, σωστά είπατε κατά την άποψή
µου ότι υπάρχει ένα λόµπι, το οποίο συστηµατικά έχει οικονοµικό
συµφέρον από το να αρνείται την πραγµατικότητα της κλιµατικής
κρίσης. Έχετε δίκιο σε αυτό το οποίο λέτε. Υπάρχουν πολλοί αρ-
νητές της κλιµατικής κρίσης. Κάποιοι βρίσκονται και στην Αί-
θουσά µας, αλλά δεν νοµίζω ότι εκπροσωπούν κάποιο λόµπι. Εδώ
µιλάµε, µάλλον, για φαντασιώσεις και δοξασίες, οι οποίες σί-
γουρα δεν έχουν καµµία επιστηµονική τεκµηρίωση. 

Όµως, θα πρέπει κατ’ αρχάς, να αναγνωρίσουµε όλες και όλοι
ότι δεν υπάρχει σοβαρός επιστήµονας σήµερα παγκοσµίως -και
να ασχολείται µε τα θέµατα αυτά- ο οποίος να µη βεβαιώνει ότι
υπάρχει πολύ γρήγορη ανθρωπογενής αύξηση της θερµοκρα-
σίας του πλανήτη αντίστοιχη µε αυτό το οποίο έχουµε δει σε άλ-
λους ιστορικούς κύκλους αύξησης της θερµοκρασίας, η οποία
συνδέεται ευθέως µε την αύξηση της συγκέντρωσης διοξειδίου
του άνθρακα στην ατµόσφαιρα, που µε τη σειρά του συνδέεται,
κυρίως, µε την καύση ορυκτών καυσίµων. 

Αυτή είναι µια πραγµατικότητα. Καλά κάνει ο κ. Ανδρουλάκης
και το αναδεικνύει, διότι πάνω σε αυτή ακριβώς την αφετηρία
στηρίζονται και όλες οι αναλύσεις, οι οποίες µας υποχρεώνουν
να αντιδράσουµε σε αυτή την πραγµατικότητα και να κάνουµε
πράξη την πράσινη µετάβαση. Γι’ αυτό κάνουµε παγκόσµια όλη
αυτή την προσπάθεια, γιατί ξέρουµε πολύ καλά ότι κινδυνεύουµε
να φτάσουµε σε ένα σηµείο για τον πλανήτη ολόκληρο που δεν
θα υπάρχει επιστροφή. Ειδικά, αν ενεργοποιηθούν αυτόµατοι κύ-
κλοι που έχουν να κάνουν µε το εξαιρετικά πολύπλοκο σύστηµα
της διαµόρφωσης του παγκόσµιου κλίµατος µε µεγάλη ταχύτητα,
όπως ένα πιο γρήγορο λιώσιµο των πάγων στην Αρκτική και στην
Ανταρκτική, ενδεχοµένως, κανείς να µην µπορεί να προβλέψει
την τεράστια καταστροφή, την οποία έχουµε µπροστά µας. Γι’
αυτό γίνεται αυτή η µεγάλη παγκόσµια προσπάθεια της πράσινης
µετάβασης και γι’ αυτό και εµείς ως χώρα είµαστε πρωταγωνι-
στές σε αυτή την προσπάθεια.

Έχουµε ήδη επεξεργαστεί το αναθεωρηµένο εθνικό σχέδιο για
την ενέργεια και το κλίµα. Είµαστε πάντα ανοιχτοί σε παρατηρή-
σεις και σε συστάσεις, αλλά αυτές οι συστάσεις -τονίζω- ότι θα
πρέπει να συνοδεύονται από συγκεκριµένες επιλογές και να είναι
κοστολογηµένες. Η χώρα µας αυτή τη στιγµή είναι από τους πρω-
ταθλητές στην πράσινη ενέργεια. Και γιατί αναφέροµαι στην πρά-
σινη ενέργεια; Διότι η παραγωγή ενέργειας από ορυκτά καύσιµα
-κυρίως από λιγνίτη, δευτερευόντως από φυσικό αέριο- είναι ο
µεγαλύτερος φορέας της σήµερα στα αέρια του θερµοκηπίου
που παράγει η χώρα µας. Η χώρα µας, όµως, δεν θα λύσει µόνη
της αυτό το πρόβληµα, ούτε η Ευρώπη µπορεί να το λύσει µόνη
της. Χρειάζεται µια µεγάλη παγκόσµια συµµαχία και χρειάζεται
να εµπλέξουµε σε αυτή τη συζήτηση µε τρόπο πολύ πιο ουσια-
στικό τις µεγάλες αναπτυσσόµενες οικονοµίες, οι οποίες ενδεχο-
µένως δικαιολογηµένα να έρχονται και να λένε γιατί µας επιβάλ-
λεις εµάς να αλλάξουµε τον τρόπο τον οποίον ζούµε, όταν εσείς
ως αναπτυγµένες οικονοµίες είσαστε βασικά υπεύθυνοι για όλο
αυτό το οποίο συµβαίνει µε την κλιµατική κρίση. 

Και εκεί µπαίνουµε σε ζητήµατα χρηµατοδότησης, µεταφοράς
κεφαλαίων, τα οποία συνθέτουν ένα εξαιρετικά σύνθετο παζλ, το
οποίο αποτυπώνεται κάθε φορά στις διασκέψεις για το κλίµα που
γίνονται σε ετήσια βάση.

Άρα καλώς κάνουµε και ενηµερώνουµε και εξηγούµε στην
κοινή γνώµη αυτή την πραγµατικότητα, διότι αυτή ουσιαστικά
είναι η γενεσιουργός αιτία για τις πολιτικές µας για την ενέργεια
και το κλίµα και ναι, είναι και η εξήγηση γιατί τα τελευταία χρόνια
έχουµε περισσότερα ακραία φαινόµενα. Επαναλαµβάνω: Είναι η
εξήγηση, όχι η δικαιολογία. Ακριβώς επειδή έχουµε περισσότερα
ακραία φαινόµενα, πρέπει και εµείς να ανεβάσουµε τον πήχη των
δικών µας προσδοκιών και να γίνουµε πολύ καλύτεροι από αυτό
που φανταζόµασταν ότι έπρεπε να ήµασταν, ενδεχοµένως, πριν
από πέντε χρόνια. 

Θέλω τώρα να έρθω στο ζήτηµα του πορίσµατος των Ολλαν-
δών. Στο βαθµό που όλοι αναγνωρίσαµε σε αυτή την Αίθουσα ότι
είναι χρήσιµο, ας πάµε να δούµε και τι έγραψε το πόρισµα, γιατί
κάνατε µια αναφορά, κύριε Ανδρουλάκη, η οποία δεν ήταν ακρι-
βής. Οπότε, επιτρέψτε µου λίγο να διαφωτίσω την Εθνική Αντι-
προσωπεία για το τι ακριβώς λέει αυτό το πόρισµα. Θα το
κρίνουµε στη συνέχεια, εάν είναι επαρκές ή όχι, αλλά τουλάχι-
στον να έχουµε µια κοινή κατανόηση του τι λέει. Εµµέσως αυτή
η αναφορά µου θα απαντήσει και στο επιχείρηµα του κ. Φάµελ-
λου περί της καθυστερηµένης -και δικαιολογηµένη εκεί η κριτική-
κατάθεσης των επικαιροποιηµένων σχεδίων διαχείρισης πληµµυ-
ρών στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Τι λέει, λοιπόν, το πόρισµα, κύριε Ανδρουλάκη; Μεταφράζω
από τα Αγγλικά: «Από τις 5 έως τις 7 Σεπτεµβρίου η Θεσσαλία
χτυπήθηκε από ένα καιρικό φαινόµενο που συµβαίνει µία φορά
στα χίλια χρόνια». Μία φορά στα χίλια χρόνια, κύριε Ανδρουλάκη
και κύριε Φάµελλε. «Η τροπική αυτή καταιγίδα Medicane» -προ-
κύπτει από το Mediterranean Hurricane- «was likely the most se-
vere storm that as ever hit Europe». Ο «Ντάνιελ» -µας λένε οι
ειδικοί- ήταν η πιο ισχυρή καταιγίδα που χτύπησε ποτέ την Ευ-
ρώπη. Και έριξε…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ίσως.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ίσως. Πάντως, σίγουρα -και ευχαριστώ για τη διευκρίνιση- δεν
ήταν µια ψιχάλα. Εάν δεν ήταν η ισχυρότερη, θα ήταν µία από τις
τρεις ισχυρότερες ή µία από τις πέντε ισχυρότερες, να συµφω-
νήσουµε, λοιπόν.

Ήταν τρία δισεκατοµµύρια επτακόσια εκατοµµύρια κυβικά
µέτρα, λοιπόν. Και συνεχίζει η έκθεση, συγκρίνοντας µε τις κα-
ταστροφικές πληµµύρες του 2021: «Στην Ευρώπη, λοιπόν, όπου
χάθηκαν» -γιατί µιλάµε και για τις ανθρώπινες ζωές- «διακόσιοι
σαράντα δύο άνθρωποι και οι ζηµιές ήταν άνω των 10 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, το νερό που έπεσε σε αυτές τις καταστροφές ήταν
πολύ λιγότερο, από δέκα έως διακόσια εβδοµήντα µιλιµέτρ
νερού, όταν στη Θεσσαλία έπεσαν παραπάνω από επτακόσια µι-
λιµέτρ νερού σε σαράντα οκτώ ώρες». «Και είναι», λένε οι Ολλαν-
δοί, «ευτυχές το γεγονός ότι δεν θρηνήσαµε ανθρώπινες
απώλειες που να ήταν στις εκατοντάδες». 

Αυτό µας λένε οι ειδικοί. Και συνεχίζουν, λέγοντας: «Η λεκάνη
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απορροής της Θεσσαλίας είναι δυστυχώς µία από τις πιο επιρ-
ρεπείς σε πληµµύρες στην Ελλάδα και θα ήταν αδύνατον πλήρως
να αποτρέψουµε πληµµυρικά φαινόµενα, όταν έχουµε εντάσεις
βροχόπτωσης, όπως αυτές του “Ντάνιελ”». Αυτό το οποίο µπο-
ρούµε να κάνουµε, όµως, είναι να περιορίσουµε την επίπτωσή
τους. Αυτή, λοιπόν, νοµίζω ότι είναι µια αντικειµενική διαπίστωση
του τι ακριβώς έγινε. 

Και βέβαια κάνουν και µία αναφορά στα περιβόητα σχέδια δια-
χείρισης -θα το διαβάσω ακριβώς όπως γράφεται στα αγγλικά,
για να µην υπάρχει καµµία παρεξήγηση µε τη µετάφραση- «the
existing flood management plans, Flood Risk Management Plans
2014-2020» -αυτά τα οποία λέτε- «are not operational actionable
in the sense that they could not play a role in the prevention of the
floods caused by storm Daniel», γιατί πολύ απλά το µόνο το οποίο
µας έλεγαν είναι πού θα πληµµυρίσουµε. Και δεν το είπαν κι αυτό
µε απόλυτη ακρίβεια. 

Αυτά, λοιπόν, µας λένε οι Ολλανδοί, προτείνοντας στη συνέ-
χεια µία σειρά από παρεµβάσεις, οι οποίες πιστεύω ότι σε πρώτο
επίπεδο είναι σωστές, σχετικά µε τη διαχείριση των πληµµυρικών
ζωνών, πού θα πηγαίνουν τα νερά, µε άλλα λόγια και πόσο καιρό
θα µένουν τα νερά και µε τι ταχύτητα θα κινούνται. Διότι, κατα-
λαβαίνετε ότι, όταν πέφτει αυτός όγκος νερού κάπου θα πάει.
Δεν µπορεί να εξαφανιστεί το νερό αυτό, να εξαϋλωθεί, να εξα-
τµιστεί µε κάποιον τρόπο. 

Άρα έχει πολύ µεγάλη σηµασία, µας λένε οι Ολλανδοί στην
πρώτη τους εκτίµηση, θα αναµένουµε τις συγκεκριµένες προτά-
σεις, να µπορούµε να συγκρατούµε το νερό σε πληµµυρικές λε-
κάνες κοντά στα ποτάµια σε όσο το δυνατόν µεγαλύτερη έκταση
ώστε να µη γίνονται µεγάλες καταστροφές. Κάνουν µια σαφέ-
στατη αναφορά για τα ζητήµατα διακυβέρνησης του νερού και
κάνουν, επίσης και συγκεκριµένες συστάσεις για το πώς µπο-
ρούµε να γίνουµε καλύτεροι στη διαχείριση της κρίσης και στα
ζητήµατα πολιτικής προστασίας. 

Ειδικά για τα ζητήµατα της διαχείρισης του νερού, έρχονται
και λένε το προφανές. Και θα ήταν ευχής έργο εάν σε αυτό, του-
λάχιστον, θα µπορούσαµε να συµφωνήσουµε, διότι, ξέρετε, είναι
πολύ εύκολο να λέµε τα εύκολα, αλλά µερικές φορές όταν θέ-
λουµε να σπάσουµε αυγά, πρέπει να αναδεικνύουµε και ζητήµατα
που απαιτούν κάποιες συγκρούσεις.

Πόσους ΤΟΕΒ έχουµε στη Θεσσαλία; Σαράντα εννέα ΤΟΕΒ και
έναν ΓΟΕΒ. Ο καθένας, ο κάθε δήµος, το δικό του βιλαέτι. Τοπι-
κοί Οργανισµοί Εγγείων Βελτιώσεων. Τοπικοί οργανισµοί που δια-
χειρίζονται την άρδευση, όχι την ύδρευση. Ο κάθε ΤΟΕΒ το δικό
του βιλαέτι. Ο κάθε δήµος τη δικιά του προτεραιότητα. Η κάθε
τοπική κοινωνία ζητάει ένα ανάχωµα και ένα φράγµα, χωρίς να
ενδιαφέρεται για το ποια µπορεί να είναι η επίπτωση αυτής της
παρέµβασης στο τι θα γίνει πιο κάτω. Να προστατεύσω, µε άλλα
λόγια, το δικό µου το χωριό -θεµιτό σε ένα επίπεδο, το καταλα-
βαίνω- αλλά δεν µε νοιάζει. Ας φύγει το νερό από εδώ κι ας πάει
όπου να ‘ναι. Θα µπορούσε να πάει στη Λάρισα, να πληµµυρίσει
όλη η Λάρισα και να µιλούσαµε σήµερα για πολύ µεγαλύτερες
ζηµιές. 

Άρα τι έρχονται και λένε; Αυτό το οποίο θα κάνουµε και θέλω
πραγµατικά να τοποθετηθείτε µε σαφήνεια στη δευτερολογία
σας και να πείτε αν στηρίζετε αυτή την πρωτοβουλία. Ένας ορ-
γανισµός σε επίπεδο λεκάνης απορροής, ο οποίος -προσέξτε!-
θα πάρει αρµοδιότητες από τους ΤΟΕΒ, από τον ΓΟΕΒ και σε
έναν βαθµό από την περιφέρεια, ώστε να συγκεντρωθούν σε έναν
οργανισµό, ο οποίος θα µπορεί να κάνει αυτόν τον σχεδιασµό,
την παρακολούθηση της υλοποίησης των έργων, κεντρικά, ώστε
να αποφεύγονται οι τοπικές συγκρούσεις συµφερόντων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Και µπορεί να διαπιστώσουµε, όταν κάνουµε αυτή την ανά-
λυση, ότι δεν χρειαζόµαστε πάρα πολλά πανάκριβα έργα, πάρα
πολλά καινούργια φράγµατα, αλλά αυτά τα οποία πρέπει να γί-
νουν είναι σε πρώτη φάση τα απολύτως προφανή, δηλαδή να
φτιάχνουµε τα αναχώµατα σωστά, ώστε να µην καταρρέουν όταν
βρέχει περισσότερο από ό,τι ενδεχοµένως περιµένουµε, να κα-
θαρίζουµε τα ποτάµια µας, να σιγουρευόµαστε ότι οι πληµµυρι-
κές ζώνες είναι πραγµατικά πληµµυρικές ζώνες και δεν πάµε να

χτίζουµε µέσα σε αυτές. Βλέπετε τον χάρτη της Λάρισας. Γιατί
πληµµύρισε η Γιάννουλη; 

Κυρία Λιακούλη, φαντάζοµαι τα ξέρετε αυτά καλά.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τα ζήσαµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Για

να τα δούµε, λοιπόν, τώρα. Με ενδιαφέρει. Για παράδειγµα, στην
κοίτη του Πηνειού υπάρχει πληµµυρική ζώνη δεξιά και αριστερά
της κοίτης του Πηνειού. Τι υπάρχει στην πληµµυρική ζώνη δεξιά
της κοίτης του Πηνειού, µέσα στην κοίτη; Ένα ολόκληρο τετρά-
γωνο, όχι µόνο πολυκατοικίες, µε µπουζουξίδικα, µε µάντρες, µε
ό,τι µπορείτε να φανταστείτε. Θα πάµε να τα γκρεµίσουµε; Θα
πάµε; Γιατί έτσι πληµµύρισε η Γιάννουλη. 

Όταν θα πάµε, όµως, να τα γκρεµίσουµε, σας θέλω µαζί, σας
θέλω µπροστάρη εκεί, µη σφυρίζετε αδιάφορα µετά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος µέσα στην Αίθουσα)

Δεν λέω ότι θα το κάνετε, απλά θέλω να προεξοφλήσω τη στή-
ριξή σας σε αυτό το οποίο πρέπει να γίνει. Και, ναι, πρέπει να
δούµε τι θα γίνει -και εκεί δεν έχουµε ακόµα απάντηση- µε τη λε-
κάνη απορροής της λίµνης Κάρλας, διότι δεν υπάρχει τρόπος σή-
µερα -και όποιος σας λέει το αντίθετο, σας κοροϊδεύει απλά- και
το λέω στους πολίτες της περιοχής, να αδειάσει η νέα Κάρλα, όχι
η παλιά, η τεχνητή λίµνη, µε µεγάλη ταχύτητα. Επίσης, είναι βέ-
βαιο ότι, εάν το νερό όλο δεν µπορεί να περάσει από τα Τέµπη -
που υπάρχουν φυσικά όρια στο πόσο νερό µπορεί να παροχε-
τευθεί από τα Τέµπη- το νερό θα πάει κάπου αλλού και θα πάει
στην Κάρλα. Για αυτό η Κάρλα ήταν λίµνη κάποτε, πριν την απο-
ξηράνουµε. Άρα εκεί θα πρέπει να σκεφτούµε και να πάρουµε
κάποιες δύσκολες αποφάσεις. Και αν επιλέξουµε ότι εκατόν πε-
νήντα χιλιάδες στρέµµατα, εκατόν εξήντα χιλιάδες στρέµµατα θα
πρέπει να είναι η φυσική λεκάνη πληµµυρικής απορροής του Πη-
νειού, πρέπει να πάµε να πούµε σε αυτούς τους ανθρώπους ότι
δεν µπορείτε να συνεχίσετε να καλλιεργείτε άλλο εδώ πέρα,
εκτός αν θέλετε να πάρετε το ρίσκο να πληµµυρίζετε κάθε δέκα
χρόνια. 

Αυτές είναι οι δύσκολες αποφάσεις τις οποίες θα πρέπει να
πάρουµε. Και όταν θα µιλήσουµε για ακόµα πιο δύσκολες απο-
φάσεις, εκεί θα µιλήσουµε και για τις παραγωγές της Θεσσαλίας
και θα σταµατήσουµε να χαϊδεύουµε τα αφτιά των αγροτών λέ-
γοντάς τους ότι πάντα θα υπάρχει µια Ευρωπαϊκή Ένωση η οποία
θα επιδοτεί παραγωγές οι οποίες δύσκολα πια θα είναι ανταγω-
νιστικές. Και όταν θα µπαίνει και ο δεύτερος πυλώνας µέσα, ο
οποίος σηµαίνει περιβαλλοντικές υποχρεώσεις, µετά να µην πα-
ραπονιόµαστε γιατί κάποιες επιχορηγήσεις µπορεί να µειώνονται
επειδή έτσι έχουµε, όλοι µας ενδεχοµένως, µάθει τους παραγω-
γούς µας, διότι τα χρήµατα σηµαίνουν και υποχρεώσεις και προ-
σαρµογή στην κλιµατική κρίση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Προέδρου της Κυβέρνησης)

Θα πάρω και ένα κοµµάτι του χρόνου της τριτολογίας µου,
κύριε Πρόεδρε.

Εκεί, λοιπόν, είναι που σας θέλω να πάµε όλοι µαζί, διότι αυτές
είναι οι δύσκολες παρεµβάσεις οι οποίες πρέπει να γίνουν. Για
αυτά βέβαια πρέπει να σας πω ότι δεν άκουσα πολλά στην οµιλία
του κ. Ανδρουλάκη. Και θέλω να σας το πω ειλικρινά, κύριε Αν-
δρουλάκη, ένας τίτλος δεν είναι σχέδιο. Μας είπατε: «Πρέπει να
γίνει παραγωγική ανασυγκρότηση στη Θεσσαλία» και «Πρέπει να
κάνουµε παρεµβάσεις στον πρωτογενή τοµέα». Η Θεσσαλία δεν
κατέρρευσε οικονοµικά. Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό το πράγµα.
Είναι µια πολύ δυναµική περιφέρεια, µε βιοµηχανία, µε τριτογενή
τοµέα. Δεν κατέρρευσε λόγω του «Ντάνιελ». Αυτό το οποίο δέ-
χτηκε ένα ισχυρότατο πλήγµα, είναι ένα µέρος -όχι όλο, ένα
µέρος- του πρωτογενούς της τοµέα. Αυτό πρέπει να εξετάσουµε.

Όµως, κύριε Ανδρουλάκη, ποια απάντηση µάς είπατε; Μας εί-
πατε να κάνουµε µια «task force». Χαίροµαι που έρχεστε επιτέ-
λους στη λογική µας και αναγνωρίζετε τη σηµασία του επιτελικού
κράτους. Μπράβο σας. Αυτά κάνουµε. Τι σηµαίνει «task force»;
Μια δυνατότητα διυπουργικού συντονισµού, σε επίπεδο προ-
εδρίας της Κυβέρνησης. Την κάνουµε ήδη. Αυτό το οποίο λέτε,
γίνεται ήδη. Εγώ συµµετέχω σε συσκέψεις ο ίδιος για τη Θεσσα-
λία µία φορά στις δύο εβδοµάδες. Άρα αυτό το οποίο περιγρά-
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φετε έχει ήδη γίνει. Αλλά είναι η επιτοµή του επιτελικού κράτους.
Οπότε προσέξτε λίγο, παρακαλώ, την επόµενη φορά που θα µας
ασκήσετε κριτική για το επιτελικό κράτος να αναγνωρίσετε ότι
και αυτό, σε τέτοιες περιπτώσεις που απαιτείται ο συντονισµός
µεταξύ πολλών Υπουργείων, έχει και αυτό τη δικιά του αξία. 

Δύο ακόµα, λοιπόν, παρατηρήσεις - απαντήσεις σε αυτά τα
οποία είπατε. Χρήση τεχνολογίας. Συµφωνώ απόλυτα. Αυτό κά-
νουµε. Το κάνουµε πιλοτικά. Μιλήσατε για drowns. Τα δοκιµά-
ζουµε. Μιλήσατε για τις σένσορες. Τους δοκιµάζουµε, σε συνερ-
γασία µε ελληνικές εταιρείες, για να δούµε αν µπορούν να εντο-
πίσουν πιο γρήγορα τον καπνό από ό,τι το µάτι. Μιλήσατε για την
ανάγκη να υπάρχει µια αποτύπωση σε ένα κέντρο επιχειρήσεων
όλης της πληροφορίας real time, την ώρα της φυσικής καταστρο-
φής. Συµφωνώ απόλυτα. Σας έχω καλέσει -και η πρόσκληση είναι
ανοιχτή σε όποιον πολιτικό Αρχηγό το επιθυµεί- να επισκεφθείτε
στη διάρκεια µιας φωτιάς το ΕΣΚΕΔΙΚ, το εθνικό κέντρο συντονι-
σµού και επιχειρήσεων. 

Και πράγµατι θα συµφωνήσω µαζί σας ότι ακόµα η ροή της
πληροφορίας που έχουµε δεν είναι ικανοποιητική. Θα θέλαµε να
έχουµε περισσότερες πληροφορίες, περισσότερη και καλύτερη
εικόνα την ώρα που εξελίσσεται το φαινόµενο. Αυτό, όµως, ακρι-
βώς προσπαθούµε να κάνουµε. Ναι, είναι το Κέντρο Επιχειρή-
σεων το οποίο φτιάξαµε εµείς. Διότι δεν θέλω να σας θυµίσω τι
είναι αυτό το οποίο µας παραδώσατε εσείς όταν έπρεπε να δια-
χειριστούµε τις πρώτες πυρκαγιές, ειδικά τις δύσκολες µέρες του
2021. Άρα σε αυτό θα συµφωνήσω απόλυτα. Για αυτό και επεν-
δύουµε περισσότερο στην τεχνολογία. Δουλεύουµε µε ελληνικές
επιχειρήσεις. 

Υπάρχει µεγάλο περιθώριο καινοτοµίας γενικά στην τεχνολο-
γία γύρω από την κλιµατική κρίση. Και πιστεύω ότι σε κάποιες
από αυτές τις τεχνολογίες µπορούµε να είµαστε και πρωτοπόροι,
όπως ήµασταν πρωτοπόροι στο «112», το οποίο είναι ένα σύ-
στηµα από όπου µπορούµε πια να εξάγουµε τεχνολογία, ειδικά
σε φτωχότερες χώρες, και πραγµατικά να σώσουµε ζωές. Άρα
στο ζήτηµα αυτό δεν νοµίζω ότι υπάρχει καµµία απολύτως δια-
φωνία, αλλά δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι τελικά οι φωτιές δεν σβή-
νονται από την τεχνολογία και από τον έγκαιρο εντοπισµό τους.
Αυτό που έχει σηµασία στον έγκαιρο εντοπισµό, είναι ακριβώς το
γεγονός ότι µπορούµε να παρεµβαίνουµε πιο γρήγορα.

Είπε ο κ. Ανδρουλάκης ότι είχαµε λιγότερες πυρκαγιές. Κύριε
Ανδρουλάκη, είπατε ότι είχαµε λιγότερες πυρκαγιές και…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Εστίες.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ναι, εστίες, ότι ξεκίνησαν λιγότερες πυρκαγιές. Αλλά µιλήσατε
για περισσότερα στρέµµατα. Στατιστικά έχετε δίκιο, µόνο που η
στατιστική δεν λέει όλη την αλήθεια, διότι φέτος το καλοκαίρι εί-
χαµε την ιδιαιτερότητα να µην έχουµε καµµία φωτιά µέχρι τις 15
Ιουλίου. Άρα το µισό καλοκαίρι ουσιαστικά δεν είχαµε καθόλου
φωτιές, και µετά είχαµε µαζεµένες πάρα πολλές. Και επειδή ακρι-
βώς είχαµε ακραίες κλιµατολογικές συνθήκες, αυτό το οποίο λέ-
γεται «Hot-Dry-Windy», δηλαδή ζέστη µε ξηρασία και αέρα
ταυτόχρονα, για αυτό και δυστυχώς δεν µπορέσαµε κάποιες από
τις φωτιές αυτές να τις ελέγξουµε γρήγορα, και δεν µπορέσαµε
τελικά να τις θέσουµε υπό έλεγχο παρά µόνο όταν πέρασαν πολ-
λές ηµέρες. Αυτή είναι η πραγµατική αποτύπωση. 

Αν εσείς πιστεύετε ότι µπορούσε να γίνει κάτι διαφορετικό, πα-
ρακαλώ τις συγκεκριµένες υποδείξεις όχι σε εµάς όµως, στην
Πυροσβεστική, γιατί δικιά τους δουλειά είναι το πώς θα κατανεί-
µουν τα µέσα τα εναέρια και το πώς θα προτεραιοποιήσουν τις
φωτιές. Και µια µεγάλη κατάκτηση του µηχανισµού αυτού, κύριε
Ανδρουλάκη και κύριε Κατρίνη, είναι το γεγονός ότι δεν παρεµ-
βαίνει πια κανένας πολιτικός παράγοντας σε αυτή τη διαδικασία.
Δεν ακούστηκε φέτος «Πού είναι τα ελικόπτερα;» ή «Πού είναι τα
αεροπλάνα;». Εκεί ήταν τα αεροπλάνα και έριχναν, αλλά προφα-
νώς η φωτιά ήταν πολύ µεγάλη για να µπορέσει να σβήσει µόνο
από τον αέρα. 

Αντιπαρέρχοµαι πάλι το σχόλιο του κ. Βελόπουλου για το επι-
βραδυντικό υγρό. Το έχω απαντήσει πολλές φορές. Είναι µια φα-
ντασίωση, κύριε Βελόπουλου, αυτή. Σας παρακαλώ πολύ να µη
την χρησιµοποιείτε. Έχει ελάχιστη αξία το υγρό αυτό όταν τα µέ-

σα µας -επιτρέψτε µου να σας το εξηγήσω µε καλό τρόπο, το
έκανα και την προηγούµενη φορά- βασικά παίρνουν νερό από τη
θάλασσα. Και για να πάρεις επιβραδυντικό υγρό πρέπει να πας
να προσγειωθεί σε ένα αεροδρόµιο, να χάσεις πάρα πολύ χρόνο
και να πάρεις µια ποσότητα εκεί µπορείς να πάρεις δέκα ποσό-
τητες νερού. Άρα προφανώς αυτό είναι κάτι το οποίο…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Τι λέτε τώρα!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αλλά πάλι αυτό, ξέρετε, είναι µια επιχειρησιακή απόφαση. Άρα
όταν ασκείτε κριτική για την αποτελεσµατικότητα των εναέριων
µέσων, την κριτική δεν ασκείτε, κύριε Ανδρουλάκη, στην Κυβέρ-
νηση, την κριτική την ασκείτε στην Πυροσβεστική. Και να έχετε
το θάρρος, αν µη τι άλλο, να το πείτε ότι κάποιοι στην Πυροσβε-
στική δεν έκαναν καλά τη δουλειά τους. 

Τελειώνω µε το ζήτηµα της Δαδιάς. Μας είπατε ότι πρέπει να
γίνει αποτύπωση. Μα, την κάναµε την αποτύπωση και σας έδωσα
τα δεδοµένα την προηγούµενη φορά. Μας λέτε πράγµατα τα
οποία ήδη έχουν γίνει. Προφανώς έχει γίνει λεπτοµερέστατη απο-
τύπωση της Δαδιάς. Και όταν ήρθα και σας είπα την προηγού-
µενη φορά ότι τουλάχιστον, µέσα στην τραγωδία της πυρκαγιάς,
διαπιστώσαµε ότι ένα σηµαντικό κοµµάτι της Δαδιάς που θεω-
ρούσαµε ότι ήταν πλήρως καµένο, δεν είχε υποστεί την έκταση
της ζηµιάς που νοµίζαµε, αυτή είναι η αποτύπωση η οποία γίνε-
ται. Και οι µελέτες έχουν ήδη γίνει από τις δασικές υπηρεσίες και
ήδη δουλεύουν µέσα στο δάσος για να γίνει πραγµατική αποκα-
τάσταση. Και ευτυχώς η ζηµιά και στη χλωρίδα και στην πανίδα
δεν είναι τόσο τραγική όσο πιστεύαµε. Προσοχή, δεν λέµε ότι δεν
έγινε µια πολύ µεγάλη καταστροφή. Λέµε ότι τα πράγµατα δεν
είναι τόσο άσχηµα όσο περιµέναµε ότι θα ήταν αµέσως µετά την
πυρκαγιά.

Και τελειώνω λέγοντας και πάλι προς όλη την Αντιπολίτευση
ότι αισθάνοµαι πολλές φορές ότι εµείς έχουµε ένα σχέδιο. Μί-
λησα πάρα πολύ συγκεκριµένα για όλα αυτά τα οποία θα κά-
νουµε. Αισθάνοµαι ότι εµείς έχουµε σχέδιο, εσείς έχετε παρά-
πονα. Καταλαβαίνω τον ρόλο της κριτικής, αλλά από την άλλη οι
προτάσεις τονίζω ότι πρέπει να είναι συγκεκριµένες. Δεν είναι
πρόταση ένας τίτλος: «Χρειαζόµαστε παραγωγική ανασυγκρό-
τηση της Θεσσαλίας». Τι µου λέει αυτό το πράγµα; Δεν λέει απο-
λύτως τίποτα. Εκεί που θα χρειαστεί πραγµατικά να κριθείτε και
εσείς, είναι στα δύσκολα διλήµµατα. Μίλησα, ας πούµε, για την
ανάγκη ίδρυσης φορέα µε συγκεκριµένο οργανόγραµµα, συγκε-
κριµένες αρµοδιότητες και συγκεκριµένους πόρους. Συµφωνείτε;
Διαφωνείτε; Και αν διαφωνείτε, τι µας προτείνετε να κάνουµε κα-
λύτερα;

Πήραµε πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης; Βεβαίως πήραµε.
Και αναγκαστήκαµε να θυσιάσουµε κάποια έργα. Κάναµε καλά;
Τόσα είναι τα λεφτά. Δεν υπάρχουν καινούρια λεφτά. Πήραµε
686 εκατοµµύρια, βάλαµε στην άκρη κάποια άλλα έργα για τα
οποία ψάχνουµε να βρούµε άλλους πόρους χρηµατοδότησης και
τα ρίξαµε στη Θεσσαλία. Κάναµε καλά; Έπρεπε να πάρουµε πε-
ρισσότερα λεφτά; Έπρεπε να πάρουµε λιγότερα λεφτά; Κάνουµε
καλά που παίρνουµε τα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης να τα
ρίξουµε στα τρένα και στους δρόµους ή έπρεπε να δώσουµε τα
λεφτά κάπου αλλού; Αυτό είναι συγκεκριµένη κριτική, κύριε Αν-
δρουλάκη. Αυξάνουµε τους πόρους -σας το ξαναείπα- στο ταµείο
για τις φυσικές καταστροφές του κρατικού προϋπολογισµού από
300 στα 600 εκατοµµύρια. Και φορολογούµε τους τουρίστες µας
γι’ αυτό. Κάνουµε καλά που το κάνουµε; Έπρεπε να είναι 1 δισε-
κατοµµύριο; Έπρεπε να βάλουµε παραπάνω φόρο; Έπρεπε να
βρούµε αλλιώς τα λεφτά; 

Αυτές είναι οι επιλογές τις οποίες καλείται η Κυβέρνηση να
κάνει κάθε µέρα. Και αυτή τελικά είναι η µεγάλη απόσταση µεταξύ
της πραγµατικής εφαρµοσµένης πολιτικής και της έκθεσης ιδεών. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σωκράτης Φάµελλος, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, για τη δευτερολογία του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)
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ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρωθυπουργέ και κύριοι
Υπουργοί, πράγµατι έχει δίκιο ο κ. Μητσοτάκης. Αναγνώρισε αρ-
κετή επιθετικότητα στην πρωτολογία µου. Δεν ξέρω αν καταλα-
βαίνετε τα κριτήρια και τις αξίες από τις οποίες κινούµαι και
κινούµαστε. Προφανώς, κύριε Μητσοτάκη, έχουµε επιθετικότητα
όταν βλέπουµε να καταστρέφετε περιουσία, περιβάλλον, να αµ-
φισβητούνται ζωές και να κινδυνεύει η χώρα µας γιατί εσείς δεν
είστε επαρκής. Τι περιµένετε να κάνουµε; Να είµαστε διαλλακτι-
κοί και χαµογελαστοί; Εµείς έχουµε αξίες. Και οι αξίες είναι
πρώτα απ’ όλα το συµφέρον του τόπου µας. Και εσείς το προ-
σβάλλετε και το µειώνετε. Πώς αλλιώς µπορεί να το διαχειριστεί
κάποιος; Γιατί, να σας πω την αλήθεια, καλύτερα να κάνετε
αστεία για το black Friday, παρά να κάνετε εγκληµατικές επιλο-
γές για την καταστροφή της περιοχής µας, είτε είναι η Θεσσαλία,
είτε ο Έβρος, είτε είναι η Ρόδος. Καλύτερα να µείνετε στα κρύα
αστεία. Αλλά καλό είναι να µην προσβάλλετε και την κοινοβου-
λευτική διαδικασία. Όταν δεν µπορείτε να απαντήσετε αφήστε
τους αστεϊσµούς. Υποβαθµίζουν και τον ρόλο του Πρωθυπουρ-
γού και τον κοινοβουλευτισµό και την πατρίδα µας. Και είστε
εσείς υπεύθυνος. Κανείς άλλος. 

Ο κ. Μητσοτάκης ήρθε να µας πει ότι η κριτική µας δεν έχει
βάση και ότι µάλλον αυτή οφείλεται σε µία ευρωπαϊκή γραφει-
οκρατία. Για να δούµε. Είναι αλήθεια αυτό; Παραδώσαµε κάτι;
Ήταν χρήσιµο; Ένα από τα στοιχεία της πρωτοβουλίας του ήταν
τα παραγωγικά δάση. Το ανακάλυψε ο κ. Σκυλακάκης. Έψαξα τα
χαρτιά και βρήκα ότι αυτό ήταν η εθνική στρατηγική για τα δάση
του 2018. Μάλιστα. Τότε ήταν γραφειοκρατία. Τώρα είναι εφεύ-
ρηµα του κ. Σκυλακάκη και του κ. Μητσοτάκη. 

Δεύτερον, διαχειριστικές µελέτες των δασών. Θυµάµαι ότι τις
είχαµε επικαιροποιήσει εµείς. Εγώ είχα υπογράψει το πρώτο σχέ-
διο. Τώρα είναι φοβερή καινοτοµία για τον κ. Μητσοτάκη αλλά
τεσσεράµισι χρόνια δεν έκανε τίποτα. 

Τρίτον. Προσαρµογή, λέει, για µεγάλη αλλαγή. Η εθνική στρα-
τηγική έγινε το 2016. Τότε ήταν γραφειοκρατία. Τώρα είναι και-
νοτοµία. Αλλά έλα που προκύπτει ένα ζήτηµα. Κάλεσε να συνερ-
γαστούµε για τη µεγάλη αλλαγή της αναδιάρθρωσης µε βάση
διαθέσιµους πόρους. Δεν ξέρετε ότι αυτό είναι στη νοµοθεσία
του 2016; Μου κάνει φοβερή εντύπωση. Είναι και αδιάβαστος.
Δηλαδή, έρχεται η Ευρώπη µε την κλιµατική στρατηγική, έρχεται
η Ελλάδα το 2016 κάνει εθνική στρατηγική και ζητάει από τις πε-
ριφέρειες να κάνουν σχεδιασµούς. Επί τεσσεράµισι χρόνια δεν
έχει ελέγξει τις περιφέρειες αν έχουν κάνει στρατηγική προσαρ-
µογή. Ούτε ο κ. Αγοραστός το είχε κάνει. Στη στρατηγική όµως
αυτή η νοµοθεσία λέει ότι πρέπει να δεις διαθέσιµους πόρους,
δηλαδή νερό, και να σχεδιάσεις την αναδιάρθρωση των καλλιερ-
γειών µε βάση τους πόρους. Εδώ τώρα µας ζήτησε να συνεργα-
στούµε για µια µεγάλη καινοτοµία. Μα ήταν στη νοµοθεσία. Και
αδιάβαστος, κύριε Μητσοτάκη; Μετά λέτε να µην είµαστε επιθε-
τικοί. Ωραία. Θα χαµογελώ, λοιπόν, όταν λέω ότι είστε αδιάβα-
στος και όταν είστε καταστροφικός. Θα χαµογελώ. Κι αν σας
βολεύει να το κάνω κι έτσι.

Ας δούµε τι άλλο µας είπε. Δασικές υπηρεσίες: προσλήψεις
του 2019 µε επιστήµονες δεν γίνανε. Αναθεώρηση θα κάνουν
τώρα οι Ολλανδοί εµπειρογνώµονες για τα σχέδια πληµµύρας.
Μάλιστα. Ήταν περιττή γραφειοκρατία το 2018 που τα κάναµε
εµείς. Τώρα είναι καινοτοµία. Πώς γίνεται η γνώση τότε και η θω-
ράκιση της κοινωνίας να είναι γραφειοκρατία και τώρα να είναι
καινοτοµία; Αναρωτιέµαι τι ακριβώς µας είπατε για τα σχέδια.
Γιατί εµένα µου κάνει φοβερή εντύπωση. Είπατε ότι αυτοί οι χάρ-
τες ήταν άχρηστοι. Και ότι αυτό το φαινόµενο ίσως είναι µια φορά
στα χίλια χρόνια. Κύριε Μητσοτάκη, να το ξαναδείξω; Θέλετε να
δείτε στην πάνω δεξιά γωνία; Λέει «πληµµυρική ζώνη: Τ=1000».
Και αυτό είχε προβλεφθεί, κύριε Μητσοτάκη. Είναι τόσο αδιάβα-
στοι που ένα σχέδιο κρίσιµο για την ασφάλεια της κοινωνίας που
προέβλεπε και την περιοδικότητα χιλίων ετών στη βροχόπτωση,
δεν το έχει καν διαβάσει και λέει εξυπνάδες. Υποχρεούµαι να µι-
λήσω έτσι. Δεν γίνεται αλλιώς να καταλάβουν. Είναι δυνατόν κάτι
να ήταν τότε γραφειοκρατία και τώρα να είναι καινοτοµία; 

Εγώ θέλω, λοιπόν, να ρωτήσω κάτι. Το τι περιλαµβάνει το Σχέ-
διο Διαχείρισης Κινδύνου Πληµµύρας είναι οδηγία του 2007. Το
2007 η κυβέρνηση που είχε η χώρα µας ήταν η κυβέρνηση του κ.
Καραµανλή. Είχε και Υπουργό Επικρατείας τότε τον κ. Ρουσό-
πουλο, αν δεν κάνω λάθος. Στην πρωτολογία µου τον είδα. Τώρα
δεν ξέρω αν είναι εδώ. Εγώ, λοιπόν, θέλω να ρωτήσω ειλικρινά:
η κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας είπε το 2007 ότι είναι γραφει-
οκρατία τα Σχέδια Διαχείρισης Κινδύνου Πληµµύρας ή τα στήριξε
στην Κοµισιόν; Και έρχεστε τώρα και µας λέτε ότι είναι άχρηστη
η γραφειοκρατία της Κοµισιόν. Γιατί εσείς ήσασταν κυβέρνηση.
Εµείς υλοποιήσαµε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο. Εσείς δεν το υλο-
ποιήσατε. Και έρχεται η Ευρωπαϊκή Ένωση. Μόνη χώρα στην Ευ-
ρώπη που σας παραπέµπει στο δικαστήριο. Μας παραπέµπει µε
δύο προειδοποιήσεις το 2022. Και λέει ο κ. Μητσοτάκης για να
δικαιολογήσει την ανεπάρκειά του ότι αυτά είναι τα τερτίπια της
γραφειοκρατίας των Βρυξελλών τα οποία ψήφισε το 2007. 

Εδώ είναι αρκετά µέλη της Βουλής που ήταν και τότε Βουλευ-
τές. Και ο ίδιος πρέπει να ήταν. Τότε ήταν στην Επιτροπή Περι-
βάλλοντος; Μπορεί να κάνω και λάθος. Αλλά ρωτάω µήπως τότε
είχε διαφωνήσει ο κ. Μητσοτάκης και είχε πει ότι είναι γραφει-
οκρατία; Γιατί τώρα τα κάνει σε ένα µεγάλο βαθµό µε τους Ολ-
λανδούς πραγµατογνώµονες. Εµείς δεν λέµε όχι. Είπαµε να
δούµε τα σχέδια. Όλα αυτά, λοιπόν, είναι ο κ. Μητσοτάκης. Τα
είχε τα σχέδια, τώρα τα παρουσιάζει ως καινοτοµία, για να απο-
φύγει την ευθύνη του µιλάει για γραφειοκρατία που τότε το στή-
ριξε ως µεταρρύθµιση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όλα αυτά, λοιπόν, είναι µια πραγµατικότητα. Εγώ, λοιπόν, ξα-
ναφέρνω κρίσιµα ερωτήµατα. Εµείς κάνουµε προτάσεις. Πρώτο
ζήτηµα. Καταθέτω, κύριε Πρωθυπουργέ, την ανακοίνωση των πε-
ριβαλλοντικών οργανώσεων για το σχέδιο διαχείρισης υδάτων
στη Θεσσαλία. Το υπογράφουν η Ελληνική Εταιρεία Περιβάλλο-
ντος Πολιτισµού, η Ελληνική Εταιρεία Προστασίας Φύσης, η Ορ-
νιθολογική, το WWF. Μιλάει για απόσυρση του σχεδίου το οποίο
έχει µέσα την εκτροπή του Αχελώου και λέει ότι τα δικά σας προ-
σχέδια επιχειρούν να επαναφέρουν την εκτροπή η οποία είναι
απαρχαιωµένη, δεν συνάδει µε τους όρους βιώσιµης ανάπτυξης,
όπως δέχθηκε η ολοµέλεια του Ανωτάτου Ακυρωτικού Δικαστη-
ρίου και έχει πάρα πολλά στοιχεία ευρωπαϊκής πολιτικής. Περι-
µένω. Θα σχεδιάσετε τη διαχείριση υδατικών πόρων και
πληµµυρών στη Θεσσαλία µε εκτροπή του Αχελώου; Ναι ή όχι;
Θέλουµε τοποθέτηση ρητή για να ξέρουµε µε ποιους µιλάµε και
ποιους όχι. 

(Στο σηµείο αυτό Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία, κ. Σωκράτης Φάµελλος, κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερο ζήτηµα. Μέσα στην πρότασή του δεν έχει κατακτήσει
καµµία µεταρρύθµιση. Το παίζουνε εκσυγχρονιστές για τα µάτια
του κόσµου. Τι έχουν κάνει όµως οι εκσυγχρονιστές, οι νέοι ψευ-
δοεκσυγχρονιστές; Μη σηκώνετε το κεφάλι. Δεν µιλάω για τους
εκσυγχρονιστές του κ. Σηµίτη. Αµέσως αντιδράσατε. Στον Μη-
τσοτάκη αναφέροµαι που πάει να κλέψει τον τίτλο. Δεν ήταν πολύ
επιτυχηµένος, γιατί ο εκσυγχρονισµός διαψεύστηκε. Τι έχει κάνει,
λοιπόν; Για να απευθυνόµαστε µε συγκεκριµένους όρους. Τα
βάζει µε την επιστήµη ο νέος ψευδοεκσυγχρονιστής. Δηλαδή,
απειλεί ξεκάθαρα τους επιστήµονες λέγοντας στην πρωτολογία
του -και διαβάζω- «θα πάνε η Εθνική Μετεωρολογική, το Εθνικό
Αστεροσκοπείο και η ΕΜΥ στο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης για
να είναι όλοι υπόλογοι και να µη λένε εκ των υστέρων «τα είπαµε
εµείς αλλά δεν µας άκουσε κανείς». Είναι ευθεία η απειλή. Προ-
σέξτε όµως. Ποιος δεν τους άκουσε; Το Υπουργείο Κλιµατικής
Κρίσης. Η Κυβέρνησή σας δεν τους άκουσε. Τα είπαν οι επιστή-
µονες αλλά δεν τους άκουσε το Υπουργείο. Για ποιο λόγο θα
τους βάλετε, λοιπόν, κάτω απ’ την οµπρέλα του Υπουργείου; Για
να ακούει καλύτερα ο κ. Κικίλιας; Όχι. Για να µην ακούγεται η
φωνή τους, θα τους βάλετε κάτω απ’ το νέο Υπουργείο. Αυτό
είναι το ζήτηµα. Γιατί οι επιστήµονες ήταν παρόντες και µπράβο
τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία) 
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Εσείς ήσασταν απόντες από αυτή τη µεγάλη φυσική κατα-
στροφή. Δεν έχετε απολογηθεί ακόµα γι’ αυτό αλλά προσπαθείτε
τώρα να τους φιµώσετε για να µη λένε εκ των υστέρων «εµείς τα
είπαµε». Δηλαδή, τι θα κάνουν; Δεν θα µιλάνε; Όλα θα τα σκιάζει
η φοβέρα, η απειλή της µετάθεσης σε κάνα ξερονήσι ή κάτι τέ-
τοιο; Γιατί τα έχω ακούσει σε εκπαιδευτικούς να λέγονται αυτά
µε τη δική σας διοίκηση. Τάχατες. 

Συνεχίζω. Η στόχευση είναι συγκεκριµένη. Να δούµε λιγάκι αν
σέβεστε την επιστήµη ως νεοψευδοεκσυγχρονιστές; Μάλιστα.
Πάω λιγάκι στη διεύθυνση φυσικών καταστροφών. Του κ. Κικίλια
κι αυτή. Του Υπουργείου. Εδώ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, οι εργαζόµενοι που κάνουν την διαπίστωση των καταστρο-
φών είναι µε σύµβαση ορισµένου χρόνου. Επειδή τους µετέφε-
ραν τώρα, µετά την ορκωµοσία της Κυβέρνησης µε ένα γρήγορο
προεδρικό διάταγµα είναι σε εκκρεµότητα και η πληρωµή τους.
Ήρθαν και µας είδαν. Κάναµε συνάντηση. Οι εργαζόµενοι αυτοί,
λοιπόν, είναι ορισµένου χρόνου και ταυτόχρονα πληρώνουν από
την τσέπη τους τα µεταφορικά έξοδα για να πάνε να κάνουν τις
διαπιστώσεις για να τα πάρουν µετά. 

Πολλές φορές όταν λείπουν πολλές µέρες στο Αρκαλοχώρι ή
στον «Ιανό», τα λεφτά που πρέπει να βάλουν είναι περισσότερα
από το µηνιάτικό τους. Αυτός είναι ο νεοψευδοεκσυγχρονιστής,
κ. Μητσοτάκης, επειδή θέλουµε να αναφερόµαστε στην επι-
στήµη.

Να δούµε, όµως και κάτι παραπάνω. Λένε για να µεταφέρουν
το Εθνικό Αστεροσκοπείο. Πήραµε και εµείς λιγάκι από τους επι-
στήµονες και ερευνητές κάποια στοιχεία. Πρώτον, εφαρµοσµένη
και βασική έρευνα. Τι αυτή σχέση έχει το Υπουργείο Πολιτικής
Προστασίας µε την έρευνα; Καµµία. Το 85% εκτός αντικειµένου
κλιµατικής κρίσης και πολιτικής προστασίας. Ακαδηµαϊκό το πε-
ριβάλλον, µοναδική πρωτοτυπία σε ευρωπαϊκό επίπεδο, µεγάλη
µεταρρύθµιση. Είναι η µόνη χώρα που για να φιµώσει επιστήµο-
νες, θα τους µεταφέρει εκτός της Γενικής Γραµµατείας Έρευνας
και µάλιστα χωρίς να υπάρχει και η τεχνογνωσία στο Υπουργείο
και ενώ κινδυνεύουν έργα από το Ταµείο Ανάκαµψης, απένταξη
κτηριακών εγκαταστάσεων και µελλοντικές χρηµατοδοτήσεις της
Γενικής Γραµµατείας Έρευνας. Αυτοί είναι οι νέοι ψευδοεκσυγ-
χρονιστές. Είναι, όµως, µόνο στο πεδίο των επιστηµόνων φυσι-
κών καταστροφών και του Αστεροσκοπείου το πρόβληµα; Όχι.

Πήραµε και καταθέτουµε και ερώτηση για το τεχνικό δυναµικό
του δηµοσίου. Ήρθε η οµοσπονδία µηχανικών του δηµοσίου και
µας είπε ότι έχουµε πλήθος παραιτήσεων στους µηχανικούς -πάει
37-38%-, ότι µόνο το 3% των επιστηµόνων µηχανικών στο δηµό-
σιο είναι κάτω των σαράντα ετών και το 62% είναι άνω πενήντα
ενός ετών. Μάλιστα το 15% είναι άνω των εξήντα και θα συντα-
ξιοδοτηθούν, που φτάνουν τους χίλιους εκατόν ενενήντα εννιά,
ενώ την τριετία 2021-2023 προκηρύχθηκαν µόνο οκτακόσιες σα-
ράντα τέσσερις θέσεις. Δηλαδή, ο κ. Μητσοτάκης αφυδατώνει
και από επιστήµονες µηχανικούς το δηµόσιο και µετά µας λέει
ότι θα κάνει σύγχρονο δηµόσιο µε καινοτοµία. Να µιλάµε, λοιπόν,
συγκεκριµένα.

Ήρθε βέβαια -και ευτυχώς βλέπω και τον κ. Τριαντόπουλο εδώ-
να µας δείξει µια γέφυρα από το Μουζάκι που άντεξε. Καταθέτω,
λοιπόν, έργα 1,7 εκατοµµυρίου ευρώ του Ξηριά, δεύτερον, αυ-
τοψία στα έργα του Ξηριά και τρίτον σε έργα αντιπληµµυρικής
προστασίας στη γέφυρα Ξηριά Αγοραστός, Τριαντόπουλος και
Κολυνδρίνη. Αναβάθµιση της Γέφυρας του Ξηριά στον Αλµυρό.
Μήπως θέλετε να ρωτήσετε τον κ. Τριαντόπουλο που είναι δίπλα
σας αν τον πήρε τον Ξηριά το ποτάµι ή όχι, γιατί περηφανεύεστε
για έργα τα οποία έµειναν όρθια; Γιατί πρέπει να µας πείτε την
αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριε Τριαντόπουλε, πήγατε. Το είδατε να χτίζεται. Γιατί βρήκε

ένα έργο και µπράβο στο έργο που έµεινε. Εµείς χαιρόµαστε να
είναι όρθια τα έργα, αλλά δεν µας είπε ούτε για τα Φάρσαλα,
ούτε για τον Ξηριά. Οι πληροφορίες µόνο κατά πώς τους συµφέ-
ρουν. Ή οι σύµβουλοί σας είναι λάθος ή εσείς είστε πολύ περισ-
σότερο λάθος.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο

βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ποια είναι, όµως, η πραγµατικότητα για τη Μαγνησία µιας και
πήγαµε στον Ξηριά; Βλέπω εδώ, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι είναι
χωρίς αποζηµιώσεις οι πληγέντες εργαζόµενοι της Μαγνησίας
και δεν έχουν πληρωθεί οι αναστολές εργασίας. Δεύτερον, κα-
θυστερήσεις στην πληρωµή των οικοσυσκευών και αντιστοιχίες,
διότι πενήντα µέρες µετά την κακοκαιρία δεν έχουν λάβει ούτε
ένα ευρώ από τις αποζηµιώσεις, στο παλιό λιµεναρχείο -που πή-
γαµε µαζί στην περιοχή, κύριε Μεϊκόπουλε- και στην περιοχή του
Νέου Δέλτα. Αποκλεισµό πληµµυροπαθών από τις αποζηµιώσεις
στη Μαγνησία. Ακούστε µε τι δικαιολογία, κύριε Μητσοτάκη: «Αν
πληµµύρισε το σπίτι από την πόρτα παίρνεις αποζηµίωση, αν
πληµµύρισε από τη σκεπή δεν παίρνεις αποζηµίωση».

Επίσης και άλλη ερώτηση πάλι για τις αποζηµιώσεις στη Μα-
γνησία. Δεν αποζηµιώθηκαν -λέει- ακόµα όσοι έχουν πληγεί από
τις εκρήξεις στην 111 Πτέρυγα Μάχης. Αυτό είναι το νέο ψευδο-
εκσυγχρονιστικό µοντέλο.

Όµως εµείς θα πρέπει να µιλήσουµε πολύ πιο σοβαρά από ότι
ο κ. Μητσοτάκης. Θα µιλήσουµε λιγάκι για το τι πρέπει να γίνει
στην περιοχή. Σχέδιο Ολλανδών εµπειρογνωµόνων. Το ξαναλέµε,
είναι ένα κοµµάτι του σχεδιασµού διαχείρισης κινδύνου πληµµύ-
ρας -αυτής της γραφειοκρατίας που κατήγγειλε ο κ. Μητσοτά-
κης- που πρέπει να γίνει. Αν δεν υπήρχαν τα θύµατα και οι ζηµιές
θα λέγαµε «κάλλιο αργά παρά ποτέ», αλλά δεν µπορούµε να τον
συγχωρήσουµε. Θα γίνει. Έχει µέσα αναπτυξιακό προγραµµατι-
σµό; Όχι, δεν έχει. Έχει συµµετοχή της τοπικής κοινωνίας για να
σχεδιάσουµε την επόµενη µέρα; Όχι, δεν είναι τοποκεντρικό.
Έχει µέσα τα άµεσα και βραχυχρόνια ζητήµατα; Όχι, ούτε τα
αναχώµατα, ούτε τις αποζηµιώσεις, δεν έχει αυτές τις λύσεις,
ούτε το αγροτικό εισόδηµα. Στη Θεσσαλία και στον Έβρο οι
αγρότες λένε ότι θα πουλήσουν τα χωράφια και θα φύγουν και
αυτή είναι η πραγµατικότητα και δεν την επιλύετε µε αυτό το σχέ-
διο που θα έρθει τον Φεβρουάριο των Ολλανδών εµπειρογνωµό-
νων. 

Σας είπαµε κάτι συγκεκριµένο: Κοινωνικός µισθός, αποζηµίωση
από την πολιτεία του ελλείµµατος στο εισόδηµα -και µόνο στο ει-
σόδηµα-, χωρίς επιχειρηµατικά ρίσκα ή κέρδη -τίποτα-, γιατί δεν
ευθύνονται οι πολίτες για τη ζηµιά που έκαναν οι καταστροφές.
Θα απαντήσετε; Και επιπλέον, αυτό που θα χτιστεί πρέπει να χτι-
στεί καλύτερα. Είναι κλασικό -αν θέλετε- αξίωµα στον αναπτυ-
ξιακό σχεδιασµό.

Θα υπάρχει, λοιπόν, αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου και
σχεδιασµός ενός παραγωγικού µοντέλου που θα είναι πράσινου,
δηλαδή κλιµατικά συµβατού, ουδέτερου ως προς το κλίµα; Θα
έχει προϊόντα υψηλής προστιθέµενης αξίας; Θα δούµε λίγο τις
καλλιέργειες µε βάση τους διαθέσιµους πόρους, δηλαδή εγγει-
οβελτιωτικά -που δεν υπάρχουν- και διαθέσιµο νερό; Θα αναδια-
πραγµατευτείτε την ΚΑΠ; Διότι εδώ αυτό που βλέπουµε είναι ότι
εξαιτίας της ελλιπούς αρχικής διαπραγµάτευσης της ΚΑΠ -και
γιατί το κρατήσατε κρυφό από τους αγρότες, για να µην έχετε
πολιτικό κόστος στις εκλογές- κατέρρευσε το σύστηµα των επι-
δοτήσεων και τώρα όλοι οι αγρότες θα βγουν στους δρόµους,
σε όλη την Ελλάδα. Ρωτώ, λοιπόν: Θα µπει το θέµα της ΚΑΠ και
ιδιαίτερα του στρατηγικού σχεδίου -του λανθασµένου- που υπο-
βάλλατε το 2021 για τις επιδοτήσεις ξανά στην διαπραγµάτευση;
Εµείς µιλάµε συγκεκριµένα για µέτρα που πρέπει να λάβετε. Προ-
φανώς εδώ χρειαζόµαστε λύσεις µε βάση τη φύση. Για να τις
δούµε λιγάκι.

Λέτε για φορέα Θεσσαλίας. Μάλιστα. Αναρωτιέµαι. Σας το
έθεσα το ερώτηµα, θα µας απαντήσετε; Εσείς δεν είστε αυτοί
που καταργήσατε την ειδική γραµµατεία υδάτων; Εσείς δεν είστε
αυτοί που καταργήσατε τους φορείς προστατευόµενων περιοχών
και στη Θεσσαλία και στον Έβρο; Τώρα ποιον πάτε να κοροϊδέ-
ψετε, για να δηµιουργήσετε έναν άλλο φορέα; Ωραία, να δηµι-
ουργήσετε φορέα. Θα υπάρχει ειδική γραµµατεία υδάτων; Θα
είναι στελεχωµένες οι υπηρεσίες υδάτων, για να διοικείται το
έργο της διαχείρισης νερού και πληµµυρών; Γιατί το ποιος δια-
χειρίζεται το αρδευτικό δίκτυο είναι το τελευταίο. Το πρώτο είναι
ποιος κάνει σχεδιασµό µε βάση την οδηγία, το δεύτερο είναι
ποιος παρακολουθεί τον σχεδιασµό και τις εντάξεις έργων, που
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δεν γινόταν από τον κ. Αγοραστό, όταν είχατε τότε την ηγεσία
στην περιφέρεια. Γιατί αυτά είναι δικές σας ευθύνες, δεν είναι
ευθύνες κάποιου άλλου, γι’ αυτό δεν προχώραγαν τα έργα στη
Θεσσαλία. Υπήρχαν πολιτικές επιλογές και ιδεοληψία.

Και ερωτώ: Τοπική διάσταση, χρηµατοδότηση, επιστηµονική
οµάδα, θα υπάρχουν όλα αυτά στη Θεσσαλία για να έχουµε υπο-
δοµές, για να έχουν αναπτυξιακό σχέδιο; Δεν µας φτάνει να είστε
σήµερα µετανοούντες. Δεν µας φτάνει. Πρέπει να υπάρχουν συ-
γκεκριµένες αποδείξεις.

Όσον αφορά την κλιµατική στρατηγική, σας έθεσα ερωτήµατα.
Θα µεταφερθεί η κλιµατική πολιτική στο Υπουργείο Περιβάλλο-
ντος ή θα είναι διχασµένη στη µέση; Αλλού η χωροταξία, που
είναι σχεδιασµός προσαρµογής στο κλίµα, αλλού η ενέργεια,
αλλού η δασική πολιτική, αλλού η βιοποικιλότητα, αλλού -λέει- η
κλιµατική κρίση. Ποια κλιµατική κρίση είναι αυτή; Η κρίση στην
πολιτική σας είναι αυτή, δεν είναι κλιµατική κρίση. Είναι κρίση
στην Ελλάδα και κρίση στην πολιτική σας και το πληρώνουν οι
πολίτες.

Στις υποδοµές θα δούµε να υπάρχει κλιµατικός σχεδιασµός,
στα όµβρια, στις λιµενικές εγκαταστάσεις, στις µεταφορές, στην
αγροτική παραγωγή, στην αναθεώρηση του ΕΛΓΑ; Γιατί είπατε
στην οµιλία σας ότι δεν είναι το κράτος πατερούλης. Μάλιστα.
Τώρα βλέπουµε ότι φεύγει και από τις αποζηµιώσεις των αγρο-
τών και από τις αποζηµιώσεις για τις κατοικίες και λέει «πήγαινε
στην ιδιωτική ασφάλιση». Η κρίση ευκαιρία, λοιπόν. Αλλά τι θα
γίνει µε τους πολίτες;

Και προφανώς θα πρέπει να απαντήσετε -δεν το απαντήσατε-
, στο τι θα γίνει µε τα περιφερειακά σχέδια προσαρµογής. Να
σας πω την αλήθεια, τι καταλαβαίνουµε εµείς; Δεν έχετε προχω-
ρήσει κανένα θεσµικό εργαλείο. Για ποιον λόγο; Τώρα τα απα-
ξιώνετε, τότε ήταν γραφειοκρατία. Η Ευρώπη λέει στην οδηγία
ότι χρησιµοποιούνται για την έγκαιρη πρόγνωση, πρόληψη και
ενηµέρωση. Δεν τα χρησιµοποιήσατε. Άρα δεν έµαθε κανείς τι
θα πληµµυρίσει. Ήταν περιγεγραµµένο. Για ποιον λόγο τώρα ζη-
τάτε να µεταφερθεί το Αστεροσκοπείο και η ΕΜΥ και ουσιαστικά
πρακτικά υποβιβάζετε όλη την επιστηµονική γνώση; Θέλετε να
σας πω γιατί; Γιατί δεν χωράτε µέσα στον σχεδιασµό.

Ο σχεδιασµός και το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, κύριε Μητσοτάκη,
λέει ότι σε έναν τόπο υπάρχουν κανόνες. Εσείς δεν θέλετε κανό-
νες. Θέλετε να τακτοποιείτε κολλητούς. Όταν κάποιος θέλει να
τακτοποιήσει τον κολλητό του, δεν µπορεί να έχει θεσµικό πλαί-
σιο, δεν µπορεί να έχει ανεξάρτητες αρχές. Πρέπει να ισχύει το
«µπάτε σκύλοι αλέστε και αλεστικά µη δώσετε». Αυτό είναι το
Φαρ Ουέστ που θέλει να κάνει ο κ. Μητσοτάκης. Γι’ αυτό και δεν
θέλει επιστήµονες, γι’ αυτό και θέλει σχεδιασµό. Γιατί ο σχεδια-
σµός έλεγε ότι πρέπει να υπάρχει «master plan» αντιπληµµυρικών
έργων και κέντρο παρακολούθησης. Έρχονται οι Ολλανδοί και
του λένε: «Προφανώς, δεν είναι υλοποιηµένο». Τι λένε, λοιπόν;
Ότι δεν είναι επιχειρησιακό, δεν είναι «operational». Τι σηµαίνει
αυτό; Ότι το έβαλε στο συρτάρι ο κ. Μητσοτάκης και του το λένε
οι Ολλανδοί. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Διότι δεν έχει υλοποι-
ήσει ούτε το κέντρο παρακολούθησης, ούτε το πρώτο «master
plan». Αυτό έχει πάει -λέει- στον σχεδιασµό του Υπουργείου Υπο-
δοµών για το 2026. Προφανώς θα το πουν και οι Ολλανδοί. Δεν
βλέπουν; Είναι και συµπολίτες µας, συµπατριώτες µας µέσα στην
οµάδα. Εµπιστευόµαστε τους επιστήµονες.

Ξέρω πολύ καλά -και οφείλω να το πω και ως στέλεχος προ-
ηγούµενου Τεχνικού Επιµελητήριου- ότι τέτοιοι επιστήµονες
υπάρχουν και στην Ελλάδα και δούλεψαν για Σχέδια Διαχείρισης
Κινδύνων Πληµµύρας το 2018. Θέλετε να δηµιουργήσετε και µια
επικοινωνιακή ίσως διάσταση στο εγχείρηµα. Εµείς λέµε να έρ-
θουν και άλλοι επιστήµονες. Δεν φοβόµαστε την επιστήµη. Εσείς
τη φοβάστε, όπως φοβάστε και τους θεσµούς και τις ανεξάρτη-
τες αρχές.

Η πολιτική προστασία, λοιπόν, δεν νοείται στον Πηνειό, µια από
τις πιο µελετηµένες στην Ελλάδα λεκάνες, να µην έχει εργαλεία
για την παρακολούθηση της πληµµύρας. Δεν µπορεί να µην
υπάρχουν οι «tasks force» για να µπορούν να παρακολουθούν τέ-
τοια φαινόµενα. Δεν µπορεί να µην υπάρχουν τα κέντρα παρακο-
λούθησης, τα οποία ήταν σχεδιασµένα από το 2018 και τα στα-
µατήσατε.

Δεν µπορεί να υπάρχουν πρωτόκολλα αντιµετώπισης, όταν το
Εθνικό Αστεροσκοπείο λέει τρεις µέρες πριν ότι θα έρθει πληµ-
µύρα, µε Τ, περίοδο δηλαδή, 500-1000. Τότε πρέπει να ειδοποι-
ήσεις τους πολίτες µε βάση το σχέδιο. Αυτό ήταν. Το έλεγε το
«ΔΑΡΔΑΝΟΣ 2», δεν το χρησιµοποιήσατε. Και το ίδιο προφανώς
σηµαίνει και για τη Δασική Υπηρεσία και το Πυροσβεστικό Σώµα. 

Και να απαντήσετε τι θα κάνετε µε τους δυόµισι χιλιάδες άνερ-
γους πυροσβέστες. Τι θα κάνετε; Θα είναι στους δρόµους; Στο
ταµείο ανεργίας; Γιατί ξέρετε πόσο άριστοι είναι; Νοµίζω το έχει
πει ο κ. Ζαµπάρας που παρακολουθεί τώρα το νοµοσχέδιο που
συζητείται αύριο. Ξέρετε ότι υπάρχει τροπολογία στο αυριανό
νοµοσχέδιο, ώστε να πληρωθούν οι ήρωες δασεργάτες της Δα-
διάς του 2022; Αυτοί είναι οι άριστοι. Για τους ήρωες δασεργάτες
που ήρθαν εκεί για να βοηθήσουν -όταν πήγα και εγώ και πέµπτη
µέρα της πυρκαγιάς δεν είχε γίνει ακόµα κήρυξη σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης-, περνάνε τροπολογία για να πληρωθούν. Αυτή
είναι η αριστεία τους, του 2022. Αυτή λοιπόν είναι η κατάσταση
που ζούµε. Και νοµίζω ότι εδώ µπορούµε να µιλήσουµε και λίγο
πιο προχωρηµένα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι πρέπει η Ελλάδα να
κάνει και µια συζήτηση για αλλαγή προτύπων. Δηλαδή, τα αντι-
πληµµυρικά έργα, τα λιµενικά έργα τα εγγειοβελτιωτικά έργα,
πρέπει πλέον να µπουν σε ένα άλλο πλαίσιο τυποποίησης. Αυτό
αξίζει να είναι µια πρωτοβουλία, που πρέπει να συζητήσουµε µε
το Τεχνικό Επιµελητήριο. Κάποτε η πολιτική ηγεσία της χώρας,
θυµάµαι το συζητάγαµε και για τον αείµνηστο Βενιζέλο, πήγαινε
σε συνεδριάσεις του Τεχνικού Επιµελητηρίου για να λάβει γνώση.
Τώρα ξέρετε τι έχει γίνει το Τεχνικό Επιµελητήριο; Έχει γίνει πα-
ράρτηµα του Υπουργείου, δηλαδή επειδή δεν µπορεί να υλοποι-
ήσουν µελέτες στο κράτος, δίνουν τις µελέτες να τις κάνει το
Τεχνικό Επιµελητήριο, αλλά την τυποποίηση των µελετών δεν την
κάνει το Τεχνικό Επιµελητήριο, όπως έκανε µε τον Χρήστο Σπίρ-
τζη. 

Ήµουν και εγώ στη διοίκηση τότε. Κάνετε λάθος, δεν τα ξέρετε
καλά, κύριε Μητσοτάκη.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ο κ. Σπίρτζης δεν ήταν Πρόεδρος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-

ρακαλώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Δεν τα ξέρετε καλά,
κύριε Μητσοτάκη. Καθόλου καλά δεν τα ξέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε πα-
ρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ενώ µπορέσαµε και
επί της διοίκησης της κυβέρνησης Τσίπρα, αλλά και λίγο αργό-
τερα να κρατάµε το Τεχνικό Επιµελητήριο σε ένα επίπεδο, έρχε-
ται τώρα Η κυβέρνηση το κάνει µελετητική εταιρία, αλλά επί των
προτύπων, επί της αναβάθµισης της γνώσης τα έχει ξέχασε όλα. 

Αυτή δυστυχώς είναι η κατάσταση, κύριε Μητσοτάκη και γι’
αυτό είστε υπεύθυνοι. Και ξέρετε τελικά ποια είναι τα αποτυπώ-
µατα; 

Καταθέτω από την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ». 
Η επόµενη µέρα στη Θεσσαλία. Είµαστε περιβαλλοντικοί πρό-

σφυγες στη χώρα µας. 
Αυτό είναι το αποτύπωµα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Δεν το

λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό είναι κάτι που πρέπει να λυθεί.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εγώ λοιπόν, κλείνω µε ερωτήσεις, κύριε Μητσοτάκη. 
Ερώτηση πρώτη: Για ποιον λόγο παραπέµφθηκε η χώρα µας

στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, ενώ το ξέρατε µε δύο επιστολές το
2022 για την παραποµπή, την επικείµενη, για τα Σχέδια Διαχείρι-
σης Κινδύνου Πληµµύρας; Ποιος έχει την ευθύνη; Να απαντή-
σετε. Δεύτερον, θα παραµείνει η εκτροπή του Αχελώου και ο
σχεδιασµός αυτός -ας το πω εγώ- πίσω από τις ανάγκες, για να
µην πω άλλη λέξη, που έχετε στον αέρα, ενώ ακόµα και οι Ολ-
λανδοί λένε να έχετε άλλη προσέγγιση; Τι θα κάνετε τελικά µε τα
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θέµατα αποζηµιώσεων, όπως τα εντοπίσαµε και ιδιαίτερα µε το
ότι στη Θεσσαλία σήµερα όσοι έχουν πράσινο στα σπίτια, που
πρέπει να επισκευαστούν όµως, δεν έχουν επίδοµα ενοικίου και
δεν µπορούν να µείνουν στα σπίτια; Αυτό είναι σοβαρό πρό-
βληµα. Θέλουµε να µας πείτε τι θα γίνει µε το αναπτυξιακό σχέ-
διο, δεν απαντήσατε. Τι θα γίνει µε την ειδική γραµµατεία υδά-
των; Δεν έχετε απαντήσει. Τι θα γίνει µε τους φορείς διαχείρισης
των προστατευόµενων περιοχών; Τι θα γίνει µε τους πυροσβέ-
στες; Τι θα γίνει τελικά µε την εθνική στρατηγική για την κλιµατική
κρίση; Και νοµίζω κάτι το οποίο µας νοιάζει όλους και το κατέ-
θεσα αρχικά να απαντήσετε και στις περιβαλλοντικές οργανώ-
σεις. Θα ανασταλούν τα έργα επιπέδου Α1 και Α2 στις καµένες
προστατευόµενες εκτάσεις ή ακόµα και εκεί θα ισχύει το «µπάτε
σκύλοι, αλέστε»; Γιατί τελικά µε την Κυβέρνηση Μητσοτάκη οι
µόνοι που µπορούν να περνάνε καλύτερα είναι οι κολλητοί του
Μαξίµου και δυστυχώς όλη η υπόλοιπη Ελλάδα αισθάνεται ανα-
σφαλής.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, κ. Ανδρουλάκη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Αγαπητοί συνάδελφοι, ξεκινώ από το σχόλιο
του Πρωθυπουργού για το λόµπι των ορυκτών καυσίµων. Βε-
βαίως, υπάρχουν ισχυρά συµφέροντα τα οποία δεν θέλουν να
επιταχύνει η Ευρώπη την πράσινη µετάβαση, αλλά τα ορυκτά
καύσιµα δεν είναι µόνο αυτά που νοµίζουµε, όπως το πετρέλαιο,
αλλά είναι και το φυσικό αέριο, ένα µεταβατικό καύσιµο όπως το
έχει βαφτίσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αλλά παραµένει ένα ορυ-
κτό καύσιµο. 

Οι κυβερνήσεις του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας δηµι-
ούργησαν µια τεράστια εξάρτηση της χώρας από το φυσικό
αέριο. Και αυτό µας κάνει πρωταθλητές, όχι η πράσινη ενέργεια,
αλλά η εξάρτησής µας στην ηλεκτροπαραγωγή από το εισαγό-
µενο φυσικό αέριο. Και αυτός ήταν ο λόγος που όταν οι χώρες
της Ιβηρικής πήραν την εξαίρεση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
η Ελλάδα πήγε µαζί µε την Ιταλία και δεν πήρε καµία εξαίρεση.
Διότι αυτοί έχουν ένα πολύ µικρό κοµµάτι στη ηλεκτροπαραγωγή
από φυσικό αέριο, το µεγαλύτερο ποσοστό -µιλώ κυρίως για την
Πορτογαλία, γιατί η Ισπανία έχει και πυρηνικά- είναι από πράσινη
ενέργεια. 

Αν λοιπόν έχετε διάθεση να γίνει όντως µια πράσινη µετάβαση,
βιώσιµη στη χώρα µας, πρέπει να επενδύσουµε στις ΑΠΕ, όχι
µόνο στα φαραωνικά έργα όπως γίνεται σήµερα, αλλά στις ΑΠΕ,
στα νοικοκυριά, στις επιχειρήσεις µεταποίησης, στις µικρές βιο-
µηχανίες, στους συνεταιρισµούς, ώστε να κάνουµε γνήσια πρά-
σινη µετάβαση, κάνοντας τους πολίτες συµµέτοχους σε αυτή την
πολύ µεγάλη ατζέντα που έχει ο δυτικός κόσµος και κυρίως η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση µε τις νόρµες των τελευταίων ετών.

Μας ρωτήσατε αν είµαστε µεταρρυθµιστές, αν στηρίζουµε δύ-
σκολες πολιτικές της Κυβέρνησης, που συγκρούονται µε κατε-
στηµένα συµφέροντα. Ποιες είναι αυτές; Η πρότασή σας για
ενιαία διαχείριση υδάτων στη Θεσσαλία; Αυτό υπήρχε από τη δε-
καετία του ‘60, άλλο αν δεν λειτουργούσε. Ναι, λέµε, το είπαµε
από τη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Είµαστε υπέρ στην ενιαία
διαχείριση υδάτων στη Θεσσαλία ώστε να αποφύγουµε όλα αυτά
τα φαινόµενα που περιγράψατε. Τόσο µεγάλη µεταρρύθµιση
είναι; Ή µήπως είναι δύσκολη η παρέµβαση, αυτό που είπατε
προηγουµένως εδώ; Μπορείτε να πάτε µε τη κ. Λιακούλη, µε τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας της Θεσσαλίας και να πάτε να
κάνετε αυτή τη µεγάλη παρέµβαση που ανακοινώσατε, να γκρε-
µίσετε ένα µπουζουξίδικο στις όχθες του Πηνειού. Σας προτρέπω
να πάρετε και τον αρµόδιο Υπουργό για να πει το: «Βασίλη
ρίχτο». Διότι αν αυτό είναι µεταρρύθµιση τότε εδώ σήµερα δεν
κάνουµε σοβαρή συζήτηση. Δεν είναι σοβαρή συζήτηση να µας
λέτε ότι µεταρρύθµιση είναι να γκρεµίσουν στην κοίτη του Πη-
νειού ένα µπουζουξίδικο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Προς Θεού! Ας µιλήσουµε λίγο σοβαρά.
Λέτε πως µιλάµε µε τίτλους. Βέβαια. Δεν µπορείς σε µισή ώρα

να συζητήσεις και να θέσεις όλα τα πράγµατα, που αφορούν την
παραγωγική ανασυγκρότηση της Θεσσαλίας. Όµως εδώ ήµουν
απολύτως συγκεκριµένος στα θέµατα πολιτικής προστασίας και
αναβάθµισης της τεράστιας ανάγκης που έχει η χώρα για πρό-
ληψη. Διότι αυτό είναι το µεγάλο θέµα, η πρόληψη. Βεβαίως,
έχετε δώσει εκατοµµύρια ευρώ στα εναέρια µέσα και όχι µόνο.
Η χώρα ήταν προετοιµασµένη. Δεν λέει κάποιος κάτι διαφορε-
τικό. Αυτό που θέτουµε είναι απλό και δεν απαντάτε. Πώς είναι
δυνατόν µε τόσο µεγάλο κόστος, µε τόσα µέσα, µε λιγότερες
εστίες, να έχουµε περισσότερες καταστροφές; Και έρχεστε και
απαντάτε ότι είναι στατιστικό λάθος ή διαφορετική στατιστική
προσέγγιση. Δεν νοµίζω ότι αυτή είναι µια ουσιαστική απάντηση. 

Επίσης task force, το έχετε κάνει. Task force λέει είναι το επι-
τελικό κράτος. Ποιο επιτελικό κράτος; Το είδαµε το καλοκαίρι.
Το καλοκαίρι η ζηµιά που έγινε είναι προϊόν ενός επιτελικού κρά-
τους που δεν λειτουργεί. Είναι ξεχαρβαλωµένο. Είναι ένα κέντρο
εξουσίας, το Μέγαρο Μαξίµου, το οποίο δεν διαχέει προς τα
κάτω, στις υπηρεσίες, στα Υπουργεία, ένα στρατηγικό πλάνο
αντιµετώπισης ακραίων καταστάσεων. Δεν είναι ανθεκτικό το επι-
τελικό κράτος. Πελατειακό είναι, ανθεκτικό δεν είναι. Απεδείχθη
το καλοκαίρι. Δεν µπορεί να βαφτίζετε την task force που εµείς
έχουµε προτείνει, µε οµάδες εργασίας έργου από τη Διεθνή Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης στα πρότυπα των Ολυµπιακών Αγώνων και
να µας λέτε, «το κάνω κάθε βδοµάδα». Ούτε αυτό νοµίζω ότι είναι
απάντηση. 

Τώρα ακούσαµε και κάτι που εγώ δεν ήξερα. Αλλά καλό είναι
να µαθαίνουµε. Ο Πρωθυπουργός είπε ότι η χώρα µας εξάγει τε-
χνολογία πρόληψης. Έτσι µάλλον δικαιολογείται και η παρουσία
σήµερα του πρώην Γενικού Γραµµατέα στο Υπουργείο Εξωτερι-
κών, κ. Σµυρλή κατά την πρωτολογία του Πρωθυπουργού. Αλλά
µάλλον η παρουσία του δεν επιβεβαιώνει την εξαγωγή υλικού
πρόληψης σε τρίτες χώρες, αλλά υλικό παρακολούθησης όχι φυ-
σικών καταστροφών, αλλά ανθρώπων σε τρίτες χώρες. Αυτό το
υλικό εξάγετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αλλά περιµένουµε τη δικαιοσύνη να βγάλει τα πορίσµατα της
και γι’ αυτό το ζήτηµα.

Πάµε τώρα στο θέµα της Ολλανδίας και της αναξιοπιστίας.
Διαβάσατε, λοιπόν, και οφείλω δυο απαντήσεις. Θα το καταθέσω
και στα Πρακτικά. Είπα ακριβώς τι λέει εδώ σε δύο σηµεία το πό-
ρισµα. Σας είδα να εξεγείρεστε. Τι σηµειώνουν οι Ολλανδοί µε
την έκθεσή τους; Ότι η Θεσσαλία δεν ήταν προετοιµασµένη. Σε
επίπεδο υποδοµών έπρεπε να γίνουν περισσότερα γιατί η έλ-
λειψη υποδοµών, όπως λένε, είναι ο αποφασιστικός παράγοντας
της έκτασης και του µεγέθους της καταστροφής. Δηλαδή δεν
ήταν µόνο η σφοδρότητα του φαινοµένου «Ντάνιελ», βεβαίως
είναι και αυτό, δεν υπάρχει κουµπί που σταµατάς τα φυσικά φαι-
νόµενα. Υπάρχει στρατηγική αντιµετώπισης των επιπτώσεων για
να µην γίνονται βιβλικές καταστροφές. Αυτό είναι η απουσία προ-
ετοιµασίας.

Χαίροµαι, λοιπόν, που διαβάσατε όλο το κοµµάτι γιατί στην
πρωτοµιλία σας είδα αντιδράσεις, ότι αυτό που λέω δεν αναφέ-
ρεται. Αποφύγατε, όµως, κάτι σηµαντικό, ότι η χώρα µας είναι η
µοναδική που δεν ετοίµασε χάρτες επικινδυνότητας πληµµυρικών
φαινοµένων µέχρι τον Δεκέµβριο του 2021 και γι’ αυτό παραπέ-
µπεται στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο.

Εύχοµαι στην τριτολογία σας να µας σχολιάσετε γιατί παρα-
πέµπεται η Ελλάδα στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο λόγω αυτής της
ελλειµµατικής πολιτικής. Έπρεπε δηλαδή αυτούς τους ακατάλ-
ληλους χάρτες που κληρονοµήσατε από τον ΣΥΡΙΖΑ, όπως εί-
πατε εσείς…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ε όχι και ακα-
τάλληλους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ-Κινήµα-
τος Αλλαγής): Αυτό είπε ο Πρωθυπουργός, κύριε Φάµελλε, ότι
έπρεπε να τους έχετε επικαιροποιήσει αφού ήταν ακατάλληλοι.

Αφού, λοιπόν, ήταν ακατάλληλο αυτό που παραλάβατε πέντε
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χρόνια Πρωθυπουργός έπρεπε να έχετε κάνει κάτι περισσότερο
από το ακατάλληλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αυτός, λοιπόν, είναι ένας ακόµη λόγος που η Θεσσαλία ήταν
ανοχύρωτη στη θεοµηνία.

Απάντηση δεύτερη. Θα καταθέσω στα Πρακτικά ένα ακόµα πό-
ρισµα της µελέτης των Ολλανδών που πιστοποιεί αυτό που εµπε-
ριέχει η επερώτηση της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας.

Διαβάζω: «Τα υπάρχοντα συστήµατα προειδοποίησης και επι-
κοινωνίας ήταν αναποτελεσµατικά. Αν και αναµενόταν ότι η κα-
ταιγίδα «Ντάνιελ» θα ήταν ισχυρή, πολλές κατοικηµένες περιοχές
αιφνιδιάστηκαν από τις πληµµύρες». Το λέει µέσα αυτό. Άρα, κάτι
δεν λειτούργησε σωστά στην προειδοποίηση του 112. Εµείς, λοι-
πόν, δεν βάλαµε λόγια στο στόµα των Ολλανδών. Αυτά είναι mot
a mot που γράφει το πόρισµα.

Τώρα, το έχω πει ξανά, το να προσπαθείς να διαστρεβλώσεις
αυτό που έχει βιώσει ένας τεράστιος πληθυσµός στην Ελλάδα
φέτος το καλοκαίρι θέλει θράσος. Δεν είναι όµως πρώτη φορά.

Εµείς ό,τι λέµε είναι στοιχειοθετηµένο βάσει ερευνών, βάσει
της επιστηµονικής κοινότητας και µιλάµε µε ευθύτητα για όλα τα
θέµατα. Θέλω να πω κάτι που είναι επίκαιρο σήµερα διότι ήταν
εκατοντάδες ελεύθεροι επαγγελµατίες έξω από τη Βουλή.

Θέλω να θυµίσω στον ελληνικό λαό, τι µας λέγατε πριν από τις
δεύτερες εκλογές: «Φοροκαταιγίδα φέρνει το ΠΑΣΟΚ», «κρυφή
η ατζέντα του ΠΑΣΟΚ για τα φορολογικά», «έρχονται και θα φο-
ρολογήσουν τα πάντα». Γιατί είπαµε να φορολογήσετε στα µερί-
σµατα ανθρώπους που έχουν ένα, δύο, τρία, τέσσερα εκατοµ-
µύρια ευρώ µετοχές. Είπατε «για φοροκαταιγίδα του ΠΑΣΟΚ»
επειδή είπαµε ότι δεν µπορεί ένα παιδί να παίρνει από την οικο-
γένειά του έως 4,8 εκατοµµύρια ευρώ κινητά και ακίνητα χωρίς
φόρο γονικής παροχής. Ας υπάρχει ένα όριο στις 400.000ευρώ.

Εσείς, λοιπόν, σήµερα που έρχεστε και φέρνετε ένα φορολο-
γικό νοµοσχέδιο, προεκλογικά ενηµερώσατε τον ελληνικό λαό για
αυτό το νοµοσχέδιο; Ποιος λοιπόν είχε κρυφή ατζέντα; Εµείς ή
εσείς; Και τι λέµε; Να χτυπήσουµε τη φοροδιαφυγή. Γιατί τόσο
καιρό δεν διασυνδέετε τις µηχανές µε τα POS και όλο παίρνει
αναβολή; Ακόµη και αυτό που θα φέρετε -και θα έχουµε την ευ-
καιρία να πούµε πολλά κατά τη συζήτηση στη Βουλή- είναι χάδι
για τους µεγάλους φοροφυγάδες. Εµείς λέµε ότι πρέπει να χτυ-
πήσουµε τη φοροδιαφυγή -γιατί είναι θέµα φορολογικής και κοι-
νωνικής δικαιοσύνης-, αλλά µε έναν τρόπο σύγχρονο, µε σύγ-
χρονα µέσα και όχι µε ένα χάδι σε αυτούς που έχουν εκατοντά-
δες χιλιάδες ευρώ φοροαποφυγή και φοροδιαφυγή, µε ένα ορι-
ζόντιο τρόπο που αντί να χτυπά αυτούς, χτυπάει τους πιο
αδύναµους ελεύθερους επαγγελµατίες.

Κάτι ακόµη που δεν είχε τύχει να το συζητήσουµε την προ-
ηγούµενη φορά. Είπατε στην αρχή ότι χαίρεστε για τη συµφωνία
κατάπαυσης του πυρός που επετεύχθη στη Γάζα. Βεβαίως, µα-
κάρι να αποκλιµακωθούν γρήγορα τα πράγµατα, να απελευθε-
ρωθούν όσοι άνθρωποι έχουν απαχθεί από τη Χαµάς. Κατα-
δικάσαµε όλοι την τροµοκρατική αυτή οργάνωση που έδρασε µε
όρους ισλαµικού κράτους. Όµως, σας βλέπω σιγά-σιγά να έρχε-
στε στη θέση µας βλέποντας ότι η αντίδραση στο νόµιµο δι-
καίωµα του Ισραήλ για άµυνα είναι πέρα από αυτά που
δικαιολογεί το Διεθνές Δίκαιο. Και σιγά-σιγά, ενώ στην αρχή µας
ψέγατε που σας λέγαµε ότι κακώς δεν ψηφίσατε στον ΟΗΕ την
ανθρωπιστική εκεχειρία, βλέπω ότι έρχεστε αργά και σταθερά
προς αυτή τη θέση. Όµως, σας χρωστώ κάτι, γιατί µας κάνατε
και ιστορικά µαθήµατα για τη Μέση Ανατολή. Είπατε ότι ο Αν-
δρέας Παπανδρέου ήταν αυτός που έφταιγε και δεν αναγνώρισε
η Ελλάδα το Ισραήλ και ότι ο Ανδρέας Παπανδρέου έκανε το ένα
και το άλλο µε τους Παλαιστινίους και πως ο Κωνσταντίνος Μη-
τσοτάκης ήταν αυτός που έκανε την αναγνώριση. Ξεχάσατε,
όµως, ένα όνοµα που κυβέρνησε πριν από τον Ανδρέα Παπαν-
δρέου, τον Κωνσταντίνο Καραµανλή. Αφού ήταν κακός ο Αν-
δρέας Παπανδρέου και δεν αναγνώρισε το Ισραήλ, γιατί δεν το
έκανε προηγουµένως ο Κωνσταντίνος Καραµανλής;

Χειροκροτήστε τώρα, κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας, που ο ιδρυτής σας είχε ακριβώς την ίδια στάση για αυτό το
θέµα που είχε και ο Ανδρέας Παπανδρέου και µιλώ για την ανα-

γνώριση του κράτους του Ισραήλ. 
Τώρα να πάµε στα θέµατα, που αφορούν τη συζήτηση και, κυ-

ρίως, το Ταµείο Ανάκαµψης. Είπατε στην πρωτολογία σας για την
αξιοποίηση των ευρωπαϊκών πόρων και την ανάγκη αποκατάστα-
σης και ενίσχυσης της ανθεκτικότητας της χώρας. Όµως, αργή-
σατε, διότι πέρυσι πριν από τις εκλογές σας λέγαµε: Αξιοποιήστε
το Ταµείο Ανάκαµψης, µπορείτε να µεταβιβάσετε πόρους για να
ενισχύσουµε την ανθεκτικότητα. Και, µάλιστα, είχαµε πει και για
την πρόληψη, πέρα από την υγεία. 

Είχαµε πει για πρόληψη, φυσικές καταστροφές, υγεία, παιδεία
και πράσινη µετάβαση στο δίκτυο. Και απαντούσατε εσείς ότι
πρέπει να µας δώσει ο ελληνικός λαός το «όσκαρ ασχετοσύνης».
Έτσι είχατε πει, ότι πρέπει να πάρουµε το «όσκαρ ασχετοσύνης»,
γιατί δεν µπορεί να αναθεωρηθεί το Ταµείο Ανάκαµψης. Και, µά-
λιστα, για την ιστορία, στην πρόταση αναθεώρησης που καταθέ-
σατε εσείς -γιατί κάνατε αναθεώρηση, άρα προφανέστατα δεν
αξίζαµε τελικά, όπως αξιολογούσατε το «όσκαρ ασχετοσύνης»-
αφαιρέσατε έργα αντιπληµµυρικής προστασίας. Και δεν είναι δι-
καιολογία ότι δεν ήταν ώριµα, γιατί θα χάνονταν τα χρήµατα, γιατί
από την Κυβέρνηση που επαίρεται ως επιτελική, οι πολίτες περι-
µένουν τουλάχιστον να τηρεί τα χρονοδιαγράµµατα αναφορικά
µε αυτό το πολύ σηµαντικό ευρωπαϊκό χρηµατοδοτικό εργαλείο.
Επίσης, ξέρατε να κάνετε την αναθεώρηση για τις τράπεζες. Οι
τράπεζες θα πάρουν έξτρα 5 δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανά-
καµψης. Άρα µπορούσε να γίνει αναθεώρηση, όµως, οι προτε-
ραιότητές σας ήταν άλλες. 

Έργα που άντεξαν. Είπε ο Πρωθυπουργός ότι όσα έργα έγιναν
µετά τον «Ιανό», άντεξαν. Η γέφυρα στο Μουζάκι; Τα συρµατοκι-
βώτια; Το ανάχωµα στον Ποταµό Γάβρα στην Καρδίτσα που ξα-
νακόπηκε σε µήκος ογδόντα µέτρων, όπως και στον «Ιανό», που
µετά το διορθώσατε; Στα Ορφανά Καρδίτσας το ανάχωµα του
Ενιπέα που επίσης έσπασε στο ίδιο ακριβώς σηµείο; Η γέφυρα
του Ξηριά στη Μαγνησία που εγκαινιάστηκε το 2022 και κατέρ-
ρευσε µε τον «Ντάνιελ»; Δεν µπορείς να τα πεις όλα αυτά έναν
θετικό απολογισµό. 

Κλείνοντας, θέλω να επανέλθω σε αυτό που έθεσα και στην
πρωτοµιλία µου, που το θεωρώ το κορυφαίο αυτής της συζήτη-
σης και που δεν µπορεί να εξαντληθεί σήµερα ούτε σε µισή ώρα
ούτε, σε µια ώρα. Πρέπει να γίνει κουλτούρα αντιµετώπισης των
κοµµάτων και προτεραιότητα του προγραµµατικού λόγου όλων
των κοµµάτων η λέξη «ανθεκτικότητα». 

Και το λέω διότι τα στοιχεία είναι αδιάψευστα. Παγκόσµια οι-
κονοµική κρίση το 2009: Τις περισσότερες επιπτώσεις η Ελλάδα.
Πανδηµία, ένα παγκόσµιο φαινόµενο: Σηµαντικότερες επιπτώσεις
η Ελλάδα. Ενεργειακή κρίση: Το ίδιο. Η χώρα είναι ευάλωτη σε
όλες τις κρίσεις, σε όλες τις παγκόσµιες προκλήσεις. Στην κλι-
µατική αλλαγή η χώρα είναι ευάλωτη, γι’ αυτό πρέπει να δώσουµε
πραγµατικό περιεχόµενο χωρίς λαϊκισµούς στη λέξη «ανθεκτικό-
τητα». 

Εσείς, λοιπόν, πώς επενδύσατε στην ανθεκτικότητα, όταν έρ-
χεται ο ίδιος ο Υπουργός σας και λέει µετά από έναν χρόνο ότι
είναι κέλυφος το αρµόδιο Υπουργείο που αφορά στις φυσικές
καταστροφές; Πώς επενδύσατε; Δεν άκουσα µια απάντηση. Γιατί
ήρθε ένας άνθρωπος από την ευρωπαϊκή επιτροπή που είχε
ασχοληθεί πάρα πολύ µε τον ευρωπαϊκό µηχανισµό προστασίας,
είχαµε συνεργαστεί για τουλάχιστον τρία χρόνια, έκανε µια δου-
λειά, έρχεται ο επόµενος Υπουργός και λέει πως δεν υπάρχει
Υπουργείο. Δεν πρέπει να µας απαντήσετε γιατί; Περιµένω στην
τριτολογία σας να µας απαντήσετε. Τι συµβαίνει; Άλλαξε η Κυ-
βέρνηση; Οι ίδιοι είσαστε.

Συνεχίζουµε. Ανθεκτικότητα. Μόλις πάµε να συζητήσουµε επί
της ουσίας για αυτά τα θέµατα, γλιστράτε στη συνωµοσιολογία
για να αποφύγετε το πολιτικό κόστος. Πραγµατικά ήθελα από τον
Πρωθυπουργό της χώρας σήµερα να δώσει µία απάντηση για τον
κ. Σκέρτσο, που είχε το θράσος να ταυτίσει την κλιµατική κρίση
και να χρησιµοποιήσει την προσφυγική µεταναστευτική κρίση ως
άλλοθι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Τόσους µήνες έρευνας που κάνατε µία απάντηση για τον κ.
Σκέρτσο, για το ψέκασµα που έκανε στην κοινή γνώµη, έχετε; Κα-
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νένα στοιχείο δεν έχετε παρουσιάσει. 
Φίλες και φίλοι, το θέµα είναι εθνικό, είναι κορυφαίο, δεν

αφορά µία µόνο κυβέρνηση και δεν θα αφορά µόνο µία γενιά.
Έχουµε να δούµε πολλά µπροστά µας. Όλες οι χώρες κοντά
στον Ισηµερινό θα αντιµετωπίσουν ακραία καιρικά φαινόµενα,
πληµµύρες, φυσικές καταστροφές, πυρκαγιές και πρέπει να µι-
λήσουµε µε ειλικρίνεια στον ελληνικό λαό, πρέπει να προετοιµα-
στεί και ο ίδιος ο λαός µε γνώση.

Και όταν µιλάω εγώ για γνήσια πράσινη µετάβαση είναι γιατί
για εµάς δεν είναι µπίζνα η πράσινη µετάβαση, είναι κουλτούρα,
είναι παιδεία, είναι και καθηµερινή συµπεριφορά από τον τρόπο
που χειρίζεσαι τα σκουπίδια, από τον τρόπο που χειρίζεσαι το
ηλεκτρικό στο σπίτι σου, από τον τρόπο που συµπεριφέρεσαι
όταν βρίσκεσαι σε ένα δάσος σε µία παραλία, διότι πρέπει να επι-
καιροποιήσουµε τη σχέση του ανθρώπου µε το φυσικό περιβάλ-
λον µέσα από έναν σύγχρονο τρόπο που θα σεβόµαστε το
φυσικό περιβάλλον και θα έχουµε δηµιουργήσει τις συνθήκες
αντιµετώπισης όλων των ακραίων φαινοµένων. Σε άλλη περί-
πτωση το κράτος θα πληρώνει δισεκατοµµύρια κάθε χρόνο για
να ανακατασκευάζει τα έργα, τα οποία θα καταστρέφουν οι φυ-
σικές καταστροφές. Και πρέπει και αυτό να είναι κοµµάτι όλης
της συζήτησης του Υπουργείου Υποδοµών στο µέλλον, µε ποια
κριτήρια και µε ποιες προτεραιότητες θα γίνουν τα νέα κατα-
σκευαστικά έργα στη χώρα για να είναι έτοιµα να αντιµετωπίσουν
τις επόµενες ακραίες συνθήκες. Και όχι να λέτε, όπως είπαν οι
Ολλανδοί, γιατί πολλά από ότι είδατε είπαν οι Ολλανδοί, µια φορά
τα χίλια χρόνια. Έτσι είπατε την πρώτη φορά τον Αύγουστο και
δεν πέρασαν δύο εβδοµάδες και είδαµε τι συνέβη στον Βόλο. 

Άρα, λίγα λόγια και πολλή δουλειά. Το φαινόµενο είναι δύ-
σκολο. Είµαστε εδώ για να δώσουµε τις προτάσεις µας. Συναί-
νεση, αλλά συναίνεση µε προοπτική, όχι συναίνεση του Πόντιου
Πιλάτου από εµάς.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ζητή-
σει ο Πρωθυπουργός για µία σύντοµη παρέµβαση. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα

ήθελα να κάνω τρεις παρατηρήσεις σε αυτά τα οποία είπε ο κ.
Ανδρουλάκης, διότι µερικές φορές δυσκολεύτηκα να παρακολου-
θήσω τη σκέψη του, µπορεί να είναι δικό µου πρόβληµα κατανόη-
σης. 

Φυσικό αέριο, κύριε Ανδρουλάκη: Μας είπατε ότι είναι ορυκτό
καύσιµο, προφανώς και είναι ορυκτό καύσιµο, όµως η Ευρωπαϊκή
Ένωση το έχει κατατάξει, όπως σωστά είπατε, σε καύσιµο µετά-
δοσης και είναι απαραίτητο το φυσικό αέριο και θα είναι απαραί-
τητο για αρκετές δεκαετίες, προκειµένου να µπορούµε να
σταθεροποιούµε το σύστηµα παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας.
Και σίγουρα το φυσικό αέριο είναι πολύ καλύτερο από το λιγνίτη.
Συµφωνούµε σε αυτό -φαντάζοµαι- γι’ αυτό και η χώρα µειώνει
στο ελάχιστο την εξάρτησή της από τον λιγνίτη. Και πράγµατι,
καθώς δεν έχει άλλη δυνατότητα να µπορεί να παράγει ενέργεια
τριακόσιες εξήντα πέντε µέρες το χρόνο, είκοσι τέσσερις ώρες
το εικοσιτετράωρο, θα είναι εξαρτηµένη από το φυσικό αέριο.
Θα ήθελα να σας ενηµερώσω, όµως, ότι η κατανάλωση φυσικού
αερίου στη χώρα µας βαίνει µειούµενη σε σχέση µε το που ήµα-
σταν πριν από δύο χρόνια. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Πανάκριβο λόγω κόστους.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μισό λεπτό. Αν εσείς έχετε κάποια µαγική λύση τεχνολογική για
το πώς ένα σύστηµα ηλεκτρικής ενέργειας µπορεί να παράγει
ηλεκτρική ενέργεια µόνο από ανανεώσιµες, µην ενηµερώσετε
µόνο εµάς! είµαι σίγουρος ότι ο ΟΗΕ θα σας δώσει το βήµα στο
Ντουµπάι να εξηγήσετε πώς ακριβώς αυτό θα γίνει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Διότι πράγµατι έως ότου λύσουµε τα ζητήµατα που έχουν να
κάνουν µε την αποθήκευση ηλεκτρικής ενέργειας θα χρειαζόµα-
στε πάντα συµπληρωµατικές πηγές παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας βάσης, δηλαδή συστήµατα τα οποία να µπορούν να µπαί-
νουν γρήγορα στο σύστηµα όταν δεν θα έχουµε ΑΠΕ. 

Μιλάτε σε µία Κυβέρνηση, η οποία έχει αυξήσει κατακόρυφα
τη διείσδυση των ΑΠΕ µετά από την εντυπωσιακή στασιµότητα
της προηγούµενης κυβέρνησης. Δεν διαφωνούµε σε αυτό. Θέ-
λουµε όσο το δυνατόν περισσότερες ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας σε όλα τα επίπεδα και µεγάλες ΑΠΕ και µικρές ΑΠΕ και
αποκεντρωµένες ΑΠΕ και συγκεντρωµένες ΑΠΕ. Έχουµε µεγάλο
ζήτηµα όχι µόνο στην Ελλάδα, παγκόσµιο µε την επάρκεια των
δικτύων. Και πράγµατι µια παράµετρος ανθεκτικότητας είναι και
η επάρκεια των δικτύων, διότι καθυστέρησε συνολικά η παγκό-
σµια αγορά να αναγνωρίσει τη σηµασία των δικτύων, έτσι ώστε
να µπορούµε να βάζουµε περισσότερη ενέργεια στο σύστηµα,
αλλά αν δεν φυσάει και αν δεν έχει ήλιο ή το βράδυ ας το πούµε
δεν µπορούµε να παράγουµε ενέργεια από τις ΑΠΕ και χρει-
αζόµαστε και άλλη πηγή ενέργειας.

Τα πράγµατα, λοιπόν, είναι απλά. Εάν δεν θέλετε φυσικό αέριο
να µας πείτε, διότι οι επιλογές εκεί είναι πολύ συγκεκριµένες. Θέ-
λουµε να βελτιώσουµε τις διασυνδέσεις µας και το κάνουµε, γιατί
πράγµατι µπορούµε και πρέπει να εισάγουµε και να εξάγουµε φυ-
σική ενέργεια. Φαντάζοµαι ότι δεν εννοείται ότι θέλουµε να γυρί-
σουµε στον λιγνίτη. 

Μία επιλογή υπάρχει ακόµα, θα µε ενδιέφερε πολύ η άποψή
σας. Είναι τα πυρηνικά. Αν πιστεύετε ότι η χώρα πρέπει να απο-
κτήσει πυρηνική ενέργεια, να βγείτε ανοικτά να το πείτε. Το να
παρουσιάζεται, όµως, µια ωραιοποιηµένη εικόνα αποκηρύσσο-
ντας πλήρως το φυσικό αέριο, το οποίο είναι αναγκαστική λύση
στην παρούσα συνθήκη, φαντάζει ολίγον ουτοπικό. 

Δεύτερον, ελεύθεροι επαγγελµατίες: Ήθελα απλά να επιση-
µάνω, επειδή µου αρέσει να είµαι συνεπής στον πολιτικό µου
λόγο και να µη διαστρεβλώνονται οι θέσεις µου, ότι σε όλες τις
συνεντεύξεις που έδινα προεκλογικά για τους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες έλεγα το εξής: θέλω και θα µειώσω το τέλος επιτηδεύ-
µατος υπό την προϋπόθεση ότι θα βελτιωθεί η φορολογική
συµµόρφωση. Αυτά λέγαµε προεκλογικά, αυτά κάνουµε και
τώρα. Και η βελτίωση της φορολογικής συµµόρφωσης συµβαδί-
ζει µε την αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής. Είναι πάρα πολύ βο-
λικό να κρύβεστε πίσω από τους λίγους µεγάλους, οι οποίοι
πράγµατι θα εντοπιστούν στο µέτρο του εφικτού µέσα από µια
σειρά από παρεµβάσεις, τις οποίες θα κάνουµε, αλλά να µη θί-
γεται αυτούς τους οποίους θεωρείτε τη δικιά σας πολιτική πελα-
τεία µε το να µη γίνεστε δυσάρεστος σε κάποιους οι οποίοι
ενδεχοµένως ναι, θα πρέπει να καταβάλουν περισσότερο φόρο,
διότι αυτή τη στιγµή δεν δικαιολογείται να πληρώνουν τον φόρο
ή τον µηδενικό φόρο τον οποίον καταβάλλουν.

Θα έρθει, όµως, η ώρα, δεν θα επεκταθώ πολύ περισσότερο
στο θέµα αυτό, θα κάνουµε εκτενή συζήτηση. Απλά, εσείς που
εµφανίζεστε ως υπέρµαχος του εκσυγχρονισµού και της µεταρ-
ρύθµισης, θα πρέπει να µας εξηγήσετε εσείς ακριβώς, πώς θα
περιορίσετε τη φοροδιαφυγή και να µην κατηγορείτε την Κυβέρ-
νηση, που αν µη τι άλλο είχε το πολιτικό θάρρος στην αρχή της
δεύτερης θητείας της να κάνει κάτι, το οποίο αντικειµενικά ναι,
είναι πολιτικά δύσκολο. Δεν είναι εύκολη αυτή η παρέµβαση, διότι
µπορώ να θυµηθώ και εγώ µια άλλη µεταρρύθµιση, η οποία επι-
χειρήθηκε από µια άλλη κυβέρνηση στην αρχή µιας άλλης δεύ-
τερης θητείας, που όταν ξεκίνησαν οι αντιδράσεις έκανε πίσω
ολοταχώς και φόρτωσε το κόστος του ασφαλιστικού στις επόµε-
νες γενιές. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Οι δικές σας αντιδράσεις.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Επειδή, λοιπόν, εµείς έχουµε λάβει µια σαφή εντολή από τον ελ-
ληνικό λαό ότι θα προχωρήσουµε στις µεταρρυθµίσεις, αυτός
είναι ο δρόµος τον οποίο θα πορευτούµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αν ήταν δικές µας αντιδράσεις, γιατί κάνατε εσείς πίσω τότε,

είναι το ερώτηµα.
Τρίτον και κλείνω µε αυτό: Κάνατε ένα λεκτικό άλµα, µιλώντας
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για εγκληµατική ανθεκτικότητα και µετά µιλήσατε για οικονοµική
ανθεκτικότητα και συνδέσατε την κρίση του 2009 και τις αντοχές
της ελληνικής οικονοµίας. Δεν κατάλαβα ακριβώς τι θέλατε να
πείτε. 

Ένα είναι βέβαιο, ότι η ανθεκτικότητα της χώρας, σίγουρα,
στηρίζεται στην ανθεκτικότητα της οικονοµίας της. Και το γεγο-
νός ότι σήµερα η Ελλάδα είναι σε θέση να µπορεί να καταθέτει
τον προϋπολογισµό της και το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµά της
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και να µην έχει καµµία επισήµανση η Ελ-
λάδα και να αντιµετωπίζεται ως µια φερέγγυα δηµοσιονοµικά
χώρα, επιτυγχάνοντας ταυτόχρονα ρυθµούς ανάπτυξης πολύ
υψηλότερους από αυτούς του ευρωπαϊκού µέσου όρου, ναι,
κύριε Ανδρουλάκη, σηµαίνει ότι επιτέλους αφήσαµε πίσω τα δύ-
σκολα και η ελληνική οικονοµία είναι ανθεκτική και γι’ αυτό, ακρι-
βώς, µπορούµε, το πλεόνασµα αυτής της ανθεκτικότητας να το
δίνουµε σε αυτούς, οι οποίοι έχουν περισσότερο ανάγκη. 

Θα δοθούν 350 εκατοµµύρια ευρώ σε οικογένειες µε παιδιά,
σε άτοµα µε αναπηρία, σε δικαιούχους του ελάχιστου εγγυηµέ-
νου εισοδήµατος και σε χαµηλοσυνταξιούχους. Αυτό είναι το πλε-
όνασµα της ανθεκτικότητας και της αξιοπιστίας της ελληνικής
οικονοµίας. Είναι µια κατάκτηση για τη χώρα είτε θέλετε να το
δείτε είτε όχι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, να µην

ξεκινήσουµε νέο κύκλο συζήτησης, διότι περιµένουν οι υπόλοιποι
πολιτικοί Αρχηγοί.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό µόνο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Ο Πρωθυπουργός είπε ότι εµείς είµαστε κατά
του φυσικού αερίου. Αν εξήγαγε αυτό το συµπέρασµα από την
οµιλία µου, είναι λάθος. Εγώ µίλησα για εξάρτηση από το φυσικό
αέριο. Είναι ένα µεταβατικό καύσιµο που έχουν όλες οι ευρωπαϊ-
κές χώρες, αλλά στην ηλεκτροπαραγωγή η Ελλάδα έχει µια τε-
ράστια εξάρτηση, που έγινε τα τελευταία χρόνια. Δεν απαντή-
σατε, για να καταλάβει ο ελληνικός λαός τη διαφορά µας. 

Για ποιον λόγο οι Ίβηρες πήραν αυτό που πήραν από την ευ-
ρωπαϊκή επιτροπή, την εξαίρεση, µε αποτέλεσµα να περνάει ο
λαός τους -και της Πορτογαλίας και της Ισπανίας- την ενεργειακή
κρίση µε χαµηλότερο κόστος, ενώ εσείς δεν την πήρατε; Δεν την
πήρατε, γιατί έχουµε από τις υψηλότερες εξαρτήσεις σε φυσικό
αέριο. Εµείς θέλουµε ΑΠΕ για τους πολλούς, όχι µόνο ΑΠΕ για
ισχυρά οικονοµικά συµφέροντα και το φυσικό αέριο να είναι µε-
ταβατικό καύσιµο, αλλά χαµηλής εξάρτησης στην ηλεκτροπαρα-
γωγή. 

Δεύτερο θέµα: Φορολογικά, είµαστε εµείς λαϊκιστές; Θέλουµε
να είµαστε ευχάριστοι; Σε ποιους; Εµείς λέµε άµεσα να υπάρχει
διασύνδεση των µηχανών µε τα POS. Άρα, εµείς δεν θέλουµε να
είµαστε ευχάριστοι και ούτε χαϊδεύουµε τους φοροφυγάδες.
Εσείς είστε ευχάριστος στην εγχώρια ολιγαρχία, όταν έχετε έως
4,8 εκατοµµύρια χωρίς φόρο τις γονικές παροχές σε κινητά και
ακίνητα. Ποιους αφορά αυτό; Τον λαό της ακρίβειας, τη µεσαία
τάξη, τους ευάλωτους; Ποιους αφορά το 5% στα µερίσµατα για
µετοχές 1, 2, 3 ή 4 εκατοµµύρια ευρώ; Λέτε ότι πάει πολύ καλά.
Για όλους; Όλοι έχουν αυτή τη δυνατότητα, κύριε Μητσοτάκη;
Όλοι οι Έλληνες έχουνε τόσα εκατοµµύρια µετοχές; Μάλλον
ζούµε σε άλλη χώρα. Εγώ ζω στην Ελλάδα και εσείς στο Μονακό. 

Τώρα, έρχοµαι στο ζήτηµα που αφορά την ανθεκτικότητα. Μα,
η ανθεκτικότητα δεν είναι µια λέξη που έχει να κάνει µόνο µε την
πολιτική προστασία και τις φυσικές καταστροφές. Η ανθεκτικό-
τητα έχει να κάνει µε το σύστηµα υγείας, µε το σύστηµα παιδείας,
µε την οικονοµία. Αυτός είναι ο όρος που προσεγγίζουν όλα τα
κράτη τις παγκόσµιες αναταραχές για να θωρακίσουν τις κοινω-
νίες. Τώρα, αν θέλετε να κάνουµε εννοιολόγηση στη συζήτηση
της ανθεκτικότητας της χώρας, µε µεγάλη µου χαρά. Απλά τυγ-
χάνει όποτε η χώρα ήταν γυµνή σε παγκόσµιες αναταράξεις, να
έχει προηγηθεί κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Για ό,τι λέτε σήµερα για τον κ. Γιαννίτση, προσπαθώντας να

πείτε ότι εµείς αγωνιστήκαµε για µια µεταρρύθµιση που δεν υλο-
ποιήθηκε, κοιτάξτε στα µάτια τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας,
διότι όλοι εσείς τότε ήσασταν απέναντι στην κυβέρνηση του
Κώστα Σηµίτη και στον Γιαννίτση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο τώρα έχει
ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Βέβαια, ο Κανονισµός σε αυτή τη Βουλή είναι σαν το λάστιχο,
όταν βολεύει στο ΠΑΣΟΚ, στη Νέα Δηµοκρατία και στον ΣΥΡΙΖΑ,
το τραβάµε όσο θέλουν. Όταν δεν βολεύει, διακόπτουν, κυρία
Κωνσταντοπούλου. Έτσι είναι το Προεδρείο της Βουλής.

Παραβιάζει τον Κανονισµό και ο Πρωθυπουργός της χώρας και
ο κ. Ανδρουλάκης. Δεν πειράζει. Δεν έχουν και το πολιτικό θάρ-
ρος να πουν, µπορούµε να κάνουµε αυτό κατά παράβαση του Κα-
νονισµού; Διότι, νοµίζουν ότι εδώ είναι τσιφλίκι του µπαµπά τους.
Ούτε του πατέρα τους είναι, ούτε της µάνας τους. Είναι του ελ-
ληνικού λαού το τσιφλίκι αυτό, να τα ξεκαθαρίζουµε λίγο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάποια στιγµή να σοβαρευτούµε σε αυτή τη Βουλή. Αλλά εί-

παµε, ο κ. Τασούλας προεδρεύει µόνο για τους τρεις «caballe-
ros». 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Είναι εδώ, όµως, ο κύριος Πρό-
εδρος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Έτσι είναι, κύριε Πρόεδρε. Το επιτρέψατε κατ’ επανάληψη
αυτό που έγινε, δυστυχώς. Ούτε καν τον λόγο δεν ζήτησε ο κ.
Ανδρουλάκης, να πει: «Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πάρω τον
λόγο»; Δεν θα του έλεγα όχι. Πάρε τον λόγο και πες το. Αφού τον
παραβίασε ήδη ο Πρωθυπουργός τον Κανονισµό. Θα του έλεγα
ναι, απάντησέ του. Πραγµατικά, δεν έχει το πολιτικό θάρρος, ο
άνδρας να ζητήσει τη χάρη. Γιατί, χάρη του κάνουµε, να το ξεκα-
θαρίσουµε. Και γι’ αυτό και φταίει ο κ. Πλακιωτάκης.

Πάµε στο επιβραδυντικό υλικό. Δεν περίµενα να επιµείνει στο
λάθος ο Πρωθυπουργός. Δεν το περίµενα πραγµατικά. Στις 31
Αυγούστου 2023 ρωτάει ο Βελόπουλος: «Γιατί δεν χρησιµοποι-
ήσατε και δεν παραγγείλατε επιβραδυντικό υλικό για να µπο-
ρούµε να σβήσουµε της πυρκαγιές στον Έβρο και στη Ρόδο;» και
απαντάει ο Πρωθυπουργός την ίδια µέρα: «Ποιος σας λέει αυτές
τις σαχλαµάρες για τη χρήση του επιβραδυντικού υλικού;». Για
να καταλάβετε, αυτό έγινε εδώ. Και σήµερα έρχεται ο Πρωθυ-
πουργός και λέει ότι δεν έχουµε αεροσκάφη, χρειάζονται ειδικές
δεξαµενές ή παραγγείλαµε και έχουµε, ή δεν ρίξαµε ή ρίξαµε. Ας
αποφασίσει και ο ίδιος τι είχε γίνει τότε. Γιατί αν είχε προκύψει
το επιβραδυντικό υλικό δεν θα είχε καεί ούτε ο Έβρος ούτε η
Ρόδος. Ας σταµατήσουµε τις µισές αλήθειες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και εδώ έχω την απάντηση του Υπουργού του. Ο ίδιος Πρω-

θυπουργός είπε εδώ τον Αύγουστο ότι δεν έριξαν επιβραδυντικό
υλικό και η απάντηση του Υπουργού του είναι ξεκάθαρη. «Ερρί-
φθη επιβραδυντικό υλικό σε Υλίκη, Ψαχνά, Πάρνηθα στις 21-8-
2023». Ποιος ψεύδεται, λοιπόν, εντός της Βουλής; Όχι εµείς
τουλάχιστον! Εµείς δεν λέµε ψέµατα στον ελληνικό λαό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το µόνο πρόβληµα που έχει ο Πρωθυπουργός είναι να πείσει
ότι το κρέας είναι ψάρι. Πραγµατικά µπορείς µε τις νέες τεχνο-
λογίες και τα µεταλλαγµένα να θεωρήσεις ένα κρέας ότι είναι
ψάρι. Όσο υπάρχει, όµως, η φωνή της λογικής και η Ελληνική
Λύση, εδώ δεν θα επιτρέψουµε σε κανέναν είτε να λέει ψέµατα
εκούσια είτε ακούσια. Ξεκάθαρες κουβέντες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα και σε αυτό το άλλο που είπε, τη µισή αλήθεια, ότι

δεν έχουµε ειδικά αεροσκάφη. Τότε εµείς λέγαµε ότι τα «Air Trac-
tor» δεν είναι αεροσκάφη αξιόπλοα και αξιόλογα για να σβήνουν
πυρκαγιές, διότι είναι ψεκαστικά και ρίχνουν -να το πω έτσι απλά-
µία µπανιέρα νερό. Με µπανιέρες δεν µπορείς να πολεµήσεις τις

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΖ’ - 22 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 (ΜΕΣΗΜΕΡΙ) 5829



πυρκαγιές, λέγαµε στον Πρωθυπουργό. Ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός µας έλεγε ότι κάνουν τα αεροσκάφη. 

Το χειρότερο δε, ήρθε και είπε σήµερα ο Πρωθυπουργός ότι
τα Air Tractor δεν µπορούν να ρίξουν επιβραδυντικό υλικό. Και
λέει ψέµατα, γιατί τα Air Tractor και µπορούν και ρίχνουν επιβρα-
δυντικό υλικό, γιατί στην Πάρνηθα Air Tractor έριξε επιβαρυντικό
υλικό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούστε, όσο υπάρχει Ελληνική Λύση -και δεν είµαστε σαν

τους άλλους εδώ που κάνουν µικροπολιτική- θα απαντάµε διά
των επιχειρηµάτων, µε σοβαρότητα και µέτρο. Αλλά τι απέφυγε
πάλι ο Πρωθυπουργός να πει; Γιατί κάηκε ο Έβρος; Γιατί κάηκε
η Ρόδος; Διότι δεν έχουµε C-130 και Σινούκ που µπορούν να ρί-
ξουν υγρό. Γιατί δεν έχουµε C-130 και Σινούκ; Γιατί τα άφησε ο
ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία να σαπίζουν µέσα στις αποθήκες,
γιατί δεν βρήκαν ανταλλακτικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άρα, λοιπόν, αν προλάµβαναν το γεγονός, θα είχε λυθεί το

πρόβληµα. 
Έµεινα άφωνος να ακούω τον Αρχηγό του ΠΑΣΟΚ -του ΠΑΣΟΚ

που τα µέσα ενηµέρωσης το έχουν ως χαϊδεµένο παιδί, το αγα-
πηµένο παιδί του συστήµατος- να οµιλεί για φυσικό αέριο. Πρα-
γµατικά, εξεπλάγην! Σαν τους λοµπίστες -επειδή είπε για λοµπί-
στες ο Πρωθπυργός- µιλούν για πράσινη ενέργεια και πράσινη
ανάπτυξη. Αρχίζω και πιστεύω ότι εδώ τα τρία κόµµατα κάνουν
lobbying µε τις εταιρείες που παράγουν ανεµογεννήτριες, µε την
πράσινη ενέργεια. Δεν δικαιολογείται διαφορετικά. Διότι είπαν
και οι δύο ότι κάνουµε εισαγωγές φυσικού αερίου, γιατί δεν µπο-
ρούµε να σταθεροποιήσουµε το δίκτυο λόγω των ανεµογεννη-
τριών, διότι όταν δεν φυσάει, δεν έχουµε ρεύµα, όταν δεν έχει
ήλιο, από τα φωτοβολταϊκά δεν έχουµε ρεύµα, άρα παίρνουµε
φυσικό αέριο. 

Κι έρχονται οι κύριοι Μητσοτάκης και Ανδρουλάκης εδώ να µας
πουν τι; Ότι επειδή δεν έχουµε φυσικό αέριο εµείς, δικό µας, να
κάνουµε εισαγωγή. Και κάνουµε εισαγωγή και παίρνουµε από τη
Ρωσία το 27% και LNG από την Αµερική. Το πληρώνει ο Έλληνας
500% ακριβότερα, γιατί φταίει η Νέα Δηµοκρατία που το φέρνει
bypass από τη Βουλγαρία ή από την Τουρκία και το ΠΑΣΟΚ γιατί
δεν έκαναν ποτέ εξορύξεις φυσικού αερίου, που η Ελλάδα έχει
δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα. Δεν το κάνουν, δεν το έκαναν και
τώρα η Μεσόγειος φλέγεται γι’ αυτόν τον λόγο, γιατί κάνουν όλοι
εξορύξεις. Μόνο η Ελλάδα απουσιάζει. 

Στις ανεµογεννήτριες είναι µέσα, αλλά στο φυσικό αέριο το
δικό µας, το ελληνικό, κάτω από την Κρήτη, στα Δωδεκάνησα,
στα Επτάνησα, στη Σαµοθράκη, και στη Ζουράφα, κανείς δεν µι-
λάει. 

Ακούστε, είναι πραγµατικά ντροπή. Ντρέποµαι πολιτικά για
όλους αυτούς. Ήρθαν, µίλησαν, έφυγαν.

Και ντρέποµαι γιατί; Διότι έρχεται ο Πρωθυπουργός της χώρας
εδώ και τι λέει; Ότι ήταν η ισχυρότερη βροχή και ευτυχώς τον
προλάβαµε και του λέµε «αυτό που µας διαβάζεις έχει το «ίσως»
µέσα». Γιατί άλλο να λες ότι ήταν η ισχυρότερη θεοµηνία και άλλο
να λες ότι ήταν ίσως η ισχυρότερη θεοµηνία. Έτσι κάνουν πολι-
τική, µε µισές αλήθειες, µε «εάν», «εφόσον», «ίσως». Αυτά κοµ-
µένα όταν µιλάτε στο Κοινοβούλιο. Θα είστε ειλικρινείς και έντιµοι
απέναντι στον ελληνικό λαό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και να πω και το εξής που είναι επίσης σηµαντικό. Το ερώτηµα

που γεννάται είναι τι έκαναν όλοι αυτοί για να µη συµβεί η θεο-
µηνία. Γνώριζαν; Ήξεραν. Τι έκαναν; Τίποτα. Ποιος φταίει; Αυτή
φταίει, η Νέα Δηµοκρατία και οι Υπουργοί της. Αυτή είναι η αλή-
θεια.

Είπε ότι η κοίτη του Πηλίου δεξιά και αριστερά έχει µπουζου-
ξίδικα. Και ρωτώ τον Πρωθυπουργό της χώρας. Τα τριάντα χρό-
νια, τα τελευταία που κυβερνάται η Ελλάς από το κόµµα του, τι
έκανε για τα µπουζουξίδικα; Τα γκρέµισε ή τα κρατάει γιατί και ο
κ. Μπέος έχει σχέση µε τα µπουζουξίδικα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Λαϊκισµός. Πραγµατικότητα όµως, για να είµαστε συνεπείς µε

την αλήθεια. Εδώ θα λέµε αλήθειες.
Είπε για επιδοτήσεις και αλλαγή καλλιεργειών. Το µέγα ερώ-

τηµα είναι, σχέδιο έχουν; Πώς θα γίνει; Ο αγρότης χρειάζεται κα-
θοδήγηση. Από το 2016, 2017, 2018, 2019 τους λένε «πάρτε ένα
πρόγραµµα, να κάνουµε ένα πρόγραµµα όλοι µαζί». Τίποτα, τζά-
µπα τα λέµε. Τι δεν είπε ο Πρωθυπουργός; Κουβέντα δεν είπε,
ούτε ο Ανδρουλάκης που κάνει τον «καµπόσο» εδώ για την πρά-
σινη ενέργεια ούτε εσείς, κύριε Φάµελλε. Δεν είπε για το Στεφα-
νοβίκειο. Γιατί δεν ρωτήσατε τίποτα; 

Ο κ. Αποστολάκης έκανε ερωτήσεις, φώναξε, διαµαρτυρήθηκε,
πολύ καλά έκανε ο άνθρωπος. Κανείς δεν ρώτησε τον Πρωθυ-
πουργό τι έγινε το Στεφανοβίκειο. Έπρεπε να πάει φυλακή κό-
σµος. Καταστράφηκαν ελικόπτερα, δηµιουργήθηκαν ρήγµατα
στην εθνική µας άµυνα, κανείς δεν απολογήθηκε και κυνηγούν
ακόµα τους αξιωµατικούς που έβγαλαν φωτογραφίες. Αυτή είναι
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτή ακριβώς. 

Επίσης δεν µας είπε ποιος άνοιξε τα φράγµατα στην Καρδίτσα.
Τίποτα. Γιατί ανοίγοντας τα φράγµατα… Η τσάπα τα άνοιξε.
Υπάρχει µαρτυρία του οδηγού της φαγάνας, αλλά εδώ το απο-
φεύγει ο Πρωθυπουργός. Με ποιου εντολή άνοιξαν τα φράγµατα
και πνίγηκε η Καρδίτσα και πνίγηκε και χάθηκε κόσµος; Δεν µιλάει
κανένας. Θεωρία, έκθεση ιδεών διατυπωµένη από τα στόµατα πο-
λιτικών Αρχηγών. 

Ήρθε, λοιπόν, και ο κ. Ανδρουλάκης και άρχισαν να λένε για
την κλιµατική αλλαγή, ότι είναι ανθρωπογενής. Κατ’ αρχάς, αν
πραγµατικά είναι επιστήµονες πρέπει να ξέρουν ότι ανθρωπογε-
νής δεν είναι η κλιµατική κρίση και η αλλαγή. Εάν ψάξουµε στο
διάβα των αιώνων, κατακλυσµοί, αλλαγές και µεταβολές θερµο-
κρασίας συνέβαιναν συχνά πυκνά. Οι κατακλυσµοί έχουν γίνει, ο
Ωγύγιος του Δευκαλίωνος, του Νώε, για να πάµε στην Παλαιά
Διαθήκη και έχουν γίνει καταστροφές. Άρα, δεν είναι µόνο αν-
θρωπογενής η κλιµατική κρίση. Ανθρωπογενής είναι η επιλογή
να οικονοµάνε οι ανεµογεννήτριες, τα φωτοβολταϊκά, να την πλη-
ρώνουν οι φτωχοί και οι πλούσιοι να ρυπαίνουν τον πλανήτη.
Αυτή είναι η ουσία.

Και ήρθε η µικρή πλην τίµια Ελλάς, να µας πει διά του Πρωθυ-
πουργού ότι θα λύσει το πρόβληµα του πλανήτη. Θα λύσει το
πρόβληµα της κλιµατικής κρίσης βάζοντας είκοσι πέντε χιλιάδες
ανεµογεννήτριες στην Ελλάδα. Δεν µου απάντησε και εδώ. Στον
Έβρο θα βάλει ανεµογεννήτριες; Στα καµµένα; Διότι έχουµε τη
δήλωση του Προέδρου των Δασολόγων του Αριστοτέλειου Πα-
νεπιστηµίου Θεσσαλονίκης ο οποίος είπε «Η Δαδιά τέλος». Κα-
ταστράφηκε και αντί να φυτρώνουν δέντρα, θα φυτρώνουν οι
ανεµογεννήτριες του κ. Μητσοτάκη και της «SIEMENS». 

Και γιατί το συνδέω έτσι; Γιατί στην πρόσφατη επίσκεψη στον
κ. Σόλτς, τι είπε ο Πρωθυπουργός; Τού λέει ο Σόλτς «πράσινη
ενέργεια, κάντε πράσινη ενέργεια». Αυτός ανοίγει λιγνιτορυχεία,
αυτός κλείνει αιολικά πάρκα. Θέλει όµως να µας πουλήσει τις
ανεµογεννήτριες, γιατί η «SIEMENS» τις κατασκευάζει. Και ως
γνωστόν η «SIEMENS» εδώ είναι το µεγάλο µαγαζί της Βουλής,
εδώ και δεκαετίες. Τα δύο «µεγάλα» -µεγάλα, εντός εισαγωγικών-
κόµµατα ξέρουν τι εννοώ, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Ξέ-
ρουν τι σηµαίνει «SIEMENS». 

Ρώτησα γιατί πήραν οι Ολλανδοί τη δουλειά. Ακούστε ποιοι
είναι οι Ολλανδοί. Είναι η τοπική οργάνωση ΠΑΣΟΚ Άµστερνταµ.
Αυτή είναι οι Ολλανδοί που µας λέει ο Πρωθυπουργός. Πάλι ψέ-
µατα λέει. Δεν υπάρχουν Ολλανδοί. Οι Ολλανδοί είναι η µητρική
εταιρεία, η θυγατρική είναι Έλληνες εδώ στην Ελλάδα., τοπική
οργάνωση του ΠΑΣΟΚ, µέλη του ΠΑΣΟΚ όλοι εκεί, άνθρωποι του
ΠΑΣΟΚ του Γεωργίου Ανδρέα Παπανδρέου, για να κάνουν την
πράσινη µετάβαση. Αυτό είναι η Νέα Δηµοκρατία. Η Νέα Δηµο-
κρατία θέλει να κάνει την πράσινη µετάβαση προς το ΠΑΣΟΚ, όχι
προς την παράταξη την εθνική, λαϊκή, κοινωνική, για να κάνει
ρήξη µε το παρελθόν. 

Αυτή είναι η αλήθεια. Οι Ολλανδοί, τοπική Άµστερνταµ, που
πήραν 50 εκατοµµύρια. Για να µας πουν τι οι Ολλανδοί και επαί-
ρεται ο Πρωθυπουργός, κύριε Βορίδη; Ότι χρειάζονται οι κοίτες
να ανοίξουν περισσότερο. Στον παππού µου τον αγράµµατο να
το έλεγες, το ίδιο θα έλεγε, ότι όταν µπαζώνεται ένα ρέµα, το
ανοίγεις, ανοίγεις την κοίτη. 

Τι άλλο µας είπαν οι Ολλανδοί µε βάση το πόρισµα; Ο κ. Μπου-
ζούρης, Διευθύνων Σύµβουλος, Σύµβουλος του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης του ΓΑΠ, του Γεωργίου Ανδρέα Παπαν-
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δρέου, Σύµβουλος του Προέδρου Συγκοινωνίας Αθηνών ΟΑΣΑ.
Ο Γρηγόρης Δηµητριάδης -καµµία σχέση µε τον συγγενή του
Πρωθυπουργού- εκτελεστικός Αντιπρόεδρος ολλανδικής εται-
ρείας, είχε διατελέσει Πρόεδρος και Διευθύνων Σύµβουλος του
ΟΑΣΑ και αυτός. 

Τι λένε, λοιπόν, οι κολλητοί σας, οι πασόκοι στη Νέα Δηµοκρα-
τία των 50 εκατοµµυρίων; Για να αναγεννηθεί, λέει, ο κάµπος πρέ-
πει να γίνει αποµάκρυνση φραγµών από ποταµούς, σχέδιο εφαρ-
µογής το οποίο υπάρχει, να αρθούν τα εµπόδια από τα ποτάµια.
Σιγά τα ωά! Έπρεπε να πάρουν 50 εκατοµµύρια ευρώ για να µας
πουν αυτό πού το ξέρει και ο τελευταίος στο χωριό µου; Έτσι κά-
νουν δουλειές οι κύριοι. Και όταν λέµε 50 εκατοµµύρια, δεν τα
πήραν όλα αυτοί, δεν τα πήραν οι Ολλανδοί, τοπική οργάνωση
του Άµστερνταµ. Δικοί µας άνθρωποι τα παίρνουν. Έτσι γίνονται
οι δουλειές. 

Πάµε και στα υπόλοιπα, γιατί θέλω σιγά σιγά να κλείνω, πιέζει
και ο χρόνος. Σήµερα είχαµε το θάνατο ενός δεκαεξάχρονου παι-
διού. Ξέρετε από τι; Από ναρκωτικά στη ΜΕΘ, δεκαέξι ετών παιδί.
Αυτά είναι σοβαρά προβλήµατα. Αυτά πρέπει να συζητήσουµε.
Γιατί τα παιδιά µας οδηγούνται στα αδιέξοδα αυτά, γιατί χάνουµε
τα παιδιά µας από τα ναρκωτικά; Δεν µιλάµε για εικοσάχρονους,
εικοσιδυάχρονους. Μιλάµε για δεκαπεντάχρονα και δεκαεξά-
χρονα παιδιά. Κάτι πρέπει να κάνουµε για τη νεολαία µας, να της
δώσουµε µηνύµατα θετικά, µηνύµατα αισιόδοξα, µηνύµατα ελ-
ληνοκεντρικά, µηνύµατα πολιτισµικής και πολιτιστικής ανάπτυξης
και κυρίως να πιστέψουν στην Ελλάδα της ιστορίας, του πολιτι-
σµού, της αρχαιότητας, αλλά και της Ορθοδοξίας. Μόνο έτσι
µπορεί να αποφύγουµε αυτά τα µηνύµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μεγάλες αυξήσεις τιµών, κύριε Βορίδη, η ΕΛΣΤΑΤ. Ξέρετε τι

λέει η ΕΛΣΤΑΤ σήµερα; Ότι έχουµε τουλάχιστον στα κουνουπίδια
83%, στα κρεµµύδια 55%, στα σταφύλια 44%, στα καρότα 33%,
στις πατάτες 19% αυξήσεις. Η Ελλάδα, η ακριβότερη χώρα στις
τιµές τροφίµων τον Οκτώβριο και επαίρεται ο Πρωθυπουργός ότι
η οικονοµία πάει καλά και µας λέει «βρήκα λεφτά». Βρήκαµε
λεφτά, λέει, από την ανθεκτικότητα. Νέος όρος, «ανθεκτικότητα».
Άµα έχεις µεγάλο πορτοφόλι, ανθεκτικότητα έχεις. Αν έχεις αδύ-
νατο πορτοφόλι, είσαι αδύναµος. 

Ακούστε ποια είναι η ανθεκτικότητα, το ευρωπαϊκό εργαλείο
παρακολούθησης τιµών τροφίµων. Η Ελλάδα ακριβότερη χώρα
στις τιµές των τροφίµων το µήνα Οκτώβριο. Πάλι ψέµατα ο Πρω-
θυπουργός, πάλι συνελήφθη ψευδόµενος. Πόσα ψέµατα πρέπει
να πει ο Πρωθυπουργός τελικά για να καταλάβει ή ότι απλά του
γράφει ο λογογράφος του και του λέει ψέµατα και τα αναµεταδί-
δει ή δεν ξέρει ο ίδιος. Δεν υπάρχει άλλη άποψη. Αυτή είναι η
άποψή µας. 

Φορολογία ελευθέρων επαγγελµατιών. Πώς το είπε πάλι; Πάλι
το είπε καλά. Τι είπε ο Πρωθυπουργός; «Εγώ είπα», λέει, «ότι θα
απαλλάξω τους ελεύθερους επαγγελµατίες εάν αντέξει η οικο-
νοµία» -κάπως έτσι το είπε- «και αν η φοροδιαφυγή και η φοροα-
ποφυγή σταµατήσει». Έλα, Χριστέ και Απόστολε! Αν µου βρείτε
τέτοια δήλωση δική του προεκλογική, εγώ τουλάχιστον θα ζη-
τήσω συγγνώµη δηµόσια. Δεν υπάρχει πουθενά. Έβαλα συνερ-
γάτες µου να ψάξουν. Τέτοια δήλωση δεν υπάρχει. 

Θες να χτυπήσεις τη φοροδιαφυγή; Με 15% οριζόντιο φόρο
σε νοµικά πρόσωπα και ιδιωτικές εταιρείες, µέσα στον κουβά
έσοδα έξοδα, φορολογείς αυτό και τελειώνει η ιστορία. Δεν θέ-
λετε γιατί το µαύρο χρήµα κυλάει στις φλέβες των ολιγαρχών
που υπηρετείτε εσείς. Εµείς είµαστε υπηρέτες των πολιτών, εσείς
των ολιγαρχών. Ας επιλέξει ο ελληνικός λαός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επειδή ήθελε προτάσεις ο Πρωθυπουργός, δεν θα τις ανα-

λύσω, θα τις καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής. Γιατί έρχεται
εδώ και λέει «είµαι ανοιχτός σε διάλογο, ποιος θέλει να έρθει να
µιλήσει µαζί µου»; Πρέπει να τον πάρω τηλέφωνο εγώ; Πρέπει να
πάρει τηλέφωνο σε όλους τους Προέδρους και να πει «Ελάτε στο
γραφείο µου και φέρτε τις προτάσεις. Πείτε µας τι ακριβώς θα
κάνουµε». Τίποτα, θεωρία εδώ µέσα. 

Καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής τη µικρή µελέτη. Για τη
µεγάλη όποτε θέλει, είµαστε εδώ να την καταθέσω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
προτάσεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Και πάµε και στα Φάρσαλα και στο Πήλιο. Έχουν τροµακτικά
προβλήµατα στο Πήλιο, κύριε Βορίδη. Οι µηλοπαραγωγοί πλη-
ρώθηκαν για τις καταστροφές από τις πληµµύρες 500 ευρώ το
στρέµµα. Οι καστανοπαραγωγοί δεν πήραν τίποτα. Είναι ένα προ-
ϊόν εξαγώγιµο τα κάστανα. Οι ελαιοπαραγωγοί στη Θεσσαλία, κυ-
ρίως στη Μαγνησία, στο Πήλιο, έχουν εκµηδενιστεί τελείως λόγω
των βροχοπτώσεων. Οι κάτοικοι µένουν στα βουνά. Πρέπει να
τους στηρίξουµε να µείνουν στα βουνά, να φυλάνε τις Θερµοπύ-
λες, στο Πήλιο, στους ορεινούς όγκους, στα Άγραφα, στη Θεσ-
σαλία µας. Κάντε κάτι. Το µόνο που ακούω είναι θεωρία.

Αναφορικά µε τις προτάσεις, µία από τις πολύ σηµαντικές προ-
τάσεις που καταθέσαµε είναι η δηµιουργία της κοινωνικής συνε-
ταιριστικής επιχείρησης. Την έχουµε στο πρόγραµµά µας. Πρέπει
να το φτιάξουµε. Πρέπει να γίνει. Γιατί αν γίνουν σοβαρές συνε-
ταιριστικές επιχειρήσεις, όπως στην Ολλανδία -αντιγράφουµε µια
πετυχηµένη συνταγή, δεν κάνουµε κάτι καινούργιο-, µπορεί η
αγροτική οικονοµία και η κτηνοτροφία να τραβήξουν προς τα
πάνω. 

Επίσης, κύριε Βορίδη, θα αναφερθώ στη δήλωση του κ. Μυτι-
ληναίου, την οποία προσπέρασαν όλοι. Ήρθε εδώ ο κ. Ανδρουλά-
κης και µίλησε για το φυσικό αέριο. Το ίδιο και ο κ. Μητσοτάκης. 

Η Ελλάδα διαθέτει τα µεγαλύτερα κοιτάσµατα σε γάλλιο, ένα
ορυκτό το οποίο είναι απαραίτητο για τις τέταρτης και πέµπτης
γενιάς βιοµηχανίες αυτοκινήτων, διαστηµοπλοίων και αεροπλά-
νων. «Γάλλιο» λέγεται. 

Πότε το είπε η Ελληνική Λύση το γάλλιο εδώ; Το 2020 είπα εγώ
εδώ για τη Λακωνία και το γάλλιο, αλλά έκαναν τους «παπαγά-
λους» οι υπόλοιποι. Τώρα το λέει ο Μυτιληναίος ότι η Ελλάδα
µπορεί να στηρίξει όλη την Ευρώπη στις ανάγκες για το γάλλιο.
Η αξία του γάλλιου στην Ελλάδα αγγίζει τα 200 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Ακούτε το νούµερο; Έτσι γράφει ο Τύπος. 200 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ! 

Ποιος είναι υπεύθυνος για τη µη εξόρυξη του θησαυρού της
Ελλάδος; ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ! Και η Ελλάδα
είναι πάµφτωχη, ενώ οι κολλητοί τους πλούσιοι. Ξεκάθαρα πρά-
γµατα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχουν, όµως, τους ψευτο-παπατζήδες τους, τα ψευτο-site

τους, τα οποία επιχειρούν µε κάθε τρόπο να δηµιουργήσουν προ-
βλήµατα. Έχουν κάτι «Παπατζώρτζηδες», «Παπανίκολες» -δεν
ξέρω πώς τους λένε-, κάτι περίεργους τύπους οι οποίοι αρθρο-
γραφούν έναντι πινακίου. Ξέρετε! Και οι οποίοι πληρώνονται για
να δηµιουργούν προβλήµατα στον ΣΥΡΙΖΑ -η Νέα Δηµοκρατία το
κάνει αυτό, έχει τα payroll της-, και σε οποιοδήποτε κόµµα. Για
να δηµιουργούν προβλήµατα! 

Θα τους πω το εξής. Η επιχείρηση µόλυνσης µε «παπατζήδες»,
«παπατρέχες» και διάφορους «Παπαγιώργηδες» και «Παπαγιάν-
νηδες» δεν µπορεί να πετύχει στην Ελλάδα. Γνωστά «πιστόλια»
της δηµοσιογραφίας, κάτι «παπατρέχες», θα σταµατήσουν να
τρέχουν όταν κυβερνήσει η Ελληνική Λύση. Και δεν θα τρέχουν
στο Μαξίµου για να πάρουν λεφτά. Όταν κυβερνήσουµε, όλοι
αυτοί θα εξαφανιστούν, γιατί µολύνουν τη δηµοσιογραφία και µο-
λύνουν την ελεύθερη διακίνηση ιδεών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ξέρω πολύ καλά τι λέω. Όπως έλεγε ο Ουµπέρτο Έκο, σήµερα

µόνο οι ηλίθιοι κάνουν δικτατορίες µε τα τανκς, από τη στιγµή
που υπάρχει η τηλεόραση -και τα sites, προσθέτουµε εµείς-, γιατί
από εκεί γίνεται η διαδικασία. Αυτό να το καταλάβει ο κάθε «Γιαν-
νάκης» και ο κάθε «Παπαχατζάκης». 

Κύριε Βορίδη, κλείνοντας, είπα και στην πρωτολογία µου -όχι
πρωτοµιλία µου, αλλά πρωτολογία µου- ότι εσείς κάνατε την Ελ-
λάδα «µπανανία». Όχι εσείς προσωπικά. Τα τρία κόµµατα που κυ-
βέρνησαν. Η Ελλάδα δεν χρειάζεται να γίνει «µπανανία». Ή
µάλλον, δεν θα γίνει «µπανανία». Γιατί ο Πρωθυπουργός είπε ότι
εµείς αγωνιζόµαστε για να µην κάνουµε την Ελλάδα «µπανανία». 

Δυστυχώς, η Ελλάδα έχει γίνει «µπανανία». Συρόµαστε κάθε
εβδοµάδα στα ευρωπαϊκά δικαστήρια για τα λάθη που κάνετε.
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Κάθε βδοµάδα! Ακόµη και για τις πληµµύρες πάλι έχουµε δικα-
στήρια για το θέµα αυτό. Χάρτης επικινδυνότητας! 

Κάνατε την Ελλάδα «µπανανία», παρά αυτά που λέει ο Πρωθυ-
πουργός ότι δεν θα γίνει «µπανανία», για έναν και µόνο λόγο. Αν
θέλετε απόδειξη, η Ελλάδα πεθαίνει δηµογραφικά και εσείς φέρ-
νετε νοµοσχέδια εδώ υπέρ των µεταναστών και για το πώς θα
µπολιάσετε την ελληνική γη. Εσείς, κύριε Βορίδη. Η Κυβέρνησή
σας! Πάλαι ποτέ αλλιώς µας τα λέγατε. Και ο διπλανός σας, ο
Μπεκίρης. Αλλιώς τα λέγατε περί µεταναστών. 

Γελάτε, κύριε Βορίδη. Γελούσαµε και το 2007, το 2008, το 2009
µαζί και λέγαµε ότι θα παλέψουµε εναντίον της αντικατάστασης
του πληθυσµού. Σήµερα παλεύει η Νέα Δηµοκρατία για να αντι-
κατασταθεί ο ελληνικός πληθυσµός, όµως. Αυτή είναι η διαφορά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Την κάνατε «µπανανία», γιατί οι µέσοι µισθοί στην Ευρωπαϊκή

Ένωση το 2022 ήταν τεράστιοι και στην Ελλάδα είµαστε τελευ-
ταίοι από τον πάτο, λίγο πιο κάτω από την Ουγγαρία είµαστε.
Αυτή είναι η «µπανανία» που φτιάξατε, κύριε Βορίδη, εσείς και η
Κυβέρνησή σας. 

Το πρόβληµα είναι ότι την κάνατε «µπανανία» εσείς. Εµείς,
όµως, δεν θα το επιτρέψουµε. Εµείς θα αγωνιστούµε, για να µην
καταντήσει η Ελλάδα περίγελος του πλανήτη. Θα δίνουµε τις
προτάσεις µας, τα επιχειρήµατά µας, το σχέδιο µας, τις συµβου-
λές µας, την κριτική µας, µε διάθεση πάντοτε να βελτιωθεί η Κυ-
βέρνηση. 

Δυστυχώς, είστε αµετανόητοι. Δεν βελτιώνεστε. Θα κάνετε την
Ελλάδα «µπανανία». Αλλά, εµείς θα το αποτρέψουµε.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Πριν δώσω τον λόγο
στον κ. Βασίλη Στίγκα, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Σπαρτιάτες», θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της
επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας: «Όροι δόµησης, κατασκευής, επιτρεπόµενες χρήσεις γης
για κέντρα δεδοµένων, χωροταξικές και πολεοδοµικές ρυθµίσεις,
αξιοποίηση πόρων Πράσινου Ταµείου και λοιπές περιβαλλοντικές
και ενεργειακές διατάξεις». 

Κύριε Στίγκα, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κράτησα προηγουµένως κάποια σηµεία από την οµιλία του

Πρωθυπουργού, από την πρωτολογία κυρίως. Μας έδειξε δύο
γραφήµατα, τι είχε γίνει µε τον «Ιανό» και τι έγινε τώρα µε τον
«Ντάνιελ», πράγµα που συνηθίζει να κάνει τον τελευταίο καιρό,
δίνοντας την παραπλανητική εντύπωση ότι τα έχει µελετήσει
µέχρι τελευταία λεπτοµέρεια. 

Έτσι όπως τα είπε ο κύριος Πρωθυπουργός, έχω την εντύ-
πωση ότι εάν συµβεί -δεν εύχοµαι να συµβεί- καµµία κατα-
στροφή, την επόµενη φορά θα µας βγάλει τρία γραφήµατα. Και
ενδεχοµένως, αν ξανασυµβεί -που πάλι δεν το εύχοµαι-, θα µας
βγάλει τέσσερα γραφήµατα. Δηλαδή, τα έχει µελετήσει όλα. Και,
όπως είπε και ο ίδιος, αυτή η καταστροφή που έγινε γίνεται κάθε
χίλια χρόνια. 

Φυσικά, δεν ισχύει κάτι τέτοιο. Έδωσα προηγουµένως κάποια
παραδείγµατα, τουλάχιστον από την αρχή του περασµένου
αιώνα, που είπα ότι η Ελλάδα δεν ήταν στην καλύτερη κατάσταση
από θέµα υποδοµών, από θέµα δρόµων, από οτιδήποτε. Με
βάση, όµως, και νεότερα στοιχεία, από το 1955 και µετά, συµβαί-
νουν τέτοιου είδους καταστροφές. Άρα, δεν έχουµε χίλια χρόνια. 

Επίσης, παραδοσιακά και διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις αυτό
λένε: Θα κάνουµε συµβούλιο, θα αποφασίσουµε, θα δώσουµε,
θα κάνουµε, θα φτιάξουµε. Και στο τέλος τι µένει; Μένει η κατα-
στροφή και η καταστροφή των υποδοµών της χώρας. 

Στη συνέχεια είπε ότι αποζηµιώθηκαν σε µεγάλο ποσοστό οι
αγρότες και από την πρόσφατη καταστροφή. Θα θυµίσουµε στον
κύριο Πρωθυπουργό ότι στο Αρκαλοχώρι που έγινε ο καταστρο-
φικός σεισµός πριν από δύο, τρία χρόνια ακόµα δεν έχουν πάρει
τις αποζηµιώσεις που θα έπρεπε να πάρουν. Και όχι µόνο αυτό,
αλλά δεν έχουν προστασία από τις τράπεζες, που συνεχώς τους
παίρνουν τηλέφωνο και προχωρούν βεβαίως και σε πλειστηρια-

σµούς. Έχει γίνει ερώτηση και µέσα εδώ στη Βουλή. 
Άρα, οι αποζηµιώσεις δεν είναι παρά µόνο ένα προπαγανδι-

στικό τέχνασµα για να κλείνει τα στόµατα των πληγέντων που θα
ήθελαν να διαµαρτυρηθούν για την ανεπαρκή αντιµετώπιση των
φαινοµένων. 

Θα προτιµούσαµε να ήταν πιο οργανωµένη η χώρα. Επίσης,
συνήθως σε µια οργανωµένη χώρα τα επιδόµατα έρχονται συ-
µπληρωµατικά να βοηθήσουν, να ανακτήσουν οικονοµικά ένα
µέρος από τις περιουσίες που χάθηκαν. 

Θα προτιµούσαµε πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
οι αγρότες στη Θεσσαλία, τον Έβρο ή σε άλλες περιοχές που
έχουν πληγεί απ’ αυτές τις καταστροφές να ήταν οικονοµικά αυ-
τάρκεις, να είχανε λεφτά στους λογαριασµούς τους, να είχανε
δουλειές, να είχαν υποδοµές και γενικά το κράτος να πήγαινε
µπροστά. Και εποµένως, η όποια βοήθεια από το κράτος θα ήταν
καλοδεχούµενη. Αλλά, να µην είχαν τόση ανάγκη. Αν πάει τώρα
κάποιος στη Θεσσαλία, τι θα δει; Καταστροφή θα δει. 

Μάλλον ο κύριος Πρωθυπουργός δεν θα το έχει δει, ότι στα
κανάλια έβγαιναν πάρα πολλοί άνθρωποι -εγώ τουλάχιστον είδα
πάρα πολλούς- που µιλούσαν µε αγανάκτηση και οργή και έλεγαν
ότι θα πάρουµε την οικογένειά µας και θα φύγουµε, θα εξαφανι-
στούµε από εδώ. 

Δεν µπορεί να ζήσει πλέον κάποιος εκεί. Ωραία, πήρε ένα επί-
δοµα, µια βοήθεια, οτιδήποτε µπορεί να δώσει ένα κράτος, που
εδώ δεν µπορεί να δώσει κιόλας. Οι υποδοµές, όµως, είναι τελει-
ωµένες. Δεν υπάρχει κάτι. 

Είπε επίσης ότι θα χτιστούν νέα σχολεία στη Θεσσαλία. Τι είναι
αυτό πάλι; Πού θα βρεθούν χρήµατα να χτιστούν και νέα σχολεία;
Πριν είχαν χτίσει σχολεία; Πόσα σχολεία έχει η Θεσσαλία; Τώρα
ξαφνικά θα βρεθούν τόσα πολλά λεφτά να χτίσει καινούργια σχο-
λεία; Ξέρει ο κύριος Πρωθυπουργός τι σηµαίνει «καινούργιο σχο-
λείο» και πώς θα µπορούν τα παιδιά να µάθουν γράµµατα µε όλες
τις ανέσεις; Εγώ τουλάχιστον αυτό το είδα στο εξωτερικό, πώς
ήταν τα σχολεία, πώς ήταν γενικότερα όλες αυτές οι υποδοµές. 

Προηγουµένως ανέφερα ότι κλείνουν σχολεία στον Έβρο, τα
συµπυκνώνουν. Άρα οι µαθητές δεν µπορούν να έχουν ένα λύκειο
στη γειτονιά τους, να έχουν το σχολείο, να έχουν την άνεση να
πάνε. 

Μην κοιτάτε εδώ τα αστικά κέντρα. Θα πάρεις το µετρό, θα πά-
ρεις το λεωφορείο, κάτι θα πάρεις, θα πας στο σχολείο σου,
όπως και να γίνει. Και είναι κοντά. Δεν το συζητάµε. Αυτά τα παι-
διά, όµως, πώς µπορούν να πάνε στα σχολεία τους; Πώς µπο-
ρούν να έχουν από όλες τις ανέσεις; Δεν έχουν τίποτα. 

Εποµένως, µην κοροϊδεύει τον κόσµο ότι θα χτίσει σχολεία,
γιατί σιγά - σιγά θα µας πει ότι θα χτίσει ουρανοξύστες ή δεν
ξέρω κι εγώ τι άλλο. 

Θέλω να σταθώ λίγο στην έκθεση των Ολλανδών, που για µένα
δεν είναι κακό, ας έρθουν, ας πάρουµε την τεχνογνωσία, γιατί
στο εξωτερικό πάνε πάρα πολύ καλά. Όπως έχω ξαναπεί, έχω
ταξιδέψει πάρα πολύ, έχω δει πολύ ωραία πράγµατα, πώς λει-
τουργούν τα σύγχρονα και οργανωµένα κράτη. Εποµένως, όταν
µια φυσική καταστροφή βρει ένα οργανωµένο κράτος τότε οι συ-
νέπειες είναι και λιγότερες. Όταν είναι ένα ανοργάνωτο κράτος
όπως είµαστε εµείς, βεβαίως, θα υποστούµε τα πάντα. Δεν τίθε-
ται θέµα. Εποµένως, αυτό που είπαν οι Ολλανδοί -ένα ρεζουµέ,
να το πούµε έτσι- είναι ότι αφήστε τα ποτάµια, αφήστε τα ρυάκια
να τρέξουν φυσικά, όπως τρέχουν εκατοντάδες χρόνια. Στη Γερ-
µανία που ήµουν περνούσα από κάποια µεγάλα χωράφια, τερά-
στιες εκτάσεις και έτρεχε µέσα ένα ρυάκι το οποίο ήταν τριάντα
έως σαράντα πόντους. Δεν τα κλείνουν. Τα αφήνουν. Αυτή είναι
η φυσική ροή εκατοντάδων χρόνων. Εδώ πέρα και τα µπαζώ-
νουµε και τα κλείνουµε και βάζουµε και φράγµατα. Γιατί η µεγάλη
ζηµιά στη Θεσσαλία, κυρίες και κύριοι, έγινε από το φράγµα.
Πήγε ο Αγοραστός έδωσε εντολή, το έσπασε κάποιος και έγινε
αυτό που έγινε και η µεγάλη καταστροφή. 

Επίσης, άκουσα µε τρόµο ότι θα βάλει έναν φόρο -εγώ το λέω
χαράτσι- στα καταλύµατα υπέρ πληγέντων. Δηλαδή µόνιµα την
αδιαφορία και την ανεπάρκεια της Κυβέρνησης να προστατεύσει
την περιουσία και τους πολίτες πάλι θα την επωµιστεί ο Έλληνας
πολίτης. Και µετά λέει ότι θα δώσουµε επιδόµατα, θα δώσουµε
βοήθειες, 2 δισεκατοµµύρια, 3 δισεκατοµµύρια και όσο νοµίζει
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αυτός θα δώσει. Δεν είναι έτσι. Καθόλου δεν είναι έτσι. Θα τα
πάρει από δω και θα τα δώσει από εκεί. Και γίνεται αυτή η τρά-
µπα, αυτό το αλισβερίσι.

Επίσης, είπε -τώρα εδώ έρχεται σε αντίφαση- ότι οι πόροι του
κράτους δεν είναι ανεξάντλητοι και προσπαθώντας να θολώσει
τα νερά και να εξουδετερώσει την εικόνα που έχουµε σχηµατίσει
για την Κυβέρνηση αυτή, ότι δηλαδή είναι το κράτος-«πατερού-
λης», όπως γινόταν µε τον Στάλιν και οι πολίτες φοβισµένα
βρέφη, προσποιήθηκε ότι ο πολίτης δεν πρέπει να περιµένει τη
βοήθεια του κράτους και να σπεύσει να ασφαλίσει τις οικίες και
τις επιχειρήσεις. 

Άρα αυτό που είπα και προηγουµένως, ότι θα πρέπει οι επιχει-
ρήσεις, ο ελληνικός λαός να είναι αυτάρκης να έχει χρήµατα, να
έχει δουλειές, να έχει παραγωγικότητα και να µπορεί να ανταπε-
ξέλθει µόνος του. Γιατί µας έχουν δείξει διαχρονικά οι ελληνικές
κυβερνήσεις ότι είναι παντελώς ανίκανες, δεν µπορούν πραγµα-
τικά να βοηθήσουν. Να θυµηθούµε λιγάκι πριν από πάρα πολλά
χρόνια διάφορους σεισµούς, της Καλαµάτας, της Θεσσαλονίκης
και σε άλλα µέρη της Ελλάδας που έχουν γίνει σεισµοί, τι έγινε.
Για καµµιά δεκαριά χρόνια, µπορεί και παραπάνω, οι άνθρωποι
ζούσαν µέσα σε κοντέινερ. Αυτό είναι κράτος πρόνοιας, κράτος
δικαίου; Τι ακριβώς είναι; Δεν κατάλαβα. 

Εµείς οι «Σπαρτιάτες» θέλουµε να κάνουµε και προτάσεις.
Πάντα ό,τι λέµε εδώ είναι καλοπροαίρετα και θέλουµε να βοηθή-
σουµε τη χώρα µας. Το καλοκαίρι που καιγόταν ο Έβρος πήγα
µια περιοδεία στον Νοµό Έβρου. Έφτασα µέχρι το δάσος της
Δαδιάς. Στεναχωρήθηκα πάρα πολύ και από την καταστροφή,
αλλά πραγµατικά δεν έβλεπα τον ήλιο. Ήταν µια πάρα πολύ δύ-
σκολη κατάσταση η οποία δεν άφηνε περιθώρια για αισιοδοξία.
Στη διαδροµή µέχρι να φτάσω επάνω και σε άλλες περιοχές που
πήγα διαπίστωσα ότι υπήρχε µία ερήµωση. Κυριολεκτικά υπήρχε
µια ερήµωση. Δηλαδή, δεν υπήρχε αγροτική κίνηση, δεν υπήρχε
βιοµηχανική κίνηση, δεν υπήρχε βιοτεχνική κίνηση. Τίποτα δεν
υπήρχε. Και όχι στα σηµεία της φωτιάς κοντά βεβαίως, σε άλλα
σηµεία πολύ πιο µακριά από τη φωτιά. Είδα, όµως, και τις εγκα-
ταστάσεις. Δεν υπήρχαν αγροτικές, βιοµηχανικές, βιοτεχνικές
εγκαταστάσεις. Τίποτα. Ένας νεκρός νοµός ήταν. Ούτε άνθρωποι
καν δεν κυκλοφορούσαν. Να πω ότι είχε φορτηγά, είχε λεωφο-
ρεία που µεταφέρουν κόσµο, ότι κάτι είχε αυτός ο νοµός. Υπήρχε
µια ερήµωση. 

Η πρόταση που κάνουµε θα φανεί λίγο παράξενη στην Κυβέρ-
νηση, αλλά εµείς πρέπει να την κάνουµε. Θα προτείναµε, λοιπόν,
επειδή οι ακρίτες εκεί φυλάνε Θερµοπύλες, ο Νοµός Έβρου ανέ-
καθεν ήταν ο νοµός που φυλάει τις Θερµοπύλες, ο νοµός που
είναι στο τριεθνές, ο νοµός που συνορεύει µε τους αιώνιους
εχθρούς µας, τους Τούρκους, να κάνουµε τον Νοµό Έβρου free
zone, tax free, δηλαδή χωρίς φόρους. Μόνο για τον Νοµό Έβρου
να καλέσουν διεθνείς εταιρείες, πολυεθνικές εταιρείες και να
φτιάξουν εργοστάσια εκεί, όπως εργοστάσια έρχονται πολυεθνι-
κές και φτιάχνουν και στη Γερµανία, ακόµα και στη Λιθουανία,
στην Εσθονία και στα υπόλοιπα µικρά κράτη της Ευρώπης. Κι εκεί
σε µας να έρθουν στον Νοµό Έβρου για να φτιάξουν εργοστάσια
και να πουν, όπως κάνει η Ρουµανία, µε 1% φόρο και να πουν εδώ
δεν θέλουµε καθόλου φόρο για δέκα χρόνια. Τι θα κερδίσει το
κράτος; Θα κερδίσει τη µείωση της ανεργίας, θα πάρει εργοδο-
τικές και ασφαλιστικές εισφορές. Και βεβαίως, κάποια στιγµή, πι-
στεύουµε, ότι αν στηθούν µεγάλα εργοστάσια στον Νοµό Έβρου
θα µπορέσουν κάποια στιγµή να φύγουν και άνθρωποι οι οποίοι
είναι µέσα στα µεγάλα αστικά κέντρα, είτε στην Αθήνα είτε στη
Θεσσαλονίκη είτε οπουδήποτε αλλού. Είναι πιστεύω µια πάρα
πολύ καλή πρόταση η οποία θα βοηθήσει τη χώρα µας. Θα το κά-
νουν αυτό ή δεν θα το κάνουν;

Επίσης, θέλω να σταθώ σε κάτι ακόµα το οποίο µου έχει κάνει
πολύ µεγάλη εντύπωση. Από τα δηµοσιεύµατα έµαθα ότι ο κ. Ερ-
ντογάν τώρα που θα έρθει εδώ µε την κουστωδία του θα απαιτή-
σει -και δεν ξέρω, κύριε Υπουργέ αν είναι αλήθεια, εγώ το
διάβασα- να µεγαλώσει η γέφυρα στον Νοµό Έβρου και στους
Κήπους του Έβρου, που σηµαίνει ότι θέλει να περνάνε περισσό-
τερα φορτηγά και να πηγαίνουν τα εµπορεύµατα από την Τουρ-
κία στην Ευρώπη και από την Ευρώπη βεβαίως στην Τουρκία. 

Υπήρχε µια σκέψη και στο πρόγραµµα των Σπαρτιατών, εδώ

και χρόνια που αυτό θα µπορούσε να ήταν ένας µοχλός πίεσης
προς τον Ερντογάν µε όλα αυτά που κάνει και όλα αυτά που διεκ-
δικεί. Για κάθε βάρκα που θα στέλνει ο Τούρκος απέναντι στην
Ελλάδα, τα σύνορα εκεί θα κλείνουν για µια βδοµάδα. Γιατί οι
Τούρκοι µας εκµεταλλεύονται. Φεύγουν τα αυτοκίνητα από την
Τουρκία, περνάνε όλη την Εγνατία Οδό, φτάνουν στην Ηγουµε-
νίτσα και µετά πάνε στην Ιταλία και διοχετεύουν τα εµπορεύµατά
τους, ανθεί η οικονοµία τους. Γιατί να µην τους µπλοκάρουµε;
Ποιος µας εµποδίζει, η Ευρωπαϊκή Ένωση; Κανένας. Εµείς το
θέµα είναι αν θέλουµε, αν έχουµε κυβερνήσεις που θέλουν κάτι
να κάνουν γι’ αυτόν τον τόπο. Δεν µπορεί να δεχόµαστε αδιαµαρ-
τύρητα όλα ό,τι θέλει ο Ερντογάν Είναι αδύνατον αυτό το πρά-
γµα. Έχουµε υπερηφάνεια. Είµαστε ελληνικός λαός. Καθόµαστε
να ακούµε τις προσβολές του κάθε τελευταίου µέσα στην Τουρ-
κία; Ας πάνε τα φορτηγά τους, αν κλείσουµε εµείς τα σύνορα,
από την Βουλγαρία, τα Σκόπια, την Αλβανία και πάει λέγοντας
πάνω. Τουλάχιστον δέκα ηµέρες ταξίδι περισσότερο και συν την
ταλαιπωρία. 

Κι όπως, ξέρετε ο εξ ανατολών οµόλογός σας, κύριε Μητσο-
τάκη, δεν χάνει αφορµή, σαν συναισθηµατικός άνθρωπος που
είναι, να θυµάται συνεχώς τα σύνορα της καρδιάς του, που συχνά
τελευταία περιλαµβάνουν και τη Θεσσαλονίκη. Γι’ αυτό δεν δια-
µαρτυρηθήκατε ποτέ, κύριε Πρωθυπουργέ. Γιατί δεν µαταιώνετε
άµεσα αυτή τη συνάντηση στις 7 Δεκεµβρίου που τελικά θα γίνει
στην Αθήνα, γιατί προφανώς φοβόσαστε τους Θεσσαλονικιούς
ότι θα έχουν µια επιθετική στάση. Και πώς να µην έχουν. 

Έχετε κάθε λόγο να το κάνετε αυτό διότι, αφ’ ενός ο Ερντογάν
είναι σήµερα διεθνώς αποµονωµένος και δεν χρειάζεται εµείς να
του τείνουµε χείρα βοηθείας και αφ’ ετέρου δε για να ενισχύ-
σουµε τη στενή σχέση που ήδη έχουµε µε το Ισραήλ. Οι Ισραηλι-
νοί ανέκαθεν έχουν δείξει έµπρακτα πόσο πολύ εκτιµούν τη
στήριξη που τους παρέχουν οι φίλιες χώρες. Γι’ αυτό έχουµε σή-
µερα τη µεγάλη ευκαιρία να το κάνουµε ξανά. 

Κυρίες και κύριοι, χρειάζεται µια εθνική στρατηγική που θα
ενώσει και θα συσπειρώσει τους Έλληνες και τις Ελληνίδες, µε
ένα σκοπό, τη διάσωση του λαού µας και του έθνους µας. Γι’
αυτόν τον λόγο πρέπει να έχουµε χαραγµένο µέσα στο µυαλό,
στην καρδιά και στην ψυχή µας τα λόγια που είπε ο εθνεγέρτης
των Ελλήνων, ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης: «Εµείς την Ελλάδα
θέλουµε κι ας τρώµε πέτρες». 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει για την δευτερολογία του ο κ. Δηµήτριος Να-

τσιός, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη». 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να εκφράσουµε εν πρώτοις τη

θλίψη µας για τον θάνατο της δεκαεξάχρονης κοπέλας την οποία
χρησιµοποιούσαν συµµορίες εµπόρων ναρκωτικών ως πειραµα-
τόζωο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κατέ-
ληξε τελικά;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Βεβαίως, µεγάλη θλίψη!

Διάβασα και χθες κάτι το οποίο µου προκάλεσε και πάλι µε-
γάλη λύπη ή µάλλον, θα έλεγα, τρόµο. Τρία κορίτσια, ένα δεκα-
τριών, ένα δεκατεσσάρων και ένα δεκαέξι ετών ξυλοκόπησαν
άγρια µία συµµαθήτριά τους. Αυτό το ακούµε συχνά πλέον. Αλλά
το χειρότερο είναι ότι έγινε ενώπιον άλλων δώδεκα ή δεκατριών
συµµαθητών τους. Όλα είναι σηµαντικά. Όλα είναι κρίσιµα και
καίρια. Αλλά επιτέλους πρέπει να γίνει µία σοβαρή συζήτηση στη
Βουλή µε ένα θέµα. Και ερανίζοµαι από τον Άγιο Κοσµά τον Αι-
τωλό µία φράση που έλεγε για την περίοδο της τουρκοκρατίας,
«Δεν βλέπετε ότι αγρίεψε το γένος µας και καταντήσαµε ωσάν
τα θηρία;». Παραλλάσσοντας τη φράση, «δεν βλέπετε ότι αγρίε-
ψαν τα παιδιά µας και κατάντησαν σαν τα θηρία;». Μαται-
οπονούµε, σε κινούµενη άµµο βαδίζουµε, αν έχουµε αποτύχει
συλλογικώς ως κράτος, ως παιδεία, ως οικογένεια στο ζήτηµα
της ανατροφής, του µεγαλώµατος -να το πω απλά- για τα παιδιά
µας. Και πρέπει να σκεφτούµε σοβαρότατα ποιοι είναι οι λόγοι
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που έχουν αγριέψει τα παιδιά µας. 
Συµµορίες ανηλίκων παιδιών, πράγµατα ανήκουστα κάποτε,

περιφέρονται σε πλατείες, δρόµους όχι µόνο της Αθήνας αλλά
και άλλων µεγάλων πόλεων ως άγριες αγέλες λύκων -θα έλεγα-
οι οποίες εκφοβίζουν ακόµα και περαστικούς και είναι εν δυνάµει,
θα έλεγα, άτοµα τα οποία µεθαύριο -και είναι κακό αυτό για το
µέλλον της πατρίδας- θα καταντήσουν εκεί που θα καταστήσουν.

Ως µικρό πρόλογο επιτρέψτε µου να σας πω αναφερόµενος
στον κύριο Πρωθυπουργό ότι η χαρά σας για την ειρήνευση στη
Μέση Ανατολή δεν αντιστοιχεί στις πράξεις σας στα Ηνωµένα
Έθνη παλαιότερα. Στηρίξατε τον πόλεµο, πήρατε εξαρχής θέση
µε τη σωστή, όπως λέτε, πλευρά της ιστορίας. Η µόνη σωστή
πλευρά της ιστορίας, αγαπητοί µου, είναι µία: Το συµφέρον της
πατρίδας µας, το συµφέρον του έθνους µας. Στηρίξατε λοιπόν
τον πόλεµο, ενθαρρύνατε τις ενέργειες µε παράπλευρες απώ-
λειες τον θάνατο παιδιών. Είναι στάση αποτρόπαια και ξένη προς
τον ελληνικό πολιτισµό.

Είπε ψέµατα όµως ο Πρωθυπουργός και σε κάτι άλλο. Στο
τέλος της πρωτολογίας του είπε επί λέξει ότι θα ακούσει µε προ-
σοχή τις προτάσεις των άλλων κοµµάτων. Ψεύδεται, αφού πά-
ντοτε φεύγει περιφρονώντας όσες άλλες φωνές εξέλεξε ο
ελληνικός λαός. Και πάντοτε αναφέρεται σε εµάς -να θυµίσω ότι
διακόσιες χιλιάδες Έλληνες µας τίµησαν- µε απαξιωτικό τρόπο,
«εσείς στα ορεινά, εσείς στα πεδινά». Δεν ξέρω και πού αλλού,
σε ποιες κοιλάδες µάς βλέπει. Επαναλαµβάνουµε ότι διακόσιοι
χιλιάδες Έλληνες µας τίµησαν, οι οποίοι θα γίνουν πολλοί περισ-
σότεροι αν συνεχίσει µε τον ίδιο αλαζονικό και εγωιστικό τρόπο
να µας αντιµετωπίζει.

Χαρακτηριστικά µάλιστα µιας και Θεσσαλία σηµαίνει όχι µόνο
πληµµύρες αλλά και Τέµπη, να θυµίσουµε ότι ο κύριος Πρωθυ-
πουργός δεν πάτησε το πόδι του ούτε στην προανακριτική για τα
Τέµπη. Και δεν είναι ντροπή -επισηµάνθηκε και από άλλον οµι-
λητή- ότι το µαύρο κουτί του τρένου βρέθηκε µετά από εννέα
µήνες; Καταγγέλθηκε ότι ξοδεύτηκαν 700.000 ευρώ ώστε στο ση-
µείο του δυστυχήµατος να αφαιρεθεί µεγάλη ποσότητα χώµατος
να έρθει καινούργιο χώµα, να στρωθεί µε χαλίκι και από πάνω µε
πίσσα. Έχει να πει κάτι ο κύριος Πρωθυπουργός; Μπορεί όσο
θέλει να ειρωνεύεται τη Νίκη ο ίδιος και οι Υπουργοί του, αλλά
αυτό δεν τον ρωτά η Νίκη. Είναι ερώτηση που απευθύνει ο ελλη-
νικός λαός, που ζητά δικαίωση για τις ψυχές των νέων παιδιών,
που δεν χάθηκαν µιας και για µας τους χριστιανούς ορθόδοξους
κανείς δεν χάνεται. Άλλοι βαδίζουν στη γη, άλλοι βαδίζουν στον
ουρανό. 

Πάµε στο θέµα των πληµµυρών. Μιας και εδώ ήταν άφαντος ο
Πρωθυπουργός σε προηγούµενες συζητήσεις, θα του επιστή-
σουµε την προσοχή σε πράγµατα που έχουµε ξαναπεί, αλλά αρ-
νείται να ακούσει. Ας µην επιµένει ότι η ανικανότητα είναι ζήτηµα
κλιµατικής αλλαγής. Αναφέρατε, κύριε Πρωθυπουργέ, τη Χαβάη
και τον Καναδά. Υπάρχουν όµως και άλλες στατιστικές. Για πα-
ράδειγµα όση έκταση κάηκε φέτος σε ένα νοµό στην Ελλάδα
στον Έβρο, κάηκε σε µια ολόκληρη χώρα, στην Ιταλία. 

Άλλο παράδειγµα. Η Ελλάδα κατατάχθηκε φέτος πρώτη ανά-
µεσα σε είκοσι µεσογειακές χώρες σε καµένες εκτάσεις, ενώ
αυτές οι χώρες διαθέτουν παρόµοιο κλίµα και µάλιστα λιγότε-
ρους πυροσβέστες και λιγότερα µέσα κατάσβεσης από εµάς. Αν
θέλετε να µιλήσετε µε πίνακες, ας µας δείξετε πόσα κονδύλια
πάνε σε πρόληψη και πόσα σε καταστολή και αποκατάσταση. Να
τα συγκρίνετε µε τις άλλες µεσογειακές χώρες και θα πάρετε την
απάντηση µόνος σας. 

Μας είπατε ότι ο Έβρος είχε µια τριπλή συγκυρία από υψηλή
θερµοκρασία, ξηρασία και ισχυρούς ανέµους. Αυτόν τον πε-
ρίεργο άνεµο που φέρνει τους εκατοντάδες ή χιλιάδες παράνο-
µους µετανάστες στα δάση του Έβρου και της Ρόδου, αλλά και
σε όλη την επικράτεια τον έχετε και αυτόν συµπεριλάβει στην κλι-
µατική αλλαγή; Είπατε ότι δεν µπορείτε να είστε ικανοποιηµένος
από τη διαχείριση των κρίσεων, διότι υπάρχουν παθογένειες δε-
καετιών. Ποιος κυβερνούσε αυτές τις δεκαετίες; Όχι εσείς, το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ; Τι θα λύσετε άραγε, όταν οµολογείτε ότι
είστε µέρος του προβλήµατος;

Μας µιλήσατε για σχεδόν 120 εκατοµµύρια ευρώ στην περιφέ-
ρεια για υποδοµές. Σε κάθε περίπτωση το 2021 η αγαπηµένη σας

κατασκευαστική ανέλαβε τα αντιπληµµυρικά έργα στην Καρδίτσα
ύψους 143 εκατοµµυρίων ευρώ. Τα χρήµατα εκταµιεύτηκαν; Τα
έργα έγιναν; Φαντάζοµαι δεν είναι η φωτογραφία της γέφυρας
που µας δείξατε. Θέλετε πραγµατικά να πανηγυρίσουµε που µε-
ρικές γέφυρες άντεξαν; Τα καθρεφτάκια να τα δείχνετε στους Ιν-
διάνους. 

Φαντάζοµαι ίσως να σας έχουν δείξει οι επιτελείς σας και κά-
ποιες άλλες φωτογραφίες όπου ελληνικά στρατόπεδα -τα επισκε-
φτήκαµε κι εµείς- και αποθήκες πυροµαχικών στον Έβρο αγκα-
λιάστηκαν κυριολεκτικά από τις φλόγες, πέρασε από µέσα τους
η φωτιά και από θαύµα κυριολεκτικά δεν είχαµε νέο Αγχίαλο. Βέ-
βαια προ των εκλογών για την τοπική αυτοδιοίκηση δηλώσατε ότι
θέλετε γαλάζιους περιφερειάρχες για καλύτερη συνεννόηση στα
αναπτυξιακά έργα. Δηλαδή οµολογείτε µε περιττό θράσος ότι η
γαλάζια κοµµατοκρατία είναι αναγκαία για τον κρατικό σχεδιασµό
σας. 

Θα σας πούµε και τι άλλο λείπει από το σχεδιασµό σας. Το γε-
γονός ότι αν και µας λέτε ότι εσείς µοιράζετε κονδύλια στήριξης,
τελικά δεν είστε εσείς ο ξενοδόχος αλλά οι ξένοι µέσω του Υπερ-
ταµείου. Συγκεκριµένα µας είπατε, µασώντας τα λόγια σας, για
τη βαριά διαδικασία ωρίµανσης των έργων του προγράµµατος
«ΑΙΓΙΣ». Να ενηµερώσουµε τον ελληνικό λαό ότι τα έργα του προ-
γράµµατος «ΑΙΓΙΣ» συµβασιοποιούνται από το ΤΑΙΠΕΔ. Το ΤΑΙ-
ΠΕΔ δηλαδή και µέσω αυτού το Υπερταµείο, οι δανειστές µας,
µε άλλα λόγια είναι υπεύθυνοι να καταρτίζουν τις συµβάσεις και
να αναθέτουν έργα στους αναδόχους για λογαριασµό των
Υπουργείων. 

Όµως από το 1,6 του Ταµείου Ανάκαµψης του ΕΣΠΑ και της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων για το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ»
είχαµε απορροφητικότητα µόλις 1%. Το ξαναλέω 1%!. 

Αν αυτό δεν λέγεται εγκληµατική αµέλεια, ας µας εξηγήσετε
τι κίνητρο απορρόφησης κονδυλίων έχει αυτός που αποφασίζει
όταν είναι ο ίδιος αυτός που πληρώνει. Από ποιον θα αναζητή-
σουµε ευθύνες για την απορροφητικότητα και την πορεία των
έργων, κύριε Πρωθυπουργέ, µιας και σας ακούµε να µιλάτε για
λογοδοσία; Από την κατασκευαστική, από το ΤΑΙΠΕΔ, από το
Υπουργείο, από κανέναν, από τον Ούτις, που λέει και ο Όµηρος; 

Μίλησε ο Πρωθυπουργός για συνεργασία µε επιστήµονες. Μην
επιµένετε να µιλάτε για σχοινί στο σπίτι του κρεµασµένου. Είδαµε
τους ειδικούς σας και το θάρρος της γνώµης τους όταν διαχειρι-
στήκατε την πανδηµία. Έτσι δυστυχώς θα διαχειριστείτε και το
Αστεροσκοπείο και την Μετεωρολογική Υπηρεσία µε την υπα-
γωγή τους στο Υπουργείο.

Να επισηµάνουµε και κάτι άλλο, τον σεβασµό σας για τους Έλ-
ληνες επιστήµονες τον βλέπουµε εξάλλου όταν σας ακούσαµε
να αναθέτετε σε Ολλανδούς τα έργα διαχείρισης υδάτινων
πόρων και αντιπληµµυρικής προστασίας. Χάθηκαν τα ελληνικά
πανεπιστήµια; Χάθηκαν οι σπουδαίοι Έλληνες του εξωτερικού;
Πάλι οι ευρωπαίοι θα µας σώσουν; 

Έρχοµαι σε ένα άλλο θλιβερό σηµείο της οµιλίας του Πρωθυ-
πουργού. Μας είπε ότι αφού δεν είναι ανεξάντλητοι οι πόροι για
να γλιτώσετε τις αποζηµιώσεις στο µέλλον το κράτος γίνεται πλα-
σιέ των ιδιωτικών ασφαλιστικών. Η αλήθεια είναι ότι το κράτος
ως διαχειριστής των ασφαλιστικών ταµείων των εργαζοµένων
υπήρξε τραγικός διαχειριστής. Αυτό το έκανε η κοµµατοκρατία
σας και οι ψεύτικες υποσχέσεις των πολιτικών σας. Όµως το
θέµα είναι να προνοήσετε και όχι να τρέχετε από πίσω. 

Μας είπατε για την ανάγκη για άλλα πρωτόκολλα συνεννόησης
της πολιτικής προστασίας µε τον στρατό, µε τη συµµετοχή των
πολιτών κ.λπ.. Να λοιπόν το επιτελικό κράτος. Ψάχνετε για πρω-
τόκολλα συνεννόησης και είστε ήδη στο πέµπτο έτος διακυβέρ-
νησης της χώρας. Μόνο η κοµµατοκρατία δουλεύει επιτελικά και
άριστα. Γι’ αυτό και αυτό το κράτος το ονοµάζουµε απροκάλυπτα
κράτος-σκαντζόχοιρο. Όπου και αν το ακουµπήσεις, όπου και να
το προσεγγίσεις και να το πλησιάσεις πονάς και φεύγεις απογοη-
τευµένος. Ίσως µπαίνετε στον πειρασµό να σκεφτείτε ότι πιο εύ-
κολα θα λύσετε τα προβλήµατα εάν αναθέσετε µια και καλή την
πολιτική προστασία στις κλαδικές της Νέας Δηµοκρατίας µε συ-
νοπτικές διαδικασίες. Σας επισηµαίνω ότι αυτό είναι µαύρο χιού-
µορ, διότι είστε ικανός να το πάρετε στα σοβαρά. 

Σε κάθε περίπτωση ακούστε και µία πολύ σοβαρή πρόταση. Εί-
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πατε ότι σχεδιάζετε τη µεγαλύτερη αντισεισµική άσκηση γενικού
πληθυσµού στην Κρήτη. Κάντε την καλύτερα στην Αθήνα. Εάν η
Αθήνα -ο Θεός να βάλει το χέρι το, ο µη γένοιτο- υποστεί µεγάλο
σεισµό, θα βασιλεύει το χάος. 

Ακούσαµε επίσης ότι θα πρέπει να σχεδιάσετε την αγροτική
ανάπτυξη της χώρας µε άλλες καλλιέργειες, διότι αυτές που
έχουµε πρέπει να πάνε βορειότερα και να κάνουµε άλλες. Ήσα-
σταν πολύ αποτελεσµατικές όλες οι κυβερνήσεις στις δεκαετίες
της αµαρτωλής µεταπολίτευσης να ξηλώσετε τη βιοµηχανική πα-
ραγωγή και τις επιχειρήσεις της Ελλάδας και πολύ περισσότερο
της βόρειας Ελλάδος και να πάτε εκείνες τις επιχειρήσεις βορει-
ότερα, καταλαβαίνετε τι εννοώ. Τώρα θέλετε να τους ξηλώσετε
για βορειότερα και τον πρωτογενή τοµέα που µας απέµεινε και
βρίσκετε µια νέα βιοµηχανία, για να καυχηθείτε πάνω στην κατε-
στραµµένη γη από τις φωτιές και τις πληµµύρες, την υλοτοµία
και τις ανεµογεννήτριες. Οι χάρτες των περιοχών «NATURA»
έχουν καταντήσει πίνακας για το παιδικό παιχνίδι και όχι µόνο
monopoly. Έφυγε η αγάπη για τα δέντρα. Αυτό θα το πληρώσει
η ελληνική κοινωνία, τα παιδιά, τα εγγόνια και τα δισέγγονα του
ελληνικού λαού. Θέλετε προτάσεις; Αντί για δασολόγους και δα-
σέµπορους, ας προσλάβουµε καλύτερα δασοφύλακες, προστά-
τες της υπαίθρου, των δασών και των καλλιεργειών µας και ας
ξαναγίνουµε κυρίαρχοι του δασικού µας πλούτου. 

Αν σας κόπτει η ενέργεια µε την οποία θα κινείται η παραγωγή
και θα ζουν τα νοικοκυριά της Ελλάδας, ας εξορύξουµε τα ελλη-
νικά πετρέλαια του Αιγαίου µας. Μην ντρέπεστε ούτε εσείς ούτε
η Αντιπολίτευση να πείτε τον χαρακτηρισµό «ελληνικό» για το Αι-
γαίο µας. Το Αιγαίο ανήκει από την αρχαιότητα στην πατρίδα,
στην Ελλάδα. Και αν κόπτεστε ακόµη περισσότερο για τις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας, ας εγκαταστήσουµε ανεµογεννήτριες
σε όλες τις βραχονησίδες του Αιγαίου µας. Έτσι θα γίνουν και
επισκέψιµες, και κατοικηµένες, και µε αυξηµένη κυριαρχία. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάντε τα όλα
αυτά, αγαπητοί της Κυβέρνησης, χωρίς να πάρετε άδεια από τον
Ερντογάν. Το είπαµε και σήµερα στον αγενή και αυθάδη Υπουρ-
γό σας, τον κ. Καιρίδη. Δεν είµαστε, όπως έλεγε παλαιότερα, παι-
διά των Οθωµανών εµείς οι Έλληνες. Είµαστε τα παιδιά των Σα-
λαµινοµάχων, είµαστε τα παιδιά της Βασιλεύουσας Πόλης,
είµαστε τα παιδιά του Κανάρη, τα παιδιά της γενιάς του 1940,
ακόµη-ακόµη και τα παιδιά του Γρηγόρη Αυξεντίου, του αετού
της Κύπρου. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Πρόεδρο.

Ολοκληρώνουµε τον κύκλο τον δευτερολογιών µε την Πρό-
εδρο της Πλεύσης Ελευθερίας, την κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είπα στον κύριο Πρωθυπουργό ότι θα κλείσω µε µία
ερώτηση, ζητώντας του να απαντήσει. Θα έρθει στην Εξεταστική
Επιτροπή για τα Τέµπη; Μια λέξη που δεν είπε ούτε στην πρωτο-
λογία, ούτε στη δευτερολογία, ούτε στην τριτολογία του. Και τι
µου απάντησε; «Κυρία Κωνσταντοπούλου, µας θυµίσατε τον
παλιό, καλό σας εαυτό». Έχω να του απαντήσω, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, δεν έχετε δει τίποτα ακόµα. 

Ρώτησα τον κύριο Πρωθυπουργό για ποιον λόγο δεν έχει
δώσει λογοδοσία για τα χρήµατα, για το 1,8 δισεκατοµµύριο
ευρώ που ο ίδιος είπε το 2021 ότι θέτει υπό τη δική του ευθύνη
και του Πρωθυπουργικού Γραφείου για την πολιτική προστασία
που δεν έχουµε ξαναδεί ποτέ. Αυτή την πολιτική προστασία θα
έφτιαχνε ο κ. Μητσοτάκης µετά την εθνική καταστροφή στην Εύ-
βοια. Πού είναι αυτή η πολιτική προστασία; Πού είναι τα αντι-
πληµµυρικά έργα; Πού είναι οι δοµές; 

Ίσως έχουν χαθεί κάπου στις κορώνες που βγάζει ο εκλεκτός
του, ο κ. Σταύρος Μπένος, όταν τίθεται προ των ευθυνών του από
µια εξαιρετική νοµικό, πρώην δικαστή, πρώην Αντιπρόεδρο του
Συµβουλίου της Επικρατείας, την κ. Καραµανώφ, που τιµά τη δια-
δροµή της και τιµά τα δικαιώµατα όλων µας στο περιβάλλον. Και
βέβαια δεν λογαριάζει εξουσίες όταν λέει ότι εδώ και δεκαετίες
δεν προνοείτε, δεν προστατεύετε, βλέπετε κάθε καταστροφή ως
ευκαιρία και έτσι την αποτυπώνετε. Έτσι την χαρακτήρισε και ο

κ. Μητσοτάκης την κλιµατική κρίση στη συνέντευξη που έδωσε
στο «BLOOMBERG» στις 22 Σεπτεµβρίου, όπου είπε ούτε λίγο
ούτε πολύ ότι η κλιµατική κρίση είναι µια ευκαιρία για τον τουρι-
σµό και θα µπορούν πια να πηγαίνουν οι τουρίστες στις περιοχές
της πατρίδας µας χάρη στην κλιµατική κρίση. 

Βεβαίως αυτό θα πρέπει να το πει σήµερα στους πληγέντες
από την πυρκαγιά, για την οποία δεν προνοήσατε, στη Ρόδο, γιατί
σήµερα πληµµυρίζει η Ρόδος. Υποθέτω δεν θα απαντήσει ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός. Σήµερα πληµµυρίζει η Ρόδος και ξεχειλίζει
η οργή και η αγανάκτηση για την υποκρισία σας. 

Ρώτησα τον κύριο Πρωθυπουργό να δώσει λογαριασµό και
µου απάντησε αντ’ αυτού ότι εµείς παριστάνουµε ότι έχουµε λε-
φτόδεντρο και τάζουµε στους πολίτες ότι θα τους δώσουµε από
το λεφτόδεντρο. Μα εµείς δεν τάξαµε τίποτα.

Εσείς έχετε καταροκανίσει και κατασπαταλήσει δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. Είστε υπόλογοι για διαφθορά. Είστε υπόλογοι για κακή
χρήση των πόρων. Εσείς ονειρεύεστε λεφτά για τον εαυτό σας
όµως, και όχι για τους πολίτες, και εσείς ροκανίζατε τους καρ-
πούς τους.

Είχε δε την έµπνευση ο κύριος Πρωθυπουργός να µου πει ότι
εσείς είστε στο 41% και εµείς στο 3%. Κύριε Μητσοτάκη, το 3%
να µην το υποτιµάτε καθόλου. Εµείς µε το 3,2% είµαστε εδώ όταν
εσείς δεν είστε. Εµείς µε το 3,2% είµαστε εδώ και καταθέσαµε
την περασµένη εβδοµάδα ψήφισµα για να κηρυχθεί η επέτειος
του Πολυτεχνείου επίσηµη εθνική εορτή και αργία του κράτους.
Και περιµένουµε τις απαντήσεις σας. Εµείς µε το 3,2% είµαστε
εδώ στα εικοσιπέντε νοµοθετήµατα που έχετε φέρει από την
έναρξη της βουλευτικής περιόδου, όλα µε κατεπείγουσα διαδι-
κασία, όλα κατά παρέκκλιση των αρχών της νοµοθέτησης. Εµείς
είµαστε εδώ και σας ασκούµε αντιπολίτευση.

Εµείς είµαστε εδώ και σας θέτουµε προ των ευθυνών σας για
την έµφυλη βία και τις γυναικοκτονίας που συνεχίζουν να δια-
πράττονται. Είναι η επίσηµη ηµέρα στις 25 του µηνός κατά της
έµφυλης βίας και των γυναικοκτονιών και περιµένουµε, κύριε Μη-
τσοτάκη, να µας πείτε: θα θεσµοθετήσετε τη γυναικοκτονία ως
ιδιαίτερο ξεχωριστό αδίκηµα ή θα επιµείνετε σε αυτά που λέγατε
το 2022 ότι οι γυναικοκτονίες είναι τα εγκλήµατα πάθους άλλων
εποχών; Εκλέξατε για πρώτη φορά γραµµατέα στο κόµµα σας,
αλλά εξακολουθούν να ανδροκρατούνται και τα υπουργικά σας
έδρανα και τα βουλευτικά σας έδρανα και κυρίως η νοοτροπία
σας σε σχέση µε την ισότητα και τη βία την έµφυλη κατά των γυ-
ναικών, αλλά και τη βία κατά των παιδιών. 

Εµείς µε το 3,2% είµαστε αυτοί που σας θέσαµε κατ’ επανά-
ληψη προ των ευθυνών σας για τη στάση που κρατήσατε στον
πόλεµο στη Γάζα, για το γεγονός ότι υποδαυλίσατε τη διάπραξη
διεθνών εγκληµάτων µε την αµίµητη φράση σας, κύριε Μητσο-
τάκη, «whatever happens, happens without too much of a humani-
tarian cost». Και ελπίζω να µου απαντήσετε αν ήταν τελικά αρκετό
ανθρωπιστικό κόστος το να πεθαίνουν νεογνά επειδή δεν υπήρχε
ούτε ρεύµα για θερµοκοιτίδες. Eµείς µε το 3,2% ήµασταν που φέ-
ραµε τον Παλαιστίνιο Πρέσβη στην Ολοµέλεια της Βουλής και
σας αναγκάσαµε να τοποθετηθείτε. 

Εµείς µε το 3,2%, κύριε Βορίδη, είµαστε που σας είπαµε ότι,
ναι, η διαφθορά, και η δική σας διαφθορά, σκοτώνει και συνδέε-
ται µε τα εγκλήµατα κατά της ζωής που διαπράχθηκαν στα
Τέµπη. Εµείς µε το 3,2% είµαστε που επισηµάναµε ότι κάνατε µια
ακραία πράξη κατάχρησης εξουσίας όταν παρεµβήκατε στον διο-
ρισµό της σύνθεσης της ΑΔΑΕ την παραµονή της εκδόσεως πο-
ρίσµατος που ήλεγχε εσάς τους ίδιους για τις παρακολουθήσεις.
Εµείς µε το 3,2% είµαστε που αντιλέγουµε και θα αντιλέξουµε
στον προϋπολογισµό που φέρατε χτες και που για πρώτη φορά
λογαριάζετε να τον συζητήσετε σε χρόνο ντε τε ουσιαστικά χωρίς
αντιπολίτευση, βάζοντας τέσσερις συνεδριάσεις σε τρεις µέρες,
την ώρα που συνεδριάζει και η Ολοµέλεια. Εµείς µε το 3,2% εί-
µαστε κοντά στα κινήµατα, δίπλα τους. Εµείς µε το 3,2% -που σύ-
ντοµα θα γίνει 13% και 23%, αν συνεχίσετε µάλιστα αυτή σας την
πορεία- είµαστε αυτοί που επισκεφθήκαµε τις πληγείσες περιο-
χές, γιατί ο κ. Μητσοτάκης µού φάνηκε ότι νόµισε, ίσως κρίνο-
ντας από εσάς, ότι επειδή κάναµε ερωτήσεις δεν κάναµε και
δράσεις. Λέει: «Έχετε βιοµηχανία παραγωγής ερωτήσεων, κυρία
Κωνσταντοπούλου, για φέρτε µας κανέναν εθελοντή». 
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Μα, κύριε Μητσοτάκη, εµείς πήγαµε στον Παλαµά και στην
Καρδίτσα στις 10 Σεπτεµβρίου, τότε που ψάχνανε Κυβερνητικό
Εκπρόσωπο µε τα κιάλια και µε τον φανό. Πήγαµε στη Λάρισα,
στη Γιάννουλη, στον Άγιο Θωµά και είδαµε τους ανθρώπους να
τους µεταφέρουν τρακτέρ. Και πήγα προσωπικά στα πληµµυρι-
σµένα υπόγεια και στα κατεστραµµένα µαγαζιά τους στις 12 Σε-
πτεµβρίου. Πήγαµε στη Λάρισα, στα Τέµπη, στις 7 και στις 8
Οκτωβρίου και ξανά στη Λάρισα στα Τέµπη και στον Βλοχό στις
12 Οκτωβρίου και ξανά στα Τέµπη, στους Γόννους, στις 15 Οκτω-
βρίου. Είδαµε τους εθελοντές να κάνουν ό,τι µπορούν εκεί που
απουσιάζατε. Είδαµε τους εθελοντές να ξέρουν τι να κάνουν από
την εµπειρία που είχαν µε τον «Ιανό» ορισµένοι στην περιοχή της
Καρδίτσας. Είδαµε ανθρώπους εγκαταλελειµµένους, τους µιλή-
σαµε, είµαστε σε επαφή µαζί τους και κάποιοι είναι ακόµα εδώ
και περιµένουν τις απαντήσεις σας. 

Είναι, λοιπόν, θράσος αυτό το οποίο κάνατε -και περιµένω την
απάντηση- να µας πείτε ότι τελικά ήταν πληµµυρισµένος ο Βόλος
πάνω από δύο εβδοµάδες, δεν υπήρχε ρεύµα και νερό για εβδο-
µάδες και ακόµη δεν υπάρχει νερό πόσιµο. Πληµµύρισε η Λά-
ρισα, µπήκε το ποτάµι, µπήκε ο Πηνειός µέσα στη Λάρισα, γιατί
κάνατε αλχηµείες, γιατί σπάσατε φράγµατα, διότι κάνατε τα δικά
σας χωρίς σχέδιο και µε εξυπηρετήσεις. Και είχατε το θράσος,
είχε το θράσος ο κύριος Πρωθυπουργός, να µας πει ότι τελικά η
Λάρισα πληµµύρισε γιατί έχει µπουζούκια. 

Και επειδή έχουµε ζήσει όλο αυτό το διάστηµα τη στρατηγική
της αντιστροφής της πραγµατικότητας, αλλά και του κοινωνικού
αυτοµατισµού, και καταλαβαίνουµε πολύ καλά τι κάνετε όλο
αυτόν τον καιρό, προσπαθείτε να ενοχοποιήσετε τελικά τα θύ-
µατα. Τα ίδια έκαναν οι προκάτοχοί σας. Ο κ. Τσίπρας δαιµονο-
ποιούσε τους κατοίκους που τους έκαψε, λέγοντας ότι είχαν
αυθαίρετα που δεν είχαν. Εσείς τώρα µας λέτε: Φταίνε οι αγρό-
τες, φταίνε τα µπουζούκια. Αλλά δεν φταίει ο κακός σας εαυτός,
η διαφθορά σας, η διαπλοκή σας, η αµετανόητη στάση σας. 

Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός: «Είναι σοβαρές οι προτάσεις
που καταθέσατε;». Μα, είµαστε σοβαροί; Είναι οι ίδιες προτάσεις
που διέκοψε ο Πρόεδρος για να µην τις πω µεγαλοφώνως όλες.
Για να δούµε λοιπόν, είναι σοβαρές αυτές οι προτάσεις, την ώρα
που κάηκαν ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες χιλιάδες στρέµµατα
αυτό το καλοκαίρι µόνο; Είναι σοβαρές; Για να δούµε. 

Να µονιµοποιήσετε το προσωπικό των πυροσβεστών και όλους
τους εποχικούς πυροσβέστες. Δεν είναι σοβαρή πρόταση; Τι είπε
ο κύριος Μητσοτάκης; Είπε ότι δεν γίνεται αυτό; Μα, δεν το έκανε
ο κ. Χαρδαλιάς το 2020, µονιµοποιώντας µάλιστα και εποχικούς
πυροσβέστες έως εβδοµήντα δύο ετών. Τώρα αυτοί που ζητάνε
να µονιµοποιηθούν, είναι της γενιάς των τριάντα µε σαράντα, και
πάλι πάτε να τους αποκλείσετε ενώ είναι δυόµισι χιλιάδες εκπαι-
δευµένοι πυροσβέστες και έχετε τρεισήµισι χιλιάδες κενά. Αυτή
δεν είναι σοβαρή πρόταση; Ή µήπως δεν γνωρίζετε τον σχετικό
νόµο, τον ν.3938/2011, που προβλέπει και για την απορρόφηση
και για τη µονιµοποίηση των πυροσβεστών της πενταετούς υπο-
χρέωσης; Ή µήπως δεν γνωρίζετε ότι έληξαν οι πενταετείς θη-
τείες εκείνων που προσλάβατε το 2019 και είναι στον αέρα και
τους έχετε χωρίς καµµία εγγύηση για το τι θα γίνει στο µέλλον
τους; 

Άλλη πρόταση: Να αυξήσετε τον προϋπολογισµό της πολιτικής
προστασίας στο πεδίο της εξάρτησης γιατί επιχειρούν µε ληγµέ-
νες στολές και µέχρι πέρυσι µε κράνη των τριών ευρώ. Δεν είναι
σοβαρή πρόταση; Τη θεωρείτε ανάξια λόγου; Θέλει λεφτόδεντρο
αυτή η πρόταση; Τρίτη πρόταση: Να δηµιουργήσετε πραγµατική
αγροφυλακή-δασοφυλακή, η οποία θα εποπτεύει και θα επιτηρεί
τα δάση. Δεν είναι σοβαρή αυτή η πρόταση; Μας είπε ο κύριος
Πρωθυπουργός τον Αύγουστο ότι ένα περιπολικό κατά τύχη
εντόπισε την πυρκαγιά στην Πάρνηθα. Δεν χρειάζεστε, λοιπόν,
δασοφυλακή;

Τέταρτη πρόταση: να ενεργοποιήσετε όλα τα πυροφυλάκια
της χώρας τα οποία είναι όλα εγκαταλελειµµένα. Και αυτό δεν
είναι σοβαρό; 

Πέµπτη πρόταση: να αποτάξετε άµεσα όποιους ενέχονται σε
καταστροφικές πυρκαγιές οι οποίες δεν ελέγχθηκαν και να εξε-
τάσετε ειδικά τις περιπτώσεις εκδικητικών πυρκαγιών που είναι
καταγεγραµµένες στην ηχογράφηση του Ματθαιόπουλου, πρώην

Αρχηγού της Αστυνοµίας, που επιχείρησε να εκβιάσει τον πρα-
γµατογνώµονα για το έγκληµα στο Μάτι, τον κ. Λιότσιο. 

Έκτη πρόταση: να υιοθετήσετε νοµοθεσία απόλυτης προστα-
σίας των αναδασωτέων εκτάσεων και να δώσετε ένα τέλος στην
ονειδιστική κατάσταση που ξεκίνησε µε την απόφαση το 2012 του
Συµβουλίου της Επικρατείας µε εισηγήτρια την σηµερινή Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας, την κ. Σακελλαροπούλου µε την οποία
πήγε ο κύριος Πρωθυπουργός και έφαγε σε ταβερνάκι στη
Δαδιά. Δεν είναι σοβαρό το να απαγορεύσετε κάθε οικοδοµική
και άλλη δραστηριότητα στις αναδασωτέες εκτάσεις; Υιοθετείτε
το δόγµα της κ. Σακελλαροπούλου ότι δεν χρειάζεται περισσό-
τερη προστασία, όπως λέει το Σύνταγµα, η καµένη έκταση; Αρκεί
να προστατεύεται το ίδιο όπως η µη καµένη; Τότε γιατί καίγεται
ολόκληρη η χώρα επί των ηµερών σας;

Άλλη πρόταση. Να απαγορεύσετε το κυνήγι στις καµένες πε-
ριοχές. Στην προηγούµενη συνεδρίαση, τον Αύγουστο, ο κ. Μη-
τσοτάκης είπε ότι δεν έχει άποψη γι’ αυτό. Μήπως έχει τώρα
άποψη; Μήπως απέκτησε άποψη.

Όγδοη πρόταση: να γίνει εξεταστική επιτροπή για τα θέµατα
αυτά. Του πεταµού για τον κ. Μητσοτάκη και η εξεταστική επι-
τροπή για τα εγκλήµατα κατά του περιβάλλοντος και κατά των
ανθρώπων. 

Ένατη πρόταση: να εξεταστεί η δικαστική εµπλοκή, η παραδι-
καστική εµπλοκή στις υποθέσεις αυτές.

Δέκατη πρόταση, να οργανώσετε ακρόαση φορέων µε τους
πληγέντες, µε τους εποχικούς πυροσβέστες σε όλη την Ελλάδα
και να ακούσετε πραγµατικά αυτά που έχουν να πουν. Αυτά κατά
τον κ. Μητσοτάκη δεν είναι σοβαρές προτάσεις, αλλά σοβαρό
είναι να έρχεται και να µας λέει ότι έχουµε πόλεµο, ότι υφιστά-
µεθα επίθεση και ότι τελικώς όσοι λέµε ότι µπορούν να προλη-
φθούν αυτά που δεν περιλαµβάνετε και µπορεί να προστατευθεί
και το τελευταίο δέντρο, είµαστε από άλλο πλανήτη. 

Δεν είµαστε από άλλο πλανήτη. Είµαστε από τον πλανήτη Γη,
είµαστε από την Ελλάδα, αγαπάµε τη χώρα µας, αγαπάµε τους
ανθρώπους και ξέρουµε πολύ καλά ότι για να προστατεύσεις την
Ελλάδα, τους ανθρώπους, τα δάση και τα ζώα πρέπει να τα αγα-
πάς. Υπάρχει η προχθεσινή καταγγελία του βιολόγου Γιώργου
Κατσαδωράκη ότι µετά τις εργασίες των αντιπληµµυρικών και
αντιδιαβρωτικών έργων, ψάρια µαζί µε τις νεροχελώνες και βα-
τράχια µπαζώθηκαν και ουσιαστικά θάφτηκαν ζωντανά στη
Δαδιά. Βλάστηση, καλάµια, υδρόφιλα, υδροχαρή φυτά, δέντρα
που έχουν φυτρώσει στην κοίτη, οι µικρές λούτσες που έχουν
κρατήσει νεράκι και είναι γεµάτες µε τα τελευταία εκατοντάδες
ψάρια, νεροχελώνες και βατράχια που έχουν επιβιώσει, µπαζώ-
νονται µαζί µε ό,τι ζωντανό έχει µείνει σε αυτές. Το καταθέτω στα
Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, κ.
Ζωή Κωνσταντοπούλου, καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κύριοι της Κυβέρνησης, είναι πρόδηλο ότι το 41% που επικα-
λείστε δεν νοµιµοποιεί αυτή την αλαζονεία. Είναι ακόµη πρόδηλο
ότι ενώ επιχειρείτε να τα ρίξετε κάθε φορά στο κλίµα, στη φύση,
στους ανθρώπους -ανθρώπινος παράγοντας, ανθρωπογενής µας
είπατε, ανθρώπινο λάθος είπατε για το έγκληµα στα Τέµπη- η ευ-
θύνη που σας βαραίνει είναι τεράστια και δεν την έχετε ακόµη
αναλάβει. Είναι προφανές ότι εσείς θα συνεχίσετε δυστυχώς στο
δρόµο της αλαζονείας και εµείς θα συνεχίσουµε ευτυχώς στο
δρόµο της δηµοκρατίας και της ελευθερίας.

Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι οι φωτιές δεν σβήνουν από
τον έγκαιρο εντοπισµό. Είπε, επίσης, ότι δεν υπήρχε περίπτωση
να προβλεφθεί αυτό που έγινε. Τον διαψεύδουν οι προγνώσεις
του Αστεροσκοπείου και της Εθνικής Μετεωρολογικής Υπηρε-
σίας που είχαν προειδοποιήσει και καταγράψει. Αν οι φωτιές δεν
σβήνουν πάντως µε τον έγκαιρο εντοπισµό, σίγουρα, κύριε Βο-
ρίδη και κύριε Μητσοτάκη, οι φωτιές δεν σβήνουν µε την αλαζο-
νεία. Δεν σβήνουν ούτε µε τις λεκτικές ακροβασίες, δεν σβήνουν
ούτε µε τις επιθέσεις στην Αντιπολίτευση, δεν σβήνουν ούτε µε
την αίσθηση ότι επειδή πήρατε 41% του 50% στις εκλογές του
Ιουνίου, δηλαδή πήρατε ένα 20% των ψήφων έχετε το δικαίωµα
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µε αυτόν τον τρόπο να περιφρονείτε και τους πολίτες αυτής της
χώρας και τη νοηµοσύνη όλων µας. 

Εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας θα συνεχίσουµε να απευθυνό-
µαστε στον κόσµο, στους πολίτες. Θα συνεχίσουµε να σας θέ-
τουµε προ των ευθυνών σας. Θα συνεχίσουµε να διεκδικούµε τη
χώρα που µας αξίζει. Και θα συνεχίσουµε να σας ενοχλούµε προ-
σωρινά ως το 3,2%, πολύ σύντοµα µε πολύ µεγαλύτερο ποσοστό.
Όµως να ξέρετε ότι δεν είναι τα ποσοστά αυτά που φτιάχνουν
τους ανθρώπους, ούτε τη δηµοκρατική ευαισθησία του καθενός
µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κυρία Πρόεδρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση σύµ-
φωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη. 

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.16’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο ηµέρα
Πέµπτη 23 Νοεµβρίου 2023 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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